
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 17855, 18092
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 17890, 17891, 17892,

17895, 17896, 17897, 17898, 17900, 17901, 17904, 17909,
17913, 17917, 17924, 17925, 17926, 17927, 17941, 17943,
17949, 17952, 18092

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 3468  έως 3568 ,

σελ. 17855 – 17882                                                                                                                                
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών,  σελ.

17883 - 17889
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,

µε θέµα: «Πώς οδηγήθηκε ο ΕΦΚΑ σε αυτά τα χάλια;», σελ.
17890

β) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου µε θέµα:
«Βίαιες και παράνοµες επαναπροωθήσεις µεταναστών και προ-
σφύγων», σελ. 17891

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Σε απόγνωση
οι ιδιώτες που δραστηριοποιούνται στα Κέντρα Ανοιχτής Προ-
στασίας Ηλικιωµένων (ΚΑΠΗ)», σελ. 17894

δ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Ερωτηµατικά
και προβληµατισµός µετά τις αποκαλύψεις του Αναπληρωτή
Υπουργού Υγείας σχετικά µε αµετάκλητες καταδικαστικές απο-
φάσεις που αφορούν ιατρικά λάθη και δεν ανακοινώνονται στον
οικείο Ιατρικό Σύλλογο», σελ. 17895

ε) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «
Άµεση η ανάγκη διαλεύκανσης του θανάτου του Σήφη Βαλυ-
ράκη», σελ. 17898

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της

τροπολογίας και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση της Σύµβασης Χρηµατοδότησης
µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας της Δανειακής Σύµβασης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας και των Παραρτηµάτων
τους και άλλες διατάξεις για το ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας », σελ. 17901 - 17954

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 17855 - 17900
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ., σελ. 17948 – 18092                                                                       
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 17928 - 17935
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ., σελ. 17914 - 17928
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 17900 - 17914
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 17935 - 17948

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 17890, 17891, 17892, 

17895, 17896, 17897, 
17898, 17900

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 17949, 17952, 18092
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 17913
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 17917, 17924, 17925, 

17926, 17927

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 17901, 17904, 17909, 17913
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 17941, 17943

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , σελ. 17894
ΖΑΒΒΟΣ Γ. , σελ. 17894, 17895
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 17891, 17892
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 17892, 17893
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ε. , σελ. 17898, 17899
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 17890, 17891
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 17898, 17899
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 17895, 17896, 17897, 17898
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 17896, 17897, 17898
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 17890, 17891

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 17925, 17940, 17941
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 17917
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 17909, 17949
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 17918
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 17907, 17908, 17950
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 17916
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 17915
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ. , σελ. 17939
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ. , σελ. 17913
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 17904
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 17932, 17934
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 17931
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 17948
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 17946
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 17945
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 17936
ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ Θ. , σελ. 17947
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 17926
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 17944, 17945
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 17937
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 17924, 17925
ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ Ι. , σελ. 17949
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 17941
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 17938                                                 
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 17914
ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 17901, 17950
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 17942, 17943
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 17935
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 17908, 17919, 17923, 

17924, 17927, 17929, 
17944, 17945, 17951, 
17952

ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 17943, 17944
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 17910, 17911
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 17905
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 17903, 17922, 17924
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 17921, 17922
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 17902, 17903, 17904, 

17911, 17924, 17925, 17934, 
17943, 17951, 17952

ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 17929, 17930, 17931

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’

Παρασκευή 30 Ιουλίου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 30 Ιουλίου 2021, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.09’συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Ζ’Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 29-7-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΖ’συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης

29 Ιουλίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Εκσυγχρονισµός του Ελληνικού Κτηµατολογίου,
νέες ψηφιακές υπηρεσίες και ενίσχυση της ψηφιακής διακυβέρ-
νησης και άλλες διατάξεις»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’

Παρασκευή 30 Ιουλίου 2021



17856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17857



17858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17859



17860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17861



17862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17863



17864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17865



17866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17867



17868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17869



17870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17871



17872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17873



17874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17875



17876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17877



17878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17879



17880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17881



17882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17883

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



17884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17885



17886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17887



17888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17889



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Kυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων µάς ενηµερώνει ότι σήµερα θα συζητηθούν
οι 967, 983, 966, 969 και 971 επίκαιρες ερωτήσεις.

Ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 967/22-7-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου, της Βουλευτού Α’Αθηνών της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Πώς οδηγήθηκε ο ΕΦΚΑ σε
αυτά τα χάλια;».

Κυρία Πιπιλή, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµα.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Υπουργέ πρώτα από όλα να σας

συγχαρώ και να σας ευχηθώ να ευοδωθούν οι προσπάθειες των
εργαζοµένων, της διοίκησης και οι δικές σας µε τη δηµιουργία
του αυτόµατου τηλεφωνικού κέντρου, του «1555», του ΕΦΚΑ,
που ήταν η αφορµή για την επίκαιρη ερώτηση.

Εµένα προσωπικά µε εξέπληξε το γεγονός ότι πριν από περί-
που ενάµιση µήνα τολµήσατε να αγγίξετε την ανώτερη δηµόσια
διοίκηση. Αναφέροµαι στο ότι στείλατε σε ένορκη διοικητική εξέ-
ταση τη γενική επιθεωρήτρια του ΕΦΚΑ Πελοποννήσου, µε
αφορµή την επιτόπια επίσκεψή σας στον ΕΦΚΑ Κορίνθου, όπου
σας διαµαρτυρήθηκαν εντονότατα οι εργαζόµενοι εκεί ότι επί πε-
ρίπου σαράντα ηµέρες, ενώ είχαµε ήδη διανύσει και δύο καύσω-
νες, δεν λειτουργούσαν τα κλιµατιστικά. Το τονίζω αυτό διότι
υπάρχει γενικώς µία ατιµωρησία στο δηµόσιο, που εξοργίζει σε
καθηµερινή βάση τους πολίτες και πόσω µάλλον και µία ατιµω-
ρησία στα ανώτερα και ανώτατα δηµοσιοϋπαλληλικά επίπεδα.

Σκέφτηκα, λοιπόν, επειδή βλέπουµε ότι το θέµα του ΕΦΚΑ
είναι κάτι, που ταλανίζει τη µισή ελληνική κοινωνία και εξαγριώνει
την υπόλοιπη µισή που, βεβαίως, εκπληρώνει κανονικά τα φορο-
λογικά της καθήκοντα, ότι θα άξιζε να µας κάνετε µία ιστορική
αναδροµή για το πώς κατάντησε ο ΕΦΚΑ σε αυτό το επίπεδο και
ειδικότερα σε τι οφείλεται η οργανωτική ανεπάρκεια του ΕΦΚΑ,
που τον εµποδίζει να απονέµει συντάξεις εντός χρονοδιαγραµ-
µάτων. 

Και το κυριότερο, µιλάµε όλοι και γράφουµε e-EΦΚΑ, Ηλεκτρο-
νικός Εθνικός Φορέας Κοινωνικής Ασφάλισης. Τι έχει υλοποιηθεί
σε επίπεδο δράσεων ψηφιοποίησης και εσωτερικών λειτουργιών
προκειµένου να δικαιολογείται το επίθετο «ηλεκτρονικός»; Αλ-
λιώς να φύγει το «e», να µην λέγεται e-ΕΦΚΑ, να λέγεται ΕΦΚΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε την κ.
Πιπιλή.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων κ. Κωστής Χατζηδάκης.

Κύριε Χατζηδάκη, καληµέρα σας. Έχετε τρία λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κυρία Πιπιλή, ας σκεφτούµε όλοι τι
είναι ο ΕΦΚΑ. Είναι αποτέλεσµα µιας συγχώνευσης προβληµατι-
κών προηγουµένως ταµείων, όπως ήταν το ΙΚΑ, το ΤΕΒΕ, το
ΤΣΑΥ κ.ο.κ.. 

Η συγχώνευση επί της αρχής δεν ήταν κάτι λάθος. Έγινε,
όµως, µε τελείως λάθος τρόπο, δηλαδή όπως λέω καµµιά φορά
στους συνεργάτες µου, όλες οι υπόλοιπες επιστήµες υπηρέτη-
σαν τη νοµική επιστήµη, έγινε κάτι στα χαρτιά, θεωρητικά σωστό,
µε συµφωνία τότε και της τρόικα, που στην πράξη δεν λειτούρ-
γησε. Στην πραγµατικότητα δεν υπάρχει κάποιο σαφές, σύγ-
χρονο οργανωτικό πλάνο σε αυτόν τον οργανισµό. Γι’ αυτό έχει
µία σειρά από προβλήµατα. Το γεγονός δε ότι έγινε αυτή η φύρ-
δην - µίγδην χωρίς κανόνες συγχώνευση όξυνε τα προβλήµατα
διότι µπέρδεψε τους υπαλλήλους, τα λογισµικά, τις διαδικασίες,
τους ασφαλισµένους τους συνταξιούχους και έτσι φτάσαµε το
καλοκαίρι του 2019 να έχουµε κληρονοµήσει από την προηγού-
µενη κυβέρνηση ένα εκατοµµύριο πενήντα εννέα χιλιάδες δια-
φορετικές ασφαλιστικές εκκρεµότητες είτε συντάξεις είτε
αναδροµικά είτε επιδόµατα πάσης µορφής, οτιδήποτε. 

Καταλαβαίνετε ότι εδώ µιλάµε για ένα γιγαντιαίο πρόβληµα.
Μιλάµε για την «κόπρο του Αυγεία» σε σχέση µε τον οποιονδή-

ποτε Υπουργό ή διοικητή του ΕΦΚΑ κληθεί να διαχειριστεί αυτή
την υπόθεση. 

Η προσπάθεια, λοιπόν, που πρέπει να κάνουµε είναι πολυεπί-
πεδη χωρίς καµµία αµφιβολία. Υπάρχει θέµα, για παράδειγµα,
ακόµα και µε τους ισολογισµούς του οργανισµού οι οποίοι δεν
τηρούνται, για να φτάσω σε αυτό το επίπεδο. 

Εγώ όµως προσωπικά θα επέλεγα δύο ζητήµατα και αυτά έχω
επιλέξει να αντιµετωπίσουµε κατά προτεραιότητα. Το ένα ζήτηµα
είναι αυτό, που και εσείς αναφέρατε, που είναι αυτή καθαυτή η
λειτουργική κατάσταση του οργανισµού και εποµένως και η εξυ-
πηρέτηση των πολιτών, ασφαλισµένων και συνταξιούχων. Το
δεύτερο ζήτηµα είναι η καθυστέρηση στην απονοµή των συντά-
ξεων, διότι δεν είναι νοητό στην Ελλάδα της Ευρώπης του 2021
οι ασφαλισµένοι να περιµένουν τόσο καιρό να πάρουν τη σύν-
ταξή τους, όταν αυτό δεν συνέβαινε το 2015 -και πάντως συνέ-
βαινε σε πολύ µικρότερη κλίµακα- ή το 2010 ή το 2005. Αντί να
πάµε µπρος, έχουµε πάει πίσω λόγω, επαναλαµβάνω, της χωρίς
κανόνες και αρχές συγχώνευσης που έγινε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση το 2016.

Έχουµε προτάξει, λοιπόν, να δώσουµε τη µάχη, που σας πε-
ριέγραψα σε δύο µέτωπα: Από τη µία είναι η µάχη στο µέτωπο
της εξυπηρέτησης -θα επανέλθω υποθέτω στη δευτερολογία
µου- όπου προχωρούµε µεταξύ των άλλων και µε το τηλεφωνικό
κέντρο, που δεν είναι η µόνη πρωτοβουλία που παίρνουµε,
έχουµε και άλλες πρωτοβουλίες ανακοινώσει τελευταία, όπως
είναι η συνεργασία µε τα ΚΕΠ, όπως είναι η ηλεκτρονική υπηρε-
σία My EFKA Live, η διεύρυνση των ψηφιακών συναλλαγών, τα
ηλεκτρονικά ραντεβού και από την άλλη πλευρά είναι η µάχη,
που δίνουµε για τις συντάξεις. Το καλοκαίρι του 2019 όταν πα-
ραλάβαµε από την προηγούµενη κυβέρνηση δίνονταν δέκα χι-
λιάδες συντάξεις περίπου τον µήνα. Τώρα έχουµε φτάσει να
δίνουµε είκοσι χιλιάδες συντάξεις τον µήνα. Φυσικά αυτό δεν
φτάνει. Γι’ αυτό µε διάφορες µεθόδους τις οποίες έχουµε θέσει
σε εφαρµογή πιστεύουµε ότι σε τρεις, τέσσερις µήνες από τώρα
που µιλάµε θα φτάσουµε στις τριάντα χιλιάδες συντάξεις τον
µήνα και έτσι το φθινόπωρο θεωρώ ότι θα υπάρχει µια αισθητή
αποκλιµάκωση του προβλήµατος της απονοµής των συντάξεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Κυρία Πιπιλή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και εσείς.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης υπάρχει ένα ερωτηµατικό πολύ έντονο από την κοινή

γνώµη, προσθέτω και το δικό µου: Χρήµατα το ελληνικό δηµόσιο
έχει για να δώσει συντάξεις την εποχή, που εύχοµαι να’ ναι τώρα
κοντά, που θα µπορούν να παίρνουν πενήντα χιλιάδες έστω τον
µήνα; Υπάρχουν τα χρήµατα; Αυτό είναι το ένα ερώτηµα.

Το άλλο ερώτηµα είναι ότι σαφώς και η δηµόσια διοίκηση έχει
πάρα πολλές άσχηµες πλευρές, που για µένα αυτές οι πλευρές
αναδείχθηκαν από τη φαυλοκρατία, που επικράτησε σε πολλούς
πολιτικούς όλων των κοµµάτων, που κυβέρνησαν, οι οποίοι δεν
τολµούσαν ποτέ να κάνουν την παραµικρή επίπληξη. Διότι, µην
ξεχνάµε, εκτός από την ατιµωρησία υπάρχει, βεβαίως, και η συν-
ταγµατικά κατοχυρωµένη µονιµότητα των δηµοσίων υπαλλήλων.
Αυτή είναι η µία πλευρά, που καταδικάζεται από την κοινή γνώµη,
οι κακοί δηµόσιοι υπάλληλοι ή έστω λίγοι ή αρκετοί. 

Το άλλο πρόβληµα, που εγώ το διαπίστωνα ως δηµοσιογρά-
φος σε όλη µου τη ζωή, είναι οι άθλιες συνθήκες στις οποίες η
δηµόσια διοίκηση στη συντριπτική πλειοψηφία της ασκούσε τα
πληµµελήµατά της, που της έδιναν και µία δικαιολογία να µην
είναι συνεπής στις υποχρεώσεις. Αναφέροµαι ειδικά στο άθλιο
κτήριο του ΕΦΚΑ, το κεντρικό στην οδό Νικηφόρου, που είναι να
ντρέπεται κανείς να το δει και απέξω και επίσης και σε άλλα υπο-
καταστήµατα του ΕΦΚΑ που ντρέπεσαι που επιτρέπει η πολιτεία
να εργάζονται οι εργαζόµενοι υπάλληλοι σε αυτές τις συνθήκες.

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι ταυτοχρόνως θα πρέπει να σκύψετε
και σε αυτές τις ανάγκες των εργαζοµένων -το πράξατε στην Κό-
ρινθο µε το θέµα των κλιµατιστικών που δεν λειτουργούσαν- γιατί
είναι ντροπή να συµβαίνει αυτό όταν έχουµε εξελιχθεί ως κοινω-
νία, έχουµε πάει µπροστά, έχουµε αυτούς τους θριάµβους από
την Ευρώπη. Αναφέροµαι στο ότι είµαστε η Ελλάδα η µεταµνη-
µονιακή, η Ελλάδα, που ταλαιπωρήθηκε επί µία δεκαετία, και που
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µε τη συνέργεια και των Ευρωπαίων είµαστε η πρώτη χώρα,
όπως ανακοίνωσε µε µεγάλη χαρά η αρµόδια Επίτροπος, που
ολοκληρώσαµε το ΕΣΠΑ και θα πάρουµε αµέσως λεφτά. Θα πρέ-
πει να δώσετε και σηµασία ακόµα και στη µετεγκατάσταση ή
στην ανακαίνιση πλήρως, σύµφωνα µε τις σύγχρονες ανάγκες
τις εργονοµικές, ώστε να µην έχουν δικαιολογία µετά οι υπάλλη-
λοι ή οι συνδικαλιστές, που τόσα χρόνια ποτέ δεν απήργησαν γι’
αυτό το εύλογο που σας θέτω εγώ, ώστε να προχωρήσουµε συ-
νολικά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Πιπιλή. 
Ορίστε, κύριε Χατζηδάκη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολο-

γία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Μου δίνετε τη δυνατότητα να εµβα-
θύνω λίγο στη δευτερολογία µου στα θέµατα των υποδοµών του
ΕΦΚΑ και των υπαλλήλων. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι οι
υποδοµές είναι απαράδεκτες και από πλευράς κτηριολογικής και
από πλευράς µηχανολογικού εξοπλισµού, πράγµα που κάνει και
τη ζωή και τη δουλειά των υπαλλήλων δυσκολότερη. Το έχω δει
από κοντά στις επισκέψεις µου, το έχω αναγνωρίσει, το αναγνω-
ρίζω ακόµα µία φορά. Αλλά έχουµε ξεκινήσει στο επίπεδο της
υποδοµής να κάνουµε κάποιες βελτιώσεις κατά προτεραιότητα.

Παραδείγµατος χάριν είχαµε το απαράδεκτο φαινόµενο -και
το έχουµε- ότι δεν υπήρχαν σύγχρονα κοµπιούτερ, σύγχρονοι
ηλεκτρονικοί υπολογιστές στον οργανισµό. Όταν έκανα τις πρώ-
τες επισκέψεις διαπίστωσα ότι σε κάθε κατάστηµα, που πήγαινα
έβλεπα κοµπιούτερ µε Windows 2000, απολύτως ξεπερασµένα
και µάλιστα µε το κεντρικό σύστηµα ήταν συνδεδεµένο µόνο ένα
κοµπιούτερ σε κάθε κατάστηµα και έπρεπε ακόµα και στη Νικη-
φόρου, που αναφέρατε, µέσω αυτού του κοµπιούτερ να γίνεται
η επικοινωνία µε τα κεντρικά και κατά τα λοιπά οι υπόλοιποι
υπάλληλοι θα έπρεπε να φωτοτυπούν τα έγγραφα σε στοίβες και
να λειτουργούν όπως λειτουργούσαν οι υπάλληλοι στη δεκαετία
του ’60 και του ’70. Είχε γίνει ήδη πριν από µένα µια παραγγελία
κοµπιούτερ. Ήδη εγκαταστάθηκαν, εγκαθίστανται και αυτές τις
µέρες χίλια οκτακόσια περίπου καινούργια κοµπιούτερ κι έχουν
παραγγελθεί και άλλα. Εν πάση περιπτώσει, περιµένω ότι µέχρι
το τέλος του χρόνου αρχές του επόµενου θα έχουν εγκαταστα-
θεί περίπου έξι χιλιάδες κοµπιούτερ στον οργανισµό, θα έχουν
καλυφθεί οι υπάλληλοι, θα έχει αναβαθµιστεί από αυτής της
πλευράς ο οργανισµός και θα έχει γίνει ευκολότερη η ζωή των
υπαλλήλων. 

Αντίστοιχα προβλήµατα υπάρχουν και σε άλλα επίπεδα. Ανα-
φερθήκατε στα air conditions. Εκεί όµως είναι και ευθύνη εσω-
τερικά και των ίδιων των επικεφαλής, των διευθυντών, που είναι
αρµόδιοι να κάνουν τη δουλειά τους. Γι’ αυτό είπα ότι πρέπει να
πάει στο πειθαρχικό η εκτελούσα χρέη γενικής διευθύντριας
στην Περιφερειακή Υπηρεσία Πελοποννήσου. Διότι δεν µου φαί-
νεται καθόλου ανεκτό να αφήνεις και τον συνάδελφό σου να ψή-
νεται στην Κόρινθο, µε µια ατελείωτη ανταλλαγή αλληλογραφίας
µεταξύ Τριπόλεως, Κορίνθου, Αθηνών και τα λοιπά. Δεν είναι
νοητό αυτό το πράγµα. Δεν είναι νοητή γενικότερα η λογική της
αδιαφορίας.

Σας είπα, έχω δει υπαλλήλους που δίνουν από το υστέρηµα
του χρόνου τους ας πούµε και από την οικογένειά τους για να
κάνουν καλύτερα τη δουλειά τους µέσα σε αυτές τις αντίξοες
συνθήκες, αλλά την ίδια στιγµή υπάρχει και το φαινόµενο της
αδιαφορίας. Με την ίδια ειλικρίνεια που λέω το ένα λέω και το
άλλο. Δεν µπορεί λοιπόν να γίνεται αποδεκτή -από εµένα πάντως
δεν θα γίνει ποτέ αποδεκτή- αυτή η αδιαφορία απέναντι στους
πολίτες, η δεσποτική συµπεριφορά. Ακόµα και χτες µου ήρθε κα-
ταγγελία ότι στο κατάστηµα της Αχαρνών λόγω κορωνοϊού
µπήκε µια πινακίδα έξω ότι «κλείνουµε και θα σας ειδοποιήσουµε,
θα υπάρξει ανακοίνωση αργότερα», χωρίς να ξεκαθαρίζεται το
πότε. Υπήρχαν άνθρωποι, λοιπόν, που είχαν κλείσει ηλεκτρονικά
ραντεβού και που δεν φιλοτιµήθηκε κάποιος να τους πάρει ένα
τηλέφωνο και να τους πει: µην έρθετε αύριο. Καθίστε σπίτι σας,
µέχρι να δούµε τι θα κάνουµε και θα σας ειδοποιήσουµε.

Το λέω λοιπόν πρώτη φορά δηµόσια, ζητώ να γίνει έλεγχος και

γι’ αυτό. Δεν µπορεί να ταλαιπωρούµε τους ανθρώπους και να
λέµε ότι επειδή είµαστε υπουργοί, διοικητές, δηµόσιοι υπάλλη-
λοι, είµαστε µιας διαφορετικής κατηγορίας πολίτες, πιο ίσοι από
τους υπόλοιπους και δεν έχουµε να αντιµετωπίσουµε τους ελέγ-
χους και τις ποινές, που αντιµετωπίζει οποιοσδήποτε άλλος στην
καθηµερινότητά του. Το ξεκαθαρίζω. Αισθάνοµαι ότι είµαστε
σύµµαχοι µε τη συντριπτική πλειονότητα των υπαλλήλων του
ΕΦΚΑ. Ξέρω ότι έχουν µία σειρά από δυσκολίες να αντιµετωπί-
σουν, αλλά δεν είναι νοητή ή αδιαφορία, ο ωχαδερφισµός, η γρα-
φειοκρατική αντίληψη. Είναι δύσκολες οι συνθήκες, έχουµε να
κάνουµε µε εκατοµµύρια Έλληνες σε αυτόν τον οργανισµό,
έχουµε να κάνουµε µε την ουσία της κοινωνικής πολιτικής και γι’
αυτό θα πρέπει να δώσουµε όλοι τον καλύτερό µας εαυτό. Όπως
είµαι αυστηρός µε τον εαυτό µου, µε τη διοίκηση του ΕΦΚΑ, έτσι
είµαι και µε τους διευθυντές και τους απλούς υπαλλήλους του
ΕΦΚΑ.

Πρέπει να κάνουµε ο καθένας ό,τι καλύτερο µπορεί. Υπάρχει
ήδη µια βελτίωση και στα δύο επίπεδα, που αναφέρθηκα προ-
ηγουµένως, και στο επίπεδο της εξυπηρέτησης και στο επίπεδο
της απονοµής των συντάξεων. Έχουν µπει εν πάση περιπτώσει
κάποια θεµέλια. Δεν λέω ότι από κόλαση θα γίνουµε παράδεισος
αυτοµάτως, αλλά έχουν µπει οι βάσεις, έτσι ώστε και στο ένα µέ-
τωπο, αυτό της εξυπηρέτησης, µε τις διάφορες πρωτοβουλίες
που παίρνουµε, όπως τηλεφωνικό κέντρο, My EFKA Live, ΚΕΠ
και τα λοιπά και στο επίπεδο της απονοµής των συντάξεων όπου
κι εκεί έχουµε θετικές εξελίξεις λόγω και των πιστοποιηµένων λο-
γιστών, δικηγόρων, των κοµπιούτερ που µπαίνουν και ούτω κα-
θεξής, λόγω όλων αυτών των εξελίξεων πιστεύω ότι σε τρεις -
τέσσερις µήνες από τώρα θα έχουµε µια αισθητά καλύτερη ει-
κόνα στον οργανισµό.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Λεφτά υπάρχουν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Το πρόβληµα δεν είναι εκεί, στην
επάρκεια των πιστώσεων, των κονδυλίων για να βγουν συντάξεις
και αυτό καθιστά το πρόβληµα οξύτερο και καθιστά επίσης και
πιο επιτακτική την ανάγκη να κάνουµε όλοι καλύτερα τη δουλειά
µας, διότι υπάρχουν τα κονδύλια προκειµένου να δοθούν οι συν-
τάξεις.

Γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει να ξεµπερδέψουµε το κουβάρι και
να δοθούν οι συντάξεις µια ώρα αρχύτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ, καλή συνέχεια και στους δύο.

Παρακαλώ πολύ να τηρούµε τους χρόνους. Γνωρίζετε ότι όταν
υπάρχει χρόνος, είµαι πολύ ελαστικός, αλλά πρέπει να παραδώ-
σουµε την Αίθουσα στις 10.30’διότι υπάρχει νοµοθετικό έργο
µετά. Αυτή είναι η αγωνία µου!

Προχωράµε στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό 966/20-7-
2021 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λέ-
σβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Μαρίας
Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου µε
θέµα: «Βίαιες και παράνοµες επαναπροωθήσεις µεταναστών και
προσφύγων».

Κυρία Κοµνηνάκα, καληµέρα σας, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το τελευταίο διάστηµα, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι έχουν

αυξηθεί οι σοβαρές καταγγελίες για βίαιες και παράνοµες επα-
ναπροωθήσεις µεταναστών και προσφύγων στα ελληνικά σύ-
νορα. Πρόσφατα, το πόρισµα της οµάδας εργασίας της
Επιτροπής Πολιτικών Ελευθεριών και Ευρωκοινοβουλίου για τον
έλεγχο της FRONTEX παρουσιάστηκε, καταλήγοντας στο συµ-
πέρασµα ότι στα εξωτερικά σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
παραβιάζονται θεµελιώδη ανθρώπινα δικαιώµατα, αναφέροντας
και µία σειρά συγκεκριµένα χαρακτηριστικά. Μάλιστα, περιλαµ-
βάνονται σ’ αυτό καταγγελίες για παράνοµες επαναπροωθήσεις
στο Αιγαίο, µε ευθύνη των ελληνικών αρχών, οι οποίες συγκαλύ-
πτονται. Ωστόσο, η ίδια έκθεση, βέβαια, αφήνει αναπάντητα ερω-
τήµατα που προκαλούν πρόσθετη ανησυχία για τη συγκάλυψη
της επικίνδυνης δράσης και του αντιδραστικού ρόλου της FRON-
TEX.

Τον Ιούνιο δηµοσιεύτηκε η έκθεση της Διεθνούς Αµνηστίας µε
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θέµα «Ελλάδα: Βία, ψέµατα και επαναπροωθήσεις», στην οποία
επίσης γίνεται λόγος για συνεχή και συστηµατική χρήση βάναυ-
σων πρακτικών µε παράνοµες επαναπροωθήσεις από την Ελ-
λάδα ως µία εδραιωµένη µέθοδο ελέγχου των συνόρων στην
ξηρά και στη θάλασσα.

Αντίστοιχες καταγγελίες είχαν προηγηθεί από την Επίτροπο
του Συµβουλίου της Ευρώπης για τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα.
Υπάρχουν σειρά δηµοσιευµάτων στον ελληνικό και ξένο Τύπο.
Και βέβαια, γνωρίζετε ότι βρίσκεται σε εξέλιξη η µηνυτήρια ανα-
φορά της εισαγγελίας του Αρείου Πάγου για διερεύνηση περι-
στατικών παράνοµης, βίαιης, ρατσιστικής επαναπροώθησης ή
απέλασης επτά χιλιάδων και πλέον αλλοδαπών κατά την περίοδο
Μαρτίου - Δεκεµβρίου 2020.

Οφείλετε, λοιπόν, και το Υπουργείο σας, αλλά συνολικά η Κυ-
βέρνηση ξεκάθαρες και συγκεκριµένες απαντήσεις. Γιατί το τε-
λευταίο διάστηµα το µόνο, που επιλέγετε να παρουσιάσετε µε
πανηγυρισµούς είναι οι αριθµοί για τη µείωση των προσφυγικών
και µεταναστευτικών ροών, κάτι που γνωρίζετε ότι παραµένει
προσωρινό, χωρίς να αναφέρεσθε φυσικά στην πραγµατικότητα
ούτε στην ένταση της καταστολής και του αυταρχισµού σε
βάρος αυτών των ανθρώπων, κάτι που, φυσικά, δεν αναιρείται
και από το χθεσινό νέο αίτηµα για την επιστροφή χιλίων εννιακο-
σίων οκτώ ανθρώπων στην Τουρκία στο όνοµα της νοµιµότητας.
Μια νοµιµότητα που σηµαίνει εγκλωβισµό και βάσανα για τους
ξεριζωµένους, αλλά γεννά τελικά βάσανα και κινδύνους και για
τον ελληνικό λαό, γιατί την ώρα που παραθέτετε αυτά τα στοι-
χεία η πραγµατικότητα δείχνει τις προετοιµασίες σας για τις νέες
κλειστές δοµές στα νησιά, τα σχέδια για τον νέο οργανισµό της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για το άσυλο, που αναβαθµίζουν τη δράση
κάθε λογής ΜΚΟ στο προσφυγικό, την ενίσχυση της FRONTEX,
µεθοδεύοντας τον οπλισµό της στα ελληνικά σύνορα µε αναβαθ-
µισµένες αρµοδιότητες και µε στόχο για δέκα χιλιάδες προσω-
πικό έως το 2027.

Με βάση αυτά, λοιπόν, σας ρωτάµε: Τί απαντάτε στις συγκεκρι-
µένες καταγγελίες; Τί µέτρα θα λάβει η Κυβέρνηση προκειµένου
να παύσουν οι καταγγελλόµενες παράνοµες επαναπροωθήσεις
µεταναστών και προσφύγων από τις ελληνικές αρχές; Προτίθεσθε
να συνεχίσετε την επικίνδυνη πολιτική σε βάρος των κυριαρχικών
δικαιωµάτων της χώρας, αναθέτοντας τη φύλαξη των συνόρων
στους ευρωπαϊκούς µηχανισµούς καταστολής, όπως η FRONTEX,
οι οποίοι όχι µόνο δεν διασφαλίζουν, αλλά παραβιάζουν συστηµα-
τικά τα δικαιώµατα µεταναστών και προσφύγων σε συνεργασία
βέβαια µε τις ελληνικές αρχές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κ. Κοµνηνάκα.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου, κ.

Νότης Μηταράκης.
Κύριε Υπουργέ, καληµέρα σας, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή

σας για να απαντήσετε.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, είχα σκοπό να ξεκινήσω διαφορετικά σή-

µερα την πρωτολογία µου, απαντώντας στην τουρκική προπα-
γάνδα και στην αναπαραγωγή της από διάφορους, που
αναφέρεται στον τρόπο προστασίας των θαλασσίων συνόρων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά η επικαιρότητα µε υποχρεώνει
να αναφερθώ στο σηµερινό περιστατικό στη Λέσβο, όπου η
Τουρκία επέτρεψε κατά παράβαση των υποχρεώσεων της, σύµ-
φωνα µε την κοινή δήλωση του 2016 σε µία βάρκα µε δεκατρείς
ανθρώπους να ξεκινήσει από τα τουρκικά χωρικά ύδατα. Δεν τη
διέσωσε, όπως έπρεπε, µέσα στα τουρκικά χωρικά ύδατα και
αναγκάστηκε η ελληνική ακτοφυλακή η οποία βάζει πρώτα απ’
όλα την προστασία της ανθρώπινης ζωής να εισέλθει στα τουρ-
κικά χωρικά ύδατα, να διασώσει δέκα ανθρώπους και δυστυχώς,
σύµφωνα µε τις πληροφορίες, αγνοούνται ακόµα τρεις άνθρωποι
εντός τουρκικών χωρικών υδάτων. Μέχρι που ήλθα στη Βουλή,
δεν είχα ενηµέρωση ότι η Τουρκία έχει ανταποκριθεί σε αυτό το
περιστατικό.

Πάµε τώρα στην ουσία της ερώτησής σας. Η πολιτική της Κυ-
βέρνησης είναι ξεκάθαρη. Δεν θέλουµε να είµαστε η πύλη εισό-

δου για τα κυκλώµατα των λαθροδιακινητών στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και έχουµε στερήσει εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ από
τους λαθρέµπορους ανθρώπινου πόνου που λειτουργούν στα
ανατολικά της χώρας µας. Από εκεί και πέρα, η χώρα µας έχει
χερσαία και θαλάσσια σύνορα και υπάρχουν ευρωπαϊκοί κανονι-
σµοί, υπάρχει διεθνές δίκαιο που προδιαγράφει συγκεκριµένα τι
η χώρα µας έχει δικαίωµα να κάνει.

Προστατεύουµε, λοιπόν, τα σύνορά µας µε αποτέλεσµα το τε-
λευταίο δωδεκάµηνο οι ροές προς τα ελληνικά νησιά να έχουν
µειωθεί κατά 96%, χίλιες διακόσιες µόνο αφίξεις µέσα στο 2021.

Σας θυµίζω, κ. Κοµνηνάκα, όταν εφαρµόζαµε µια πολιτική –η
προηγούµενη κυβέρνηση- που δεν προστάτευε µε τον ίδιο τρόπο
τα θαλάσσια σύνορά µας, µόνο σε µία µέρα το 2015 στη Λέσβο,
είχαµε πάνω από δέκα χιλιάδες αφίξεις µε τον κίνδυνο να εγκλω-
βιστούν εκατοµµύρια άνθρωποι στη χώρα µας και αυτό αντιλαµ-
βάνεσθε ότι είναι κάτι το οποίο δεν µπορούµε να επιτρέψουµε.

Αναφορικά µε την έκθεση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, έχει
πολλές εποικοδοµητικές προτάσεις πώς µπορεί η FRONTEX να
βελτιώσει ακόµη περισσότερο τον τρόπο λειτουργίας της. Και να
σας θυµίσω ότι η FRONTEX είναι ένα ένοπλο σώµα ασφαλείας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η αποστολή του είναι συγκεκριµένη
να προστατεύσει τα εξωτερικά σύνορα της Ευρώπης.

Συγκεκριµένα, λοιπόν, στη σελίδα 5 γράφει ότι η αρµόδια υπο-
επιτροπή του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου δεν βρήκε αποδείξεις
για τη συµµετοχή της FRONTEX σε οποιοδήποτε push back.
Είναι σηµαντικό να τονίσουµε ότι οι χώρες έχουν το δικαίωµα να
προστατεύουν τα σύνορά τους. Αποτέλεσµα; Ο ΣΥΡΙΖΑ µας
άφησε στα ελληνικά νησιά την ηµέρα των εκλογών του 2019, δε-
καεπτά χιλιάδες εγκλωβισµένους ανθρώπους. Σήµερα, αυτός ο
αριθµός έχει µειωθεί στις εξίµισι χιλιάδες. Να σας δώσω όµως
και µια σκέψη για τη δευτερολογία σας που φαντάζοµαι ότι αν
είσθε υπέρ της πολιτικής των ανοικτών συνόρων, τότε θα είστε
και υπέρ της δηµιουργίας πολλαπλών νέων δοµών στα νησιά
µας. Δεν ξέρω αν προτείνετε κάτι τέτοιο, δεν ξέρω αν θέλετε να
ξαναδείτε τη Μόρια στη Λέσβο ή αν θέλετε να ξαναδείτε τη ΒΙΑΛ
στη Χίο ή αν θέλετε να ξαναδείτε το Βαθύ στη Σάµο µε επτά χι-
λιάδες άτοµα µέσα στην πρωτεύουσα του νησιού, το οποίο Βαθύ
κλείνει στις 30 Σεπτεµβρίου οριστικά, αφού στις 18 Σεπτεµβρίου
θα εγκαινιαστεί η νέα κλειστή ελεγχόµενη δοµή της Σάµου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Η κ. Κοµνηνάκα έχει

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, η σηµερινή συζήτηση

είναι ιδιαίτερα σοβαρή και δεν γίνεται για λόγους πολιτικής κα-
τανάλωσης. Άκουσα την απάντησή σας. Δεν µπορεί να παρου-
σιάζεται η υπεράσπιση του αιτήµατος για µη παράνοµες
επαναπροωθήσεις ως προσβολή δήθεν της προστασίας και της
υπεράσπισης των συνόρων. Ούτε βέβαια να παρουσιάζονται οι
πρόσφυγες και οι µετανάστες ως εισβολείς που δεν χρήζουν
προστασίας.

Γνωρίζετε πολύ καλά τη γνώµη µας για τον ρόλο της FRON-
TEX. Και αν για κάποιο λόγο θα έπρεπε να ανησυχεί ο λαός για
το ποιος τελικά θέτει σε κίνδυνο τα σύνορα της χώρας είναι για
την ίδια την εκχώρηση από τις ελληνικές κυβερνήσεις αυτού του
ευαίσθητου τοµέα της προστασίας των ελληνικών συνόρων σε
ένα διακρατικό στρατιωτικό µηχανισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όταν είναι γνωστός, αν θέλετε, ο ρόλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που µε τη στάση της αποδεδειγµένα ενθαρρύνει τις αµφισβητή-
σεις και από τη µεριά της άρχουσας τάξης της Τουρκίας σε
σχέση µε τα κυριαρχικά δικαιώµατα.

Όµως, δεν µπορεί να αναπτύσσετε και να αναπαράγετε αυτήν
την επιχειρηµατολογία, κρύβοντας και µην απαντώντας στο αν
τελικά αυτοί οι άνθρωποι χρήζουν προστασίας και σεβασµού από
το Διεθνές Δίκαιο. 

Η ερώτησή µας αφορά ανθρώπους ξεριζωµένους και όχι επι-
σκέπτες της χώρας µας, που αναγκάζονται να εγκαταλείψουν τα
σπίτια τους, γιατί η πατρίδα τους έχει µετατραπεί σε έρηµο τόπο
από τις ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις στις οποίες τόσο η Ευρω-
παϊκή Ένωση όσο και το ΝΑΤΟ συµµετέχει. Όµως, συµµετέχουν
και έχουν ευθύνη και οι ελληνικές κυβερνήσεις, γιατί τις στηρί-
ζουν.
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Για µας, έστω και ένας νεκρός άνθρωπος στο Αιγαίο, στον
Έβρο ή αλλού, στα σύνορα, έστω και ένας και ένας άνθρωπος
που αντιµετώπισε την πυγµή της παράνοµης επαναπροώθησης
µε εκφοβισµό, απειλή ή πολύ περισσότερο, µε πρακτικές βασα-
νιστηρίων, είναι τεράστιο θέµα.

Σας ξαναλέµε ότι δεν αµφισβητούµε σε καµµία περίπτωση τις
προσπάθειες που έχουν κάνει οι άνδρες και οι γυναίκες του Λι-
µενικού Σώµατος. Πολλοί από αυτούς έχουν δείξει πολύ µεγάλο
ζήλο για να σώσουν ανθρώπινες ζωές. Είναι διαφορετικό πράγµα
αυτό και διαφορετικό πράγµα οι κατευθύνσεις, που δίνονται και
οι ευθύνες που έχουν για αυτό και από τα όργανα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, όπως η FRONTEX και από την Κυβέρνηση.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι η αρχή της µη επαναπροώθησης απο-
τελεί θεµελιώδη κανόνα της σύµβασης της Γενεύης και της προ-
στασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Φυσικά, αυτές είχαν
διαµορφωθεί σε συνθήκες ενός καλύτερου διεθνούς συσχετι-
σµού για τους λαούς, µε την αποφασιστική συµβολή των σοσια-
λιστικών κρατών. Γι’ αυτό και τώρα, σε τέτοιες συνθήκες, όλο το
Διεθνές Δίκαιο για το άσυλο αποδοµείται συστηµατικά. Και βέ-
βαια, η σύµβαση της Γενεύης γίνεται κυριολεκτικά κουρελό-
χαρτο και µέσα από την προκλητική πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως κατ’ εξοχήν τέτοιου είδους παραβίασή της συνι-
στά το παράδειγµα και το αντιδραστικό κατασκεύασµα της έν-
νοιας της ασφαλούς τρίτης χώρας µε την ευρωπαϊκή οδηγία
32/2013, που αποδέχεστε τόσο εσείς όσο, βέβαια, και η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, καθιστώντας -αν θέλετε- του-
λάχιστον προκλητικά τα εκ των υστέρων κροκοδείλια δάκρυα για
την πρόσφατη ΚΥΑ, που εξέδωσε το Υπουργείο σας, που ανα-
γνωρίζει ως ασφαλή τρίτη χώρα την Τουρκία, η οποία, βέβαια,
έχει και ως βάση την κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρ-
κίας, που υπογράφηκε τον Μάρτιο του 2016.

Εποµένως, γνωρίζετε τόσο τη θέση µας για τον ρόλο της
FRONTEX, που ούτε είχε ποτέ ούτε θα αποκτήσει ρόλο προστα-
σίας των κατατρεγµένων ανθρώπων ούτε βέβαια θα αλλάξει ο
αντιδραστικός της ρόλος µε την παραίτηση ή την αλλαγή του
εκάστοτε διευθυντή. Γι’ αυτό, άλλωστε, ξέρετε ότι από την
πρώτη στιγµή αναδείξαµε ότι ακόµη και αυτό το πρόσφατο πό-
ρισµα της οµάδας εργασίας της Επιτροπής Πολιτικών Ελευθε-
ριών στην ουσία ξεπλένει και επιχειρεί να ξεπλύνει τον ρόλο της
FRONTEX µε τέτοιου είδους υποτιθέµενες παραιτήσεις κ.λπ.,
συγκαλύπτοντας τελικά την επικίνδυνη δράση της.

Επίσης, γνωρίζετε, πολύ καλά, την πάγια θέση που έχουµε για
την απεµπλοκή όλων των µη κυβερνητικών οργανώσεων και κάθε
ιδιώτη από τα ζητήµατα, που αφορούν στην προστασία των προ-
σφύγων και µεταναστών, ότι όλα αυτά θα έπρεπε να ανήκουν
αποκλειστικά και µόνο στην ευθύνη του κράτους. Όµως, είναι η
δική σας πολιτική, όπως και του προκατόχου σας, που βρίσκεται
στον αντίποδα και συνεχώς το ενισχύει.

Γι’ αυτό, λοιπόν, παρά το γεγονός ότι δεν υιοθετούµε άκριτα
τα διάφορα ευρωπαϊκά πορίσµατα, η σοβαρότητα των καταγγε-
λιών παραµένει. Ουσιαστικά, δεν δόθηκαν ούτε σήµερα συγκε-
κριµένες απαντήσεις. Το αντίθετο δείχνουν οι αόριστες αρνήσεις
σας µε το να προσπαθείτε να αλλάξετε το θέµα της συζήτησης,
επαναφέροντας ένα ζήτηµα, που εσείς οι ίδιοι γεννάτε µε την πο-
λιτική σας, γιατί τα κλειστά κέντρα στα νησιά συνεχίζετε να δη-
µιουργείτε, παρά τις, όπως λέτε, µειωµένες ροές, γιατί γνωρίζετε
πολύ καλά ότι για τη µονιµότητα αυτών των µειωµένων ροών κα-
νείς δεν µπορεί να εγγυηθεί, όταν οι άνθρωποι αυτοί ξεκινούν για
τέτοιους λόγους.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, έχουν µαζευτεί πολλά και για µας,
δεν αντέχει στη λογική ότι όλα αυτά προέρχονται από συκοφαν-
τίες απλώς των πολιτικών σας αντιπάλων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Κοµνηνάκα.
Ορίστε, κύριε Μηταράκη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολο-

γία σας.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι οξύµωρο, κυρία συνάδελφε, αυτό που λέτε στη δευτε-

ρολογία σας. Είπατε ότι δεν είµαστε εδώ για πολιτική κατανά-

λωση, αλλά τελικά µάλλον είµαστε από την ερώτησή σας. Από
τη µια, αµφισβητείτε και θέτετε ερωτηµατικά για τον ρόλο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, για τις επιδιώξεις της FRONTEX, για τον
ρόλο των ΜΚΟ και από την άλλη, στηρίζετε την ερώτησή σας σε
εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των ΜΚΟ, των οποίων τον
ρόλο εσείς αµφισβητήσατε. Άρα, αυτό είναι ένα οξύµωρο στην
ερώτησή σας.

Θα ενώσω, όµως, τη φωνή µου µαζί σας για τα θετικά σχόλια
που κάνατε για το Λιµενικό Σώµα, την Ελληνική Ακτοφυλακή, για
την υπεράνθρωπη προσπάθεια που κάνουν, πρώτον, να προστα-
τεύσουν ανθρώπινες ζωές, όπως σήµερα, όπως την προηγού-
µενη εβδοµάδα στο άλλο ναυάγιο στο οποίο υπάρχουν ακόµα
αγνοούµενοι, σύµφωνα µε τα δηλωθέντα των διασωθέντων και
παράλληλα, να προστατέψουν τα σύνορα της Ελλάδος, τα νησιά
του Αιγαίου µας, τα νησιά µας από το φαινόµενο που βιώσαµε
από το 2015 µέχρι το 2019. Το κάνουµε, όµως, µε απόλυτο σε-
βασµό στους κανόνες της διεθνούς νοµιµότητας.

Όµως, επειδή θέσατε ενδιαφέροντα θέµατα, κατ’ αρχάς, η
Τουρκία, σύµφωνα µε την άποψη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
µε την άποψη της Ελλάδας, είναι µία ασφαλής χώρα. Είναι µία
ασφαλής χώρα φιλοξενίας προσφύγων και µεταναστών. Κατά
συνέπεια, αυτοί οι ξεριζωµένοι που είπατε στην ερώτησή σας
µπορεί να είναι όντως έτσι όταν ξεκίνησαν δέκα χώρες µακριά,
αλλά όταν έφτασαν στην Τουρκία πλέον δεν είναι ξεριζωµένοι.
Έχουν βρει διεθνή προστασία.

Από εκεί και πέρα, όταν έρχονται στη χώρα µας, κατά πλειοψη-
φία είναι παράνοµα εισελθόντες οικονοµικοί µετανάστες και η
χώρα µας δεν θέλει µια πολιτική κλειστών συνόρων. Θέλει µια
πολιτική νόµιµης µετανάστευσης, όπως κάθε χρόνο δίνουµε
άδειες εργασίας σε χιλιάδες ανθρώπους να έρθουν να δουλέ-
ψουν στα χωράφια και σε άλλα µέρη όπου χρειαζόµαστε εργα-
τικά χέρια, αλλά δεν θα επιτρέψουµε στους λαθρεµπόρους,
στους λαθροδιακινητές να καθορίζουν ποιος θα µπαίνει στη
χώρα µας, ειδικά σε µία εποχή, που βλέπετε ότι πολλά κράτη
όµορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως πρόσφατα η Λευκορωσία
εργαλειοποιούν το µεταναστευτικό, παραβιάζοντας τη Συνθήκη
της Γενεύης, την έννοια του «πρόσφυγα», ο οποίος άµεσα µετα-
κινείται από τη χώρα στην οποία κινδυνεύει. Αυτό θέτει µεγάλα
ζητήµατα για την Ευρωπαϊκή Ένωση, τα οποία πρέπει να αντιµε-
τωπίσει.

Σε αυτό το πλαίσιο σας θυµίζω ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει
µία συµφωνία µε την Τουρκία, η οποία σύµφωνα µε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή παραµένει ενεργή, πρώτον, η Τουρκία να απα-
γορεύει τις παράνοµες αναχωρήσεις από τα τουρκικά χωρικά
ύδατα και δεύτερον, να αποδέχεται τις επιστροφές όσων κρίνον-
ται ότι είναι παράνοµοι οικονοµικοί µετανάστες, ότι δεν δικαιούν-
ται διεθνούς προστασίας.

Εχθές υποβάλαµε νέο αίτηµα και έχει κάνει ήδη δήλωση στή-
ριξης η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την επιστροφή χιλίων εννιακο-
σίων οκτώ µεταναστών από τα νησιά µας, από τη Μυτιλήνη, από
τη Χίο, από τη Σάµο, από την Κω και τη Λέρο, νησιά που πλέον,
κυρία Κοµνηνάκα, βιώνουν ένα εντελώς διαφορετικό περιβάλλον
από αυτό, που βιώσαµε τα προηγούµενα χρόνια, µε µηδενικές
σχεδόν ροές, µε ελάχιστους πλέον να διαµένουν στις δοµές φι-
λοξενίας, οι οποίες συνεχίζουν να αδειάζουν µε έναν ταχύτατο
ρυθµό και µε τη δηµιουργία των νέων κλειστών ελεγχόµενων
δοµών εκτός αστικών ιστών, ώστε να παρέχουµε, αφ’ ενός, τις
απαραίτητες συνθήκες διαβίωσης για αυτούς τους ανθρώπους,
αφ’ ετέρου, ένα αυξηµένο περιβάλλον ασφάλειας και για τους
ίδιους και για το προσωπικό µας και για τις τοπικές κοινωνίες. Η
µείωση των ροών για εµάς παραµένει µια πρωταρχική επιλογή.

Θα κλείσω, θυµίζοντας ότι η φύλαξη των συνόρων είναι ένα
µόνο από τα έξι µέτρα. Οι έξι πυλώνες µείωσης των ροών προς
τη χώρα είναι οι εξής: Πρώτον, φυλάµε τα σύνορά µας. Δεύτε-
ρον, έχουµε ταχύ διαχωρισµό προσφύγων από παράνοµα εισελ-
θόντες οικονοµικούς µετανάστες. Τρίτον, έχουµε πολύ
περισσότερες απελάσεις. Τους τελευταίους δώδεκα µήνες έχουν
φύγει από τη χώρα µας πολύ περισσότεροι από όσους έχουν
έρθει. Τέταρτον, είναι τα νέα κλειστά ελεγχόµενα κέντρα, τα
οποία παίζουν έναν πολύ σηµαντικό ρόλο πρόληψης για αυτούς
που δεν είναι πρόσφυγες, που ξέρουν ότι έχουµε πλέον τη δυ-
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νατότητα να τους διαχωρίζουµε. Πέµπτον, έχουµε τον έλεγχο
των λίγων ΜΚΟ που ενεργά εµπλέκονται σε κυκλώµατα λαθρο-
διακίνησης και έκτον, τη µείωση των οικονοµικών προνοµίων που
δίναµε σε αιτούντες άσυλο, γιατί είχαµε φτάσει στο οξύµωρο
εµείς να χρηµατοδοτούµε, ως χώρα, από ευρωπαϊκά κονδύλια
τα λεφτά, που έδωσαν στους λαθροδιακινητές να τους φέρουν.

Αυτή η πολιτική θα συνεχίσει. Η χώρα µας δεν είναι ξέφραγο
αµπέλι. Δεν θα ξαναζήσουµε ποτέ στα νησιά µας αυτό που ζή-
σαµε από το 2015.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Πάµε στην επόµενη ερώτηση. Θα συζητηθεί η δεύτερη µε

αριθµό 969/22-7-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού Κιλκίς του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ειρή-
νης – Ελένης Αγαθοπούλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Σε απόγνωση οι ιδιώτες που δραστηριοποιούνται στα Κέν-
τρα Ανοιχτής Προστασίας Ηλικιωµένων (ΚΑΠΗ)».

Κυρία Αγαθοπούλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε την έλευση του κορωνοϊού στη χώρα µας

τον Μάρτιο του 2020 αποφασίστηκε το πρώτο lockdown όπου
έκλεισαν επιχειρήσεις και µεταξύ αυτών έκλεισαν και τα Κέντρα
Ανοιχτής Προστασίας Ηλικιωµένων, τα ΚΑΠΗ, και κατά συνέπεια
έκλεισαν και τα κυλικεία, που λειτουργούσαν εντός αυτών. Οι επι-
χειρήσεις αυτές τα κυλικεία, όπως και τα ΚΑΠΗ, δεν έχουν ξα-
νανοίξει µέχρι σήµερα, παραµένουν, δηλαδή, κλειστές για
περισσότερο από ενάµιση χρόνο, όχι όµως µε δική τους υπαιτιό-
τητα, αλλά µε αποφάσεις της Κυβέρνησης -και ορθώς- γιατί για
τους ηλικιωµένους είναι πολύ πιο επικίνδυνη η πανδηµία. 

Παρ’ όλα αυτά κι ενώ οι υποχρεώσεις τόσο της επιχείρησής
τους όσο και του νοικοκυριού τους τρέχουν, δεν έχουν πάρει
καµµία οικονοµική ενίσχυση εκτός από τα πρώτα 800 ευρώ για
τους µήνες Απρίλιο - Μάρτη του 2020 και τα 534 ευρώ για το
µήνα Μάιο του 2020. Κάποιοι από αυτούς πήραν και κάποιες από
τις επιστρεπτέες προκαταβολές, οι οποίες όµως, επί της ουσίας,
ας µην ξεχνάµε ότι είναι δάνεια και επίσης δεν τις πήραν µόνο
αυτοί που ήταν κλειστοί, αλλά και αυτοί οι οποίοι άνοιξαν. Άρα,
τα κυλικεία των ΚΑΠΗ θα έπρεπε να δικαιούνται αποζηµίωση ει-
δικού σκοπού για όλους τους µήνες µέχρι και σήµερα.

Από τον Ιούλιο του 2020 µέχρι και σήµερα έχουν κατατεθεί
δέκα ερωτήσεις, οκτώ κοινοβουλευτικές ερωτήσεις από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µία από τη Νέα Δηµοκρατία, µία για το ΚΚΕ για το θέµα
αυτό. Σε καµµία, όµως, από αυτές δεν έχει δοθεί ουσιαστική
απάντηση γιατί τα κυλικεία των ΚΑΠΗ µένουν χωρίς οικονοµική
ενίσχυση τόσο µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Οπότε σήµερα σας ρωτάµε τι προτίθεστε να κάνετε γι’ αυτό
για τους µήνες που δεν έχουν πληρωθεί µέχρι σήµερα και αν έχει
λυθεί το θέµα. Υπήρχαν θέµατα µε ΚΑΔ. Ίσως υπήρχαν κι άλλα
θέµατα, που καλό είναι να µας τα πείτε γιατί έχουµε εδώ πολλές
σελίδες απαντήσεων, αλλά καµµία επί της ουσίας απάντηση για
το συγκεκριµένο θέµα. 

Θα θέλαµε να ξέρουµε πραγµατικά τι έχετε κάνει γι’ αυτές τις
επιχειρήσεις. Πόσες είναι; Είναι πεντακόσιες, είναι χίλιες σε όλη
την Ελλάδα; Δεν είναι παραπάνω. Είναι µικρό το κόστος και εύ-
κολος ο τρόπος να βρείτε ποιες είναι αυτές οι επιχειρήσεις για
να µπορέσετε να τις ενισχύσετε οικονοµικά. Γιατί και τα έξοδα
της επιχείρησης και του οικογενειακού τους προϋπολογισµού
τρέχουν και το µοναδικό τους εισόδηµα ήταν από εκεί. 

Θα θέλαµε σήµερα µία κατατοπιστική απάντηση τι έχει γίνει
ενάµιση χρόνο µετά για το θέµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Αγαθοπούλου. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Ζαβ-

βός. Κύριε Ζαββέ, έχετε τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Βουλευτή, µετά την εµφάνιση και τη διασπορά

της πανδηµίας του κορωνοϊού όπως γνωρίζετε η Κυβέρνηση έχει

λάβει µία σειρά µέτρων στήριξης και αναφέρω ενδεικτικά τη χο-
ρήγηση επτά κύκλων επιστεπτέας προκαταβολής, προκειµένου
να συµπεριληφθούν όλοι όσοι πλήττονται από την εξάπλωση του
COVID-19. 

Πιο συγκεκριµένα, αναφορικά µε τα µέτρα στήριξης και ενί-
σχυσης, που ελήφθησαν και αφορούν τους επαγγελµατίες που
ασχολούνται µε τα κυλικεία εντός Κέντρων Ανοιχτής Προστασίας
Ηλικιωµένων, τα λεγόµενα ΚΑΠΗ, σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

Αρχικά, από τις 20 Μαρτίου του 2021 µε την πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου µε ΦΕΚ Α΄68 η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1, του ν.4683/2020 προβλέφθηκε ότι οι µισθωτές επαγγελµατι-
κών µισθώσεων προς εγκατάσταση επιχείρησης -και εδώ σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 1, του άρθρου 44 του ν.4735/2020
νοούνται ως επαγγελµατικές και οι µισθώσεις προς εγκατάσταση
κυλικείων που λειτουργούν εντός κτηρίων τα οποία στεγάζουν
δοµές ή υπηρεσίες των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου- απαλλάσσονται από την
υποχρέωση καταβολής του 40% του συνολικού µισθώµατος για
τους µήνες Μάρτιο και Απρίλιο του 2020, κατά παρέκκλιση των
κειµένων διατάξεων και µισθώσεων. 

Στη συνέχεια, µε διαδοχικές ρυθµίσεις επεκτάθηκε η απαλ-
λαγή υποχρέωσης καταβολής του 40% του συνολικού µισθώµα-
τος για τη συγκεκριµένη κατηγορία µισθώσεων και για τους
µήνες Μάιο και Ιούνιο 2020 µε τα άρθρα 15 του ν.4960/2020 και
3 του ν.4722/2020 αντίστοιχα. 

Επιπλέον, τα κυλικεία εντός ΚΑΠΗ µε τις υπ’ αριθµόν
Α1251/2020 και Α1274/2020 αποφάσεις του Υπουργείου Οικονο-
µικών απαλλάσσονται από την υποχρέωση καταβολής του 40%
του συνολικού µισθώµατος για τους µήνες Νοέµβριο 2020 και
Δεκέµβριο 2020 αντίστοιχα. 

Περαιτέρω, για την καθολική στήριξη και ενίσχυση των πλητ-
τόµενων επιχειρήσεων, συµπεριλαµβανοµένων και των κυλικείων
εντός ΚΑΠΗ, ενδεικτικά σας λέω ότι µε τις υπ’ αριθµόν
Α1025/2021, Α1063/2021, Α1101/2021 και Α1114/2020 αποφάσεις
του Υπουργείου Οικονοµικών, οι εν λόγω επιχειρήσεις απαλλάσ-
σονται από την υποχρέωση καταβολής του συνολικού µισθώµα-
τος για τους µήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο, Μάρτιο, Απρίλιο,
Μάιο του 2021 αντίστοιχα. 

Πέρα από αυτά που ανέφερα, σας αναφέρουµε και σας γνω-
ρίζουµε ότι µε τις διατάξεις της παραγράφου 1, του άρθρου 132
του ν.4692/2020 προβλέφθηκε ότι οι µισθώσεις δηµοτικών ακι-
νήτων στα οποία στεγάζονται επιχειρήσεις µε εκµισθωτή δήµο ή
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου αυτού οι οποίες έληγαν στις
31-12-2020 παρατάθηκαν για έναν επιπλέον χρόνο κατόπιν αίτη-
σης του µισθωτή. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Ορίστε, κυρία Αγαθοπούλου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας. 
ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υφυπουργέ, λυπά-

µαι πάρα πολύ που σήµερα εδώ συνεχίζετε την ίδια τακτική µε
τις απαντήσεις, που δίνετε εδώ και ενάµιση χρόνο. 

Σας ρωτάµε ξεκάθαρα. Οι άνθρωποι αυτοί έχουν κλείσει τη µο-
ναδική τους επιχείρηση. Δεν έχουν τα προς το ζην. Κι εσείς µας
απαντάτε ότι έχετε κάνει απαλλαγή από ένα ποσοστό των ενοι-
κίων τους. Χαίρω πολύ. Αυτό κι εγώ που είµαι ελεύθερη επαγ-
γελµατίας, αλλά είµαι ανοιχτή σήµερα, το δικαιούµαι. Μας
απαντάτε ότι τους δώσατε επιστρεπτέες προκαταβολές. Μας
απαντάτε ότι έχουν τη δυνατότητα επιδότησης τόκων υφιστάµε-
νων δανείων, που δεν ξέρετε εάν έχουν υφιστάµενα δάνεια. Μας
απαντάτε για προγράµµατα ενίσχυσης της επιχειρηµατικότητας.
Τι σχέση µπορεί να έχει η επιχειρηµατικότητα µε τα κυλικεία των
ΚΑΠΗ; Μας απαντάτε για δυνατότητα δανειοδότησης µε κεφά-
λαια κίνησης από το Ταµείο Εγγυοδοσίας Επιχειρήσεων COVID
και από το ΤΕΠΙΧ της Αναπτυξιακής Τράπεζας. 

Δεν µας απαντάτε, όµως, επί της ουσίας. Και η ουσία είναι µία.
Θα τα κάνω τα ερωτήµατα πιο συγκεκριµένα, µήπως καταφέρω
και πάρω και πιο συγκεκριµένη απάντηση. Η ερώτηση, λοιπόν,
είναι: Θα βρείτε αυτούς τους δικαιούχους; Πόσοι είναι ξέρετε;
Θα µου απαντήσετε σήµερα εδώ; Είναι πεντακόσιοι; Είναι οκτα-
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κόσιοι; Είναι χίλιοι; Είναι λίγοι πάντως. Θα τους βρείτε ανεξαρ-
τήτως του ΚΑΔ τους και θα τους αποζηµιώσετε για τους µήνες
από τον Ιούνιο του 2020 µέχρι και σήµερα, που δεν έχουν πάρει
ένα ευρώ για να µπορέσουν να ζήσουν, ενώ τους επιβάλλετε
κλείσιµο της επιχείρησής τους; Αυτό είναι το πρώτο ερώτηµα. 

Δεύτερο ερώτηµα. Θα τους απαλλάξετε -µιλάω για απαλλαγή
και όχι για αναστολή- από την καταβολή εισφορών ατοµικής
ασφάλισης για όσο διάστηµα κρατούν τα µέτρα περιορισµού,
χωρίς την απώλεια συνταξιοδοτικών τους δικαιωµάτων; 

Θα αναστείλετε τις ρυθµίσεις για οφειλές προς τη ΔΕΗ ή άλ-
λους ιδιώτες παρόχους και προς άλλες πρώην ΔΕΚΟ για όσο
κρατάει η πανδηµία; 

Θα αναστείλετε για τους ανθρώπους αυτούς µέχρι να ανοί-
ξουν κάθε είδους µέτρα αναγκαστικής είσπραξης, κατασχέσεις,
πλειστηριασµοί κ.λπ. ό,τι έχει ο καθένας και θα απαγορεύσετε
τους πλειστηριασµούς της πρώτης κατοικίας τους; 

Τα ερωτήµατα είναι πολύ συγκεκριµένα. Αφορούν, όπως σας
είπα, µία µερίδα ανθρώπων, οι οποίοι έχουν µείνει ενάµιση χρόνο
χωρίς εισόδηµα και είστε, τουλάχιστον, υποχρεωµένοι να δώσετε
εδώ πέρα µία πιο ξεκάθαρη απάντηση, γιατί σας ρωτάµε εδώ και
ενάµιση χρόνο ή µάλλον οι ίδιοι σας ρωτούν και εµείς απλά µετα-
φέρουµε τη φωνή τους και δεν έχουν πάρει µισή απάντηση επί της
ουσίας. Έχουν πάρει δεν ξέρω και εγώ πόσες σελίδες ρητορείας
εδώ και θεωρίας και ΦΕΚ και αριθµό, όπως αναφέρατε και σή-
µερα, αλλά τίποτε επί της ουσίας και θα µε συγχωρέσετε, αλλά
αυτό µόνο ως εµπαιγµό µπορώ να το χαρακτηρίσω προς τους αν-
θρώπους αυτούς, οι οποίοι αγωνιούν για την επόµενη µέρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ορίστε, κύριε Ζαββέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρό-

εδρε, δεν νοµίζω ότι πρόκειται για ρητορεία όπως ανέφερε η
αξιότιµη κυρία Βουλευτής. Πρόκειται για σαφή µέτρα κυβερνη-
τικής στήριξης, ελάφρυνσης όλων αυτών οι οποίοι έχουν υποφέ-
ρει, έχουν χτυπηθεί από την πανδηµία και για αυτό αναφέρθηκα
συγκεκριµένα µε αριθµούς και αποφάσεις στα µέτρα τα οποία
έχει λάβει η Κυβέρνηση. 

Και, επιπλέον, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω -και αναφέρο-
µαι ενδεικτικά και όχι περιοριστικά σε µία σειρά µέτρων, που έχει
λάβει η κυβέρνηση σχετικά µε τις ερωτήσεις της Βουλευτού- ότι
µε τα άρθρα 1 και 2 της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου ΦΕΚ
Α΄55 του Μαρτίου 2020, που αφορά την αντιµετώπιση αρνητι-
κών συνεπειών του κορωνοϊού, αναστέλλεται η καταβολή ΦΠΑ
και η είσπραξη βεβαιωµένων οφειλών. 

Επίσης, µε το άρθρο 1 της ΠΝΠ ΦΕΚ Α΄7530 του Μαρτίου
2020, που αφορά µέτρα αντιµετώπισης της πανδηµίας και κυρώ-
θηκε µε το άρθρο 1 του ν.4684/2020, παρέχεται έκπτωση 25%
για εµπρόθεσµα καταβαλλόµενες δόσεις βεβαιωµένων οφειλών
επιχειρήσεων υπό συγκεκριµένους όρους και προϋποθέσεις.

Και ακόµα παραπάνω, µε τον ν.4690/2020 µειώνονται οι συν-
τελεστές ΦΠΑ από 1-6-2020 ως και 31-10-2020, η οποία χρονική
διάρκεια µε τον ν.4728/2020 επεκτείνεται µέχρι 30 Απριλίου 2021.
Ειδικότερα στα µη αλκοολούχα ποτά και στα αεριούχα νερά ο
συντελεστής ΦΠΑ ορίζεται στο 13%.

Και ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επισηµάνω
ότι το Υπουργείο Οικονοµικών παρακολουθεί συνεχώς, όπως
γνωρίζετε, τις εξελίξεις, που σχετίζονται µε την πανδηµία του κο-
ρωνοϊού και τις επιπτώσεις που έχει στις επιχειρήσεις και ιδιαί-
τερα στους πληττόµενους, στους εργαζόµενους, στην οικονοµία.
Αφουγκράζεται και µελετά τα αιτήµατα όλων των φορέων και πο-
λιτών και προβαίνει στις αναγκαίες βελτιώσεις και ελαφρύνσεις
κυρίως στη φορολογία και θα προχωρήσει, αν και όπου κριθεί
σκόπιµο ακόµα, σε νέες πρωτοβουλίες στήριξης των πληγέντων
στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων της χώρας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ. Καλή συνέχεια και στους δύο. Καλό
καλοκαίρι. Ήσασταν το καλύτερο δίδυµο στους χρόνους. Σας
ευχαριστώ πολύ. 

Δεν συζητούνται κατόπιν συνεννοήσεις οι εξής επίκαιρες ερω-
τήσεις:

Η τρίτη µε αριθµό 979/26-7-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βα-
σίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Επίσηµη ενηµέρωση για την αυξανόµενη και
επαναλαµβανόµενη σεισµική δραστηριότητα στην περιοχή του
Νοµού Ηρακλείου και µέτρα πρόληψης.

Η πέµπτη µε αριθµό 984/26-7-2021 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β2’Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Καταχρηστικές,
άδικες και ανορθολογικές χρεώσεις των τραπεζών σε βάρος πο-
λιτών και µικροµεσαίων επιχειρήσεων.

Η πέµπτη µε αριθµό 968/22-7-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Β2’Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Ελληνικής
Λύσης κ. Μαρίας Αθανασίου προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κωφάλαλοι καθηγητές κατέχουν,
άγνωστο πως, θέση διδάσκοντα σε Ειδικό Σχολείο δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης του Πειραιά, όπου οι ΑΜΕΑ µαθητές, µη όντας
κωφάλαλοι, µπορούν να επικοινωνήσουν µόνο µέσω οµιλίας µε
τους διδάσκοντες.

Η τέταρτη µε αριθµό 981/26-7-2021 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Προσλήψεις Αρχειονόµων - Βιβλιο-
θηκονόµων για τη λειτουργία της Εθνικής Βιβλιοθήκης και των
δηµοσίων βιβλιοθηκών.

Και, τέλος, η δεύτερη µε αριθµό 980/26-7-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να µονιµοποι-
ηθούν οι συµβασιούχοι εργαζόµενοι στη φύλαξη του Πανεπιστή-
µιου Κρήτης».

Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 983/26-7-2021 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Α’Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Ερωτηµατικά και προβληµατι-
σµός µετά τις αποκαλύψεις του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας
σχετικά µε αµετάκλητες καταδικαστικές αποφάσεις που αφο-
ρούν ιατρικά λάθη και δεν ανακοινώνονται στον οικείο ιατρικό
σύλλογο».

Κύριε Τριανταφυλλίδη, καληµέρα σας. Έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά για το ξεκίνηµα σάς. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, θα ήθελα πριν αρχίσω να εκφράσουµε οµόθυµα ως
Βουλή τα βαθιά µας συγχαρητήρια στον Έλληνα Ολυµπιονίκη,
τον Στέφανο Ντούσκο, που έκανε περήφανη παγκόσµια την Ελ-
λάδα κερδίζοντας το χρυσό µετάλλιο σήµερα νωρίς το πρωί ο
ερέτης, ο κωπηλάτης. 

Και, βέβαια, αυτά τα οµόθυµα συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ
-και αυτό είναι ευθύνη της εκτελεστικής εξουσίας- να συνοδευ-
τούν από τα αναγκαία εκείνα µέτρα, πέρα από τα tweets, τα
παχιά λόγια και τις υποδοχές στα αεροδρόµια, να σηµατοδοτή-
σουν την ουσιαστική στήριξη των αθλητών, να δοθούν ψυχή τε
και σώµατι στο άθληµα µέσω του οποίου κάνουν την Ελλάδα
παγκόσµια γνωστή. Είναι οι παγκόσµιοι πρεσβευτές µας και αξί-
ζουν αυτή την στήριξη είτε λειτουργούν στο δηµόσιο είτε λει-
τουργούν στον ιδιωτικό τοµέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το ανέφερα στο ξεκί-
νηµα της συνεδρίασης, κύριε Τριανταφυλλίδη, όπως και η Κορα-
κάκη είναι έκτη. Συγχαρητήρια στο κορίτσι µας. Έκανε την
προσπάθειά της. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Έρχοµαι στο ερώτηµα, που ουσιαστικά αποτελεί τη συνέχεια,
είναι το δεύτερο µέρος µιας τραγωδίας εν εξελίξει και θέλω να
σας πω, κύριε Υπουργέ, κύριε Τσιάρα, ότι σήµερα δεν απαντάτε
σε µένα, απαντάτε ως εκτελεστική εξουσία εκπροσωπώντας τη
θεσµική θέση του Υπουργού Δικαιοσύνης σε τρεις οικογένειες: 

Την οικογένεια της σαρανταενάχρονης, της οποίας η µητέρα
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δήλωσε ότι ακούγοντας τον πατέρα Βησσαρίωνα από την Επα-
νοµή, που έχασε τη δεκατετράχρονη Γωγώ από ιατρικό λάθος
θυµήθηκε τη δική της υπόθεση και βίωσε ξανά αυτήν την περί-
πτωση, που τη βίωσε τον Απρίλιο του 2005 και η αµετάκλητη κα-
ταδικαστική απόφαση έγινε έξι χρόνια µετά, το 2012. Ήταν
αµετάκλητη εφετειακή καταδικαστική απόφαση.

Θα πρέπει να απαντήσετε στην οικογένεια του αδικοχαµένου
Σινιώρη, του παλικαριού είκοσι τεσσάρων χρόνων από την Κερα-
µωτή της Καβάλας, που έφυγε και αυτός από το ίδιο νυστέρι,
από τον ίδιο τον γιατρό το 2017. 

Το 2021 έχουµε το σπλάχνο, το µωρό παιδί δεκατεσσάρων
ετών που φεύγει από τη ζωή. 

Ακούσαµε έκπληκτοι τον συνάδελφό σας, τον κ. Κοντοζαµάνη,
να µου αποκαλύπτει δεκαοχτώ µέρες πριν εδώ στην Αίθουσα της
Βουλής ότι η αµετάκλητη καταδικαστική εφετειακή απόφαση του
2012 δεν έγινε ποτέ γνωστή στον οικείο Ιατρικό Σύλλογο Θεσ-
σαλονίκης εννιά χρόνια µετά. 

Να µεταφέρω µε ακρίβεια από τα Πρακτικά της Βουλής αυτό,
που είπε και, πραγµατικά, συγκλονιστήκαµε όλοι και την επόµενη
µέρα έγινε θέµα σε όλα τα ενηµερωτικά µέσα: «Η απόφαση…» -
είπε ο κ. Κοντοζαµάνης- «…του Τριµελούς Εφετείου Θεσσαλονί-
κης το 2012 δεν περιήλθε εις γνώση του Ιατρικού Συλλόγου
Θεσσαλονίκης αρµοδίως από τον αρµόδιο εισαγγελέα, παρά το
γεγονός ότι είναι θεσπισµένη υποχρέωση του τελευταίου να ανα-
κοινώνει αµελλητί…». Αµελλητί σηµαίνει χωρίς χρονοτριβή, χωρίς
καθυστέρηση, άµεσα. Μιλάµε 2012, 2021, 30 Ιουλίου δεν έχει
σταλεί ακόµα η συγκεκριµένη αµετάκλητη εφετειακή καταδικα-
στική απόφαση και παρά το γεγονός ότι είναι θεσπισµένη προς
τον πρόεδρο του οικείου Ιατρικού Συλλόγου. «Και, µάλιστα…» -
λέει ο κ. Κοντοζαµάνης- «…µε πρόσφατη νοµοθετική παρέµβαση
έχει προβλεφθεί εκ νέου η υποχρέωση των ποινικών δικαστηρίων
να αποστέλλουν αµελλητί…» -το λέει και δεύτερη φορά- «…σε
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, όπως είναι οι ιατρικοί σύλ-
λογοι, αντίγραφα των αµετάκλητο καταδικαστικών αποφάσεων,
που αφορούν επαγγελµατίες υγείας». 

Και ο κ. Κοντζοζαµάνης -είστε και οι δύο µέλη της ίδιας Κυβέρ-
νησης- το κάνει ακόµη πιο δύσκολο. Λέει: «Εξαιτίας της ερώτη-
σής σας, κύριε Τριανταφυλλίδη, ψάξαµε και έχει παρατηρηθεί…
» -διαβάζω από τα Πρακτικά- «…ότι και σε άλλες περιπτώσεις κά-
ποια βουλεύµατα, καταδικαστικές ή απαλλακτικές αποφάσεις και
κάποιες ποινικές διώξεις ή εγκλίσεις κατά γιατρών δεν έχουν
ανακοινωθεί στον Ιατρικό Σύλλογο Θεσσαλονίκης» κ.λπ..

Μετά, όπως κάνει η εκτελεστική εξουσία –δεν θα πω κάθε
φορά, για να µην αδικήσω ούτε εσάς ούτε όλους τους Υπουρ-
γούς- αρχίζει και τα στρογγυλεύει. Λέει δηλαδή «θέλω να πω ότι
η πολιτεία, στο σύνολό της, τηρούνται στο ακέραιο οι νόµοι και
οι διαδικασίες, εµείς περικλείουµε µε την δέουσα εµπιστοσύνη
τους ιατρικούς συλλόγους» και λοιπά και λοιπά. 

Εσείς και εγώ, Τσιάρας και Τριανταφυλλίδης, σήµερα, εδώ
από την Αίθουσα της Βουλής, δίνουµε εξετάσεις για το αν µπο-
ρούµε να περάσουµε και να πούµε ότι η πολιτική δεν είναι «και
έζησαν αυτοί καλά και εµείς καλύτερα», αλλά µπορούµε να βά-
λουµε το δάχτυλο επί τον τύπον των ήλων και να πούµε «γιατί;». 

Και κρατήστε µόνο αυτήν την ερώτηση, που την έχει και ο πα-
τέρας Βησσαρίων και η οικογένεια από την Κεραµωτή της Καβά-
λας, ότι αν είχε τότε, πριν από εννέα χρόνια, έγκαιρα ενηµερωθεί
αµελλητί, όπως ορίζει ο νόµος, ο ιατρικός σύλλογος, ενδεχοµέ-
νως το πειθαρχικό του συµβούλιο να είχε πάρει την απόφαση να
αναστείλει προσωρινά ή οριστικά την άσκηση ιατρικού επαγγέλ-
µατος από τον ίδιο γιατρό και ενδεχοµένως δύο ανθρώπινες
ζωές, δύο νέα παιδιά να βρίσκονταν µαζί µας στη ζωή. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Τριανταφυλλίδη. 
Θα απαντήσει οι Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος Τσιά-

ρας. 
Κύριε Υπουργέ, καληµέρα σας. Έχετε τρία λεπτά για την απάν-

τησή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, δυστυχώς, θα πρέπει να παραδεχ-

θούµε πως η σηµερινή µας παρουσία εδώ στην Αίθουσα του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου, για να ανταποκριθούµε στις συνταγµατι-
κές υποχρεώσεις –εσείς ως ερωτών Βουλευτής και εγώ ως
ελεγχόµενος Υπουργός- δυστυχώς, επαναλαµβάνω, έχει ως
αφορµή το συγκεκριµένο τραγικό περιστατικό, την απώλεια ενός
παιδιού ενός δεκατετράχρονου κοριτσιού, µία απώλεια η οποία
όλοι µας θα ευχόµασταν να είχε αποφευχθεί. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα.

Και σίγουρα όλοι µας πρέπει να συµφωνήσουµε –και η ερώ-
τησή σας είναι µία πραγµατικά καλή αφορµή- πως κάτι τέτοιο
δεν πρέπει να επιτρέψουµε να ξανασυµβεί. 

Δεν χωράει καµµία αµφιβολία πως πρωταρχική µέριµνα της
πολιτείας είναι η προστασία των υπέρτατων αγαθών για κάθε πο-
λίτη, που βεβαίως δεν µπορεί κανείς να µην ιεραρχήσει ως
πρώτο την ίδια τη ζωή και την ίδια την υγεία. Και αυτό δεν είναι
απλώς ένα ευχολόγιο, που εύκολα θα µπορούσαµε, ξέρετε, να
διατυπώνουµε µεταξύ µας σε µία ερώτηση-συζήτηση κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, αλλά µία απόλυτη συνταγµατική επιταγή και
ανεπιφύλακτη απαίτηση-υποχρέωση του κοινωνικού κράτους δι-
καίου. 

Δεν υπάρχει δικαιολογία. Εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής απέ-
ναντί σας. Δεν υπάρχει καµµία απολύτως δικαιολογία, όταν ει-
δικά ως κοινωνία θρηνούµε το θάνατο ενός νεαρού κοριτσιού.
Ούτε υπάρχει δικαιολογία για τα κοινωνικά στερεότυπα, που
µπορεί να κυριαρχούν στην ελληνική κοινωνία και έχουν θύµατα
τα παιδιά.

Δεν υπάρχει προφανώς δικαιολογία, όταν κάποιοι ασκούν µε
ανευθυνότητα το λειτούργηµα, που επέλεξαν να ακολουθήσουν
ως επαγγελµατική ενασχόληση και φυσικά δεν υπάρχει δικαιο-
λογία, όταν η πολιτεία αποτυγχάνει να ελέγξει τέτοιου είδους
συµπεριφορές και να προστατέψει τους πολίτες από τους επίορ-
κους επαγγελµατίες. 

Αντίθετα, η πολιτεία και η Κυβέρνηση κάθε φορά έχει χρέος
να παρακολουθεί και να επαναξιολογεί τις διαδικασίες και τους
µηχανισµούς µε τους οποίους γίνονται οι διάφοροι έλεγχοι. Και
όντως εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής απέναντί σας. Αν πρέπει να
δούµε και να κρίνουµε ποια είναι η πραγµατικότητα, πρέπει να
οµολογήσουµε ότι στη συγκεκριµένη περίπτωση έχουµε µια δια-
δικασία η οποία απέτυχε. Το νοµικό πλαίσιο υπήρχε. Το νοµικό
πλαίσιο υπήρχε…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: «Απέτυχε» είπατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Βε-

βαίως!
Το νοµικό πλαίσιο υπήρχε. Ξέρετε από πότε; Από το 1957,

πάρα πολλά χρόνια, το οποίο βεβαίως επικαιροποιήθηκε από το
ν.4512/2018 µε το άρθρο 320 παράγραφος 9 και ήταν ακριβές
από τότε για τη διαδικασία, που προέβλεπε σχετικά µε τη γνω-
στοποίηση καταδικαστικών αποφάσεων σε βάρος γιατρών προς
τους ιατρικούς συλλόγους το τι ακριβώς έπρεπε να γίνει.

Όπως µε ενηµέρωσαν, µε το υπ' αριθµόν –και αυτά όλα τα έγ-
γραφα είναι στη διάθεσή σας, θα σας τα δώσω στο τέλος- µε το
υπ’ αριθµόν 6717/27-7-2021 έγγραφό της η εισαγγελία του
Αρείου Πάγου, στο πλαίσιο της εποπτικής της αρµοδιότητας για
το συγκεκριµένο θέµα, κατέστησε κοινωνούς όλες τις εισαγγε-
λίες της χώρας µε το υπ' αριθµόν 74/2-2-2005 έγγραφό της. Σε
αυτό τονίζεται η υποχρέωση ανακοίνωσης στους ιατρικούς συλ-
λόγους των βουλευµάτων από αποφάσεων καταδικαστικών ή µη
κατά ιατρών για ενδεχόµενο πειθαρχικό έλεγχο. 

Δυστυχώς όµως στη συγκεκριµένη περίπτωση αυτό δεν έγινε.
Αυτή είναι η αλήθεια. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου µε περισσότερες λεπτο-
µέρειες. Πάντα να γνωρίζετε ότι η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης
προϋποθέτει το δικό της εσωτερικό έλεγχο και ενδεχοµένως τη
µη δυνατότητα του όποιου Υπουργού Δικαιοσύνης είτε να προ-
καλέσει οποιαδήποτε διαδικασία είτε, πολύ περισσότερο, να δη-
µιουργήσει κάποια δεδοµένα, που αφορούν σε ενδεχόµενη
ποινική δίωξη. Θα επανέλθω µε περισσότερες λεπτοµέρειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Τριανταφυλλίδη –δεν βλέπω και πολλά περιθώ-
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ρια να σας έχει αφήσει, ήταν ειλικρινής-, έχετε τρία λεπτά για τη
δευτερολογία σας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, περιµέ-
νουν, αναµένουν οι πολίτες πειστικές εξηγήσεις και όχι το «και
έζησαν αυτοί καλά και εµείς καλύτερα». 

Αυτή η ιστορία ξεπερνάει κοµµατικές, διακοµµατικές, πολιτι-
κές αντιπαραθέσεις, τα πάντα. Μιλάµε για ζωή και θάνατο. Μι-
λάµε για υποθέσεις, οι οποίες πραγµατικά αγγίζουν τις πιο
ευαίσθητες χορδές της κοινωνίας µας. 

Όµως, είναι σαφές, πρέπει να δοθούν απαντήσεις. Ποιοι έφται-
ξαν από το δικαστικό µέγαρο Θεσσαλονίκης και δεν εστάλη η
απόφαση εδώ και εννέα χρόνια; Το ότι δεν εστάλη ήταν απλά µία
αµέλεια συγγνωστή; Έγινε µετά από συνεννόηση; Γιατί αυτό,
που µου είπε ο συνάδελφός σας, ο κ. Κοντοζαµάνης, για να
υπάρξει αυτή η άµεση, αυτοµατοποιηµένη διαδικασία ανακοίνω-
σης στους ιατρικούς συλλόγους; Δεν είναι µόνο της Θεσσαλονί-
κης. Εάν υπάρχουν αυτά τα περιστατικά, πρέπει να δοθούν και
σε άλλους ιατρικούς συλλόγους σε όλη τη χώρα. 

Στήνονται µήπως µαγαζιά; Ερώτηση. Τώρα ρωτά η φύση η δη-
µοσιογραφική. Δωρεάν έγιναν όλες αυτές οι διαδικασίες; Και
πρέπει να διερευνηθούν και από τη µία πλευρά και από την άλλη,
γιατί αφορούν κορυφαία ζητήµατα, που έχουν να κάνουν µε τα
ιατρικά λάθη, δηλαδή µε την αφαίρεση ανθρώπινης ζωής.

Έχουν περιέλθει σε γνώση σας τα περιστατικά, στα οποία ανα-
φέρθηκε ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας και αν ναι, ποια είναι,
πόσα είναι, πού είναι, σε ποιες περιοχές της Ελλάδας; Αφορούν
µόνο τον Ιατρικό Σύλλογο Θεσσαλονίκης ή αντίστοιχα περιστα-
τικά εντοπίζονται και σε άλλες περιοχές ανά τη χώρα; Υπάρχει
πειστική εξήγηση για την πολυετή καθυστέρηση γνωστοποίησης
των αποφάσεων αυτών στους ιατρικούς συλλόγους της χώρας
µε τις παρεπόµενες πειθαρχικές ποινές που θα επέσυρε η έγ-
καιρη γνωστοποίησή τους; 

Ρωτούν οι οικογένειες ποιοι ήταν αυτοί! Κάποιοι άνθρωποι ολι-
γώρησαν, καθυστέρησαν, αµέλησαν και δεν ξέρουµε αν αµέλη-
σαν επειδή υπήρχε λόγος –όλοι καταλαβαίνουµε τι είδους
λόγους- ή όχι! 

Και δεν πρέπει να απευθύνουµε άδικη αιχµή εναντίον ουδενός.
Εγώ το είχα πει και στον κ. Κοντοζαµάνη. Σε καµµία περίπτωση
δεν κατηγορούµε γιατρούς του ιδιωτικού τοµέα. Έχει διαµάντια
γιατρούς ο ιδιωτικός τοµέας και την προσωπική µας υγεία αλλά
και την υγεία πολλών µελών της οικογένειάς µας την έχουµε
αφήσει στα χέρια τους. Και σε καµµία περίπτωση δεν θέλω να
συνολικοποιήσω αιχµές, κατηγορίες και λοιπά κι αυτό να γίνει
κατανοητό. Μιλάµε για εκείνα τα συγκεκριµένα περιστατικά!

Και θέλω στο σηµείο αυτό να κάνω και πρόταση. Θα µπορούσε
ενδεχοµένως να διερευνηθεί η πιθανότητα ενηµέρωσης των εµ-
πλεκοµένων φορέων µέσω αυτοµατοποιηµένης ψηφιακής διαδι-
κασίας κοινοποίησης των συγκεκριµένων δικαστικών αποφάσεων,
προκειµένου να αποφεύγονται οι καθυστερήσεις ή τυχόν παρα-
λείψεις και όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς να λαµβάνουν γνώση ταυ-
τόχρονα και να ανακοινώνονται δηµόσια, έτσι ώστε να µην έχει το
άλλοθι και ο ιατρικός σύλλογος –το πειθαρχικό του συµβούλιο- να
λέει «µα εµένα δεν µου εστάλη ποτέ η αµετάκλητη εφετειακή κα-
ταδικαστική απόφαση». 

Το λέω αυτό –και θα το καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής-
για τους επόµενους, που θα έχουν την ευαισθησία τη δική µου
και τη δική σας, όλης της Βουλής ή, τέλος πάντων, όποιων έχουν
ευαισθησίες. 

Το 2004 η Αρχή Προστασίας του Πολίτη ασχολήθηκε µε το
συγκεκριµένο θέµα και έβγαλε πόρισµα και λέει ότι σε όλες τις
περιπτώσεις που ερεύνησε, ενώ υπήρχαν καταδίκες από τα ποι-
νικά δικαστήρια, οι πειθαρχικές αρχές και κυρίως οι ιατρικοί σύλ-
λογοι αθώωναν τους γιατρούς ακόµη και σε κραυγαλέες
περιπτώσεις, όπως επίσης και ότι σε συγκεκριµένες περιπτώσεις
πρόκειται για µία συντεχνιακή αλληλοκάλυψη των γιατρών από
τους συναδέλφους τους, που ανήκουν στα µέλη των ιατρικών
συλλόγων.

Και κλείνω µε την αναφορά ενός γνωστού ποινικολόγου, νο-
µοµαθούς, του Νίκου Διαλυνά από τη Θεσσαλονίκη, που έχει
ασχοληθεί µε τον τοµέα των ιατρικών λαθών, που είπε τα εξής:
«Στα σαράντα δύο χρόνια, που ασκώ τη δικηγορία και στα είκοσι

πέντε, τριάντα χρόνια που ασχολούµαι µε το ιατρικό δίκαιο, µε
εντυπωσιάζει ότι πολλές φορές γιατροί οι οποίοι καταδικάστηκαν
και τους συνάντησα πολλές φορές και τους ξανασυναντώ, έχον-
τας διαπράξει τα ίδια ιατρικά λάθη».

Αυτό το πράγµα, ως δικηγόρο, δεν µε ξαφνιάζει, ως άνθρωπο,
όµως, µε λυπεί και µε λυπεί αφάνταστα και η δική µας ευθύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Τριαν-
ταφυλλίδη, σας παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Η ευθύνη της νοµοθετι-
κής και της εκτελεστικής εξουσίας είναι να µην τους ξανασυναν-
τούν οι οικογένειες και να χάνουν και να µένουν µε το παράπονο
ότι αν δεν είχε επισυµβεί αυτή η ολιγωρία, η καθυστέρηση ενη-
µέρωσης των ιατρικών συλλόγων και αν οι ιατρικοί σύλλογοι
πραγµατικά αίρονταν στο ύψος των ευθυνών τους, θα απέσυραν,
θα έβαζαν στην άκρη εκείνους τους ελάχιστους λειτουργούς που
δεν αξίζει να ασκούν το ιατρικό επάγγελµα.

Να σώσουµε ζωές, Υπουργέ, κύριε Τσιάρα, να σώσουµε ζωές!
Κάντε το!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Τριανταφυλλίδη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία
σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε
συνάδελφε, κύριε Τριανταφυλλίδη, όπως σας επεσήµανα και
στην πρωτολογία µου, δεν υπάρχουν δικαιολογίες για αυτό το
τραγικό περιστατικό. Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας,
δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία. Και αυτό, που µπορώ να σας πω
είναι ότι αν υπάρχουν ευθύνες πειθαρχικές ή και ποινικές -όπου
υπάρχουν- θα πρέπει να ερευνηθούν από τα αρµόδια όργανα και
να αποδοθούν.

Ωστόσο, όπως γνωρίζετε, ο χώρος της δικαιοσύνης είναι ένας
ιδιαίτερος χώρος. Ο έλεγχος ασκείται από τα αρµόδια δικαστικά
όργανα, δίχως να δίνεται η δυνατότητα στον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης ούτε να παραγγείλει πειθαρχική ή ενδεχόµενη ποινική δίωξη.
Αυτό, βεβαίως, επιβάλλει η συνταγµατική αρχή της διάκρισης
των εξουσιών, που συνιστά µία θεµελιώδη έννοια της σύγχρονης
δηµοκρατίας και βεβαίως, µιας ευνοµούµενης πολιτείας, ακόµη
και αν αυτό συνέβαινε σε περιπτώσεις µε έντονο κοινωνικό εν-
διαφέρον, όπως η συγκεκριµένη.

Εποµένως, η διαλεύκανση των συνθηκών του θανάτου της άτυ-
χης δεκατετράχρονης ανήκει κατ’ αρχάς στην αποκλειστική αρ-
µοδιότητα των δικαστικών αρχών.

Όµως, ως προς αυτό εγώ θα σας πω τι κάναµε εµείς µε
αφορµή την ερώτησή σας και ποιες είναι οι σκέψεις, γιατί όντως
κάπου πρέπει να καταλήξουµε. Όπως µε ενηµερώνει η εισαγγε-
λία Πρωτοδικών Θεσσαλονίκης µε το υπ’ αριθµόν 3373/27-7-2021
έγγραφό της, µε αφορµή πάντα τη δική σας επίκαιρη ερώτηση,
«αναφορικά µε τον θάνατο της δεκατετράχρονης από την Επα-
νοµή Θεσσαλονίκης, δεν έχει υποβληθεί σχετική αίτηση ενώπιον
της εισαγγελίας Πρωτοδικών Θεσσαλονίκης, αλλά στο Αστυνο-
µικό Τµήµα Πυλαίας, το οποίο διενεργεί αυτεπάγγελτη προανά-
κριση κατά το άρθρο 245 παράγραφος 2 του Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας, η οποία δεν έχει περαιωθεί ακόµη και εποµένως, η
σχετική δικογραφία δεν έχει υποβληθεί ακόµα στην υπηρεσία
µας». Είναι η απάντηση της εισαγγελίας Πρωτοδικών Θεσσαλο-
νίκης.

Επιπλέον, σχετικά µε τις αναφερόµενες προηγούµενες κατα-
δίκες του ερευνούµενου γιατρού, δυστυχώς, η εισαγγελία Εφε-
τών Θεσσαλονίκης µε το υπ’ αριθµόν 5061/27-7-2021 επιβεβαιώ-
νει πως η µε αριθµό 2396/2012 απόφαση του Τριµελούς Εφε-
τείου Πληµµεληµάτων Θεσσαλονίκης δεν γνωστοποιήθηκε προς
τον ιατρικό σύλλογο -αυτή είναι η αλήθεια!- ούτε, βεβαίως, το
2012, αλλά ούτε και το 2013 όπου κατέστη πλέον αµετάκλητη η
συγκεκριµένη απόφαση µετά τη σχετική απορριπτική απόφαση
επί της αναιρέσεως, που ασκήθηκε από το Ζ’Ποινικό Τµήµα του
Αρείου Πάγου.

Ωστόσο, αν και η διοίκηση του εφετείου, όπως αναφέρει στο
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έγγραφό της, δεν γνωρίζει τον λόγο για τον οποίο δεν γνωστο-
ποιήθηκε η παραπάνω απόφαση µετά το αµετάκλητο αυτής,
πλέον δόθηκε η εντολή να γνωστοποιηθεί η απόφαση άµεσα
στον ιατρικό σύλλογο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Δεν γνωρίζει τον λόγο;
Τώρα; Εννιά χρόνια µετά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Συµ-
φωνώ µαζί σας. Θα το πούµε αµέσως µετά και αυτό. Επαναλαµ-
βάνω ότι δεν έχω αντίθετη άποψη σε σχέση µε όλα αυτά τα οποία
είπατε. Εγώ θα το πω και το λέω δηµόσια και ξέρετε ποια είναι η
πραγµατικότητα, όλοι ξέρουµε.

Πρόκειται για µία τραγική αµέλεια, που δεν πρέπει να επανα-
ληφθεί κυρίως µε το να διασφαλίσουµε πως το σχετικό νοµοθε-
τικό πλαίσιο θα εφαρµοστεί µε µεγαλύτερη επιµέλεια, για να µην
ξαναέχουµε παρόµοια περιστατικά.

Γι’ αυτό και θέλω να σας διαβεβαιώσω πως στο πλαίσιο, που
θεσµικά µου επιτρέπεται από το Σύνταγµα θα ζητήσω τόσο από
την εισαγγελία του Αρείου Πάγου όσο και από τη διοίκηση του
Εφετείου Θεσσαλονίκης να διερευνηθούν όλες οι πλευρές αυτής
της υπόθεσης. Και για τον λόγο αυτό θα τους στείλω και το κεί-
µενο της ερώτησής σας, αλλά και τα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης, της συζήτησης, ούτως ώστε να λάβουν γνώση και
να προβούν σε όλες τις κατά την κρίση τους επιβεβληµένες ενέρ-
γειες.

Αναµφίβολα, υπάρχει ένα ζήτηµα το οποίο δεν είναι σηµερινό
-καταλαβαίνετε τι θέλω να πω- είναι πολλών ετών. Και ανεξάρ-
τητα µε το ποιες θα µπορούσαν να είναι οι αποφάσεις των ιατρι-
κών πειθαρχικών συµβουλίων, δεν νοείται τελεσίδικες
αµετάκλητες αποφάσεις της δικαιοσύνης να µην κοινοποιούνται
στους ιατρικούς συλλόγους. Δεν χρειάζεται να συζητήσουµε για
τα αυτονόητα. Κρίµα, πραγµατικά!

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Είναι και γιατρός ο Υπουργός, θα το δει.
Πάµε στο τελευταίο δίδυµο. Επειδή και οι δύο σας -και ο κ. Οι-

κονόµου και ο κ. Πολάκης- είστε πολύ δύσκολοι -ήδη ο εισηγητής
της Νέας Δηµοκρατίας έχει πάρει θέση, πρέπει να παραδώσουµε
την Αίθουσα γιατί υπάρχει έργο µετά- σας παρακαλώ πολύ λίγο
να τηρήσουµε τους χρόνους.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 971/23-7-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χανίων του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Παύλου Πολάκη προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Άµεση η ανάγκη διαλεύκαν-
σης του θανάτου του Σήφη Βαλυράκη».

Κύριε Πολάκη, καληµέρα σας! Έχετε δύο λεπτά για το ξεκί-
νηµα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, περίµενα τον κ. Χρυσοχοΐδη να έρθει σή-

µερα, αλλά µάλλον έδωσε την υπευθυνότητα σε εσάς στο συγ-
κεκριµένο, γιατί πρέπει να ντρέπεται λίγο.

Έκανα µία αναφορά πριν από κάποιες µέρες από το Βήµα της
Βουλής, γιατί θεωρώ ότι είναι ντροπή για τη δηµοκρατία µας,
ντροπή για το σύστηµα δικαιοσύνης, ντροπή για τις αστυνοµικές
αρχές, ντροπή για τις λιµενικές αρχές ο Σήφης Βαλυράκης, ένας
πρώην Υπουργός, ένας πρώην συνάδελφός µας Βουλευτής,
ένας αγωνιστής κατά της χούντας, ένας άνθρωπος που τίµησε
το Κοινοβούλιο -δεν ήµασταν ποτέ στο ίδιο κόµµα, το τίµησε το
Κοινοβούλιο ο Σήφης Βαλυράκης, πατριώτες είµαστε, συναδελ-
φοί είµαστε, ο πατέρας του µε έχει βαφτισµένο- να έχει χάσει τη
ζωή του 24 Γενάρη και τώρα να µπαίνουµε Αύγουστο και ακόµα
να µην έχει ολοκληρωθεί η προανάκριση και η άσκηση διώξεων.

Διότι όπως φαίνεται, τον Σήφη Βαλυράκη δεν τον χτύπησε η
προπέλα, δεν είχε ατύχηµα, δεν πνίγηκε, δολοφονήθηκε. Από τον
Απρίλιο, από τις 14 του Απρίλη –νοµίζω- στις 19 Απριλίου έχει
υπάρξει επώνυµη καταγγελία µάρτυρα ο οποίος είπε: «Είδα τους
τάδε» -τους ονοµατίζει- «δυο ψαράδες από διπλανό χωριό να τον
πλησιάζουν, να λογοµαχούν, να τον χτυπούν µε το κοντάρι, τον
γάντζο, που έχουν τα ψαροκάικα και να φεύγουν». Και αυτή την
κατάθεση την έδωσε εδώ στην Αθήνα στο Τµήµα Ανθρωποκτο-
νιών µετά από παρέµβαση και της οικογένειας προς τον κ. Χρυ-

σοχοΐδη -για να βοηθήσετε- γιατί ο άνθρωπος φοβόταν να τη
δώσει στο Λιµεναρχείο της Ερέτριας ή στην αστυνοµική διεύ-
θυνση εκεί.

Και από τότε και ενώ αυτή γνωστοποιήθηκε στον Εισαγγελέα,
τον κ. Προκοπίου στη Χαλκίδα, δεν ασκήθηκε καν δίωξη. Και χτες
έµαθα ότι κάλεσαν για ανωµοτί κατάθεση αυτούς τους δύο, που
είχε ονοµατίσει ο προηγούµενος µάρτυρας, που δεν είναι ένας
µάρτυρας, είναι και άλλος.

Εγώ θέλω να πω ευθέως το εξής: Σας ζήτησαν βοήθεια, γιατί
ξέρω και έχω και ίδια εµπειρία ως Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας. Δεν θα ξεχάσω το τµήµα στην Ελληνική Αστυνοµία το
οποίο διαλεύκανε την υπόθεση µε τα κλεµµένα γαστροσκόπια
και κολονοσκόπια µέσα σε ένα πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα.
Έχετε ικανότατα στελέχη. Πάρτε, λοιπόν, την υπόθεση από εκεί!
Πάρτε την υπόθεση από εκεί, για να τελειώσει! Βοηθήστε µε τις
ικανότατες υπηρεσίες, που έχετε να διαλευκανθούν τα αίτια του
θανάτου! Δεν αφήνει ο κ. Πλακιωτάκης; Δεν αφήνει το Λιµενικό;
Το παίρνουν προσβλητικά; Έξι µήνες έχουν την υπόθεση. Τι κά-
νουν;

Ας µην αρχίσω να λέω όλα αυτά τα οποία οδηγούν και την οι-
κογένεια και πολλούς από εµάς, που παρακολουθούµε για λό-
γους ηθικής και ενδιαφέροντος την υπόθεση, αλλά και τιµής
πρώτα απ’ όλα, το τι έχουν κάνει οι ντόπιοι υπεύθυνοι σε σχέση
µ’ αυτήν τη δολοφονία του Σήφη Βαλυράκη όλο αυτό το διά-
στηµα, γιατί πώς να έχεις εµπιστοσύνη σ’ έναν άνθρωπο, που
ενώ το ρεύµα πηγαίνει ανατολικά, κατευθύνει τις έρευνες δυτικά;
Αν δεν είχαν βρει δύο ιδιώτες τη βάρκα του Βαλύρη, θα είχε
χαθεί και µετά να την παίρνουν και να την πηγαίνουν σ’ ένα χω-
ράφι και µετά κάπου αλλού και να αλλοιώνονται στοιχεία. Είναι
πάρα πολλά. Τα ξέρουµε όλα. 

Γι’ αυτό σας παρακαλώ πολύ, θέλω να µου πείτε συγκεκριµένα
–και σας το κάνω αίτηµα έτσι- να περάσει η διαδικασία σε εσάς
µε πολιτική απόφαση. Δεν ξέρω πώς θα γίνει. Δεν γίνεται να πη-
γαίνουµε µε ρυθµούς χελώνας στην υπόθεση του θανάτου ενός
µέλους του Ελληνικού Κοινοβουλίου και πρώην Υπουργού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Πολάκη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευ-

θέριος Οικονόµου.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, δεν χωρεί η παραµικρή αµφιβολία για το ει-

λικρινές ενδιαφέρον όλων µας για τη διερεύνηση από τις αρµό-
διες αρχές των αιτιών θανάτου του πρώην Βουλευτή και
Υπουργού Σήφη Βαλυράκη τον Ιανουάριο του 2021. Η απαίτηση
της κοινωνίας και των οικείων του θανόντος για ενδελεχή διερεύ-
νηση των συνθηκών υπό τις οποίες έχασε τη ζωή του ο Σήφης
Βαλυράκης αποτελεί ταυτόχρονα καθήκον της πολιτείας και ει-
δικότερα των δικαστικών και λιµενικών αρχών, στις οποίες άλλω-
στε ανήκει αυτή η αρµοδιότητα. 

Γνωρίζετε εξάλλου, κύριε Βουλευτά, ότι όποια εµπλοκή ή ανά-
θεση της προανάκρισης σε επίπεδο Ελληνικής Αστυνοµίας χρει-
άζεται εισαγγελική εντολή. Δεν µπορούµε εκ των ενόντων εµείς
να πάρουµε µία υπόθεση.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, έχοντας µελετήσει το περιεχόµενο
της εν λόγω επίκαιρης ερώτησης, αν και κατανοώ το ενδιαφέρον
σας για το ζήτηµα αυτό, θα µου επιτρέψετε να µην υιοθετήσω
ορισµένες διαπιστώσεις σας για τους ισχυρισµούς των εισαγγε-
λικών αρχών για τις ενέργειες, αλλά και συνολικότερα τη συνερ-
γασία των Υπουργείων Προστασίας του Πολίτη και Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής στην εν λόγω υπόθεση.

Ειδικότερα για τους χειρισµούς των εισαγγελικών λειτουργών
και έχοντας ως βάση τον απόλυτο σεβασµό της διάκρισης των
εξουσιών, όπως προβλέπει ο νοµοθέτης, δεν θα προβώ σε κά-
ποιου είδους ειδικότερη αξιολογική κρίση ή διατύπωση γνώµης.
Αυτό άλλωστε πιστεύω ότι προστάζει το καθήκον όλων µας σ’
αυτήν την Αίθουσα, προστατεύοντας µ’ αυτόν τον τρόπο το έργο
των δικαστικών λειτουργών και τον ευρύτερο ρόλο του στη δη-
µοκρατία. Εξάλλου, όταν και όπου εγείρονται ερωτηµατικά σχε-
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τικά µε τους χειρισµούς δικαστικών λειτουργών, αρµόδια για την
αξιολόγηση και τη διατύπωση γνώµης είναι τα ιεραρχικώς ανώ-
τερα πειθαρχικά όργανα της δικαιοσύνης.

Σε ό,τι αφορά τη συνεργασία των δύο Υπουργείων και των αρ-
µόδιων υπηρεσιών της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Λιµενικού
Σώµατος της Ελληνικής Ακτοφυλακής, θα ήθελα να υπογραµ-
µίσω ότι από την πρώτη στιγµή, που ζητήθηκε η υποστήριξη των
αστυνοµικών υπηρεσιών, αυτή παρασχέθηκε και λειτούργησε
απρόσκοπτα καθ’ όλη τη διάρκεια που αυτή απαιτήθηκε.

Ειδικότερα, το τµήµα εγκληµάτων κατά ζωής και προσωπικής
ελευθερίας της υποδιεύθυνσης δίωξης εγκληµάτων κατά ζωής
και ιδιοκτησίας της Διεύθυνσης Ασφάλειας Αττικής παρείχε κάθε
δυνατή συνδροµή στο πλαίσιο της έρευνας, που πραγµατοποι-
ήθηκε από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Λιµενικού Σώµατος. 

Ταυτόχρονα ζητήθηκε και παρασχέθηκε υποστήριξη και τεχνο-
γνωσία από άλλες εξειδικευµένες υπηρεσίες της Ελληνικής
Αστυνοµίας µε στόχο να χυθεί άπλετο φως στα αίτια, που οδή-
γησαν στον θάνατο του Σήφη Βαλυράκη. 

Κατά συνέπεια, οι όποιες διαπιστώσεις –θα έλεγα αυθαίρετες-
περί έλλειψης συνεργασίας µεταξύ των υπηρεσιών της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας και του Λιµενικού Σώµατος της Ελληνικής Ακτο-
φυλακής δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Εµείς από
την πρώτη στιγµή, που µας υπεβλήθη αίτηµα, ειλικρινά ανταπο-
κριθήκαµε άµεσα και όσο διαρκεί το πλαίσιο της προανάκρισης
για οτιδήποτε άλλο µας ζητηθεί στο πλαίσιο τήρησης των κανό-
νων της ποινικής δικονοµίας, είµαστε έτοιµοι να παρέχουµε κάθε
βοήθεια προς αυτήν την κατεύθυνση.

Ολοκληρώνοντας την αρχική µου τοποθέτηση, θα ήθελα να
αναφερθώ στις αιτιάσεις σας αναφορικά µε τον έλεγχο στελεχών
του Λιµενικού Σώµατος της Ελληνικής Ακτοφυλακής για το σύν-
νοµο των ενεργειών τους από την αρµόδια Υπηρεσία Εσωτερι-
κών Υποθέσεων Σωµάτων Ασφαλείας. 

Ειδικότερα, στις 10 Μαρτίου του 2021 υποβλήθηκε διαµέσου
πληρεξούσιου δικηγόρου έγγραφη αίτηση της κ. Ασηµίνας Πα-
παθεοδώρου-Βαλυράκη, συζύγου του θανόντα, αναφορικά µε
καταγγελλόµενα ποινικά αδικήµατα εκ µέρους λιµενικών στελε-
χών του Β Λιµενικού Τµήµατος Ερέτριας που εµπίπτουν στις δια-
τάξεις του ν.2713/1999, όπως ισχύει, σε συνδυασµό µε τις
διατάξεις του άρθρου 21 του ν.4613/2019. Άµεσα και δη την επο-
µένη, 11-3-2021, η αίτηση αυτή τέθηκε υπ’ όψιν του εποπτεύοντα
στην υπηρεσία δικαστικού λειτουργού αντιεισαγγελέα εφετών
Αθηνών, ο οποίος και παρήγγειλε τη διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης για τη διερεύνηση των καταγγελλοµένων. 

Λίγες µέρες αργότερα, στις 22 Μαρτίου 2021, δηλαδή πριν την
περαίωση της προκαταρκτικής εξέτασης, υπεβλήθησαν συµπλη-
ρωµατικά στοιχεία από την αιτούσα, για τα οποία έλαβε γνώση
ο κύριος εισαγγελέας, όπως εξάλλου και του συνόλου της αλλη-
λογραφίας κατά το χρονικό διάστηµα διενέργειας προκαταρκτι-
κής εξέτασης.

Από την Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων Σωµάτων Ασφα-
λείας διαβιβάστηκε κατόπιν εντολής του εποπτεύοντος εισαγγε-
λικού λειτουργού φάκελος της προκαταρκτικής εξέτασης µαζί
µε τις προσαρτηµένες σ’ αυτήν ανακριτικές εκθέσεις και υλικό
που διενεργήθηκε από στελέχη της εν λόγω υπηρεσίας προς την
εισαγγελέα Ναυτοδικείου Πειραιά. Στόχος η διακρίβωση τέλεσης
των προβλεπόµενων από την κείµενη νοµοθεσία αδικηµάτων και
µεταξύ άλλων των αξιόποινων πράξεων, που προβλέπονται από
τις διατάξεις των άρθρων 259 και 239 του Ποινικού Κώδικα και
αφορούν τα αδικήµατα, παράβαση καθήκοντος και κατάχρηση
εξουσίας από στελέχη του Λιµενικού Σώµατος της Ελληνικής
Ακτοφυλακής κατά τη διερεύνηση των συνθηκών θανάτου του
Σήφη Βαλυράκη και όσων αναφέρονται στην αίτηση και στο υπό-
µνηµα της συζύγου του.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι
γίνονται όλες εκείνες οι ενέργειες που απαιτούνται, προκειµένου
να χυθεί άπλετο φως στις συνθήκες θανάτου του Σήφη Βαλυ-
ράκη, τον οποίο µάλιστα έτυχε να γνωρίζω και προσωπικά, δε-
δοµένου ότι για µεγάλο χρονικό διάστηµα, υπηρετώντας στην
κρατική ασφάλεια του Υπουργείου, είχαµε στενή συνεργασία
όταν ήταν Υπουργός και εν πάση περιπτώσει είναι ένα θέµα, που
και εµείς ως Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και ο Υπουργός

και εγώ το παρακολουθούµε µε την ευαισθησία και την προσοχή
που χρειάζονται, παρέχοντας άµεσα κάθε αναγκαία συνδροµή
στο Λιµενικό Σώµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κύριε Πολάκη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Οικονόµου, δεν µε κάλυψε η απάν-

τησή σας. Ξέρετε κάτι; Επειδή έχετε κάνει και στην Ασφάλεια ως
µάχιµος αστυνοµικός που εξελιχθήκατε, ακούστε. Όταν έχεις έκ-
θεση εµπειρογνώµονα ιατροδικαστή, που σου λέει ότι ο Σήφης
Βαλυράκης φέρει αµυντικά τραύµατα στο χέρι του –τον χτυπού-
σαν και πήγε να αµυνθεί- ότι απ’ όλα τα χτυπήµατα, που έχει
επάνω του, µόνο το ένα έχει προέλθει από προπέλα και τα υπό-
λοιπα έχουν προέλθει από άλλο όργανο, όταν έχεις µία κατά-
σταση που αµέσως µετά δεν παίρνουν τις κάµερες των
καταστηµάτων, που είναι στην είσοδο του λιµανιού να δουν ποια
ψαροκάικα βρήκαν, όταν υπάρχουν βίντεο τυχαίως ληφθέντα
από ανθρώπους εκεί γύρω, που δείχνουν να πλησιάζει άλλη
βάρκα το φουσκωτό του Σήφη, όταν υπάρχουν όλα αυτά, όταν
πολύ περισσότερο έχεις έναν µάρτυρα, που σου λέει «φοβάµαι
να καταθέσω εκεί» και πάει και καταθέτει σε εσάς, εδώ στην
Αθήνα, στο Τµήµα Ανθρωποκτονιών και λέει «είδα τον τάδε και
τον τάδε να τον χτυπάνε» και να φεύγει, δεν έπρεπε ο εισαγγε-
λέας να ασκήσει δίωξη κατευθείαν; Από τότε που έχει γίνει αυτή
η κατάθεση έχουν περάσει τέσσερις µήνες και θα τους καλέσουν
τώρα για ανωµοτί. Έτσι γίνεται στη δικαιοσύνη; Ξέρετε κάτι; Όχι
είναι του Λιµενικού, όχι είναι της δικαιοσύνης, όχι είναι δεν ξέρω
κι εγώ τι κ.λπ..

Επίσης, η δική σας υπηρεσία έπρεπε να ελέγξει το τηλεφωνικό
απόρρητο για εξήντα εκατοµµύρια συνδέσεις; Εκατό συνδέσεις
έπρεπε να ελέγξει σε ένα βάθος τριών ηµερών πριν, τριών ηµε-
ρών µετά. Δεν το κάνατε αυτό. Εξήντα εκατοµµύρια συνδέσεις
και κράτησε τρεις µήνες αυτή η ιστορία. Τα στελέχη σας µια
χαρά µπορούν να το διερευνήσουν, γι’ αυτό επιµένουµε ότι πρέ-
πει εσείς να βοηθήσετε περισσότερο, η υπηρεσία του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη.

Δεν υποτιµώ το Λιµενικό γενικώς. Θεωρώ ότι το συγκεκριµένο
δεν κάνει τη δουλειά του όπως πρέπει. O εισαγγελέας, ο κ. Προ-
κοπίου, το ορίζει ως ατύχηµα, ρωτάει κάποιους εµπειρογνώµο-
νες κάποια πράγµατα άσχετα, µετά εξαιρείται, µετά δεν
εξαιρείται, ενώ έχει την κατάθεση που του διαβιβάζεται, ζητάνε
οι δύο αυτόπτες µάρτυρες να καταθέσουν σε εσάς και δεν τους
δέχεστε, τους στέλνετε πίσω. 

Αυτό το γαϊτανάκι πρέπει να τελειώσει και πρέπει να αποδο-
θούν ευθύνες, πρέπει να φανεί ποιοι σκότωσαν τον Σήφη Βαλυ-
ράκη. Είναι ατιµωτικό για τη δηµοκρατία µας το ότι εφτά µήνες
µετά µε τέτοιες δυνατότητες που υπάρχουν δεν έχουµε καταλή-
ξει. Γι’ αυτό σας καλώ ανεξαρτήτως αρµοδιοτήτων να συµµετέ-
χετε. Δεν είναι ανάγκη να παρακολουθούµε, κύριε Οικονόµου,
ως Υπουργοί, πρέπει να παρεµβαίνουµε. Kαι επειδή έχω και εγώ
την εµπειρία ξέρω, πολύ καλά, ότι τίποτα δεν πάει µοναχό του,
θέλει την πολιτική καθοδήγηση -και εννοώ την επίβλεψη, όχι κα-
θοδήγηση µε την έννοια να βγάλουµε ό,τι θέλουµε, εννοώ την
πολιτική επίβλεψη- για την παραγωγή αποτελέσµατος. Και αυτό
εντέλλεσθε και πρέπει να σας εντέλει η συνείδησή σας να κά-
νετε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Πολάκη.
Κύριε Οικονόµου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, η διερεύνηση των αι-
τιών, που οδήγησαν στον θάνατο τον Σήφη Βαλυράκη, όπως
προείπα συνεχίζονται υπό την εποπτεία του αρµόδιου εισαγγε-
λέα.

Η προανάκριση είναι στα χέρια του Λιµενικού Σώµατος, της
Ελληνικής Ακτοφυλακής. Υπάρχουν συγκεκριµένες δικονοµικές
διαδικασίες οι οποίες προβλέπουν την εξέλιξη της όλης διερεύ-
νησης της υπόθεσης και από ποιους θα γίνει. Σε περίπτωση που
από πλευράς αρµόδιου εισαγγελέα κριθεί να ανατεθεί στις αστυ-
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νοµικές αρχές η περαιτέρω συνέχιση της προανάκρισης, αναµ-
φισβήτητα από την πλευρά µας θα κάνουµε κάθε δυνατή προ-
σπάθεια να κινηθούν οι διαδικασίες όσο το δυνατόν συντοµότερα
και να γίνει έρευνα σε βάθος. Σε κάθε περίπτωση όµως, όπως
προείπα, η συνεργασία µας µε το Λιµενικό Σώµα είναι άριστη και
η βοήθεια, η συνδροµή σε όποιες πτυχές διερεύνησης της υπό-
θεσης µας ζητήθηκαν, παρασχέθηκε άµεσα και εξακολουθεί να
παρέχετε.

Επιτρέψτε µου µία διευκρίνιση στην αναφορά, που κάνατε για
τις σαρώσεις. Θα ήθελα να σας πω ότι όταν γίνονται οι σαρώ-
σεις, το αποτέλεσµα είναι πραγµατικά να υπάρχουν στη διάθεση
των ανακριτικών αρχών πολλές δεκάδες χιλιάδες τηλέφωνα και
από εκεί και πέρα µε µια συγκεκριµένη διαδικασία και εµπειρία
γίνεται η ανάλυση προκειµένου να καταλήξεις εκεί που η έρευνα
θα οδηγήσει. Για τη συγκεκριµένη περίπτωση παρασχέθηκε βοή-
θεια από την πλευρά των αρµόδιων υπηρεσιών της Ελληνικής
Αστυνοµίας στους αξιωµατικούς του Λιµενικού Σώµατος δεδο-
µένου, όπως προείπατε και εσείς, ότι διαθέτουµε το αναγκαίο και
τεχνικά καταρτισµένο προσωπικό που µπορεί να κάνει πραγµα-
τικά αυτή την αξιολόγηση των στοιχείων. Έχει γίνει και αυτό,
αλλά αντιλαµβάνεστε ότι δεδοµένου ότι η προανάκριση είναι σε
εξέλιξη, δεν µου επιτρέπεται να αναφερθώ σε ειδικότερες πτυ-
χές της υπόθεσης αυτής. Αυτή η στενή και διαρκής συνεργασία
και υποστήριξη θα πρέπει να θεωρείται δεδοµένη, διότι έτσι προ-
στάζουν οι σύγχρονες προκλήσεις της εθνικής και δηµόσιας
ασφάλειας, διακλαδικότητα, συνεργασία, οµαδικό πνεύµα. Και
αυτό θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το υπηρετούµε. 

Δεν εξυπηρετεί κανέναν προσωπικά ή πολιτικά η αµφισβήτηση
του επαγγελµατισµού, που διέπει τον τρόπο εκτέλεσης των κα-
θηκόντων της συντριπτικής πλειοψηφίας και από πλευράς Λιµε-
νικού Σώµατος και από πλευράς Ελληνικής Αστυνοµίας.
Εξάλλου, όταν διατυπώνονται αιτιάσεις περί του αντιθέτου,
υπάρχουν οι διαδικασίες και τα όργανα, που συνιστούν τον µη-
χανισµό ελέγχου και λογοδοσίας και γίνονται οι απαιτούµενες
έρευνες σε βάθος.

Επίσης, θα ήθελα για ακόµη µια φορά να επισηµάνω ότι από
πλευράς Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων ανταποκριθήκαµε
άµεσα στο αίτηµα της συζύγου του θανόντος και οι διαδικασίες
οι προανακριτικές υπό την εποπτεία του αρµόδιου αντεισαγγε-
λέα Εφετών κινήθηκαν γρήγορα και η όλη δικογραφία βρίσκεται
στην εισαγγελία του ναυτοδικείου, που είναι καθ’ ύλην αρµόδια
λόγω της ιδιότητας των στελεχών του Λιµενικού Σώµατος.

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να καλέσω όλους να εµπιστευ-
θούν τις αρµόδιες υπηρεσίες και τις εισαγγελικές αρχές, που χει-
ρίζονται την υπόθεση και να απέχουν από διαπιστώσεις, που δεν
προστατεύουν το κύρος, την αµεροληψία, τον ρόλο και την απο-
στολή που επιφυλάσσει ο νοµοθέτης για τα όργανα απονοµής
της δικαιοσύνης και τις αρχές επιβολής του νόµου. Είναι µία υπό-
θεση που έχει ειδικότερο ενδιαφέρον και συµφωνώ µαζί σας ότι
θα πρέπει αναµφισβήτητα να υπάρξει διερεύνηση σε βάθος και
εφόσον υπάρχουν υπαίτιοι να βρεθούν και να σταλούν γρήγορα
στη δικαιοσύνη, προκειµένου να λογοδοτήσουν στις αρµόδιες
αρχές.

Όλοι θέλουµε απαντήσεις. Το οφείλουµε στην οικογένεια του
θανόντος. Το οφείλουµε στη µνήµη ενός ξεχωριστού αγωνιστή
ενάντια στη χούντα και ένθερµο υποστηρικτή του αγώνα για τη
δηµοκρατία, του πρώην Βουλευτή και Υπουργού Σήφη Βαλυ-
ράκη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Οικονόµου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Θέλω να ευχαριστήσω όλους µέσα και έξω από την Αίθουσα,

να ευχηθώ καλή συνέχεια και καλό καλοκαίρι και συγχαρητήρια
στον Στέφανο Ντούσκο τον Ολυµπιονίκη µας. Η Παναγιά µαζί
σας!

Στο σηµείο αυτό θα κάνουµε µια ολιγόλεπτη διακοπή και µετά
θα εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη νοµοθετικής εργασίας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση της Σύµβασης χρηµατοδότησης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας της Δανειακής Σύµ-
βασης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και των παραρτηµάτων τους».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση στις
22 Ιουλίου 2021 η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει σε µία συ-
νεδρίαση, ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Ως προς την οργάνωση της συζήτησης προτείνεται µε φυσική
παρουσία να συµµετέχουν οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές και
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ένας κύκλος κατά προτεραι-
ότητα, που θα περιλαµβάνει έναν οµιλητή από κάθε Κοινοβου-
λευτική Οµάδα και ένας δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε την
εξής αναλογία: πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, ένας από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, ένας από την Ελληνική Λύση και ένας από το
ΜέΡΑ25. 

Με υπηρεσία τηλεδιάσκεψης ή και µε φυσική παρουσία προ-
τείνεται επίσης ένας δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε την ίδια
όπως παραπάνω αναλογία. Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη
οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο συνάδελ-

φος κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ξεκίνησε η πανδηµία δεν

δοκιµάστηκε µόνο η βιολογική και ψυχική αντοχή των ανθρώπων,
δοκιµάστηκαν οικονοµικά συστήµατα, φυσικά δοκιµάστηκαν
πάνω απ’ όλα συστήµατα υγείας, δοκιµάστηκαν συµπεριφορές
και αναδείχθηκαν ικανότητες άσκησης πολιτικής. 

Δεν σας κρύβω ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση της οικονοµικής κρί-
σης εµένα τον ευρωπαϊστή µε είχε απογοητεύσει αρκετά στην
αρχή: έλλειψη οργάνωσης, καθυστέρηση λήψης αποφάσεων,
λανθασµένες εκτιµήσεις και υπέρµετρα µεγάλες τιµωρητικές λο-
γικές σε εκείνους που είχαν παραβιάσει τη Συνθήκη του Μάα-
στριχτ. Διόρθωση ηµαρτηµένων και µάλιστα µε γενναιόδωρο
τρόπο αποπειράται η ένωση κρατών και λαών της Ευρώπης και
αυτή γίνεται µε τον καλύτερο και ίσως πλέον απρόσµενο τρόπο
στην σχεδόν εβδοµηκονταετή ιστορία της.

Υπενθυµίζω πως από τον Μάρτιο του 2020 κιόλας ο Έλληνας
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έσπευσε µε οκτώ ακόµη
οµολόγους του να ζητήσει δι’ επιστολής τη δηµιουργία ενός νέου
συστήµατος κοινού ευρωπαϊκού δανεισµού, προκειµένου να αν-
τιµετωπίσουµε τις οικονοµικές συνέπειες της πανδηµίας και να
οικοδοµήσουµε την επόµενη µέρα σε στέρεες βάσεις. Η πρωτο-
βουλία, όπως ήταν αναµενόµενο για όσους ξέρουν να αναγνω-
ρίζουν τους µηδενιστές από µακριά, λοιδορήθηκε και από
µηδενιστές στη χώρα µας και η απόδοση δικαίου δεν άργησε. Η
πρωτοβουλία επαινέθηκε στην πράξη, αφού µόλις τέσσερις
µήνες αργότερα, πέρυσι τον Ιούλιο, ελήφθη απόφαση για το Σχέ-
διο Ανάκαµψης το οποίο στη χώρα µας πήρε τον τίτλο «Ελλάδα
2.0». 

Επιτέλους η Ευρωπαϊκή Ένωση έκανε την διόρθωση ηµαρτη-
µένων στην οποία αναφέρθηκα νωρίτερα και κατάρτισε ένα γεν-
ναίο πρόγραµµα ενίσχυσης των οικονοµιών των χωρών της. Σε
αυτό, όχι τυχαία αλλά κατόπιν σκληρής και αποτελεσµατικής δια-
πραγµάτευσης, γιατί δεν αρκεί να είναι κανείς µόνον σκληρός
πρέπει να είναι και αποτελεσµατικός, η χώρα µας πήρε τα πρω-
τεία, το µεγαλύτερο αναλογικά πακέτο βοήθειας από κάθε άλλη

χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είµαστε οι πρώτοι που καταθέ-
σαµε σε χρόνο-ρεκόρ το νέο πρόγραµµα. Είµαστε οι πρώτοι, µαζί
µε τους Ισπανούς, που πήραµε τα εύσηµα για το καλύτερο πρό-
γραµµα ανάκαµψης στην Ευρώπη όταν η µεγαλύτερη χώρα της
Ένωσης δεχόταν ράπισµα µε την επιστροφή του σχεδίου της
προς επανεπεξεργασία και είµαστε οι πρώτοι, που θα αντλή-
σουµε κεφάλαια τόσο γρήγορα και θέλω να πιστεύω τόσο απο-
τελεσµατικά. 

Χρειάζεται να κυρωθούν δύο συµβάσεις µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για να προχωρήσουµε και αυτές είναι, που φέρνει σή-
µερα η Κυβέρνηση στην Ολοµέλεια ζητώντας την έγκριση της
κοινοβουλευτικής αντιπροσωπείας. Ορισµένα µόνον στοιχεία θα
αναφέρω. Η χώρα µας θα λάβει από τον Μηχανισµό Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας ενίσχυση ύψους 20% του ΑΕΠ, δηλαδή τη
µεγαλύτερη ως ποσοστό του ΑΕΠ σε όλη την Ευρώπη. Σε από-
λυτους αριθµούς, όπως ήδη σας είπα, 30,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ, τα οποία µαζί µε τη συµβολή του ιδιωτικού τοµέα αναµέ-
νεται να κινητοποιήσουν πόρους, που εν συνόλω θα αγγίξουν τα
57 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σε αυτούς τους πόρους έρχονται
πλέον να προστεθούν και 26,2 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσω του
νέου ΕΣΠΑ 2021-2027 που εγκρίθηκε µόλις χθες για την Ελλάδα,
έγκριση που επισφραγίζει όχι µόνο την ταχύτητα µε την οποία κι-
νείται η σηµερινή Κυβέρνηση, αλλά κυρίως τη σοβαρότητα των
σχεδιασµών του επιτελείου της, καθώς η Ελλάδα είναι το πρώτο
κράτος-µέλος µε εγκεκριµένη συµφωνία εταιρικής σχέσης ΕΣΠΑ
για την προγραµµατική περίοδο 2021-2027, όπως δηµοσίως δή-
λωσε επί λέξει χθες η Επίτροπος Συνοχής και Μεταρρυθµίσεων.
Εβδοµήντα επτά δισεκατοµµύρια είναι το συνολικό ποσό των δύο
προγραµµάτων. 

Με τη σηµερινή κύρωση στην Ολοµέλεια των δύο συµβάσεων
αναµένουµε αµέσως την εισροή προκαταβολής, που υπολογίζε-
ται σε ποσοστό 13% επί του συνολικού ποσού και αντιστοιχεί σε
περίπου 4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το νοµοσχέδιο αποτελείται από
τρία βασικά άρθρα, στα οποία ορίζονται τα δικαιώµατα και οι
υποχρεώσεις των µερών, καθώς και οι όροι και οι προϋποθέσεις,
που ισχύουν για την χορηγούµενη χρηµατοδοτική συνεισφορά,
µε στόχο την ικανοποιητική εκπλήρωση των οροσήµων και των
στόχων των µεταρρυθµίσεων και των επενδύσεων. 

Το εθνικό µας σχέδιο βάζει τη χώρα σε ισχυρή τροχιά ανάπτυ-
ξης, µε άµεσο στόχο τη βελτίωση των χαµηλών επιδόσεων, που
εµφάνισε η οικονοµία µας σε σηµαντικούς δείκτες απόδοσης. Πιο
συγκεκριµένα, εξαιρετικά χαµηλό ήταν το επίπεδο επενδύσεων
κατά την τελευταία δεκαετία, µε αποτέλεσµα τη διαµόρφωση ση-
µαντικού επενδυτικού κενού ύψους 162 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Οι επενδύσεις στη χώρα µας ως ποσοστό του ΑΕΠ ανέρχονταν
περίπου στο µισό του µέσου όρου των επενδύσεων της υπόλοιπης
Ευρώπης. Εσωστρέφεια: η Ελλάδα ήταν 23η χώρα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση σε εξαγωγές και εισαγωγές ως ποσοστό του ΑΕΠ
το 2019. Χαµηλή παραγωγικότητα: ήταν 22η στην Ευρώπη στην
παραγωγικότητα της εργασίας το 2017. Χαµηλές περιβαλλοντικές
επιδόσεις: 22η στην Ευρώπη στον δείκτη κυκλικής διαχείρισης υλι-
κών το 2017.

Αυτά τα προβλήµατα, που συσσώρευσε αντί να λύσει η προ-
ηγούµενη διακυβέρνηση καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε και να
εξασφαλίσουµε ότι τα χρήµατα, που θα εισρεύσουν στη χώρα
µας θα αξιοποιηθούν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, προωθών-
τας τις κατάλληλες ιδιωτικές και δηµόσιες επενδύσεις και µεταρ-
ρυθµίσεις. Η δική µας προσέγγιση είναι ότι τα δάνεια θα πρέπει
να κατευθυνθούν στη χρηµατοδότηση µακροπρόθεσµων βιώσι-
µων επενδύσεων του ιδιωτικού τοµέα και όχι να κατασπαταλη-
θούν σε αναποτελεσµατικές χρήσεις, που θα επέφεραν µόνον
µία παροδική τόνωση της οικονοµίας, όπως συνέβη επανειληµ-
µένως στο παρελθόν. 

Ως προς τις επιχορηγήσεις και τις δηµόσιες επενδύσεις ταχύ-
τατα κινούµαστε στην κατασκευή µεγάλων έργων, όπως ο Βό-
ρειος Οδικός Άξονας Κρήτης, ο µεγαλύτερος εν κατασκευή
αυτοκινητόδροµος της Ευρώπης και η ολοκλήρωση του Ε65. Το
ενδιαφέρον εδώ είναι πως η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα της Ευ-
ρώπης που πέτυχε χρηµατοδότηση για οδικούς άξονες σε αυτό
το πρόγραµµα -ουδείς άλλος, παρ’ ότι το ζήτησαν πολλοί- σχε-
δόν 1 δισεκατοµµύριο για τα δύο αυτά σηµαντικά έργα. Σε 300
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δισεκατοµµύρια υπολογίζεται η ηλεκτρική και ψηφιακή διασύν-
δεση των νησιών µας, εις απάντηση αιτιάσεων της Αντιπολίτευ-
σης ότι δήθεν δεν προβλέπεται ενίσχυση της νησιωτικής
πολιτικής. Εκατό εκατοµµύρια θα διατεθούν για υπογειοποίηση
και αναβάθµιση δικτύου διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας, ώστε
να υπάρχει προστασία από ακραία καιρικά φαινόµενα και ανα-
βάθµιση του δικτύου σε δασικές περιοχές για την αποτροπή πυρ-
καγιών. Σχεδόν 2 δισεκατοµµύρια για το νέο πρόγραµµα
«ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» για νοικοκυριά, επιχειρήσεις και δηµόσιο
τοµέα. Όφελος για νοικοκυριά και µικροµεσαίες επιχειρήσεις και
πάνω από όλα περιβαλλοντική πολιτική, µε έργα και αποτελεσµα-
τικότητα. Μισό δισεκατοµµύριο θα διατεθεί για στρατηγικές αστι-
κές αναπλάσεις που βελτιώνουν σηµαντικά την ποιότητα ζωής
στην πόλη, όπως η ανάπλαση του παραλιακού µετώπου από τον
Πειραιά µέχρι τη Βούλα, η ανάπλαση κτηµάτων Τατοΐου και πολ-
λές άλλες µικρότερες. Διακόσια είκοσι εκατοµµύρια ευρώ θα δο-
θούν για να µετατρέψουµε τις αστικές συγκοινωνίες σε
ηλεκτροκίνητες, µε αποτέλεσµα και εξοικονόµηση πόρων και
εξοικονόµηση ενέργειας και ενίσχυση περιβαλλοντικής δράσης
στην πράξη. 

Το σχέδιο περιλαµβάνει και τοποθέτηση δικτύου ταχυφορτι-
στών παντού, ηλεκτρικά αστικά λεωφορεία και ηλεκτρικά ταξί. 

Διακόσια είκοσι τέσσερα εκατοµµύρια θα διατεθούν για την
αναδάσωση εκατόν εξήντα πέντε χιλιάδων στρεµµάτων σε όλη
την Ελλάδα, 155 εκατοµµύρια για αγορά και εκσυγχρονισµό αε-
ροπλάνων και ελικοπτέρων πυρόσβεσης. Εκσυγχρονίζονται επτά
αεροσκάφη Canadair, δύο ελικόπτερα Super Puma, τρία ελικό-
πτερα BK-117.

Αγοράζουµε δεκαπέντε νέα µικρά αµφίβια αεροσκάφη για πα-
ρεµβάσεις πυρόσβεσης σε νησιωτικές περιοχές. Δίνονται 115
εκατοµµύρια ευρώ για αγορά πυροσβεστικών και άλλων οχηµά-
των εξοπλισµού για τις τοπικές αρχές, 242 εκατοµµύρια ευρώ
για αποκατάσταση εδαφών στα παλαιά ορυχεία λιγνίτη στη δυ-
τική Μακεδονία περίπου εξήντα χιλιάδων στρεµµάτων, ώστε να
αποδοθούν σε αγροτική εκµετάλλευση και άλλες χρήσεις. Και
αυτή είναι µια καθαρά περιβαλλοντική παρέµβαση, όπως και
τόσες άλλες που ανέφερα. Στον γεωργικό τοµέα θα πάνε 600
εκατοµµύρια ευρώ. Πάνω από 2 δισεκατοµµύρια ευρώ θα διατε-
θούν για πολιτικές απασχόλησης. Υπολογίζεται πως θα δηµιουρ-
γηθούν διακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας εξαιτίας αυτών
των προγραµµάτων. Θα διατεθούν 565 εκατοµµύρια ευρώ στον
ψηφιακό µετασχηµατισµό.

Η ψηφιοποίηση που ταχύτατα προχωρά και µόνον όποιος είναι
κακόβουλος δεν το αντιλαµβάνεται, επεκτείνεται µε ψηφιοποίηση
στις δοµές της δικαιοσύνης, στις πολεοδοµίες, στο Κτηµατολό-
γιο, στον ΕΦΚΑ και αλλού. Έχουµε πρόγραµµα ενίσχυσης των
ψηφιακών δεξιοτήτων, µετρήσιµο ψηφιακό µετασχηµατισµό των
ΚΕΠ, 5G στο εθνικό δίκτυο, στους αυτοκινητόδροµους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας παρουσιάζεται µια χρυσή
ευκαιρία µετασχηµατισµού του παραγωγικού µοντέλου της
χώρας σε νέες συνθήκες παγκοσµίως. Μας παρουσιάζεται µια
χρυσή ευκαιρία να αλλάξουµε και µάλιστα, µε ταχύτητα σε σχέση
µε το παρελθόν, να αλλάξουµε το µέλλον των παιδιών µας, να
αλλάξουµε το µέλλον της χώρας µας. Γι’ αυτό και σας καλώ να
υπερψηφίσετε το σχέδιο νόµου, όπως θα κάνει η Πλειοψηφία σε
αυτή την Αίθουσα.

Όποιος, λοιπόν, µετά από αυτά δεν πείθεται ότι τα 57 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης αλλάζουν τη ζωή µας,
δεν πρόκειται να πειστεί ούτε όταν θα ταξιδεύει µε ηλεκτρικό
όχηµα στον καινούργιο ολοκληρωµένο αυτοκινητόδροµο Ε65 και
ταυτοχρόνως, µε ταχύτητα 5G θα συνδέεται από το κινητό του
µε ένα ηλεκτρονικό ΚΕΠ, ζητώντας την έκδοση του πιστοποιητι-
κού, εγκρίνοντας µια πράξη µεταβίβασης µε ψηφιακή υπογραφή
ή υποβάλλοντας αίτηµα ηλεκτρονικής συνταξιοδότησης στον
φορέα ασφάλισής του. Όλα αυτά δεν θα είναι στη φαντασία,
αλλά στην πραγµατικότητα, η οποία ήδη ξεκίνησε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Ρουσόπουλο.

Τώρα τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, ο συνάδελφος, ο κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να παρατηρήσω ότι, αν και συµπατριώτης µου, Μεσ-

σήνιος στην καταγωγή, ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Ρουσόπουλος αποδείχτηκε εξαιρετικά λακω-
νικός τόσο στην επιτροπή όσο και σήµερα, που δεν εξάντλησε
τον χρόνο που είχε στη διάθεσή του. Μάλλον, δεν είχε και πάρα
πολλά πράγµατα να πει για την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας
για το Ταµείο Ανάκαµψης.

Νοµίζω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η σηµερινή
µας συζήτηση είναι εξαιρετικά σηµαντική, είναι εξαιρετικά κρί-
σιµη, γιατί συµπυκνώνει ακριβώς το µεγάλο ερώτηµα της εποχής
µας: Θα µετατρέψουµε την πρωτοφανή εµπειρία της πανδηµίας
σε βήµα αποφασιστικής προώθησης ενός νέου κοινωνικού συµ-
βολαίου ή θα γυρίσουµε το ρολόι του χρόνου προς τα πίσω, θα
επιστρέψουµε στις καταστροφικές επιλογές του παρελθόντος
και θα περιµένουµε υποµονετικά την επόµενη µεγάλη δοκιµασία;

Το Ταµείο Ανάκαµψης είναι προϊόν µιας ιστορικής µεταβολής.
Η περιπέτεια της πανδηµίας, µια περιπέτεια που δεν έχει τελει-
ώσει ακόµα, έχει κλονίσει τα παλιά δόγµατα και τις απόλυτες
αλήθειες της νεοφιλελεύθερης ηγεµονίας. Διεξάγεται αυτή τη
στιγµή παγκοσµίως µια πολύ παραγωγική συζήτηση και µια ανά-
λογη πολιτική διαµάχη για την επόµενη µέρα. Μέσα από αυτή τη
διαµάχη, µε αντιφατικό τρόπο διαφαίνεται η ορµητική επανεµ-
φάνιση των πολιτικών του δηµόσιου σχεδιασµού, της κοινωνικής
οργάνωσης, της κρατικής παρέµβασης στην οικονοµία.

Δυστυχώς -γιατί, πραγµατικά, πρόκειται για δυστύχηµα για τη
χώρα- τη σηµερινή Κυβέρνηση δεν φαίνεται να την απασχολούν
αυτές οι τεκτονικές µετατοπίσεις. Δεν έχει, νοµίζω, νόηµα να το
αρνηθούν τα στελέχη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Μόλις προχθές στην επιτροπή ο αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Οικονοµικών, ο κ. Σκυλακάκης, µας έλεγε ότι µόνο αν µια
χώρα τρελαθεί, τότε επιτρέπει τα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα.
Είναι µια ενδιαφέρουσα άποψη.

Φαντάζοµαι, όµως, τη µοναξιά του κυρίου Υπουργού, που βλέ-
πει για παράδειγµα τον Αµερικανό Πρόεδρο Μπάιντεν να προ-
σπαθεί µε ενεργητικό τρόπο να αντισταθµίσει τις συνέπειες της
πανδηµίας µε ένα πρωτοφανές πακέτο στήριξης της κοινωνίας
και αναθέρµανσης της οικονοµίας. Το αποτέλεσµα; Ήδη, όπως
µόλις χθες ανακοινώθηκε, το ΑΕΠ των ΗΠΑ έχει επιστρέψει στα
προ πανδηµίας επίπεδα.

Φαντάζοµαι ακόµα περισσότερο την αµηχανία των ακραίων νε-
οφιλελεύθερων της Κυβέρνησης, όταν συνειδητοποιούν ότι
ακόµα και αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα, το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, είναι ακριβώς αποτέλεσµα αυτής της τρέλας, υποτίθεται,
της Ευρώπης να αλλάξει ρότα, να αντιµετωπίσει την κρίση όχι µε
πολιτικές σκληρής λιτότητας, όπως έκανε δυστυχώς στο παρελ-
θόν -και εµείς, η χώρα µας, η Ελλάδα, το πλήρωσε µε πολύ επώ-
δυνο τρόπο όλο αυτό- αλλά µε ένα πρόγραµµα αµοιβαιοποίησης
των βαρών της δηµοσιονοµικής επέκτασης.

Προφανώς, βεβαίως, κανείς δεν έχει τρελαθεί. Οι κοινωνίες
και κάποιες πολιτικές ηγεσίες αντιλαµβάνονται ότι δεν µπορούµε
να συνεχίσουµε πάνω στις ράγες της αυστηρής δηµοσιονοµικής
λιτότητας, της αδιαφορίας για τις ανισότητες, της καταστροφής
του δηµόσιου συστήµατος υγείας και του περιβάλλοντος. Αυτό
είναι το Ταµείο Ανάκαµψης, µια ένδειξη των καιρών που αλλά-
ζουν.

Ο ΣΥΡΙΖΑ στη χώρα µας και η Αριστερά συνολικά στην Ευ-
ρώπη ήταν εκείνη η πολιτική δύναµη που έβαζε αυτή την ατζέντα
στις δύσκολες πρώτες ηµέρες της πανευρωπαϊκής κρίσης, πριν
από περισσότερο από µια δεκαετία. Διότι στη δική µας αντίληψη
αυτή θα έπρεπε να είναι η ουσία, αυτό θα έπρεπε να είναι το πε-
ριεχόµενο, αν θέλετε, του κοινού ευρωπαϊκού σχεδίου, ένας µό-
νιµος µηχανισµός παρέµβασης και σχεδιασµού για την
προώθηση της δίκαιης και ισόρροπης ανάπτυξης, για την κατα-
πολέµηση των ανισοτήτων, για την ενίσχυση των δηµόσιων υπη-
ρεσιών και προάσπισης των δηµόσιων αγαθών.

Τότε, βεβαίως, ο πολιτικός συσχετισµός δεν επέτρεπε καν τη
συζήτηση για τέτοιες πολιτικές. Σήµερα χρειάστηκε το ισχυρό
σοκ της πανδηµίας για να δούµε µετά από χρόνια τη χαλάρωση
των πολιτικών της λιτότητας, την επιστροφή στην έννοια του σχε-
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διασµού, την αναζήτηση µιας νέας συµφωνίας που θα επιτρέψει
µια νέα αρχή για κάθε χώρα ξεχωριστά και για την Ευρωπαϊκή
Ένωση στο σύνολό της.

Δεν είµαστε, βεβαίως, αφελείς. Ξέρουµε ότι αυτή η µάχη είναι
διαρκής. Συνεχίζεται. Οι συντηρητικοί οµογάλακτοι της Νέας Δη-
µοκρατίας καιροφυλακτούν στην Ευρώπη για επιστροφή στα
παλιά, αλλά η επίγνωση αυτή δεν αναιρεί το κύριο. Έχουµε
µπροστά µας µια ιστορική ευκαιρία. Το Ταµείο Ανάκαµψης µπο-
ρεί και πρέπει να είναι το πρώτο το καθοριστικό βήµα για την αν-
τιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας και το εργαλείο για την
παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας σε νέες βάσεις.

Αυτή την ιστορική ευκαιρία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, δυστυχώς, τη σπαταλά. Αντί να συγχρονιστεί µε την παγκό-
σµια συζήτηση που περιέγραψα, τις νέες δυνατότητες που
διανοίγονται γύρω από ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο, η Κυβέρ-
νηση επιµένει σε απαρχαιωµένα δόγµατα. Έχουµε το θλιβερό
προνόµιο µιας Κυβέρνησης που εργαλειοποιεί µε κυνικό τρόπο
το Ταµείο Ανάκαµψης ερήµην και εναντίον της κοινωνίας. Ερή-
µην, γιατί προχώρησε χωρίς να συζητήσει µε κανέναν. Επιµελη-
τήρια, κοινωνικοί εταίροι, πανεπιστήµια και ερευνητική κοινότητα,
αυτοδιοίκηση, περιβαλλοντικές οργανώσεις, όλοι εκτός οποιου-
δήποτε σχεδιασµού.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Βουλή!
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Έρχοµαι σε αυτό, Ευκλείδη. Μη βιάζεσαι!
Ερήµην, όµως και της Εθνικής Αντιπροσωπείας, γιατί νοµοθε-

τήσατε αποκλειστικά και µόνο µε τροπολογίες της τελευταίας
στιγµής -ακόµα και χθες είδαµε µια ακόµη να κατατίθεται- γιατί
φέρατε την κύρωση των συµβάσεων µε διαδικασίες fast track
αυτές τις τελευταίες µέρες του Ιουλίου, γιατί δεν τολµήσατε ούτε
καν να κάνετε το αυτονόητο, να φέρετε την κυβερνητική πρό-
ταση προς έγκριση στο Κοινοβούλιο πριν αυτή σταλεί στις Βρυ-
ξέλλες, όπως σας το είπα και στην επιτροπή, όπως έκανε η
γειτονική µας Ιταλία. Ο διορισµένος κ. Ντράγκι αποδείχθηκε
πολύ πιο συνεπής στις δηµοκρατικές του δεσµεύσεις από τον
εκλεγµένο κ. Μητσοτάκη. Και δεν είναι ένα δευτερεύον ζήτηµα
αυτό. Η κοινωνική συµµετοχή είναι ζήτηµα δηµοκρατίας.

Και για να έχουµε ένα µέτρο σύγκρισης, τι είχαµε κάνει εµείς;
Εµείς, το 2018, εκπονήσαµε ένα ολιστικό αναπτυξιακό σχέδιο,
την Εθνική Αναπτυξιακή Στρατηγική, ως απόρροια ακριβώς της
δουλειάς που έγινε σε αναπτυξιακά συνέδρια που διοργανώσαµε
και στις δεκατρείς περιφέρειες της χώρας, µε τη συµµετοχή των
παραγωγικών φορέων, µε τη συµµετοχή της αυτοδιοίκησης, µε
τη συµµετοχή της κοινωνίας των πολιτών.

Αυτή την εθνική αναπτυξιακή στρατηγική, βεβαίως, η Κυβέρ-
νησή σας επέλεξε από την πρώτη µέρα, αντί να την αξιοποιήσει,
να την πετάξει στον κάλαθο των αχρήστων. Πρόκειται συνολικά
για µια συνειδητή επιλογή. Επιλέξατε να υποβαθµίσετε τη συζή-
τηση γύρω από το Ταµείο Ανάκαµψης, για να µη φανεί το προ-
φανές, ότι για εσάς το Ταµείο Ανάκαµψης είναι µιας πρώτης
τάξεως ευκαιρία για την επιστροφή στις χειρότερες πρακτικές
της πρόσφατης ιστορίας µας. Τις πρακτικές εκείνες που οδήγη-
σαν τη χώρα στα βράχια της χρεοκοπίας και απειλούν να την
οδηγήσουν ξανά στη δίνη της ανασφάλειας. 

Η κοινωνία, όµως, έχει προχωρήσει µπροστά. Απαιτεί διαφά-
νεια και λογοδοσία και επανέρχοµαι, κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ
των Οικονοµικών, µιας και σε σας κατέθεσα τη σχετική πρόταση
πριν από δύο µέρες στην επιτροπή. θα αποδεχθείτε την πρότασή
µας για τη συγκρότηση διακοµµατικής κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής παρακολούθησης για την υλοποίηση του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης ή θα συνεχίσετε να λειτουργείτε εν κρυπτώ;

Είπα, όµως, και πριν ότι δεν λειτουργείτε µόνο ερήµην, αλλά
και εναντίον της κοινωνίας. Γιατί πώς αλλιώς να εξηγήσει κανείς
ότι προχωρήσατε µόνοι εσείς σε όλη την Ευρώπη στη σύνδεση
του Ταµείου Ανάκαµψης µε αντικεµενικά προαπαιτούµενα; Το εί-
δαµε πολύ πρόσφατα, δυστυχώς, στα εργασιακά. Βγάλαµε τη
σκληρή επιτροπή από την πόρτα το 2018, µετά από µια τεράστια
προσπάθεια και επώδυνες θυσίες του ελληνικού λαού, για να την
επαναφέρετε τώρα εσείς από το παράθυρο και µάλιστα από
µόνοι σας, χωρίς να έχει ζητηθεί αυτό από την Ευρώπη.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, δυστυχώς, αντιλαµβάνεται το Τα-
µείο Ανάκαµψης ως ταµείο αρωγής µεγάλων συµφερόντων. Αυτό

πλέον το έχουν καταλάβει οι πάντες. Σας κατέθεσα τα σχετικά
στοιχεία στην επιτροπή µόλις προχθές. Τις έρευνες της κοινής
γνώµης, την εξαµηνιαία έρευνα συγκυρίας της διεύθυνσης οικο-
νοµικής ανάλυσης της Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος.

Κρατήστε ένα µόνο στοιχείο, αν θέλετε. Μόλις το 14% των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων έχει γνώση του ελληνικού σχεδίου για
το Ταµείο Ανάκαµψης. Για να το πω πολύ απλά, η ελληνική κοι-
νωνία φοβάται ότι το Ταµείο Ανάκαµψης στα χέρια της σηµερι-
νής Κυβέρνησης σηµαίνει ότι τα λεφτά θα πάνε στα λεφτά, κάτι
που είναι βεβαίως ηθικά απαράδεκτο και κοινωνικά άδικο. Έχει
αποδειχθεί στην πράξη, όµως, ότι είναι και εξαιρετικά αντιπαρα-
γωγικό. Αυτή η αποτυχηµένη συνταγή της εσωτερικής υποτίµη-
σης και της συρρίκνωσης της παραγωγικής βάσης της χώρας
µας οδήγησε στα πρόθυρα της χρεοκοπίας. Η Κυβέρνηση, όµως,
φαίνεται ότι δεν µαθαίνει από τα λάθη της, το αντίθετο θα έλεγα,
λειτουργεί όπως κάθε κλειστό και ιδεοληπτικό σύστηµα και το
επαναλαµβάνει µονότονα, αδιαφορώντας για την πραγµατικό-
τητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ταµείο Ανάκαµψης θα
έπρεπε να αποτελέσει το έναυσµα για µια πολύ ουσιαστική συ-
ζήτηση. Για το πρόσηµο που θα έχουν οι κρίσιµοι πράγµατι πυ-
λώνες του προγράµµατος. Για το ίδιο το περιεχόµενο της
ανάπτυξης. Διότι βεβαίως µετά από µια τέτοια πρωτοφανή κρίση,
την οποία βιώνουµε και βιώνει ολόκληρος ο πλανήτης µε την παν-
δηµία, ονοµαστική µεγέθυνση θα υπάρξει. Ποιους θα αφορά,
όµως; Πόσο διατηρήσιµη και βιώσιµη θα είναι; Θα αντιµετωπίζει
τις πολυεπίπεδες ανισότητες της ελληνικής κοινωνίας; Εισοδη-
µατικές, περιβαλλοντικές, περιφερειακές, διαγενεακές, έµφυλες.
Παρεµπιπτόντως, µιας και µίλησα για ανισότητες, να επισηµάνω
ότι σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, οι δείκτες που
αφορούν στην οικονοµική ανισότητα, ο συντελεστής Gini και ο
δείκτης κατανοµής εισοδήµατος S80/S20 παρουσίασαν συνεχή
βελτίωση, πτωτική δηλαδή τάση από το 2015 έως το 2019, φτά-
νοντας στα προ κρίσης επίπεδα. Το 2020, όµως, επί ηµερών σας,
δηλαδή, παρατηρείται αντιστροφή αυτής της τάσης, καθώς οι
δείκτες ανισότητας σηµειώνουν µικρή µεν, αλλά αισθητή αύξηση.
Αυτό είναι κάτι που σας ανησυχεί; Γιατί δεν έχω ακούσει κου-
βέντα από την Κυβέρνησή σας για τις ανισότητες. Και θα κατα-
θέσω στη συνέχεια στα Πρακτικά και τα σχετικά στοιχεία από την
ΕΛΣΤΑΤ.

Πώς, λοιπόν, θα αξιοποιήσουµε το Ταµείο Ανάκαµψης για να
απαντήσουµε σε αυτές τις προκλήσεις; Θα προχωρήσουµε για
παράδειγµα στην πράσινη µετάβαση, προωθώντας αποκλειστικά
και µόνο συγκεκριµένα έργα µεγάλων οµίλων ή θα εφαρµόσουµε
ένα αποκεντρωµένο µοντέλο ενεργειακής παραγωγής, όπως µε
τις ενεργειακές κοινότητες που θεσπίστηκαν από την κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ;

Θα χρησιµοποιήσουµε την ψηφιοποίηση ως ευκαιρία για ανα-
βάθµιση του συνόλου του παραγωγικού δυναµικού της χώρας ή
θα αποτελέσει αυτή η ψηφιοποίηση αφορµή για να ανοίξει ακόµη
περισσότερο η ψαλίδα, µεταξύ µεγάλων οµίλων και µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων, όπως δυστυχώς ήδη έχουµε δει να συµβαί-
νει µέσα στην πανδηµία;

Θα υλοποιήσουµε κρίσιµες υποδοµές στον πρωτογενή τοµέα
για παράδειγµα µε όρους δηµοσίου συµφέροντος ή αυτό θα γίνει
µόνο µε ιδιωτικά έργα που εξυπηρετούν άλλες σκοπιµότητες και
δεν διασφαλίζουν την εξυπηρέτηση των συµφερόντων των Ελ-
λήνων αγροτών;

Θα αξιοποιήσουµε αυτή τη µεγάλη ευκαιρία για να αναβαθµί-
σουµε την τεχνογνωσία των εγχώριων επιχειρήσεων για να αυ-
ξήσουµε την παραγωγή εγχώριας προστιθέµενης αξίας ή θα
γίνει το Ταµείο Ανάκαµψης µηχανισµός εκτίναξης των εισαγωγών
και υποβάθµισης της εγχώριας παραγωγής;

Εν ολίγοις, θα δουλέψουµε για συµπεριληπτική ανάπτυξη που
θα αφορά τους πολλούς ή θα επιστρέψουµε στα αποτυχηµένα
µοντέλα του παρελθόντος µε ανάπτυξη για λίγους και καλούς; 

Θα γίνει το Ταµείο Ανάκαµψης µοχλός κοινωνικής και οικονο-
µικής ανασύνταξης ή εργαλείο ενίσχυσης των ισχυρών; Δυστυ-
χώς, η µεθοδολογία, αλλά κυρίως το περιεχόµενο της πρότασής
σας µας κάνει να µην έχουµε καµµία εµπιστοσύνη. Δεν µπορούµε
να έχουµε καµµία εµπιστοσύνη σε µια κυβέρνηση που ως ανα-
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πτυξιακό µοντέλο οραµατίζεται τη συµπίεση του κόστους εργα-
σίας, τις χαριστικές διατάξεις σε µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα, την προώθηση αποσπασµατικών µεγάλων έργων, τη
δανειοδότηση των ισχυρών της φίλων και τον αποκλεισµό από
τη χρηµατοδότηση όλων των υπολοίπων.

Δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη σε µια κυβέρνηση που δεν συ-
ζητά και δεν ακούει κανέναν, που πολιτεύεται αυταρχικά και αλα-
ζονικά, που θεωρεί την κοινοβουλευτική συζήτηση µια περιττή
ταλαιπωρία. Δεν έχουµε, τέλος, καµµία εµπιστοσύνη σε µια κυ-
βέρνηση που κρύβεται πίσω από το Ταµείο Ανάκαµψης για να
κάνει τί; Να προωθήσει την αντικοινωνική, αντιµεταρρυθµιστική
της ατζέντα. Έχουµε, όµως, απεριόριστη εµπιστοσύνη στις δυ-
νατότητες της ελληνικής κοινωνίας και γι’ αυτό θα δώσουµε κα-
θηµερινή µάχη για τον µετασχηµατισµό του Ταµείου Ανάκαµψης
σε µηχανισµό προώθησης κοινωνικών πολιτικών και αναπτυξια-
κών σχεδιασµών που θα αφήσουν πίσω τους τη βαριά σκουριά
του παρελθόντος. Και δεν είµαστε µόνοι µας σε αυτήν την προ-
σπάθεια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για δυο λεπτά σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα την έχετε.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δείτε τι συµβαίνει σε άλλες χώρες της Ευρώπης, όσο εµείς συ-

ζητάµε εδώ. Μερικά ενδεικτικά παραδείγµατα από τα προγράµ-
µατα άλλων κρατών-µελών που µελετήσαµε αυτό το διάστηµα.
Πορτογαλία, θα χρηµατοδοτήσει κοινωνικές πολιτικές, για την
κοινωνική στέγη, για παράδειγµα, ενώ ένα άλλο τµήµα των χρη-
µατοδοτήσεων θα κατευθυνθεί σε µικρές και µεσαίες επιχειρή-
σεις σε τοµείς στρατηγικής σηµασίας. Σλοβενία, ταµείο
στέγασης και εκτεταµένο πρόγραµµα περιβαλλοντικής προστα-
σίας. Ισπανία, χρηµατοδοτικά εργαλεία για την ανακεφαλαιοποί-
ηση επιχειρήσεων, ταµείο για τις νεοφυείς επιχειρήσεις, νέος
µόνιµος µηχανισµός για τη σταθερότητα στην απασχόληση. Γαλ-
λία, πρόγραµµα περιφερειακής και τοπικής ανάπτυξης, µέσω των
φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης. Εδώ, δυστυχώς, τίποτα από
όλα αυτά. Πού είναι η περιφερειακή κατανοµή των πόρων; Τί
ποσό έχει προβλεφθεί για κάθε περιφέρεια και µε ποια κριτήρια
έγινε αυτός ο επιµερισµός, αν έχει γίνει τέτοιος επιµερισµός;
Πού είναι το σχέδιο για τη στήριξη των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων; 

Το έχουµε πει κατ’ επανάληψη, γιατί δεν αξιοποιείτε την ανα-
πτυξιακή τράπεζα και περνάτε το σύνολο σχεδόν των δανείων
µέσα από τις συστηµικές τράπεζες στις οποίες, σύµφωνα µε τα
επίσηµα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος έχουν πρόσβαση
µόνο είκοσι πέντε χιλιάδες από τις περίπου οκτακόσιες χιλιάδες
ελληνικές επιχειρήσεις. Γιατί δεν αξιοποιείτε τις µικροπιστώσεις
για να στηρίξετε µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις µέσω του
Ταµείου Ανάκαµψης που είναι ένα γενναίο πρόγραµµα για την
έρευνα και την καινοτοµία; Αλλιώς, πώς µιλάµε για την αλλαγή του
παραγωγικού µοντέλου, πώς µιλάµε για παραγωγή προϊόντων και
υπηρεσιών προστιθέµενης αξίας, πώς µιλάµε για βελτίωση της πα-
ραγωγικής θέσης της χώρας στον διεθνή καταµερισµό;

Υπενθυµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κα-
τάφερε µέσα σε πολύ αντίξοες δηµοσιονοµικά συνθήκες να αυ-
ξάνει κάθε χρόνο τις δαπάνες για έρευνα και ανάπτυξη,
φτάνοντας για πρώτη φορά στα 2,3 δισεκατοµµύρια το 2019. Ξέ-
ρετε πόσα προβλέπει το σχέδιο της Κυβέρνησης για το Ταµείο
Ανάκαµψης; Προβλέπει 80.000.000 µε 90.000.000 ευρώ τον
χρόνο maximum. Θα καταθέσω τα στοιχεία, επίσης, στα Πρα-
κτικά.

Πού είναι το σχέδιο για τη συµπληρωµατική αξιοποίηση όλων
των χρηµατοδοτικών δυνατοτήτων που θα έχει η χώρα τα επό-
µενα χρόνια, το Ταµείο Ανάκαµψης, το νέο ΕΣΠΑ, τη νέα ΚΑΠ,
το Ευρωπαϊκό Πρόγραµµα Fee for 55 για την αντιµετώπιση της
κλιµατικής κρίσης; Παρεµπιπτόντως, επειδή εµείς δεν κάνουµε
ισοπεδωτική αντιπολίτευση, όπως δεχθήκαµε από σας όταν ήµα-
σταν στην Κυβέρνηση, θέλω να πω ότι είναι σηµαντική θετική εξέ-
λιξη η έγκριση του νέου ΕΣΠΑ από την Κοµισιόν. 

Είµαι ευτυχής γιατί η τεράστια προσπάθεια που κάναµε µε το
ΕΣΠΑ 2014-2020 για να βάλουµε την αξιοποίηση των ευρωπαϊ-

κών κονδυλίων, για να έχουµε τη χώρα µας για τρία συνεχόµενα
χρόνια πρώτη στην Ευρώπη στην αξιοποίηση των σχετικών
πόρων, συνεχίζεται και αποδίδει καρπούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς η ανάπτυξη δεν είναι
ουδέτερη ούτε βεβαίως εξαντλείται σε µια απλή παράθεση λί-
στας έργων. Απαιτεί στρατηγικό σχέδιο και ολοκληρωµένες δη-
µόσιες πολιτικές, µε σαφείς κατευθύνσεις, στοχεύσεις και
προτεραιότητες. Γιατί για εµάς ανάπτυξη σηµαίνει καταπολέ-
µηση των ανισοτήτων. Ανάπτυξη σηµαίνει ενίσχυση του κοινωνι-
κού κράτους. Ανάπτυξη σηµαίνει διεύρυνση της παραγωγικής
βάσης. Ανάπτυξη σηµαίνει περιβαλλοντικά βιώσιµες και εργα-
σιακά δίκαιες επενδύσεις. 

Σε αυτή την κατεύθυνση οφείλουµε να αξιοποιήσουµε όλες τις
δυνατότητες όλα τα εργαλεία που έχουµε στα χέρια µας. Λέµε,
λοιπόν, ένα εµφατικό «ναι» στο Ταµείο Ανάκαµψης ως µία ιστο-
ρική δυνατότητα κοινωνικής ανασυγκρότησης και οικονοµικής
ανασύνταξης. Λέµε, όµως, ένα ηχηρό «όχι» στην προσπάθεια της
Νέας Δηµοκρατίας να µετατρέψει το Ταµείο Ανάκαµψης σε µη-
χανισµό προώθησης συγκεκριµένων συµφερόντων. 

Σήµερα, λοιπόν, θα είµαστε παρόντες για να προτείνουµε και
να ελέγξουµε και αύριο, ως η επόµενη προοδευτική κυβέρνηση
της χώρας, θα ανακατευθύνουµε και θα αξιοποιήσουµε πλήρως
αυτά τα κονδύλια, όχι για να εξυπηρετήσουµε τις ορέξεις συγ-
κεκριµένων συµφερόντων, αλλά για να υπηρετήσουµε τη ζωτική
απαίτηση της ελληνικής κοινωνίας για δίκαιη και βιώσιµη ανά-
πτυξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Χαρίτση.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής ο κ.
Γεώργιος Καµίνης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιδηµία του κορωνοϊού

έφερε στο προσκήνιο νέες πραγµατικότητες. Απέδειξε πως η
κατ’ εξοχήν θεσµική διάσταση του συλλογικού, η πολιτεία δη-
λαδή και οι δηµόσιες πολιτικές της, ειδικά στον τοµέα της υγείας,
αλλά και της οικονοµίας δεν αποτελούν ζητήµατα του πολιτικού
συρµού. Γι’ αυτό και έχει αξία η συζήτηση του νοµοσχεδίου. Γιατί
είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση και η ελληνική πολιτεία που προσφέ-
ρουν λύσεις και για τις οποίες συζητάµε εδώ σήµερα. 

Προφανές είναι ότι η χώρα µας, ειδικά αυτή τη στιγµή µετά
από µια δεκαετία τεράστιας οικονοµικής αποµείωσης που φτάνει
το 29% του ΑΕΠ, δεν έχει την πολυτέλεια να χάσει ούτε ένα
ευρώ. Αυτή, όµως, ακριβώς η πρωτόγνωρη απώλεια, διπλάσια
ακόµη και από τις απώλειες του εµφυλίου πολέµου, µας υποχρε-
ώνει πια να µην λειτουργούµε µε τους ίδιους όρους µε εκείνους
που µας οδήγησαν στην κρίση. 

Ο τίτλος «Ελλάδα 2.0» για το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας δεν έχει µόνο την επιδιωκόµενη από την Κυβέρ-
νηση ανάγνωση, µιας επόµενης Ελλάδας δηλαδή. Γιατί η
επόµενη Ελλάδα δεν µπορεί να υπάρξει µε αποκλεισµούς, δεν
µπορεί να υπάρξει χωρίς σχέδιο. 

Παρά τις ευρωπαϊκές επιταγές περί διαβούλευσης µε τους πα-
ραγωγικούς και θεσµικούς φορείς, τον κόσµο της επιχειρηµατι-
κότητας και της εργασίας, τις πολιτικές δυνάµεις και την
κοινωνία των πολιτών, η Κυβέρνηση επέλεξε να το φέρει λίγο
προτού κλείσει η Βουλή, σε µία µόνο συνεδρίαση λίγων ωρών
στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια, µε µία διαβούλευση επί κεί-
µενου πενήντα σελίδων, για να έρθουν διακόσιες σελίδες τελικά
στη Βουλή και να αποκαλυφθεί πια το ολοκληρωµένο σχέδιο
οκτακοσίων ογδόντα οκτώ σελίδων στο οποίο συµφώνησε µε την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Πρόκειται για µία διαβούλευση επιεικώς αποτυχηµένη. Μόλις
σαράντα πέντε σχόλια στον ιστότοπο, την ώρα που για παρά-
δειγµα σε επιτυχηµένες διαβουλεύσεις, όπως για τα ζώα συντρο-
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φιάς, τα σχόλια είχαν ξεπεράσει τις είκοσι οκτώ χιλιάδες και για
την συνεπιµέλεια της δεκατέσσερις χιλιάδες. 

Στην εκτελεστική απόφαση του Συµβουλίου αναφέρεται ότι τη-
ρήθηκε διαδικασία διαβούλευσης µε όλους τους κοινωνικούς
εταίρους, τους φορείς της αυτοδιοίκησης, ακόµη και οργανώ-
σεις νεολαίας. Θα ήθελα, οµολογώ µε µεγάλο ενδιαφέρον, να
ακούσω τις παρατηρήσεις τους και ποιες και πόσες εξ αυτών
έχουν ενσωµατωθεί στην πρότασή σας. 

Αν, όµως, στην παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας δεν
συµµετέχουν η πλειοψηφία των επιχειρήσεων και των πολιτών,
αν δεν έχουµε αντιληφθεί ότι το πρόβληµα στη χώρα δεν ήταν οι
πόροι που ήρθαν, αλλά ο τρόπος που αυτοί αξιοποιήθηκαν, µε
κλασσικότερο ίσως παράδειγµα το «σχέδιο Μάρσαλ» και τη δη-
µιουργία των µεταπολεµικών τζακιών, τότε εκφράζουµε µε τον
πιο καθαρό τρόπο όχι µόνο µια Ελλάδα των ολίγων και προνοµι-
ούχων, µια Ελλάδα περίκλειστων οικονοµικών και πολιτικών θε-
σµών µε προνοµιακές προσβάσεις στα κέντρα εξουσίας µόνο για
ορισµένους, αλλά µια Ελλάδα που πτώχευσε και που θα πτωχεύ-
σει ακριβώς γι’ αυτούς τους λόγους σε ένα όλο και πιο ανταγω-
νιστικό διεθνές περιβάλλον. 

Είναι δηλωτική αυτή η προσέγγιση µιας αντίληψης συντηρητι-
κής που αυτάρεσκα δεν αναγνωρίζει για τον εαυτό της παρά
µόνο προνόµια και καµµία υποχρέωση. Είναι θέµα Δηµοκρατίας
και κοινωνικής δικαιοσύνης µόνο η συµµετοχή των πολλών; Όχι
µόνο αυτό. Είναι πρωτίστως βασική προϋπόθεση για µια σοβαρή
ανάλυση της παραγωγικής θέσης της ελληνικής οικονοµίας στην
παγκόσµια παραγωγή αγαθών και υπηρεσιών και στις αλλαγές
στο παραγωγικό µας µοντέλο, προϋπόθεση που µπορεί να πλη-
ρωθεί µόνο µε τη συµµετοχή των πολλών. 

Η βασική, όµως, έλλειψη της πολιτικής για µια στοχευµένη
στρατηγική είναι η έλλειψη παντελώς µιας εθνικής προστιθέµε-
νης αξίας στο σχέδιο. Τι αφήνει το σχέδιο αυτό ως προστιθέµενη
αξία την επόµενη µέρα στη χώρα και στον παραγωγικό της ιστό;
Η χώρα µας, βάσει και της εµπειρίας από την αξιοποίηση των
πόρων από τα διαρθρωτικά ταµεία, γνωρίζει ότι ένα µεγάλο
µέρος των πόρων επιστρέφει µέσα από την αγορά αγαθών και
υπηρεσιών στις χώρες του ευρωπαϊκού Βορρά. 

Η αντιστροφή αυτής ακριβώς της τάσης έπρεπε να είναι στον
πυρήνα του εθνικού σχεδίου. Η Κυβέρνηση, αντιθέτως, τη θεωρεί
αναπόφευκτο δεδοµένο. Θα έπρεπε να µας έχει γίνει µάθηµα το
µοντέλο των προηγούµενων ετών ότι δανειζόµαστε για να εισά-
γουµε και να καταναλώνουµε χωρίς παραγωγικές επενδύσεις
που να αφήνουν προστιθέµενη αξία στη χώρα µας. 

Ποια είναι, επίσης, η απόδοση αυτών των επενδύσεων µε
όρους αποκέντρωσης και περιφερειακής δικαιοσύνης; Ποια είναι
η απόδοση µε όρους µείωσης των ανισοτήτων; Θα αποτελέσει
εργαλείο κοινωνικής δικαιοσύνης το σχέδιο ή εργαλείο εξυπηρέ-
τησης των ολίγων και ισχυρών;

Θυµίζω τον τεράστιο κοινωνικό αντίκτυπο που είχαν χρηµατο-
δοτικά εργαλεία προηγούµενων δεκαετιών που στήριξαν την πε-
ριφέρεια και δηµιούργησαν µια νέα µεσαία τάξη στη χώρα που
δεν υπήρχε µέχρι τη δεκαετία του 1980. Είναι αυτή η µεσαία τάξη
η κατάρρευση της οποίας τα τελευταία χρόνια είχε πολλαπλό αν-
τίκτυπο στην οικονοµία, στους θεσµούς, στην πολιτική, στη θέση
της χώρας µας στην Ευρώπη και στον κόσµο. 

Εµείς, όπως ορθά επεσήµανε και ο εισηγητής µας στην επι-
τροπή, πράγµατι βρίσκουµε ουσιώδεις τους τέσσερις πυλώνες
στρατηγικής κατεύθυνσης όπως περιγράφονται στο σχέδιο.
Εκείνο στο οποίο διαφωνούµε είναι ο µεταποιητικός χαρακτήρας
του σχεδίου και ο αποκλεισµός των πολλών. Διότι ότι όσα περιέ-
χονται στο σχέδιο αφορούν κατά βάση τους µεγάλους οµίλους
του εσωτερικού και του εξωτερικού στις επικοινωνίες και την τε-
χνολογία, στα logistics, στην ενέργεια, στη βιοµηχανία και στις
κατασκευές. 

Είναι προφανές ότι δεν θα ωφεληθούν όλοι, όπως αρέσκεται
να υποστηρίζει η Κυβέρνηση. Είναι προφανές ότι το σχέδιο
αφορά ελάχιστους προνοµιακούς συνοµιλητές της. Πώς αλλιώς
να εξηγηθεί η υποχώρηση της Κυβέρνησης στις απαιτήσεις των
τραπεζών να ανατεθεί στις ίδιες η προώθηση των επενδυτικών
σχεδίων και η εκταµίευση των δανείων; 

Την ώρα που το πιστωτικό σύστηµα κατάφερε, όπως αναφέρει

και η έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδας, την τεράστια ρευστό-
τητα άνω των 40 δισεκατοµµυρίων που διέθεσε η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα να την κατευθύνει σε ελάχιστες µόνο επιχει-
ρήσεις, που σε µεγάλο βαθµό δεν τα χρειάζονταν, µε αποτέλε-
σµα να αυξηθούν οι καταθέσεις των επιχειρήσεων, αλλά και ένα
µεγάλο µέρος της ρευστότητας να έχει αδρανοποιηθεί, να το
έχουν παρκάρει το τραπεζικό σύστηµα στην Τράπεζα της Ελλά-
δος, την ώρα που µόνο τριάντα χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν πρό-
σβαση στον τραπεζικό δανεισµό από τα οχτακόσια τριάντα
χιλιάδες ενεργά επιχειρηµατικά ΑΦΜ ή αλλιώς µόλις το 3,61%,
αποτελεί, κατά συνέπεια, επιλογή της Κυβέρνησης να στηρίξει
τους λίγους και µεγάλους και να εξαφανίσει τους πολλούς, τους
µικρούς και µεσαίους της αγοράς;

Οφείλω να επισηµάνω ότι στις οχτακόσιες ογδόντα οχτώ σε-
λίδες του σχεδίου δεν υπάρχουν παρά ελάχιστες ονοµαστικές
αναφορές σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που αφορούν κατά
βάση εφαρµογές ηλεκτρονικών πληρωµών και ψηφιακής διαφή-
µισης και έργα ενεργειακής απόδοσης για ανακαίνιση, παρ’ ότι
οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις αποτελούν το 96,5% του επιχειρείν
και σε αυτές δηµιουργείται το 64% της συνολικά παραγόµενης
προστιθέµενης αξίας. 

Όλους αυτούς τι θα τους κάνουµε; Θα τους αφήσουµε πίσω;
Θα τους αφήσουµε στην τύχη τους; Αυτό σηµαίνει αλλαγή του
παραγωγικού µοντέλου της χώρας; 

Μόλις 1,48 δισεκατοµµύρια για υγεία, εκπαίδευση και υποδο-
µές, το 4,8%, δηλαδή, του συνολικού ποσού και αυτό παρά τις
ανάγκες, αλλά και τις ευκαιρίες που ανέδειξε η τρέχουσα κρίση.
Και, βέβαια, στο εργασιακό κοµµάτι ελάχιστα προβλέπονται για
αξιοπρεπή εργασία, για ενίσχυση της µισθολογικής ισότητας µε-
ταξύ των δύο φύλων, για ασφάλεια στους χώρους εργασίας και
λοιπά. 

Είναι προφανές ότι το εν λόγω σχέδιο δεν µας βρίσκει σύµφω-
νους όχι µόνο επί της διαδικασίας, αλλά και επί της ουσίας. Ναι,
θέλουµε να έρθουν χρήµατα στην Ελλάδα και στηρίζουµε και το
τελευταίο ευρώ που θα έρθει. Άλλωστε, η παράταξή µας µέσα
από την ιστορική της διαδροµή έχει συνδέσει το όνοµά της µε
τις διαχρονικές επιτυχίες στην Ευρώπη σε αυτό το ζήτηµα είτε
αυτό αφορά τα διαρθρωτικά ταµεία είτε το ΕΣΠΑ είτε και άλλα
µε λάθη ενίοτε, µε αδυναµίες, µε αστοχίες, αλλά µε πολλή δου-
λειά και µε κουράγιο στα δύσκολα. 

Σε όσους κάνουν πως δεν καταλαβαίνουν σήµερα τις επιφυ-
λάξεις µας, σε όσους λένε πάντα τα βολικά «όχι» ή επιζητούν λευ-
κές επιταγές, σε όσους σήµερα µιλούν για στάση ευθύνης θα
πρέπει να θυµίσουµε ότι ήταν η Νέα Δηµοκρατία, επίσης, µεταξύ
εκείνων που ψήφιζαν «όχι» στη µοναδική λύση, όπως αποδεί-
χτηκε, για τη διάσωση της χώρας την περίοδο 2010- 2012. Αυτή
είναι η ιστορία. Μπορεί σε ορισµένους να µην αρέσει, αλλά αυτό
έχει αποδειχθεί. 

Σήµερα εµείς, αντίθετα µε εκείνη τη στάση, είµαστε εδώ µε θέ-
σεις, µε γόνιµη κριτική, στηρίζοντας την ανάγκη να λάβει η χώρα
και το τελευταίο ευρώ, διαφωνώντας, όµως, µε το σχέδιο που
µας προτείνετε και τη διαδικασία που προηγήθηκε. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Καµίνη.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, ο συνάδελφος ο κ. Μανώλης Συντυχάκης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με απαράδεκτο τρόπο την τελευταία ηµέρα λειτουργίας της

Βουλής εν µέσω θερινής ραστώνης η Κυβέρνηση εισάγει για κύ-
ρωση στη Βουλή τις δύο συµβάσεις του Ταµείου Ανάκαµψης, δη-
λαδή του νέου µνηµονίου, ενός σούπερ µνηµονίου για τον λαό,
ενός µάννα εξ ουρανού για το κεφάλαιο.

Έχει καθιερωθεί πλέον ως πάγια µέθοδο, βολική για την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ, να
εισάγει αντιλαϊκά νοµοσχέδια και µνηµόνια σε χρόνο νεκρό, στα
µουλωχτά δηλαδή, για να αποφευχθούν δυναµικές αντιδράσεις
από τον λαό. Έχουν, όµως, γνώση οι φύλακες. 

Σε κάθε περίπτωση, µε τίποτα δεν κρύβεται πως το σχέδιο
αυτό είναι ένα ακόµα µνηµόνιο που έρχεται να προστεθεί στα
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προηγούµενα τρία, σηµατοδοτώντας κυριολεκτικά τη διαρκή
εξουθένωση του λαού µέχρι το 2060 µε νέα σκληρά µέτρα που
θα προστεθούν πάνω σε όλα όσα έχουν ήδη νοµοθετηθεί και
ισχύουν στο ακέραιο. 

Το ΚΚΕ όχι µόνο καταψηφίζει τη σύµβαση, αλλά σας καταγ-
γέλλει για τη νέα εξαπάτηση του λαού φορτώνοντάς τον µε νέα
βάσανα. 

Αποδεικνύεται παρά το εµπόριο ελπίδας και την καλλιέργεια
απατηλών προσδοκιών, ότι το σχέδιο αυτό µε τη µεγάλη κρατική
παρέµβαση δεν µπορεί να αλλάξει τη χώρα προς όφελος του
λαού. Η περιβόητη κρατική παρέµβαση δεν είναι εξ ορισµού φι-
λολαϊκή. Θα έλεγα ότι είναι πιο πονηρή, διότι ποντάρει στη λαϊκή
συναίνεση, αλλά και πιο αντιδραστική διότι µε ζεστό κρατικό
χρήµα, «σπαρταριστό» χρήµα των λαών της Ευρώπης, θα γεµί-
σουν τα σεντούκια των επιχειρηµατικών οµίλων για να κάνουν τις
επενδύσεις τους, φορτώνοντας παράλληλα τα βάρη της αποπλη-
ρωµής του δικού τους ιδρώτα µε νέα αντεργατικά µέτρα. 

Αρωγοί αυτών των επιδιώξεων σε ρόλο χρήσιµης Αντιπολίτευ-
σης είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, το Κίνηµα Αλλαγής, το ΜέΡΑ25 και η Ελλη-
νική Λύση που παρουσιάζουν ως τη µεγαλύτερη ευκαιρία το
Ταµείου Ανάκαµψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως ένα ουδέτερο
αναπτυξιακό εργαλείο, προβάλλοντας τη θεωρία του κοινωνικού
συµβολαίου, µια ξαναζεσταµένο σούπα εγκλωβισµού του λαού
και δηµιουργίας σύγχυσης και αυταπατών, προκειµένου να ανα-
στυλώσουν το χαµένο κύρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συµφω-
νούν και ως προς την αιτία της κρίσης ότι τάχα µου αυτή
προέκυψε από την πανδηµία. Αναπαράγουν την καινοφανή δια-
πίστωση πως δήθεν όλοι είµαστε στο ίδιο καράβι, ανασύροντας
ξανά το αφήγηµα της εθνικής οµοψυχίας, καλώντας, δηλαδή,
από κοινού τον λαό να βάλει πλάτη για τη σωτηρία των επιχειρή-
σεων, θυσιάζοντας για ακόµη µια φορά την ικανοποίηση των
δικών του αναγκών στον βωµό του καπιταλιστικού κέρδους. 

Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΚΙΝΑΛ επιστρέφουν ξανά στον τόπο
του µνηµονιακού εγκλήµατος επιχειρώντας να ξεγελάσουν εκ
νέου τον λαό, να ρίξουν στάχτη στα µάτια του. Για να δικαιολο-
γήσουν τη συµφωνία τους κρύβουν το πού θα βρεθούν τα χρή-
µατα αυτά, τα πάνω από 750 δισεκατοµµύρια σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα 32 δισεκατοµµύρια για τη χώρα µας
από τη στιγµή που δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα», όπως ακούγε-
ται.

Τα νέα δώρα µε τους µάγους φίλους σας προϋποθέτουν νέα
ευρωπαϊκά εξάµηνα, νέους µηχανισµούς ελέγχου και επιτήρησης
για το αν τα κονδύλια κατευθύνονται σε µεταρρυθµίσεις που
προωθούν την ανταγωνιστικότητα, δηλαδή διασφαλίζουν την
κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων, δηλαδή µνηµόνια εις
τη νιοστή.

Καταρρίπτεται το αφήγηµα της Κυβέρνησης ότι δήθεν κατά-
φερε να αποφύγει νέα µνηµόνια και κέρδισε µεταρρυθµίσεις. Η
ίδια η Κοµισιόν λέει ότι θα εξετάζει τα προγράµµατα που κατα-
θέτει κάθε κράτος-µέλος και το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο θα ψηφί-
ζει επί των σχετικών εισηγήσεων. Στη δε φάση της υλοποίησης
η Κοµισιόν θα κρίνει αν πληρούνται οι προϋποθέσεις για την
εκταµίευση, κατά πόσο τα χρήµατα αυτά κατευθύνονται στα
έργα που έχουν προεπιλεγεί µε την Οικονοµική και Δηµοσιονο-
µική Επιτροπή να δίνει το πράσινο φως αξιολογώντας αν τηρούν-
ται οι δεσµεύσεις. 

Όπως αναφέρουν οι υπό συζήτηση συµβάσεις, εάν σφίξουν
τα οικονοµικά συµφέροντα της Ένωσης, δηλαδή των καπιταλι-
στών της Ευρώπης για να ακριβολογούµε, και αν η Ελλάδα αθε-
τήσει τις υποχρεώσεις της, δηλαδή τα βάρη που θα φορτώσει
στον λαό που δεν πρόκειται να γίνει ποτέ -η πείρα και η ίδια η
ζωή το έχει δείξει-, σε περίπτωση, δηλαδή, µη συµµόρφωσης µε
τη δανειακή σύµβαση η επιτροπή δύναται να αναστείλει ή και να
ακυρώσει την πληρωµή µη εκταµιευµένων ποσών, καθώς και µε
ποινή την επιστροφή των χρηµάτων. 

Όπως λένε και οι συνεταίροι σας: «Τσάµπα γεύµα δεν υπάρχει
στην Ευρωπαϊκή Ένωση» ή για να χρησιµοποιήσω τη φράση του
Πρωθυπουργού: «Δεν υπάρχει δωρεάν δείπνο». Σωστά, γιατί για
να ταϊστεί η κερδοφορία του κεφαλαίου ο λαός µας ήδη έχει πλη-
ρώσει πάρα πολλά και τώρα τον καλούν να πληρώσει ξανά τα
σπασµένα. 

Μόνο που τώρα µε τον αγώνα του και έχοντας ήδη την εµπει-
ρία των προηγούµενων χρόνων, της προηγούµενης καπιταλιστι-
κής κρίσης, πρέπει να πει πως δεν θα πληρώσει ξανά τα
σπασµένα αυτής της νέας δικής τους καπιταλιστικής κρίσης. 

Τσακώνεται η Νέα Δηµοκρατία µε το ΣΥΡΙΖΑ για το ύψος του
πακέτου για την Ελλάδα ή εξαντλείται ο τσακωµός σε µια ψευ-
δεπίγραφη συζήτηση για το πού θα πάνε αυτά τα χρήµατα. Πρό-
κειται για ένα πολύ µεγάλο ψέµα, για ένα ψέµα ολκής. Τα
κονδύλια είναι συστηµένα, έρχονται µε συγκεκριµένες προδια-
γραφές και θα πάνε ως δάνεια, διευκολύνσεις, άµεσες επιδοτή-
σεις και υποδοµές, για να εγγυηθούν κερδοφόρες επενδύσεις
των επιχειρηµατικών οµίλων στα πράσινα και ψηφιακά πεδία της
οικονοµίας. 

Ακριβώς σε αυτό το σηµείο συναντιούνται οι πολιτικές της
Νέας Δηµοκρατίας µε αυτές του ΣΥΡΙΖΑ, του Κινήµατος Αλλα-
γής, του ΜέΡΑ25 έχοντας ως συνισταµένη τη συµφωνία τους µε
την πράσινη και ψηφιακή µετάβαση. Γι’ αυτό άλλωστε τσακώνον-
ται, για να κρύψουν τους όρους, µε τους οποίους δίνεται αυτό
το πακέτο, αλλά και ποιος τελικά θα το καρπωθεί, για να κρύψουν
τελικά το πιο σηµαντικό, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση παραµένει
βαθιά εχθρική για τα λαϊκά συµφέροντα, όπως εχθρικά για τον
λαό είναι και τα δικά σας κόµµατα. 

Το νέο πακέτο για το οποίο κοµπάζετε όλοι, όπως λέτε «το µε-
γαλύτερο που έχει ποτέ δοθεί», δεν είναι ούτε δωρεάν ούτε δα-
νεικά και αγύριστα. Είναι νέα θηλιά στο λαιµό του λαού, ο οποίος
θα κληθεί να τα πληρώσει και µε την αύξηση της φορολογίας και
µε τη µείωση των κοινωνικών δαπανών. 

Τα κονδύλια αυτά δεν θα πάνε ούτε για νέες ΜΕΘ, νοσοκοµεία,
προσλήψεις γιατρών και νοσηλευτών, ούτε για σχολεία, αίθου-
σες και καθηγητές για να ανοίξουν σχολεία και σχολές µε όλα τα
αναγκαία µέτρα προστασίας, ούτε για τα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς ώστε οι εργαζόµενοι να µην πηγαινοέρχονται σαν τις σαρ-
δέλες, ούτε για το αντιπληµµυρικό, αντιπυρικό και αντισεισµικό
σχεδιασµό της χώρας, ούτε για τη θωράκιση των περιοχών που
ήδη έχουν πληγεί από πληµµύρες ή από σεισµούς ή από φωτιές,
ούτε για την προστασία και ενίσχυση του εισοδήµατος των αυ-
τοαπασχολούµενων ελεύθερων επαγγελµατιών, ούτε των φτω-
χών αγροτοκτηνοτρόφων, ούτε βέβαια για την αύξηση µισθών
και συντάξεων. 

Ακόµη και αυτό που αναφέρατε για το Βόρειο Οδικό Άξονα της
Κρήτης, µπορεί να λέτε τη µισή αλήθεια, αλλά για το γεγονός ότι
µε κρατικό χρήµα οι κατασκευαστικές εταιρείες θα κάνουν πάρτι,
µε τον κρητικό λαό εσαεί να βάζει το χέρι στην τσέπη µε τα διό-
δια, όπως γίνεται και στις άλλες περιοχές της χώρας, γι’ αυτά
δεν λέτε κουβέντα. 

Το κυβερνητικό σχέδιο ευθυγραµµίζεται µε τις προτεραιότητες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις απαιτήσεις του ντόπιου κεφα-
λαίου, όπως δείχνουν οι τέσσερις άξονές του, δηλαδή πράσινη
ανάπτυξη, ψηφιακές δράσεις, απασχόληση και δεξιότητες, ιδιω-
τικές επενδύσεις και µετασχηµατισµός της οικονοµίας όσο βέ-
βαια και η κατανοµή των συνολικά 32 δισεκατοµµυρίων ευρώ που
προβλέπονται για την ελληνική οικονοµία. Οι στόχοι αυτοί µάλι-
στα είναι και ποσοτικοποιηµένοι και πάνω από το 60% των κον-
δυλίων θα πάνε υποχρεωτικά για τις πράσινες και ψηφιακές
µπίζνες. 

Ποιος δεν θυµάται τις σκληρές διαπραγµατεύσεις που προ-
ηγήθηκαν µεταξύ βορείων και νοτίων και τη συµβιβαστική λύση,
στην οποία κατέληξαν, ένας συµβιβασµός όχι ανάµεσα σε λαούς
–αυτοί θα είναι τα θύµατα της ληστείας-, αλλά ανάµεσα στις
αστικές τάξεις των κρατών της Ευρώπης. Ο µεταξύ τους τσακω-
µός αφορούσε για το ποιοι όµιλοι και ποια λόµπι θα καρπωθούν
τα χρηµατοδοτικά πακέτα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κανένα από αυτά τα στρατόπεδα κρατών δεν νοιάζεται για τα
συµφέροντα των λαών ούτε καν των δικών τους λαών. Όσοι λοι-
πόν είχαν κι έχουν κάνει σηµαία τους τη συµµαχία των χωρών
του Νότου, όπως ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζει να το λέει, διαψεύ-
δονται και είναι πολλαπλά εκτεθειµένοι. 

Ένα δείγµα µέχρι τώρα, µόνο για το 2021, από τα προαπαι-
τούµενα για την εκταµίευση των χρηµάτων είναι:

Το εργασιακό τερατούργηµα για τη διευθέτηση του χρόνου
εργασίας και τον έλεγχο του συνδικαλιστικού κινήµατος από το
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κράτος και την εργοδοσία, που έχει ήδη ολοκληρωθεί µε το ΣΥ-
ΡΙΖΑ να ψηφίζει τα µισά άρθρα του νοµοσχεδίου βάζοντας δη-
λαδή καλή πλάτη. 

Το νέο Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης, το νοµοσχέδιο που
είναι σε εξέλιξη και συζήτηση στη Βουλή, πάλι εν µέσω θερινής
ραστώνης, που αποτελεί βέλτιστη ευρωπαϊκή πρακτική κεφαλαι-
οποιητικού χαρακτήρα τζογάροντας τα χρήµατα των ασφαλισµέ-
νων. 

Το εκπαιδευτικό τερατούργηµα, που µόλις προχθές ψηφίστηκε
από τη Βουλή µέσα στο καλοκαίρι, µε κλειστά τα σχολεία, για να
µην αντιδράσουν µαθητές, γονείς, εκπαιδευτικοί. 

Βέβαια, µακρά είναι η λίστα των αντιλαϊκών µέτρων που προ-
βλέπει το εθνικό σχέδιο ανάκαµψης και ανθεκτικότητας της Κυ-
βέρνησης, το οποίο βασίστηκε στο σχέδιο Πισσαρίδη, µέτρα τα
οποία αποτελούν προϋπόθεση για τις εκταµιεύσεις:

Μεταρρύθµιση στην αγορά εργασίας δηλαδή µέτρα για πάµ-
φθηνο εργατικό δυναµικό στους επιχειρηµατικούς οµίλους µε
προγράµµατα κατάρτισης. 

Μεταρρύθµιση στα συστήµατα επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και µαθητείας. 

Νέες φοροαπαλλαγές και προνόµια για τους επιχειρηµατικούς
οµίλους µε εγγυηµένη κερδοφορία, φορολογικές υπεραποσβέ-
σεις των επενδύσεων, ειδικές ενισχύσεις για την προσέλκυση εµ-
βληµατικών επενδύσεων. 

Όµως, στο ερώτηµα τι έχει να προσδοκά ο λαός, εδώ δεν
απαντάει κανένας ή µάλλον προσπαθεί να επενδύσει µε ένα φι-
λολαϊκό προφίλ τη σύµβαση αυτή. Ένα είναι το σίγουρο, ότι ο
λαός δεν έχει να περιµένει τίποτα από αυτό το σχέδιο. Γιατί αυτό
το σχέδιο προβλέπει τα πράσινα χαράτσια, πανάκριβο ρεύµα από
τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας που θα µεγαλώσει κι άλλο την
ενεργειακή φτώχεια, µε τα απλησίαστα πράσινα προϊόντα –από
αυτοκίνητα µέχρι σπίτια-, ένα ψηφιακό αστικό κράτος ακόµα πιο
αποτελεσµατικό στο να υλοποιεί τάχιστα την αντιλαϊκή πολιτική,
να πετσοκόβει δαπάνες, να µαζεύει µέχρι και την τελευταία πεν-
τάρα από επαγγελµατίες και λαϊκά νοικοκυριά, να ανοίγουν δρό-
µους για το κεφάλαιο υπονοµεύοντας και άλλο τις λαϊκές
ανάγκες. 

Αυτό το σχέδιο προβλέπει νέα βάρη σε µισθωτούς και αυτοα-
πασχολούµενους, την ίδια στιγµή που για µικρούς επαγγελµατίες
και εργαζόµενους τα χρέη της περιόδου της πανδηµίας µετατί-
θενται στο ακέραιο για αργότερα, ώστε να απολαµβάνουν και
νέες φοροαπαλλαγές και προνόµια οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί
όµιλοι. 

Επίσης, προβλέπει νέες θηλιές πλειστηριασµών και εκβια-
σµούς, για να βγάλουν από τη µύγα ξύγκι, προκειµένου το τρα-
πεζικό σύστηµα να εξυγιανθεί και να απαλλαγεί από τα κόκκινα
δάνεια που συσσώρευσαν οι προηγούµενοι γύροι της καπιταλι-
στικής ανάπτυξης και µε αυτόν τον τρόπο να τροφοδοτηθούν µε
νέο φρέσκο χρήµα και δάνεια οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. 

Τα δε ευχολόγια για τη δηµιουργία µόνιµων και ποιοτικών θέ-
σεων απασχόλησης προφανώς αποτελούν ένα κακόγουστο
αστείο. Οι προβλέψεις για εκατόν ογδόντα χιλιάδες έως διακό-
σιες χιλιάδες θέσεις εργασίας σε βάθος εξαετίας µε το πρό-
γραµµα επενδύσεων των 60 δισεκατοµµυρίων, δηλαδή µία µόλις
θέση εργασίας για κάθε 300.000 ευρώ επενδύσεων, είναι τουλά-
χιστον κοροϊδία αλλά και επισφαλής συν τοις άλλοις, αφού µε-
γάλο µέρος των κεφαλαίων αφορά την αγορά πανάκριβου
εξοπλισµού, όπως αυτών για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.
Και βέβαια όποιες θέσεις εργασίας δηµιουργηθούν, δεν θα κα-
λύψουν παρά µικρό κοµµάτι της ανεργίας που η νέα κρίση θα
αυξήσει περαιτέρω την επόµενη µέρα. 

Ακόµα κι έτσι και παρά τον πακτωλό δισεκατοµµυρίων µε τις
κάθε είδους ενισχύσεις, θα πρόκειται κατά βάση για προσωρινές
θέσεις ευέλικτης απασχόλησης µέχρι την αποπεράτωση της
επένδυσης και ιδιαίτερα σε κλάδους υψηλής προστιθέµενης
αξίας, καινοτοµίας και ούτω καθεξής. 

Σε κάθε περίπτωση, η ανάπτυξη και κερδοφορία του κεφα-
λαίου απαιτούν φθηνή εργατική δύναµη. Γι’ αυτό άλλωστε ο σχε-
διασµός της επόµενης µέρας όχι απλά δεν ακυρώνει τα µνηµόνια
και τις µνηµονιακές δεσµεύσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, του Κινήµατος Αλλαγής, αλλά θα συνεχίζει στην ίδια πο-

ρεία καθηλώνοντας τους µισθούς, καταργώντας συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας, γενικεύοντας τις ελαστικές µορφές απασχόλη-
σης, ολοκληρώνοντας το έγκληµα σε βάρος της κοινωνικής
ασφάλισης. 

Γι’ αυτό άλλωστε πάνω πάνω στη λίστα του κυβερνητικού σχε-
δίου βρίσκεται η εξασφάλιση ακόµα πιο φτηνού και ευέλικτου
εργατικού δυναµικού χωρίς δικαιώµατα στους επιχειρηµατικούς
οµίλους.

Απ’ όπου και να το πιάσει λοιπόν κανείς, ο µόνιµος στόχος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, της άρχουσας τάξης και όλων των αστικών
κοµµάτων για ανάκαµψη των κερδών βρίσκεται στον αντίποδα
των σύγχρονων κοινωνικών λαϊκών αναγκών. Με την οργανωµένη
δράση του ο λαός µπορεί να βάλει στο προσκήνιο το πραγµατικό
ερώτηµα «ανάπτυξη για ποιον;» και να δώσει απάντηση µε βάση
τις δικές του προτεραιότητες, την πάλη για ένα δρόµο ανάπτυ-
ξης που στο επίκεντρο θα έχει τις δικές του ανάγκες και όχι τα
κέρδη των λίγων. 

Καµµία προσδοκία δεν µπορεί να έχει ο λαός από αυτό το σχέ-
διο, το σχέδιο δηλαδή του κεφαλαίου. Το υποτιθέµενο νέο παρα-
γωγικό µοντέλο, που θα είναι ανταγωνιστικό και εξωστρεφές, είναι
το µοντέλο που υπηρέτησαν όλες οι κυβερνήσεις τα προηγούµενα
χρόνια. Τα πήλινα πόδια αυτού του µοντέλου έσπασαν την πε-
ρίοδο της πανδηµίας. Επιβεβαιώθηκε ότι όχι µόνο δεν απαλλάσ-
σουν την καπιταλιστική οικονοµία από τις αντιφάσεις που βρίσκο-
νται στο DNA της, όχι µόνο δεν οδηγούν σε διατηρήσιµη ανά-
πτυξη, αλλά εντείνουν τα αδιέξοδά της, οδηγούν ολοταχώς σε
νέες, πιο βαθιές καπιταλιστικές κρίσεις που φορτώνονται µέσα
στον ίδιο το λαό. 

Το κυριότερο: Δεν µπορούν ποτέ και πουθενά να µεταµορφώ-
σουν την οικονοµία, την καπιταλιστική οικονοµία σε δίκαιη και για
όλους, όπως ισχυρίζονται η Κυβέρνηση και τα υπόλοιπα κόµ-
µατα.

Να, γιατί οι εργαζόµενοι χρειάζεται να βρεθούν σε θέση
µάχης, να αποκρούσουν, να συγκρουστούν µε τη στρατηγική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε να µην πληρώσουν ξανά τα σπα-
σµένα της νέας κρίσης.

Ήδη µε πρόσχηµα την πανδηµία η εµπειρία του πώς η Κυβέρ-
νηση την αξιοποίησε προσχηµατικά, µε µπαράζ πράξεων νοµοθε-
τικού περιεχοµένου, δεκάδες νοµοσχέδια, έκτακτες κοινές
υπουργικές αποφάσεις και εγκυκλίους έχει οδηγήσει χιλιάδες ερ-
γαζόµενους στον τουρισµό-επισιτισµό, στα εργοστάσια, στις κα-
τασκευές και στο εµπόριο στην ανεργία και στην εκ περιτροπής
εργασία, στην κατάργηση των κλαδικών συλλογικών συµβάσεων,
σε επιδόµατα ψίχουλα, στον περιορισµό των συνδικαλιστικών
ελευθεριών και διαδηλώσεων.

Όλοι αυτοί, λοιπόν, πρέπει άµεσα να βρεθούν σε θέση µάχης.
Δεν υπάρχουν περιθώρια για άλλες αυταπάτες. Δεν πρέπει να
εγκλωβιστούν για µια ακόµη φορά στην αναµονή της σωτηρίας
από τα δισεκατοµµύρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης ούτε στην επι-
λογή του ικανότερου διαχειριστή για την αξιοποίησή τους ανά-
µεσα στη Νέα Δηµοκρατία και στον ΣΥΡΙΖΑ. Μπορούν και πρέπει
να σηµαδέψουν τον πραγµατικό αντίπαλό τους, δηλαδή την άρ-
χουσα τάξη, να συγκρουστούν µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε το
κεφάλαιο.

Το ΚΚΕ τούς καλεί να ακουµπήσουν τις ελπίδες τους στην ερ-
γατική λαϊκή πάλη και αντεπίθεση για να αποκρούσουν αυτά τα
νέα µέτρα, έτσι ώστε να µην πληρώσουν ξανά τα σπασµένα της
νέας καπιταλιστικής κρίσης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Συντυχάκη.
Τον λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο ειδικός

αγορητής της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουµε από το ότι το

πρώτο που αναφέραµε στη συζήτηση για το «Ελλάδα 2.0» ήταν
πως θα πρέπει να δούµε τα κεφάλαια του Ταµείου Ανασυγκρό-
τησης σε συνδυασµό µε αυτά του εποµένου ΕΣΠΑ, κατά δεύτερο
λόγο µε την Κοινή Αγροτική Πολιτική, αφού και εκεί περιλαµβά-
νονται επενδυτικές δράσεις.

Προφανώς, οφείλουµε να δούµε όλα αυτά τα κεφάλαια µαζί,
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αφού διαφορετικά δεν θα καταφέρουµε τίποτα. Αντίθετα, θα ξο-
δέψουµε περισσότερα χρήµατα και θα χρεωθούµε ακόµη πιο
πολύ, ενώ θα ωφεληθούν µόνο οι γνωστοί επιτήδειοι, η εγχώρια
κρατικοδίαιτη ελίτ και ειδικά οι εθνικοί εργολάβοι που έχουν επε-
κτείνει πλέον τις δραστηριότητές τους στα ενεργειακά «πράσινα»
έργα.

Στη µία και µοναδική τώρα επιτροπή για τις δύο συµβάσεις του
Ταµείου Ανασυγκρότησης αναφέραµε πως η έναρξη ισχύος ορί-
ζεται από την υπογραφή της σύµβασης και µετά την ειδοποίηση
της Κοµισιόν ότι έχουν συµπληρωθεί οι νοµικές διαδικασίες του
κράτους-µέλους, οπότε, πως αυτός είναι προφανώς ο λόγος της
επείγουσας διαδικασίας -της πραγµατικά παράδοξης επείγου-
σας διαδικασίας- πριν το κλείσιµο της Βουλής. Ενδεχοµένως, βέ-
βαια, επιπλέον καλύτερα, επειδή έχει υποσχεθεί η Κυβέρνηση
χρήµατα σε κάποιους, όπως για παράδειγµα στην «TERNA» για
τον σκανδαλώδη E65.

Θυµίζουµε εδώ πως η σύµβαση για τα 490 εκατοµµύρια ευρώ
του βορείου τµήµατος ψηφίστηκε ήδη από τη Βουλή, ενώ περι-
λαµβάνεται στα εγκεκριµένα έργα ύψους 1,4 δισεκατοµµυρίου
ευρώ από τα κεφάλαια της προκαταβολής του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φαίνεται, λοιπόν, πως η ιστορία επαναλαµβάνεται µε κριτήριο
το ότι από τα 20,4 δισεκατοµµύρια ευρώ του ΕΣΠΑ 2007-2013
οδηγήθηκαν στις κατασκευές τα 12,9 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ
από αυτά τα 9,5 δισεκατοµµύρια ευρώ στους τρεις µεγάλους
εθνικούς εργολάβους εκείνης της εποχής.

Εν προκειµένω, ο Υφυπουργός, ο κ. Σκυλακάκης, µας επιβε-
βαίωσε στην ουσία, λέγοντας πως µέσα σε µία εβδοµάδα από
την αποστολή του σχεδίου την περασµένη Δευτέρα ανταλλάχ-
θηκαν όλες οι παρατηρήσεις, υπεγράφη από την Κυβέρνηση η
σύµβαση και µε µεγάλη προσπάθεια µπόρεσε να πάρει και την
υπογραφή των επιτρόπων. Προφανώς, λοιπόν, ο ίδιος δεν είχε
καν τον χρόνο να διαβάσει τις δύο συµβάσεις µε τα ογκώδη πα-
ραρτήµατά τους, θυµίζοντάς µας τον κ. Χρυσοχοΐδη την εποχή
των µνηµονίων, όπως άλλωστε διαπιστώσαµε κατά τη συζήτηση
όπου δεν γνώριζε καν την ύπαρξη του επιτοκίου υπερηµερίας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Βιλιάρδε, παρακαλώ να αποσύρετε αυτό που εί-
πατε, γιατί είναι παντελώς λάθος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Δεν είναι λάθος, κύριε Σκυλακάκη,
σας ρώτησα και δεν ξέρατε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Δεν έχετε ιδέα τι έχω διαβάσει και τι δεν έχω διαβά-
σει!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Εντάξει, δεν είναι κάτι ιδιαίτερο.
Το διαπιστώσαµε, επίσης, από την απάντησή του στις ερωτή-

σεις που του δώσαµε, όπου ξεκίνησε -θα το πω ακριβώς- λέγον-
τας πως θα µας δώσει µία διευκρίνιση που θα καλύπτει το
σύνολό τους. Η διευκρίνισή του δε ήταν η εξής, τα λόγια σας
ακριβώς: «Αυτές οι συµβάσεις δεν αφορούν µία χώρα, αφορούν
όλες τις χώρες που έχουν σχέδιο ανάκαµψης, ενώ εδράζονται
σε έναν κανονισµό και στις συνήθεις πρακτικές χρηµατοδότησης
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Δεν είναι µία σύµβαση που αφορά
ειδικά την Ελλάδα. Συνεπώς, δεν υπάρχει συζήτηση για το ποιο
είναι το επιτόκιο. Όλα αυτά προβλέπονται και είναι κοινά για
όλους. Είναι µάλλον περιττό να κάνουµε τη συζήτηση σαν να
επρόκειτο για µία σύµβαση ειδικά για την Ελλάδα». Αυτά είπατε
ακριβώς.

Εύλογα, λοιπόν, εκφράσαµε την απορία µας σχετικά µε το
γιατί κατατέθηκαν προς συζήτηση οι συµβάσεις, εάν πράγµατι
δεν µπορούµε να αλλάξουµε απολύτως τίποτα, παρά το ότι
έχουν αρκετά προβλήµατα, πολλά από τα οποία παραθέσαµε και
έµειναν αναπάντητα.

Από την άλλη πλευρά, µπορεί, αλήθεια, να µας διαβεβαιώσει
ο Υφυπουργός πως αυτές οι συµβάσεις παρουσιάστηκαν έτσι
ακριβώς στη Γερµανία, µε συνοπτικές διαδικασίες δηλαδή,
καθώς επίσης µε τις προϋποθέσεις που έθεσε η Ευρωπαϊκή

Ένωση ως προς την καταβολή των ποσών και µε άγνωστο επιτό-
κιο;

Από την άλλη πλευρά, προφανώς δεν θα αιτηθεί την εκταµί-
ευση των δανείων η Γερµανία, σε αντίθεση, βέβαια, µε τις χώρες
του ευρωπαϊκού Νότου που έχουν διαφορετικές δυνατότητες,
διαφορετικές οικονοµικές δυνατότητες και διαφορετική πολιτική
ισχύ σε σχέση µε τη χρεοκοπηµένη Ελλάδα.

Ενδιαφέρον είχε πάντως η απάντηση του Υφυπουργού στα
ερωτήµατα του κ. Καστανίδη, σύµφωνα µε τον οποίο το Συµβού-
λιο ανέφερε πως το πρόγραµµα για τη χρηµατοδότηση από το
Ταµείο Ανάκαµψης εντάσσεται στο σύστηµα της ενισχυµένης
εποπτείας της χώρας µας και των θεσµών, στο Μνηµόνιο νού-
µερο 4 δηλαδή και στην τρόικα µε τη νέα τους ονοµασία.

Κατά τον Υφυπουργό, όµως, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαβεβαί-
ωσε ρητά την Κυβέρνηση πως δεν θα υπάρχει καµµία ανάµειξη
των θεσµών στα θέµατα του Ταµείου Ανάκαµψης, οπότε το Συµ-
βούλιο κάνει προφανώς λάθος. Δύσκολο, βέβαια, να το πιστέ-
ψουµε, εκτός εάν ο Υφυπουργός έχει πράγµατι µία έγγραφη
δέσµευση της Κοµισιόν, η οποία θα επιβεβαιώνει επιπλέον πως
δεν θα ζητηθούν καθόλου ανταλλάγµατα, όπως είναι τα διάφορα
µέτρα λιτότητας που µας επιβάλλονται τα τελευταία έντεκα χρό-
νια.

Εκτός αυτού, θα θέλαµε να τον ρωτήσουµε εάν είναι υποχρε-
ωτική η ψήφιση και των δύο συµβάσεων µαζί άµεσα ή έµµεσα,
της πρώτης των επιδοτήσεων και της δεύτερης των δανείων, ει-
δικά όσον αφορά την Ελλάδα, εάν µπορεί δηλαδή η Ελλάδα να
πάρει µόνο τις επιδοτήσεις και όχι τα δάνεια, θυµίζοντάς του, θυ-
µίζοντας στον κ. Σκυλακάκη, πως ο Πρωθυπουργός στο παρελ-
θόν είχε δηλώσει -εάν δεν κάνουµε λάθος- ότι θα προσπαθήσει
να µην κάνει χρήση των δανείων. Δεν ισχύει πλέον αυτή η δή-
λωση;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Δεν ισχύει αυτό. Δεν το έχει πει ποτέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ό,τι πείτε.
Η επόµενη ερώτησή µας αφορά το άρθρο 10 της Δανειακής

Σύµβασης, στο οποίο αναγράφεται πως τα χρέη από την πα-
ρούσα µπορούν να εξασφαλιστούν µε κάθε βάρος επί των περι-
ουσιακών στοιχείων ή εσόδων της χώρας µας, δηλαδή πως
απαιτούνται εγγυήσεις και δεσµεύσεις. Ισχύει; Εάν ναι, τότε
ποιες εγγυήσεις θα δοθούν και τι δεσµεύσεις θα αναλάβουµε;
Δεν πρέπει να το γνωρίζουν οι Έλληνες εάν ερµηνεύσαµε σωστά
το άρθρο 10;

Συνεχίζοντας, το συνολικό ποσό που θα εισπράξουµε από το
Ταµείο Ανασυγκρότησης αναµένεται ότι θα φτάσει στα 30,4 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 17,7 δισεκατοµµύρια επι-
δοτήσεις και τα 12,7 δισεκατοµµύρια δάνεια, σύµφωνα µε τα
τελικά ποσά της παρούσας σύµβασης.

Σε σχέση µε τη µόχλευση από τον ιδιωτικό τοµέα που η Κυ-
βέρνηση υπολογίζει στα 27 δισεκατοµµύρια ευρώ, έτσι ώστε το
τελικό ποσό να φτάσει στα 57 δισεκατοµµύρια, αναφέραµε ότι
έχουµε πολύ µεγάλες επιφυλάξεις, που έγιναν ακόµα µεγαλύτε-
ρες όταν ο Υφυπουργός είπε στην επιτροπή ότι θα είναι η υψη-
λότερη µόχλευση επενδυτικών πόρων σε ολόκληρη την ιστορία
της χώρας. Ακόµα περισσότερο τόνισε ότι ποτέ άλλοτε δεν έχει
επιτευχθεί µόχλευση 1 προς 2 σ’ ένα τέτοιο πρόγραµµα, ποτέ
των ποτών δε συνολική µόχλευση µε ευρωπαϊκούς πόρους τέ-
τοιου µεγέθους και σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα. Αυτά
ακριβώς ήταν τα λόγια του. 

Αλήθεια, είναι δυνατό να πιστέψει κάποιος, όσο ανόητος κι αν
είναι, ότι µια Κυβέρνηση που σπατάλησε 41 δισεκατοµµύρια
ευρώ µε δανεικά για καταναλωτικούς κυρίως σκοπούς, που αύ-
ξησε τα ελλείµµατα του προϋπολογισµού πάνω από 30 δισεκα-
τοµµύρια σε δύο µόλις χρόνια, που εκτόξευσε στα ύψη τα
ελλείµµατα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών ξανά, που αύ-
ξησε ανάλογα το δηµόσιο και το κόκκινο ιδιωτικό χρέος, µπορεί
να πετύχει τέτοια θαύµατα; Προφανώς όχι, εκτός αν επιδοτείται
αδρά από την Κυβέρνηση, όπως ορισµένα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης, µε δανεικά βέβαια χρήµατα που θα πληρώσουµε όλοι
εµείς.

Ο δεύτερος λόγος της κατεπείγουσας διαδικασίας µάς έγινε
κατανοητός όταν διαπιστώσαµε πόσα προβλήµατα εµπεριέχουν
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οι συµβάσεις, ιδιαίτερα η δανειακή, δηλαδή το ότι Κυβέρνηση
και τρόικα προσπαθούν να αποφύγουν τη συζήτηση, όπως συ-
νέβη µε τα µνηµόνια, επειδή τοποθετούνται απαράδεκτοι όροι. 

Από την άλλη πλευρά, ο Υφυπουργός δεν είπε καν ότι ένα
µέρος των επιδοτήσεων θα επιστραφεί πίσω, αφού πρόκειται για
χρήµατα που θα δανειστεί η Ευρωπαϊκή Ένωση και θα τα επι-
στρέψει, αν δεν κάνουµε λάθος, µετά το 2027 µέσω της αύξησης
των εισφορών των κρατών-µελών. Εποµένως, δεν πρόκειται στην
ουσία για 17,7 δισεκατοµµύρια, αλλά για πολύ λιγότερα σε τελική
ανάλυση, ενώ σε µεγάλο βαθµό θα διασπαθιστούν από την εγ-
χώρια ολιγαρχία. Εκτός αυτού, ένα σηµαντικό µέρος τους θα επι-
στρέψει στις χώρες του ευρωπαϊκού κέντρου, από τις οποίες θα
αυξηθούν οι εισαγωγές «πράσινων» και ψηφιακών τεχνολογιών
που επιβάλλονται από το πρόγραµµα το οποίο συνοδεύει τη σύµ-
βαση. Εποµένως, η ωφέλεια για τους απλούς πολίτες από την
επιδότηση θα είναι από µηδαµινή έως ανύπαρκτη, οπότε στην
ουσία δεν έχει κανένα νόηµα. 

Σε ορισµένα άρθρα της πρώτης σύµβασης, της επιδότησης,
µας έκανε εντύπωση το άρθρο 11, στο οποίο αναφέρεται ότι το
70% παρέχεται µε κριτήριο κάποιες παραµέτρους και την εξί-
σωση του παραρτήµατος 2. 

Όσον αφορά το 30%, ξανά µε µια πολύπλοκη φόρµουλα που
αναλύεται στο παράρτηµα 3, φόρµουλες που αξίζει να δει κανείς
πόσο πολύπλοκες είναι και θα τις καταθέσουµε στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όπως είπαµε, το γεγονός αυτό και µόνο είναι αρκετό για να
συµπεράνει κανείς πως αποτελεί µια σύµβαση ενός προβληµα-
τικού επενδυτικού τραπεζίτη και όχι µια πολιτική απόφαση, ενώ
όποιος έχει εργαστεί σ’ αυτό το αντικείµενο καταλαβαίνει αµέ-
σως, όταν βλέπει τέτοιες πολύπλοκες φόρµουλες, ότι κάτι ύπο-
πτο κρύβεται πίσω τους.

Είµαστε σχεδόν σίγουροι πάντως πως η Κυβέρνηση δύσκολα
θα κατάλαβε και τις δύο αυτές φόρµουλες, εάν υποθέσουµε πως
κάποιος τις διάβασε και προσπάθησε.

Στην ερώτησή µας εάν µπορούν πράγµατι να εισπραχθούν τα
7,9 δισεκατοµµύρια ευρώ φέτος, όπως είχε δηλώσει ο κ. Σκυλα-
κάκης, ο ίδιος απάντησε πως η πρώτη δόση των περίπου 3,9 δι-
σεκατοµµυρίων µπορεί να έλθει έως το τέλος του χρόνου ή
µπορεί και να µην έλθει ως το τέλος του χρόνου, αναιρώντας ου-
σιαστικά τις δηλώσεις του. Κατά τη σύµβαση πάντως τα
2.310.092.538 ευρώ της επιδότησης, δηλαδή το 13% του συνό-
λου, δίνεται ως προκαταβολή. Μπορεί, όµως, κατά το άρθρο 5
να χρειαστεί να επιστραφεί κάποιο µέρος τους µετά την επικαι-
ροποίηση των ποσών του άρθρου 11 παράγραφος 2 του κανονι-
σµού του Μηχανισµού Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης. Άρα
τίποτα δεν είναι σίγουρο, ενώ δεν υπάρχει κάποια πρόβλεψη για
τις ταµειακές συνέπειες σ’ αυτήν την περίπτωση από το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους, όπως συνήθως συµβαίνει.

Όσον αφορά το άρθρο 6, συµπεραίνεται µε απλά λόγια ότι εάν
δεν κάνουµε αυτά που θα µας επιβάλουν ή αν δεν επενδύσουµε
εκεί που θέλουν για να εισάγουµε απ’ αυτούς, δεν δίνονται χρή-
µατα. 

Στο άρθρο 13 αναφέρεται ότι µπορεί να επιβληθούν κυρώσεις,
που όµως ο Υπουργός δεν µας απάντησε τι µπορεί να περιλαµ-
βάνουν αυτές οι κυρώσεις. 

Στο άρθρο 17 σηµειώνεται πως η σύµβαση διέπεται από το δί-
καιο του Λουξεµβούργου και υπάγεται στη δικαιοδοσία του Δι-
καστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κάτι που µας κάνει πάρα
πολύ επιφυλακτικούς.

Στη δανειακή σύµβαση η οποία καλύπτει τα δάνεια που συνο-
δεύουν το πακέτο ανάπτυξης, στο προοίµιο αναφέρεται πως
είναι µεγίστου ύψους 12.727.538.920 ευρώ. Η προκαταβολή εδώ
είναι ύψους 1,65 δισεκατοµµυρίου περίπου, οπότε η Ελλάδα
µπορεί να εισπράξει µαζί µε τη µη επιστρεπτέα χορήγηση των
2,31 δισεκατοµµυρίων συνολικά 3.964.672.598 ευρώ. 

Περαιτέρω, το άρθρο 11 αποτελεί τη σηµαντική διαφορά της
συγκεκριµένης µε την πρώτη σύµβαση. Αφορά το επιτόκιο υπε-
ρηµερίας για το ακριβές ύψος του οποίου ρωτήσαµε τον

Υπουργό και δυστυχώς δεν µας απάντησε, όπως προαναφέραµε.
Εν τούτοις, στο άρθρο 20 της πρώτης σύµβασης αναφέρεται

επιτόκιο υπερηµερίας για ανακτήσεις ποσών το 3,5%, οπότε ρω-
τήσαµε εάν είναι διαφορετικό µε αυτό της υπερηµερίας στα δά-
νεια, το οποίο υπολογίσαµε µεταξύ 3,5% και 5,5%, ίσως και πιο
πολύ, αλλά δεν φαίνεται ακριβώς. Ούτε εδώ πήραµε απάντηση,
αλλά µόνο στο ότι τα δάνεια θα παρέχονται µε το επιτόκιο που
θα δανείζεται η Κοµισιόν από τις αγορές. Εν προκειµένω, παρα-
καλούµε τον Υπουργό να µας υποδείξει πού ακριβώς αναφέρεται
στη συµφωνία και δεν το προσέξαµε, αφού πιστεύουµε µόνο όσα
διαβάζουµε και όχι αυτά που λέγονται. 

Τέλος, στο άρθρο 15 περιγράφονται οι περιπτώσεις αθέτησης
όταν το κράτος-µέλος δεν πληροί τις προϋποθέσεις ή δεν κατα-
βάλλει τις πληρωµές. Σε αυτήν την περίπτωση υπόκειται και σε
τόκους υπερηµερίας, σε πανωτόκια κατά κάποιον τρόπο. Αν είναι
δυνατόν!

Κλείνοντας, όσον αφορά την πρώτη σύµβαση δεν θέλουµε να
είµαστε εντελώς αρνητικοί, παρά το ότι διαφωνούµε απόλυτα µε
τη χρήση των κεφαλαίων, ενώ δεν βλέπουµε καµµία ωφέλεια για
την Ελλάδα, η οποία ασφαλώς δεν πρόκειται να διασωθεί µε
µόλις 17,7 δισεκατοµµύρια υπό συγκεκριµένες αυστηρές προ-
ϋποθέσεις, µε δόσεις και που τελικά θα είναι πολύ λιγότερα. Το
«µόλις» δεν σηµαίνει πως υποτιµούµε το ποσό, αλλά το ότι σε
σύγκριση µε τα 41 δισεκατοµµύρια που σπατάλησε η Κυβέρνηση
µε δανεικά, βυθίζοντας ταυτόχρονα την Ελλάδα σε ύφεση, είναι
πολύ χαµηλότερο. 

Όσον αφορά, όµως, τη δανειακή σύµβαση, είµαστε κάθετα
εναντίον, ελπίζοντας να καταλαβαίνουν οι Έλληνες πως δεν έχει
καµµία διαφορά από τα γνωστά τους αποικιοκρατικά µνηµόνια,
ενώ σε τελική ανάλυση θα αυξήσει το δηµόσιο χρέος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βιλιάρδο.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25 κ. Αρσένης.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουργοί, συζητάµε σήµερα για το

Ταµείο Ανάκαµψης. Στην πράξη συζητάµε για ένα ταµείο µεγά-
λης υποκρισίας, ένα εµπόριο ελπίδας, ότι τάχα αυτά τα χρήµατα
θα πάνε στην κοινωνία, ότι έρχονται χρήµατα για την κοινωνία,
για την αγορά. Την ίδια στιγµή που είναι στηµένο αριστοτεχνικά
όλο το Ταµείο Ανάκαµψης, προκειµένου ούτε ένα ευρώ να µην
φτάσει στις γειτονιές, να µην φτάσει στις τοπικές αγορές, να µην
φτάσει στις επιχειρήσεις που επλήγησαν από τον κορωνοϊό.

Οι πολίτες θα παρακολουθούν το πάρτι των πλουτοκρατών πε-
ριµένοντας ότι έρχεται κάτι και γι’ αυτούς, ότι υπάρχει κάτι που
έρχεται και γι’ αυτούς. Τελικά σε αυτούς τους πολίτες στέλνετε
µόνο τον λογαριασµό. Με αυτά τα 12,7 δισεκατοµµύρια κατ’ ελά-
χιστον υψώνονται τα τείχη του χρέους σε αυτήν τη χώρα ακόµη
περισσότερο, σ’ αυτήν την υπερχρεωµένη χώρα, µε το µη βιώ-
σιµο χρέος. Αυξάνετε το χρέος κατά 12,7 δισεκατοµµύρια. Και
δεν είναι µόνο αυτά. Είναι 12,7 δισεκατοµµύρια, που δεν αφο-
ρούν καθόλου τις επιχειρήσεις που χρειάζονται στήριξη, και άλλα
27 δισεκατοµµύρια, σύνολο, δηλαδή, 40 δισεκατοµµύρια, από
την µόχλευση του ιδιωτικού τοµέα. Για να δούµε λίγο τι είναι
αυτά τα χρήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Αρσένη, κάντε
µισό λεπτό διακοπή, παρακαλώ.

Να ενηµερώσω τους συναδέλφους ότι µετά τον κ. Αρσένη τον
λόγο θα πάρει ο Υπουργός, ο κ. Σταϊκούρας. Το επισηµαίνω για
να το ξέρουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οι εισηγητές και
οι συνάδελφοι που θέλουν να ακούσουν την οµιλία του Υπουρ-
γού.

Συγγνώµη, κύριε Αρσένη, για τη διακοπή. Συνεχίστε, παρα-
καλώ.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Το επίσηµο ποσό λοιπόν µε το
οποίο υψώνεται το τείχος του χρέους, η φυλακή του χρέους για
τους Έλληνες πολίτες είναι 12,7 δισεκατοµµύρια. Μιλάτε για
άλλα 27 δισεκατοµµύρια µόχλευσης από τον ιδιωτικό τοµέα.

Να δούµε λίγο τι αφορούν αυτά τα 27 δισεκατοµµύρια. Ένα
µεγάλο κοµµάτι τους είναι οι ΣΔΙΤ, οι συµπράξεις δηµόσιου και
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ιδιωτικού τοµέα. Πού θα κάνετε ΣΔΙΤ; Στα αρδευτικά. Για να
δούµε τι σηµαίνει αυτό. Δανειζόµαστε χρήµατα για να δώσουµε
σε µια ιδιωτική επιχείρηση, σε έναν πλουτοκράτη για να είµαστε
ειλικρινείς και θα πάρει να διαχειρίζεται κατ’ αποκλειστικότητα
τα φράγµατα στον Θεσσαλικό Κάµπο; Και ποιο θα είναι το κό-
στος για τους πολίτες; Ποια θα είναι η αύξηση του κόστους για
τους αγρότες; Πόσο δηλαδή αυξάνονται τα πάγια κόστη, πέραν
των 12,7 δισεκατοµµυρίων που επίσηµα δανειζόµαστε; Πόσο µε-
γάλος θα είναι ο λογαριασµός για τους πολίτες;

Πώς όµως αποκλείεται τους µικρούς και µεσαίους από το Τα-
µείο Ανάκαµψης; Με έναν πάρα πολύ απλό τρόπο: Απευθύνεστε
σε υπερχρεωµένες αυτήν τη στιγµή επιχειρήσεις, στο όριο της
χρεοκοπίας, και τι ζητάτε προκειµένου να ωφεληθούν από το τα-
µείο αυτό για την ανάκαµψή τους; Να έχουν ίδια κεφάλαια. Πρέ-
πει να έχουν περίσσεια κεφαλαίων, ώστε να µπορούν να δώσουν
το 20% της συνολικής επένδυσης που θα χρηµατοδοτηθεί από
δικά τους κεφάλαια. Πρέπει επίσης να έχουν 30% δανεισµό, θα
πρέπει να µπορούν δηλαδή να δανειστούν από τράπεζα. Ποιες
επιχειρήσεις σήµερα µπορούν να δανειστούν από τράπεζα; Ας
ρωτήσουµε τις ίδιες τις τράπεζες. Τι µας λένε οι τέσσερις συστη-
µικές τράπεζες; Ότι οχτακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις, η συντρι-
πτική πλειοψηφία των επιχειρήσεων, η ραχοκοκαλιά της
οικονοµίας µας δεν µπορούν να έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό
δανεισµό και θα αποκλειστούν από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Οπότε για ποιους γίνεται ο δανεισµός, η αύξηση του χρέους
µας κατά 12,7 δισεκατοµµύρια και η συνολική χρέωση των πολι-
τών κατά πολύ περισσότερο, πολλαπλάσιο από αυτό; Δεν γίνεται
για τις επιχειρήσεις που έχουν ανάγκη, δεν γίνεται για τις επιχει-
ρήσεις που επλήγησαν από τον κορωνοϊό και τα lockdown σας.
Αυτές αποκλείονται de facto. 

Άρα τι αφορά η ανάκαµψη, αν δεν αφορά αυτές τις επιχειρή-
σεις; Αφορά τις γνωστές πέντε µεγάλες επιχειρηµατικές οικογέ-
νειες και λίγες ακόµα επιχειρήσεις. Αφορά αυτό το πάρτι µε τα
συµφέροντα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Μας φέρνετε
εδώ στην πράξη το πέµπτο µνηµόνιο. Το φέρνετε σε κοµµάτια.
Το χρηµατοδοτικό σκέλος είναι τα δάνεια που ψηφίζονται σή-
µερα. Μας φέρατε στο µεσοπρόθεσµο τα αδιανόητα πρωτογενή
πλεονάσµατα του 3,7%. Φέρατε τις ρυθµίσεις στα εργασιακά,
τον εργασιακό µεσαίωνα, τη διάλυση του ασφαλιστικού, όπου
ακόµα και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σάς έβαλε ερωτήµατα µε τη
γιγάντωση του δηµόσιου χρέους που προκαλείτε, ακριβώς για
να ιδιωτικοποιηθεί το ασφαλιστικό σύστηµα.

Μας φέρνετε, λοιπόν, το πέµπτο µνηµόνιο σε τµήµατα. Θα µας
πείτε: Ναι αλλά, ξέρετε, απουσιάζει η εποπτεία, οι επισκέψεις της
τρόικας. Καθόλου δεν απουσιάζουν. Υπάρχει η ενισχυµένη επι-
τήρηση, υπάρχουν οι εκθέσεις που ορίζουν κάθε φορά τι θα πρέ-
πει να κάνει το επόµενο διάστηµα η Κυβέρνηση, ποιες
νοµοθεσίες θα πρέπει να φέρει. Το πέµπτο µνηµόνιο δυστυχώς
είναι εδώ πέρα, απλά σε πιο ευγενικό πακετάρισµα για τους πο-
λίτες, µε περισσή υποκρισία, µε πλάνη σκόπιµη και ένα εµπόριο
ελπίδας ότι «µην ανησυχείτε, όλα είναι καλά», όταν αυτήν τη
στιγµή παίζεται ένα παιχνίδι στις πλάτες των πολιτών που δεν
έχει ξαναγίνει στην ιστορία της χώρας. 

Υπάρχει, όµως, και ένα κοµµάτι το οποίο είναι µη επιστρεπτέο.
Είναι η πρώτη σύµβαση, δηλαδή οι επιχορηγήσεις. Θα πει κανείς:
Μα για ποιον λόγο δεν στηρίζετε τις επιχορηγήσεις, ασχέτως αν
είναι δεµένες µε το δανεισµό; Το τι θα κάνετε εδώ πέρα το
έχουµε δει στο «Ελλάδα 2.0». Η χρηµατοδότηση θα κατευθυνθεί
στους τέσσερις πυλώνες, δηλαδή πράσινη µετάβαση, ψηφιακή
µετάβαση, απασχόληση δεξιότητες, κοινωνική συνοχή, ιδιωτικές
επενδύσεις και µετασχηµατισµός της οικονοµίας.

Η χρήση των παραπάνω όρων είναι ολοφάνερο από τον βίο και
την πολιτεία σας ότι είναι εντελώς ψευδεπίγραφη. Ας πάρουµε ένα
χαρακτηριστικό παράδειγµα. Διαβάζουµε ότι περιλαµβάνεται και
η προώθηση στρατηγικών αστικών αναπλάσεων υψηλής αναπτυ-
ξιακής και περιβαλλοντικής αξίας. Αλήθεια, τι περιλαµβάνεται εδώ
µέσα; Ζητήσαµε και δεσµεύτηκε ο κ. Σκυλακάκης ότι δεν περιλαµ-
βάνεται το Ελληνικό. Εµείς είµαστε σίγουροι ότι εδώ µέσα θα µπει
το Ελληνικό και θα το παρακολουθούµε στιγµή µε στιγµή, όπως
θα περιλάβετε τον Βοτανικό, όπως περιλαµβάνετε ήδη τον Ε65 µε
τα 500 εκατοµµύρια ευρώ στον εργολάβο που θα έπρεπε να τα

βάλει στην πράξη από την τσέπη του. Είτε το κοµµάτι των επιχο-
ρηγήσεων, λοιπόν, είτε το κοµµάτι του δανεισµού θα το ξεκοκα-
λίσουν οι πλουτοκράτες, οι πάτρωνες της «Μητσοτάκης Α.Ε».

Όµως οι πολίτες πρέπει να µάθουν και το ακόλουθο: Η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή υποχρεώνει τις χώρες να έχουν µια δηµόσια
αρχή παρακολούθησης του προγράµµατος. Γι’ αυτό, λοιπόν, ο
κ. Μητσοτάκης, η Κυβέρνησή σας αποφάσισε και σύστησε κυ-
βερνητική επιτροπή µε επικεφαλής τον ίδιο τον κ. Μητσοτάκη,
που θα παρακολουθεί την ένταξη επενδυτικών σχεδίων στο πρό-
γραµµα χρηµατοδότησης και την πορεία υλοποίησης. Ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός θα µοιράσει την πίτα. Και αυτό για όσους έχουν
αµφιβολίες ότι το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας είναι
κάτι άλλο από ένα πάρτι της ολιγαρχίας στην υγεία των πολιτών.

Θα ήθελα όµως να στραφώ και προς τον ΣΥΡΙΖΑ. Προσπαθώ
να καταλάβω ακούγοντας τις οµιλίες σας στην επιτροπή. Είδαµε
τόσο τον εισηγητή εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ όσο και πολλούς Βου-
λευτές, να δίνουν µια µάχη σχεδόν σωµατική, σχεδόν πιαστήκατε
στα χέρια µε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.

Πραγµατικά η ένταση είχε φτάσει στο αποκορύφωµα. Για ποιο
λόγο; Επειδή γίνεται µια απαράδεκτη διαδικασία να συζητηθεί το
νοµοσχέδιο σε µία συνεδρίαση επιτροπών και αµέσως µετά από
δύο µέρες να έρθει σήµερα στην Ολοµέλεια. Και µετά σας βλέ-
πουµε να λέτε ότι επιφυλάσσεστε επί της ουσίας και σήµερα δεν
έχετε πει ακόµα καν τι ψηφίζετε. Θα είναι «ναι», θα είναι «παρών»;
Τι ακριβώς θα ψηφίσετε δεν µας το έχετε διευκρινίσει. Θέλω να
καταλάβω αν ψηφίσετε «ναι» ή «παρών». 

Θα ψηφίσετε δηλαδή και δεν θα πείτε όχι στο γεγονός -θα ανα-
φερθώ στην εκλογική µου περιφέρεια, αλλά υπάρχουν πολλές
περιοχές αντίστοιχες στην Ελλάδα- ότι στο Περιστέρι, στο Αιγά-
λεω, στο Ίλιον, στους Αγίους Αναργύρους και στο Καµατερό,
στην Αγία Βαρβάρα, στην Πετρούπολη, στο Χαϊδάρι, ούτε ένα
ευρώ δεν θα φτάσει στις επιχειρήσεις που επλήγησαν από τον
κορωνοϊό; Δεν λέτε όχι σε αυτό; Δεν λέτε όχι στο ότι υψώνεται
το τείχος της φυλακής του χρέους για τους πολίτες και όλα τα
χρήµατα θα πάνε στις µεγάλες επιχειρήσεις; Τι περιµένετε δη-
λαδή να συµβεί για να πείτε όχι; Δυστυχώς, αυτοί που παίρνετε
αποφάσεις αυτή τη στιγµή στον ΣΥΡΙΖΑ παρασύρετε µαζί σας
και ιστορικά στελέχη που έχουν δώσει αγώνες. Τους εγκλωβίζετε
σε ένα κόµµα αυτή τη στιγµή που έχει αποφασίσει στρατηγικά
τον ρόλο του καλού παιδιού µε τους δανειστές. Είστε διατεθει-
µένοι να κάνετε οποιαδήποτε ρήξη, αρκεί να µην παρεξηγηθείτε
ότι απειλείτε τους δανειστές µε ρήξη, ότι αµφισβητείτε το βασικό
οικοδόµηµα των µνηµονίων. Και αυτή είναι η πολιτική σας, η πο-
λιτική που φέρνετε τη χώρα χωρίς καµµία ελπίδα.

Εµείς καλούµε τους πολίτες και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ τα
οποία συνειδητοποιούν την αδιέξοδη πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ αυτή
τη στιγµή να διαφοροποιηθούν, να αλλάξουν στράτευση, να µην
είναι στρατευµένοι µε τα καλά παιδιά των µνηµονίων και της τρόι-
κας.

Αντίθετα, εµείς ως ΜέΡΑ25 καταψηφίζουµε καταφανώς και
προφανώς αυτό το νοµοσχέδιο, το ταµείο υποκρισίας, κύριε
Υπουργέ, που υπόσχεστε, ενώ ξέρετε ότι δεν ισχύει, ότι τα χρή-
µατα θα φτάσουν στις γειτονιές, στις τοπικές οικονοµίες και δεν
θα φτάσει ούτε ένα ευρώ στις τοπικές οικονοµίες. Τα περνάτε
όλα µέσα από τον τραπεζικό δανεισµό ως µη οφείλατε. Έχουµε
παραδείγµατα, ξέρουµε πώς το έκανε η Πορτογαλία. Εσείς, ως
µη οφείλατε, θέλετε να τα περάσετε όλα από τις τράπεζες για
να αποκλείσετε τις επιχειρήσεις που πραγµατικά έχουν ανάγκη
από ανάκαµψη, για να δανειστούµε όλοι µας. Ο λογαριασµός θα
είναι στους πολίτες και τα χρήµατα θα είναι στις επιχειρήσεις
που κέρδισαν από την κρίση και από τα lockdown και τον κορω-
νοϊό. Σε αυτές που ήταν σε διαρκή ανάκαµψη µέσα στον κορω-
νοϊό, σ’ αυτούς τα δίνετε.

Εµείς καταψηφίζουµε.
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Αρσένη. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

17910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή η
σηµερινή συνεδρίαση είναι η τελευταία πριν από τη θερινή δια-
κοπή των εργασιών της Βουλής να σας παραθέσω, να καταθέσω
και να σας παρουσιάσω την τρέχουσα κατάσταση και τις προ-
οπτικές της ελληνικής οικονοµίας για τις οποίες σηµαντικό ρόλο
θα διαδραµατίσει η βέλτιστη αξιοποίηση των κοινοτικών κονδυ-
λίων, η βέλτιστη αξιοποίηση του συνόλου των ευρωπαϊκών
πόρων και εργαλείων τόσο του Ταµείου Ανάκαµψης όσο και του
πολυετούς δηµοσιονοµικού πλαισίου για το οποίο µίλησε µε κο-
λακευτικά λόγια -και τον συγχαίρω- ο εισηγητής της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. 

Σήµερα συνεπώς θα σας µιλήσω για το βασικό ζητούµενο,
γιατί άκουσα πολλά και διαφορετικά, µη εύστοχα όµως, σε ό,τι
αφορά τη στρατηγική της Κυβέρνησης για την επίτευξη ισχυρής
ανάκαµψης φέτος και βιώσιµης ανάπτυξης από το 2022 και µετά.
Και όλα αυτά περιλαµβάνονται σε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο, το
οποίο σταδιακά αλλά µε γοργούς ρυθµούς ξεδιπλώνουµε, πέρα
από παιχνίδια και πλάνες για τις οποίες σε κάθε οµιλία του ανα-
φέρεται ο τελευταίος οµιλητής και εισηγητής από το ΜέΡΑ25,
σταθερά πίσω από τη γραµµή της «δηµιουργικής ασάφειας» που
κατέστρεψε τη χώρα το 2015.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σχεδόν ενάµιση
χρόνο µετά το ξέσπασµα της πρωτοφανούς παγκόσµιας υγει-
ονοµικής κρίσης, κρίση η οποία εκδηλώθηκε σε µία περίοδο που
η χώρα µας έκανε τα πρώτα βήµατα σταθεροποίησης και ανά-
πτυξης ύστερα από µία πολυετή, εξαιρετικά δύσκολη και επίπονη
προσπάθεια δηµοσιονοµικής προσαρµογής. Παρά τις ισχυρές
αναταράξεις που προκάλεσε και συνεχίζει να προκαλεί η πανδη-
µία, η ελληνική οικονοµία επέδειξε αξιοσηµείωτη αντοχή και δεν
έχασε τη δυναµική της στα πεδία των µεταρρυθµίσεων, των διαρ-
θρωτικών αλλαγών και των επενδύσεων. Καταφέραµε σχεδιάζον-
τας και υλοποιώντας τις κατάλληλες πολιτικές να περιορίσουµε
όσο γίνεται περισσότερο τις επιπτώσεις της πανδηµίας, να συ-
νεχίσουµε µε το βλέµµα και στην επόµενη µέρα την υλοποίηση
του κυβερνητικού µας σχεδίου και να ενισχύσουµε την αξιοπιστία
της χώρας.

Πλέον αποδεδειγµένα η ελληνική οικονοµία ανακάµπτει ισχυρά
το 2021. Μια σειρά πρόδροµων δεικτών της οικονοµίας εµπνέουν
ρεαλιστική αισιοδοξία για την επίτευξη αρχικά ισχυρής ανάκαµ-
ψης φέτος και στη συνέχεια υψηλής και διατηρήσιµης οικονοµι-
κής µεγέθυνσης στην µετά κορωνοϊό εποχή. 

Και για να µην αερολογούµε, ας µιλήσουµε µε στοιχεία.
Η ύφεση της οικονοµίας συγκρατήθηκε σε χαµηλότερα επί-

πεδα έναντι των αρχικών προβλέψεων τόσο για το 2020 όσο και
για το πρώτο τρίµηνο του 2021, τουλάχιστον µε βάση τα προσω-
ρινά στοιχεία. 

Η χώρα εµφάνισε την καλύτερη επίδοση στην Ευρωζώνη σε
όρους συγκράτησης της ανεργίας µέσα στην υγειονοµική κρίση. 

Η βιοµηχανική παραγωγή για έξι συνεχόµενους µήνες κινείται
σταθερά ανοδικά. 

Οι προσδοκίες στη µεταποίηση για τέσσερις συνεχόµενους
µήνες ενισχύονται ξεπερνώντας το κατώφλι του 50. Ξέρει πολύ
καλά ο κ. Χαρίτσης σε τι αναφέροµαι.

Ο δείκτης οικονοµικού κλίµατος σκαρφάλωσε στα προ κορω-
νοϊού επίπεδα. 

Οι ηλεκτρονικές συναλλαγές συστηµατικά υπερβαίνουν αυτές
των αντίστοιχων µηνών του 2019. Και θα µπορούσε κανείς εύ-
κολα να µου πει: ναι, είναι η µετάβαση του πολίτη σε νέο τρόπο
καταναλωτικών συνηθειών, αν τα ποσοστά αύξησης των ηλε-
κτρονικών συναλλαγών ήταν σταθερά υψηλότερα µήνα-µήνα.
Εδώ παρατηρούµε µια αυξητική πορεία και µες στους µήνες,
απόδειξη ότι ενισχύεται και η κατανάλωση. Τα τελευταία στοιχεία
δείχνουν ότι τον Ιούλιο οι ηλεκτρονικές συναλλαγές είναι 25,5%
υψηλότερες από το 2019 όταν τον Απρίλιο ήταν περίπου 13% µε
14%.

Οι ταξιδιωτικές αφίξεις είναι υπερδιπλάσιες έναντι αυτών του
2020. Με τη σηµερινή κατάσταση οι πτήσεις εσωτερικού είναι
µείον 24% από το 2019 και οι πτήσεις εξωτερικού µείον 41% από
το 2019. 

Οι ιδιωτικές καταθέσεις αυξάνονται. Το κόστος δανεισµού στις
αγορές χρήµατος είναι σταθερά αρνητικό και χθες, η χώρα µας

για ακόµα µια φορά δανείστηκε µε αρνητικό κόστος, µε αρνητικό
επιτόκιο στις αγορές χρήµατος. Το κόστος δανεισµού στις αγο-
ρές κεφαλαίου είναι ιστορικά χαµηλό. Και µη βιαστεί κάποιος να
µου πει ότι ναι, όλα οφείλονται στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα, γιατί η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα βοηθάει όλες τις
χώρες, κυρίως του Νότου.

Η χώρα µας έχει καταφέρει να µειώσει το spread και µάλιστα,
σε κάποιες χώρες, όπως είναι η Ιταλία, να γίνει και αρνητικό σε
σχέση µε όλες τις χώρες του Νότου. Αυτό είναι απόδειξη της
αξιοπιστίας και της εµπιστοσύνης της ασκούµενης οικονοµικής
πολιτικής.

Η πιστοληπτική ικανότητα της χώρας διαρκώς αναβαθµίζεται
και µέσα στην υγειονοµική κρίση. Δύο συστηµικές τράπεζες ολο-
κλήρωσαν επιτυχώς αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου. Η ανταγω-
νιστικότητα της οικονοµίας σε όλους τους διεθνείς δείκτες
βελτιώνεται. Σηµαντικές διαρθρωτικές αλλαγές και µεταρρυθµί-
σεις συνεχίζουν να υλοποιούνται.

Ενδεικτικά µόνο τους τελευταίους δύο-τρεις µήνες υλοποι-
ούµε το νέο πλαίσιο για την αντιµετώπιση του ιδιωτικού χρέους.
Επεκτείνουµε το επιτυχηµένο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τη µεί-
ωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων. Άκουσα προηγουµένως
από τον εισηγητή της Ελληνικής Λύσης να λέει ότι τα κόκκινα δά-
νεια αυξάνουν. Το αντίθετο συµβαίνει. Ολοκληρώσαµε την
πρώτη φάση της µεταρρύθµισης του συστήµατος αντικειµενικού
προσδιορισµού των αξιών των ακινήτων. Ολοκληρώσαµε τη µε-
ταβίβαση της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.», θέτοντας σε τροχιά υλοποίησης
το εµβληµατικό έργο του Ελληνικού. Ολοκληρώσαµε επιτυχώς
τις διαγωνιστικές διαδικασίες για τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά.

Αυτά είναι τα δεδοµένα. Αυτά είναι τα στοιχεία για τα οποία
δεν έχω ακούσει κανείς να τοποθετείται. Όλα αυτά αποτελούν
ισχυρές, βάσιµες ενδείξεις ότι η ελληνική οικονοµία θα ανακάµ-
ψει εφέτος, ταχέως και ισχυρά.

Άκουσα τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
καλό συνάδελφο, τον κ. Χαρίτση, να λέει ότι είναι αυτονόητο ότι
θα υπάρχει κάποια µεγέθυνση φέτος. Μα, όταν συζητούσαµε
πριν από λίγους µήνες, εσείς οι ίδιοι, της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, υποστηρίζατε ότι η οικονοµική µεγέθυνση θα είναι σχε-
δόν µηδενική φέτος, υποστηρίζοντας ταυτόχρονα µόνο µια
έκθεση, του ΟΟΣΑ, που είχε βγει πέρσι και η οποία αναθεωρή-
θηκε επί τα βελτίω για φέτος. Έχω καταθέσει στα Πρακτικά τις
σχετικές τοποθετήσεις της κ. Αχτσιόγλου.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είπα για φέτος. Είπα
ότι µετά την κρίση θα υπάρξει µεγέθυνση. Δεν προσδιόρισα χρο-
νικά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τώρα έρ-
χεστε και λέτε ότι θα υπάρχει ένας ικανοποιητικός ρυθµός οικο-
νοµικής µεγέθυνσης, ο οποίος θα ερχόταν ούτως η άλλως. Δεν
είναι αυτή η πραγµατικότητα.

Με τα σηµερινά, συνεπώς, δεδοµένα, η επίτευξη του στόχου
για οικονοµική µεγέθυνση 3,6% το 2021, είναι απολύτως εφικτή,
ρεαλιστική και θα προσθέσω -µε τα σηµερινά δεδοµένα, επανα-
λαµβάνω- ίσως και συντηρητική. Άλλωστε, όλες οι εκτιµήσεις των
τελευταίων εβδοµάδων από την Τράπεζα της Ελλάδος, το ΚΕΠΕ,
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το ΙΟΒΕ, τον ΟΟΣΑ, πιστωτικά ιδρύ-
µατα, οίκους αξιολόγησης είναι πολύ πιο αισιόδοξες αναφορικά
µε την ανάκαµψη της οικονοµίας το τρέχον έτος. Είναι ανάκαµψη
η οποία φαίνεται ότι θα ενισχυθεί από την ικανοποιητική πορεία
του τουρισµού και την ενδεχόµενη επιµήκυνση της τουριστικής
περιόδου, σε συνάρτηση βέβαια µε τα εγχώρια και διεθνή οικο-
νοµικά δεδοµένα, από τη σταδιακή αύξηση της δαπάνης των νοι-
κοκυριών µετά τη συσσώρευση αποταµιεύσεων στη διάρκεια της
πανδηµίας και από την αύξηση των επενδύσεων µέσω της χρη-
µατοδότησης τόσο από το ταµείο ανάκαµψης όσο και από το πο-
λυετές δηµοσιονοµικό πλαίσιο.

Εν τούτοις, ως Υπουργείο Οικονοµικών, δεν σπεύδουµε να
αναθεωρήσουµε τις προβλέψεις µας για το 2021. Αναµένουµε τα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για την πορεία της οικονοµίας το πρώτο
εξάµηνο του έτους, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την αβεβαιότητα στο
υγειονοµικό πεδίο και την υψηλή µεταβλητότητα στις εξωτερικές
µακροοικονοµικές εξελίξεις.

Άρα, νοµίζω ότι σας απέδειξα µέσα από στοιχεία, µέσα από
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την ίδια την πραγµατικότητα γιατί οι στόχοι που έχουµε θέσει
είναι απολύτως ρεαλιστικοί. Προσέξτε: Χρησιµοποίησα τον όρο
«ανάκαµψη», όχι «ανάπτυξη». Ταυτόχρονα, όµως, αξιοποιήσαµε
τον χρόνο µας, κινούµενοι πάνω σε ένα συνεκτικό σχέδιο για να
δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις και για βιώσιµη ανάπτυξη.

Εργαζόµαστε σκληρά και µεθοδικά, συνεχίζοντας και επεκτεί-
νοντας την υλοποίηση αυτής της επιτυχηµένης αποδεδειγµένα
οικονοµικής πολιτικής, µε ισχυρό µεταρρυθµιστικό και αναπτυ-
ξιακό πρόσηµο, εντασσόµενοι, κύριε συνάδελφε, στις αρχές και
τις αξίες του κοινωνικού φιλελευθερισµού.

Αυτή η πολιτική, η αναπτυξιακή στρατηγική στην οποία ανα-
φερθήκατε και είπατε ότι δεν υπάρχει στην Κυβέρνηση, εδράζε-
ται σε επτά πυλώνες. Πρώτος πυλώνας είναι η συνέχιση της
ενίσχυσης πληττόµενων νοικοκυριών και επιχειρήσεων και η στα-
διακή µετάβαση σε µέτρα επανεκκίνησης της οικονοµίας. Επα-
νέρχεται η οικονοµία στην κανονικότητα, αλλά δεν αφήνουµε
χωρίς βοήθεια νοικοκυριά και επιχειρήσεις που πλήττονται. Εκτι-
µάται ότι 4 δισεκατοµµύρια ευρώ θα εκταµιευθούν µέχρι το
τέλος του έτους προς συγκεκριµένους κλάδους και επιχειρήσεις
που πλήττονται από την υγειονοµική κρίση.

Δεύτερος πυλώνας είναι η υλοποίηση µιας συνετής δηµοσιο-
νοµικής πολιτικής στην κατεύθυνση της περαιτέρω µείωσης
φόρων και ασφαλιστικών εισφορών. Ήδη κινούµαστε πάνω σε
αυτούς τους άξονες. Ήδη οι πολίτες στα εκκαθαριστικά στην
εφορία τους διαπιστώνουν όσοι πληρώνουν φόρους που µέχρι
σήµερα είναι περίπου το 30% να έχουν πολύ µικρότερο ποσό να
πληρώσουν και το µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας να µην πληρώ-
νει καθόλου φόρους, περίπου 52% και το υπόλοιπο να έχει πι-
στωτικό.

Μειώσαµε φόρους στα φυσικά πρόσωπα, στα χαµηλότερα ει-
σοδηµατικά στρώµατα, κύριε συνάδελφε, από το 22% στο 9%.
Μειώσαµε τη φορολογία στις επιχειρήσεις, για όλες τις επιχει-
ρήσεις, µεγάλες, µεσαίες, µικρές. Μειώσαµε την προκαταβολή
φόρου για όλες τις επιχειρήσεις, µεγάλες, µεσαίες, µικρές. Μει-
ώσαµε την προκαταβολή φόρου για τα φυσικά πρόσωπα που
ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα, για όλα τα φυσικά πρό-
σωπα. Καταργήσαµε την εισφορά αλληλεγγύης για τα εισοδή-
µατα που προέρχονται από τον ιδιωτικό τοµέα. Μειώσαµε τις
ασφαλιστικές εισφορές, αυξάνοντας το διαθέσιµο εισόδηµα των
συµπολιτών µας της µεσαίας τάξης που εργάζονται στον ιδιωτικό
τοµέα. Άρα, αποδεδειγµένα κινούµαστε σε αυτό που προεκλο-
γικά είχαµε υποσχεθεί.

Τρίτος πυλώνας είναι η διατήρηση ισχυρών ταµειακών αποθε-
µάτων µέσα από την υλοποίηση συνεπούς, έξυπνης και διορατι-
κής εκδοτικής στρατηγικής. Ενδεικτικά, θα σας πω ότι σήµερα
τα ταµειακά διαθέσιµα είναι περίπου όσα είχαµε και πριν την
υγειονοµική κρίση. Όσους πόρους αντλήσαµε τα δύο χρόνια, πε-
ρίπου 41 δισεκατοµµύρια ευρώ, τους ίδιους πόρους αξιοποι-
ήσαµε για να βοηθήσουµε την κοινωνία.

Τέταρτος άξονας είναι η δηµιουργία των κατάλληλων προϋπο-
θέσεων για ισχυρή πιστωτική επέκταση µέσα από ένα ισχυρό και
υγιές τραπεζικό σύστηµα. Μειώνουµε τον όγκο των κόκκινων δα-
νείων, επεκτείνοντας το επιτυχηµένο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ».
Ρυθµίζουµε οφειλές για να µειώσουµε το υψηλό συσσωρευµένο
ιδιωτικό χρέος και αξιοποιούµε τα 12,7 δισεκατοµµύρια ευρώ
των δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης για να ενισχύσουµε την
πραγµατική οικονοµία µέσω του τραπεζικού συστήµατος.

Πέµπτη προτεραιότητα είναι η συνέχιση του προγράµµατος
αποκρατικοποιήσεων, η προώθηση της αξιοποίησης της δηµόσιας
περιουσίας, η υλοποίηση µεταρρυθµίσεων που θα ενισχύσουν τη
διαρθρωτική ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας. Ελληνικό, ανα-
µόρφωση του ΟΑΚΑ, αποκρατικοποίηση ή αξιοποίηση περιφερει-
ακών λιµένων, µαρίνων, ο Σκαραµαγκάς, η «ΛΑΡΚΟ», η ΕΑΒ
αποδεικνύουν ότι αντιµετωπίζουµε τα προβλήµατα. Δεν τα κρύ-
βουµε κάτω από το χαλί.

Επόµενη πρωτοβουλία είναι η ενεργή και υπεύθυνη συµµετοχή
της χώρας, όπως γίνεται τα τελευταία δύο χρόνια, στις πρωτο-
βουλίες για τη νέα ευρωπαϊκή οικονοµική αρχιτεκτονική, µεταξύ
άλλων και για την αναµόρφωση των όρων του Συµφώνου Σταθε-
ρότητας και Ανάπτυξης.

Και τέλος έβδοµη προτεραιότητα, έβδοµος πυλώνας είναι η

βέλτιστη αξιοποίηση των ευρωπαϊκών χρηµατοδοτικών εργα-
λείων, µε αιχµή το Ταµείο Ανάκαµψης που συζητάµε σήµερα.

Βλέπετε, συνεπώς, ότι υπάρχει µια ολοκληρωµένη οικονοµική
στρατηγική µε πυλώνες και πολιτικές που ήδη υλοποιούµε σε
κάθε πυλώνα για να οδηγηθούµε στο τελικό αποτέλεσµα, που
είναι τι; Βιώσιµη ανάπτυξη, αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος
όλων των πολιτών, δηµιουργία πολλών καλών θέσεων απασχό-
λησης και ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής.

Συνεπώς, σύµφωνα µε τα στοιχεία, όχι της ελληνικής Κυβέρ-
νησης, αλλά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, το 2022, η ελληνική οι-
κονοµία θα αναπτυχθεί µε ρυθµό 6%, όταν ο µέσος ευρωπαϊκός
όρος θα είναι 4,5%. Αλλά µας αρκεί αυτό; Η απάντηση είναι όχι,
γιατί αυτό σηµαίνει ότι αυξάνει ο πλούτος της χώρας, πολύ θε-
τικό, αλλά έχουµε και άλλον έναν στόχο. Να βελτιώσουµε την
ποιότητα του πλούτου. Έχουµε πει ότι θα πετύχουµε τον παρα-
γωγικό µετασχηµατισµό της οικονοµίας και πάλι σύµφωνα µε την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όχι την ελληνική Κυβέρνηση. Οι επενδύ-
σεις θα αυξηθούν κατά 15% το 2022, όταν ο µέσος ευρωπαϊκός
όρος θα είναι 5% και οι εξαγωγές κατά 8%, όταν ο µέσος ευρω-
παϊκός όρος θα είναι 0%, αποδεικνύοντας, συνεπώς, ότι φέτος
θα έχουµε ισχυρή ανάκαµψη, βιώσιµη ανάπτυξη τα επόµενα χρό-
νια, υψηλή και διατηρήσιµη, επιτυγχάνοντας και τον παραγωγικό
µετασχηµατισµό αυτής.

Σηµαντικός κινητήριος µοχλός είναι η αξιοποίηση των πόρων
του Ταµείου Ανάκαµψης, πόροι που ως ποσοστό του ΑΕΠ είναι
περισσότεροι από κάθε άλλο ευρωπαϊκό κράτος-µέλος, χάρη
στην επιτυχή διαπραγµάτευση του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη και της Κυβέρνησής του. Πόροι που θα αξιοποιηθούν
κατά τον βέλτιστο τρόπο µέσω της εφαρµογής του Εθνικού Σχε-
δίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Σχέδιο συνεκτικό, εξωστρε-
φές και ώριµο, όπως επισηµαίνουν οι πάντες. Σχέδιο που εντός
εισαγωγικών –αρκεί να σας πω αυτό και δεν χρειάζεται να σας
πείσω µε επιχειρήµατα ως µέλος της Κυβέρνησης- «έχει αναγνω-
ριστεί» ως ένα από τα καλύτερα, όπως τόνισε ο Πρόεδρος του
Eurogroup, κ. Πασκάλ Ντόναχιου, πριν από µία εβδοµάδα, κατά
την επίσκεψή του στην Ελλάδα. «Κερδίζουµε την εµπιστοσύνη
όλων στην Ελλάδα». Κερδίζουµε, όµως, την εµπιστοσύνη πρωτί-
στως της ελληνικής κοινωνίας, σε αυτήν άλλωστε λογοδοτούµε
και αυτήν την εµπιστοσύνη διαρκώς αναζητούµε και µέχρι σή-
µερα έχουµε και θα έχουµε. Όχι τη δική σας, κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου αποτε-
λεί την αφετηρία για την ενεργοποίηση του σχεδίου µας. Συνιστά
το επιστέγασµα της σκληρής και συστηµατικής δουλειάς που κα-
τέβαλε η Κυβέρνηση και ο συντονισµός υπό τον αρµόδιο Ανα-
πληρωτή Υπουργό Οικονοµικών το προηγούµενο έτος για την
κατάρτιση και κατάθεση του σχεδίου «Ελλάδα 2.0».

Ειδικότερα, µε το υπ’ όψιν σχέδιο νόµου κυρώνονται και έχουν
την ισχύ νόµου δύο κρίσιµες συµβάσεις. Διαγώνια θα τοποθε-
τηθώ σε αυτές, ο αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών θα κάνει πιο εκτεταµένη αναφορά.

Η πρώτη αφορά τη χρηµατοδοτική συνεισφορά προς τη χώρα
µας, µη επιστρεπτέα χρηµατοδοτική στήριξη που αντιστοιχεί σε
17,8 δισεκατοµµύρια ευρώ άµεσων επιδοτήσεων εκ των οποίων
13,5 δισεκατοµµύρια ευρώ θα είναι διαθέσιµα για νοµική δέ-
σµευση µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2022 και επιπλέον προβλέπεται η
δυνατότητα εκταµίευσης ποσού έως 13% της χρηµατοδοτικής
συνεισφοράς ως προχρηµατοδότηση. Το ποσοστό αυτό αντι-
στοιχεί σε 2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ επιδοτήσεων τα οποία
άµεσα θα αποδοθούν.

Η δεύτερη σύµβαση αφορά την παροχή στήριξης µε χρηµα-
τοδοτική διευκόλυνση, ύψους έως 12,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ
σε δάνεια και µε τη δανειακή σύµβαση παρέχεται επίσης η δυ-
νατότητα εκταµίευσης πόρων µε 13% προχρηµατοδότηση, που
αντιστοιχεί περίπου σε 1,7 δισεκατοµµύριο δανειακή στήριξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης
η Ευρώπη έδρασε συλλογικά και δυναµικά για την αντιµετώπιση
της υγειονοµικής κρίσης. Κοινός στόχος µας είναι όχι µόνο να
αναχαιτιστούν οι επιπτώσεις της πρωτόγνωρης παγκόσµιας υγει-
ονοµικής και οικονοµικής περιπέτειας, αλλά και να δοµηθεί ένα
καλύτερο και βιώσιµο µέλλον. Ως έκφραση της βούλησης αυτής,
οι προαναφερθέντες όροι τόσο της σύµβασης χρηµατοδότησης
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όσο και της δανειακής σύµβασης κρίνονται ως ιδιαίτερα ευνοϊκοί
για την Ελλάδα. Εκτός από τη µη επιστρεπτέα χρηµατοδότηση
που θα λάβει η χώρα µας, θα χρηµατοδοτηθεί επιπλέον µε ιδιαί-
τερα χαµηλό κόστος δανεισµού, κάτι που είναι σήµερα εφικτό
λόγω της κύρωσης της απόφασης για το νέο σύστηµα των ίδιων
πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην οποία έγκαιρα προχώρησε
και η Ελλάδα τον Μάρτιο του 2021.

Πριν από περίπου δύο εβδοµάδες, στις 13 Ιουλίου –και αφού
έλαβε τη θετική αξιολόγηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής το «Ελ-
λάδα 2.0» εγκρίθηκε από τους Υπουργούς Οικονοµικών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης µαζί µε έντεκα ακόµη σχέδια κρατών-µελών.
Σε µία περίοδο µόλις πέντε ετών η χώρα οφείλει να επιδιώξει και
να διασφαλίσει –και θα το πράξει- τη µέγιστη δυνατή ωφέλεια
από την εισροή του συνόλου των προβλεπόµενων επιδοτήσεων
και την παροχή χαµηλότοκων δανείων.

Απαιτείται, εποµένως, ένα πλαίσιο που θα επιφέρει τη µικρό-
τερη δυνατή έκθεση σε δηµοσιονοµικούς ή άλλους κινδύνους και
θα διασφαλίζει ότι οι δράσεις που θα χρηµατοδοτηθούν από
τους πόρους των συµβάσεων, θα αποφέρει ευρύτερα οφέλη για
τη χώρα και για το σύνολο της κοινωνίας.

Η υψηλή ποιότητα του Ελληνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας και οι σχετικοί µηχανισµοί διακυβέρνησης που
έχουν συσταθεί για την υποστήριξή του διαµορφώνουν το πλαί-
σιο αυτό. Οι λόγοι είναι συγκεκριµένοι.

Πρώτον, το σχέδιο εδράζεται σε όρους οικονοµικής αποτελε-
σµατικότητας και κοινωνικής ανταποδοτικότητας και έχει καταρ-
τιστεί για να καλύψει το µεγάλο κενό σε επενδύσεις, παραγωγικό-
τητα, εθνικό προϊόν και απασχόληση. Το σχέδιο αφορά το σύνολο
της κοινωνίας, καλύπτει το σύνολο της κοινωνίας µαζί και µε τα
άλλα συνδυαστικά προγράµµατα τα οποία υπάρχουν µε ευρωπαϊ-
κούς πόρους και έχει πολλαπλές κοινωνικές πολιτικές.

Κύριε συνάδελφε, καταθέσατε κάποιους πίνακες για τα ζητή-
µατα της φτώχειας και των ανισοτήτων. Θα µου επιτρέψετε να σας
πω ότι υπάρχουν πολλές αναγνώσεις. Εγώ θα καταθέσω επίσης
από την ΕΛΣΤΑΤ Ιούνιος 2021 τα πλέον πρόσφατα στοιχεία για τον
κίνδυνο φτώχειας.

Κατ’ αρχάς, ένα θετικό στοιχείο για τη χώρα –και λέω συνολικά
για τη χώρα, αφορά και εσάς και εµάς- είναι ότι το κατώφλι της
φτώχειας σε ό,τι αφορά το απόλυτο ύψος των απολαβών ενός νοι-
κοκυριού διαρκώς αυξάνεται. Ήταν τέσσερις χιλιάδες πεντακόσια
δώδεκα το 2015, έφθασε τα τέσσερις χιλιάδες εννιακόσια δεκαε-
πτά ευρώ το 2019 και τώρα είναι πέντε χιλιάδες διακόσια εξήντα
έξι. Νοµίζω ότι αυτό είναι µια συλλογική επιτυχία. Το κατώφλι φτώ-
χειας συνεπώς έχει αυξηθεί και τον κίνδυνο της φτώχειας στην Ελ-
λάδα το έχει το17,7% της κοινωνίας. Έχει πέσει σε σχέση µε το
2016, το 2017 και το 2019 και το ίδιο ισχύει να το συγκρίνουµε και
µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Θα µου επιτρέψετε συνεπώς να καταθέσω και αυτούς τους πί-
νακες στα Πρακτικά, για να έχουµε µια ολιστική προσέγγιση του
θέµατος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας, καταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνα-
κες οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, το «Ελλάδα 2.0» έχει σχεδιαστεί για να λειτουργεί σε
συνάφεια και συµπληρωµατικά µε το νέο εταιρικό σύµφωνο για
την προγραµµατική περίοδο 2021-2027 τα τοµεακά και περιφερει-
ακά επιχειρησιακά προγράµµατά του. Χθες η Ελλάδα –και ήταν
µεγάλη επιτυχία, συλλογική επιτυχία- έγινε η πρώτη ευρωπαϊκή
χώρα της οποίας εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή το τε-
λικό σύµφωνο. Συνολικά, για κάθε ένα ευρώ που θα αποδίδουµε
στην Ευρώπη, έχουµε τη δυνατότητα να λαµβάνουµε 4,6 ευρώ,
όταν µέχρι σήµερα λαµβάναµε στην καλύτερη των περιπτώσεων
2,9 ευρώ.

Τρίτον, οι πόροι δεν πρόκειται να υποκαταστήσουν τακτικές δα-
πάνες του κρατικού προϋπολογισµού, ούτε να χρησιµοποιηθούν
για δράσεις η υλοποίηση των οποίων προϋποθέτει δηµόσιες δα-
πάνες που επεκτείνονται µετά τη λήξη της περιόδου χρηµατοδό-
τησης.

Τέταρτον, µέσω της διοχέτευσης των πρόσθετων κεφαλαίων
που θα αντληθούν από τον δανεισµό σε στοχευµένες δράσεις και

πολιτικές βιώσιµης ανάκαµψης θα αποφευχθούν περαιτέρω πιέ-
σεις στον κρατικό προϋπολογισµό.

Πέµπτον, το «Ελλάδα 2.0» καταρτίστηκε µε στόχο τη βέλτιστη
και ταχύτερη δυνατή εκταµίευση και αξιοποίηση των πόρων. Λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν το απαιτητικό πλαίσιο διεξαγωγής των εκταµι-
εύσεων, η συνεκτικότητα στον σχεδιασµό των δράσεων του
ελληνικού σχεδίου, η αρτιότητα της κοστολόγησής του και η ου-
σιαστική συµµετοχή των φορέων των Υπουργείων στον σχεδιασµό
του συνιστούν εκείνα τα στοιχεία που θα επιτρέψουν τη γρήγορη
και αποτελεσµατική απορρόφηση των πόρων.

Έκτον και τελευταίο, στο πλαίσιο της ολοκληρωµένης στρα-
τηγικής διακυβέρνησης που έχει επιδείξει η Κυβέρνηση µέχρι σή-
µερα, στο Υπουργείο Οικονοµικών έχουν συσταθεί και λειτουρ-
γούν η Ειδική Υπηρεσία Συντονισµού του Ταµείου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας και απαραίτητη συνοδευτικοί διοικητικοί µη-
χανισµοί για τον αποτελεσµατικό συντονισµό της υλοποίησης
του Εθνικού Σχεδίου και την έγκαιρη απορρόφηση και αξιοποί-
ηση του συνόλου των πόρων από τον Μηχανισµό Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας σήµερα καλείται να
αδράξει όλες τις ευκαιρίες που ανοίγονται µπροστά της για να
πετύχει την αναγκαία δυναµική επανεκκίνηση και την είσοδό της
σε τροχιά ισχυρής, διατηρήσιµης και χωρίς αποκλεισµούς ανά-
πτυξης. 

Η Κυβέρνηση επέδειξε εγρήγορση στην αντιµετώπιση των
προκλήσεων και αποφασιστικότητα στην αξιοποίηση των ευκαι-
ριών. Η Ελλάδα απέδειξε, η κοινωνία απέδειξε, οι πολίτες απέ-
δειξαν ότι µπορούν να προχωρήσουν δυναµικά µπροστά. Σε
συνεργασία µε τους Ευρωπαίους εταίρους και έχοντας ανακτή-
σει την αξιοπιστία µας, συνεχίζουµε εργαζόµενοι σκληρά και µε-
θοδικά. 

Με αυτοπεποίθηση και υπευθυνότητα χαράσσουµε το µέλλον,
τον δρόµο προς το µέλλον µας, ένα µέλλον ευηµερίας και δικαιο-
σύνης για όλους, κυρίως για τις επόµενες γενεές. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό, τον κ. Σταϊκούρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Βιλιάρδο,
ακούστε κάτι. Δεν έχετε τον λόγο. Καθίστε να σας εξηγήσω.
Έπρεπε να το έχετε µάθει τόσον καιρό. Ο µόνος ο οποίος θα
µπορούσε και µπορεί να παρεµβαίνει για δίλεπτα είναι ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος. Εσείς, ως ειδικός αγορητής, και οι ει-
σηγητές µπορείτε κατά τη δευτερολογία σας να τοποθετηθείτε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο συνάδελφος Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας ο κ. Σταύρος Καλογιάννης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα δύο συµβά-

σεις, τη Σύµβαση Χρηµατοδότησης και τη Δανειακή Σύµβαση µε-
ταξύ Ευρωπαϊκής Επιτροπής και Ελληνικής Δηµοκρατίας, µε τις
οποίες ενεργοποιείται το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας. 

Με το Εθνικό Σχέδιο «Ελλάδα 2.0» επικυρώνεται µια απολύτως
επιτυχηµένη διαπραγµάτευση της Κυβέρνησης µε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Η χώρα µας θα ωφεληθεί ένα τεράστιο ποσό
ύψους 30,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, εκ των οποίων ενισχύσεις
17,8 δισεκατοµµυρίων και δάνεια εξαιρετικά χαµηλότοκα ύψους
12,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Ως ποσοστό του ΑΕΠ η Ελλάδα θα λάβει τα περισσότερα χρή-
µατα από οποιοδήποτε άλλο κράτος-µέλος, που ανέρχονται στο
20% του ΑΕΠ. Αυτό µεταφράζεται σε ποσοστό 7% µόνιµη αύ-
ξηση του ΑΕΠ και περισσότερες από εκατόν ογδόντα χιλιάδες
µόνιµες θέσεις εργασίας µέχρι το 2026. 

Κλειδί για υψηλούς αναπτυξιακούς ρυθµούς και δηµιουργία
θέσεων εργασίας αποτελεί η προώθηση µεταρρυθµίσεων και ο
µεγάλος όγκος ιδιωτικών επενδύσεων. Η Κυβέρνηση φιλοδοξεί
να κινητοποιήσει επενδυτικούς πόρους συνολικού ύψους 60 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ και αυτό είναι το µεγάλο στοίχηµα. 

Τι περιλαµβάνει το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης; Το σχέδιο απο-
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τελείται από τέσσερις πυλώνες: Πρώτος πυλώνας είναι η πρά-
σινη µετάβαση, δεύτερος ο ψηφιακός µετασχηµατισµός, τρίτος
η απασχόληση, δεξιότητες και κοινωνική συνοχή και τέταρτος
ιδιωτικές επενδύσεις και θεσµικός µετασχηµατισµός. 

Μεταξύ των δεκαοκτώ αξόνων του υπάρχει συνεκτικότητα και
συµπληρωµατικότητα. Η αρχιτεκτονική του διασφαλίζει τη σύν-
δεση των αξόνων του µε τους έξι πυλώνες που ορίζει ο Ευρω-
παϊκός Κανονισµός 2021/241 για το Ταµείο Ανάκαµψης και είναι
συνεπές µε τις ειδικές συστάσεις στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού
εξαµήνου. 

Ας δούµε επιγραµµατικά τι περιλαµβάνουν οι πυλώνες, κατα-
θέτοντας παράλληλα ορισµένες προτάσεις. Ως προς τον πρώτο
πυλώνα, την πράσινη µετάβαση, οι επενδύσεις και µεταρρυθµί-
σεις του σχεδίου περιλαµβάνουν, µεταξύ άλλων, ενεργειακή ανα-
βάθµιση κτιρίων, ανάπτυξη σε όλη τη χώρα δικτύου φόρτισης
ηλεκτρικών οχηµάτων, έργα ύδρευσης και διαχείρισης αστικών
λυµάτων. 

Εδώ ανοίγω µία παρένθεση, κύριε Υπουργέ. Σε ό,τι αφορά την
προβλεπόµενη σύσταση ρυθµιστικής αρχής για τα ύδατα έχω
ορισµένες επιφυλάξεις. Είχαµε συζητήσει το θέµα και προ ετών
και είχαµε καταλήξει στη δηµιουργία ειδικής γραµµατείας υδά-
των. Είναι ένα θέµα που επανέρχεται και µπορούµε να το ξανα-
δούµε και κλείνω την παρένθεση. 

Επίσης, περιλαµβάνεται προστασία της βιοποικιλότητας,
εφαρµογή πολεοδοµικού σχεδιασµού µε εκπόνηση τοπικών πο-
λεοδοµικών σχεδίων µε παράλληλη διασφάλιση, όµως, της θε-
σµοθέτησής τους ώστε να είναι αποτελεσµατικά, κύριε υπουργέ,
προώθηση αστικών αναπλάσεων υψηλής αναπτυξιακής και περι-
βαλλοντικής αξίας.

Προτείνω, κύριοι Υπουργοί, να περιληφθεί σε αυτό τον πυλώνα
η ανάπλαση του Στρατοπέδου Βελισσαρίου στα Ιωάννινα µε µε-
τατροπή του σε πάρκο πρασίνου και πολιτισµού, όπως προβλέ-
πεται στο Ρυθµιστικό Σχέδιο Ιωαννίνων. 

Για τον δεύτερο πυλώνα και τον ψηφιακό µετασχηµατισµό οι
επενδύσεις του σχεδίου περιλαµβάνουν, µεταξύ άλλων, δηµιουρ-
γία πυκνού δικτύου οπτικών ινών, ανάπτυξη διαδρόµου δικτύου
5G στους αυτοκινητοδρόµους, ψηφιοποίηση αρχείων σε πολεο-
δοµίες και κτηµατολόγιο που είναι απολύτως απαραίτητα, ανα-
βάθµιση της κεντρικής υποδοµής και των υπηρεσιών υπολογιστι-
κού νέφους, προώθηση των έξυπνων πόλεων. Και προφανώς εδώ
πρέπει να χρησιµοποιήσουµε το BIM ως εργαλείο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Στον τρίτο πυλώνα του σχεδίου για την απασχόληση και κοι-
νωνική συνοχή περιλαµβάνονται, µεταξύ άλλων, µεταρρύθµιση
της αγοράς εργασίας για δηµιουργία θέσεων εργασίας, στρατη-
γική για την κατάρτιση µε διαρκή αξιολόγηση των παρόχων, ενί-
σχυση της απόδοσης των πανεπιστηµίων στην έρευνα και την
καινοτοµία, ψηφιακό µετασχηµατισµό στα προγράµµατα σπου-
δών, επενδύσεις προς ενίσχυση του συστήµατος υγείας. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά τον τέταρτο πυλώνα για τις ιδιωτικές
επενδύσεις, το σχέδιο περιλαµβάνει, µεταξύ άλλων, εκσυγχρο-
νισµό του δηµοσίου, ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης, επιλεγ-
µένα έργα υποδοµής -χαιρετίσαµε την ένταξη του Ε65 και του
Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης στο Σχέδιο Ανάκαµψης ένα µε-
γάλο πρόγραµµα οδικής ασφάλειας- ηλεκτρονικά διόδια, επιτέ-
λους -θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η προηγούµενη
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ υποσχόταν λειτουργία ηλεκτρονικών διο-
δίων το 2018- ενίσχυση του πολιτισµού και του τουρισµού, ανά-
πτυξη επιχειρηµατικών πάρκων.

Σε αυτό το σηµείο, κύριοι Υπουργοί, θέλω να επισηµάνω ότι τα
Γιάννενα έχουν απόλυτη ανάγκη από µία τεχνόπολη. Διαθέτουµε
πολύ καλό πανεπιστήµιο, εταιρείες τεχνολογίας αιχµής, δύο µε-
γάλα νοσοκοµεία. Η τεχνόπολη είναι αναγκαία. Την έχουµε προ-
βλέψει στο Ρυθµιστικό Σχέδιο του 2009. Περιλαµβάνεται στο
αναθεωρηµένο Χωροταξικό Σχέδιο του 2018. 

Πρέπει, συνεπώς να κινηθούν οι σχετικές διαδικασίες όπως
προβλέπει ο ν.2545/1997, δηλαδή να οριοθετηθεί και οργανωθεί
η προτεινόµενη περιοχή έτσι ώστε να µπορεί να λειτουργήσει ως
χώρος υποδοχής εταιρειών υψηλής τεχνολογίας, κέντρων έρευ-
νας και εκπαίδευσης. Πρέπει να δηµιουργηθεί ο φορέας, µια

ανώνυµη εταιρεία που θα αναλάβει το εγχείρηµα, θα κινήσει τις
σχετικές διαδικασίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας έχει σχεδιαστεί ώστε να λειτουργεί σε συνάφεια και
συµπληρωµατικά µε το νέο ΕΣΠΑ 2021 - 2027 και µε το πρό-
γραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» για την τοπική αυτοδιοίκηση. Το
µεγάλο στοίχηµα είναι η έγκαιρη και ορθολογική αξιοποίηση των
κονδυλίων του σχεδίου εντός µόλις µιας πενταετίας. 

Επιπλέον, στο σχέδιο τίθενται, ορόσηµα, στόχοι, δείκτες, χρο-
νοδιαγράµµατα για την παρακολούθηση και υλοποίησή του.
Απαιτείται, συνεπώς, οργάνωση, ταχύτητα, συντονισµός.

Το εθνικό σχέδιο φιλοδοξεί να οδηγήσει τη χώρα σε νέα
εποχή, σε ένα διαφορετικό µοντέλο ανάπτυξης, εξωστρεφές, αν-
ταγωνιστικό, πράσινο, λιγότερο γραφειοκρατικό, µε αποτελεσµα-
τικό δίκτυο κοινωνικής προστασίας. 

Εµπιστευόµαστε την Κυβέρνηση και την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Οικονοµικών που εκπόνησε το σχέδιο και πέτυχε την
ταχύτατη έγκρισή του. Στηρίζω το έργο τους και εύχοµαι ολό-
ψυχα επίτευξη των στόχων. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καλογιάννη για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τώρα θα δώσουµε τον λόγο στην κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακο-
πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, ακούγοντας προηγουµένως την οµιλία σας,
είχα την αίσθηση ότι περιγράφατε µια διαφορετική χώρα από την
Ελλάδα που ζει ο ελληνικός λαός και όλοι µας καθηµερινά. Μι-
λήσατε για µια χώρα όπου έχει στήριξη η πραγµατική οικονοµία
- ήταν ο πρώτος, µάλιστα, άξονας από τους επτά που αναφέ-
ρατε-, για µια χώρα όπου στηρίζεται το εισόδηµα των εργαζοµέ-
νων, η απασχόληση και, µάλιστα, µιλήσατε και για µεγάλη
στήριξη όσον αφορά τα ασθενέστερα κοινωνικά στρώµατα. 

Η πραγµατικότητα, όµως, κύριε Υπουργέ, είναι ότι σήµερα στη
χώρα µας οι τέσσερις στις δέκα µικροµεσαίες επιχειρήσεις -µε
στοιχεία όχι του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά των ίδιων των φορέων των επιχει-
ρήσεων- κινδυνεύει να µην µπορέσει να τα βγάλει πέρα µέχρι το
τέλος του χρόνου. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι το ένα τρίτο των εργαζοµένων είναι
αυτή τη στιγµή στον κατώτατο µισθό. Και, µάλιστα, ακούσαµε και
τον Πρωθυπουργό να µιλάει για µια συµβολική αύξηση του 0,50
µικτό στο µεροκάµατο. Αυτό είναι, δηλαδή, ένας εµπαιγµός και
µια προσβολή σε περίοδο κρίσης και τόσων δυσκολιών που αν-
τιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι και όχι αντικειµενικά µόνο λόγω της
πανδηµίας, αλλά λόγω και των πολιτικών που ασκείτε, µε αποκο-
ρύφωµα την αντεργατική πολιτική του νόµου Χατζηδάκη. Το υπό-
λοιπο ένα τρίτο είναι κάτω όσον αφορά τις αµοιβές από τον
κατώτατο µισθό, στην ουσία σε µερική ελαστική απασχόληση
όπου µετά βίας τα βγάζει πέρα.

Όσον αφορά τις ανισότητες, αυτές, δυστυχώς, διευρύνονται
καθηµερινά και, µάλιστα, σε αυτή την τόσο δύσκολη εποχή αυτής
της πολλαπλής δοκιµασίας και κρίσης που ζούµε έχετε επιλέξει
αφ’ ενός να µειώνετε τη χρηµατοδότηση του κοινωνικού κρά-
τους, της παιδείας, της υγείας, της ίδιας της πρόνοιας που είναι
κρίσιµη για την αλληλεγγύη στη δύσκολη φάση που περνάει ελ-
ληνικός λαός, αλλά ταυτόχρονα, πέραν της χρηµατοδότησης, να
συρρικνώνετε το κοινωνικό κράτος ανοίγοντας τα αγαθά του κοι-
νωνικού κράτους και τις υπηρεσίες στις αγορές και στην ιδιωτι-
κοποίηση. Το είδαµε και στην παιδεία, στην υγεία, το βλέπουµε,
δυστυχώς, και µε το νοµοσχέδιο για την επικουρική ασφάλιση. 

Ο εισηγητής µας, ο Αλέξης ο Χαρίτσης, έκανε µια εµπεριστα-
τωµένη παρουσίαση της δικής µας κριτικής απέναντι στην πρό-
τασή σας σε σχέση µε το Ταµείο Ανάκαµψης, που είναι φυσικά
µια θετική εξέλιξη και σηµατοδοτεί και αυτήν τη µετατόπιση πο-
λιτικής της Ευρώπης από τη λιτότητα σε µια πιο επεκτατική πο-
λιτική όσον αφορά -εξ ανάγκης, βέβαια- τη στήριξη της
πραγµατικής οικονοµίας, των εργαζοµένων, των ίδιων των κοι-
νωνιών µε µια αναδιανοµή για την κοινωνική συνοχή. 

Και εγώ θα ήθελα να επικεντρωθώ κυρίως στα θέµατα της ερ-
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γασίας και του κοινωνικού κράτους, δηλαδή του άξονα 3. 
Εκεί νοµίζω ότι, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, αποτυπώνεται µε τον πιο καθαρό τρόπο, γιατί είναι κοµβικά
τα θέµατα της εργασίας και του κοινωνικού κράτους, η νεοφιλε-
λεύθερη πολιτική σας, αλλά ταυτόχρονα µια πολιτική που είναι
και παρωχηµένη και εκτός τόπου και χρόνου. Δηλαδή, βλέπουµε
ακόµα και τον συντηρητικό συσχετισµό στην Ευρώπη, που δεν
έγιναν ξαφνικά προοδευτικοί, αλλά εξ ανάγκης αυτή τη στιγµή
έχουν στραφεί σε µια πολιτική που έρχεται να στηρίξει τους µι-
σθούς, τους εργαζόµενους, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Δυστυχώς, η δική σας πρόταση, όπως και όλες οι πολιτικές
σας, είναι για να ενισχύσουν τους λίγους, τους ισχυρούς, τα µε-
γάλα ιδιωτικά συµφέροντα εις βάρος της πλατιάς κοινωνικής
πλειοψηφίας. 

Συνεπώς πρώτα από όλα, όσον αφορά την εργασία, οι αναφο-
ρές που κάνετε στην πρότασή σας µιλούν όσον αφορά την
αγορά εργασίας και, φυσικά, αποτυπώνονται µε την έννοια της
πλήρους απορρύθµισης της αγοράς εργασίας µε όλες τις συνέ-
πειες που αυτό συνεπάγεται. 

Έχετε θέσει ως εµβληµατική µεταρρύθµιση τον νόµο Χατζη-
δάκη και, µάλιστα, µε τον βαρύγδουπο τίτλο σε αυτή την µεταρ-
ρύθµιση, όπως την αναφέρετε, ότι αφορά τον εκσυγχρονισµό και
την αποτελεσµατικότητα σε σχέση µε το ατοµικό και το συλλο-
γικό εργατικό δίκαιο και την οργάνωση της εργασίας. Φυσικά, η
αλήθεια είναι ότι µε τον νόµο Χατζηδάκη έρχεστε όχι απλώς να
απορρυθµίσετε την εργασία, έρχεστε να καταργήσετε το οκτά-
ωρο -και ήδη αυτό εφαρµόζεται-, να µειώσετε τις αποδοχές των
εργαζοµένων, επιβάλλοντας, µάλιστα, και δίωρη απλήρωτη ερ-
γασία, να πολλαπλασιάσετε τις φθηνές υπερωρίες. Στην ουσία
µε αυτόν τον τρόπο θα πλήξετε και τους ανέργους -όχι µόνο τους
εργαζόµενους-, καθώς µέσα απ’ αυτή την υπερεκµετάλλευση
των εργαζοµένων µε φθηνή εργασία και υπερεργασία στην ουσία
αποτρέπετε και τις νέες προσλήψεις. Μιλάµε ότι περίπου σα-
ράντα χιλιάδες νέες προσλήψεις χάνονται µέσα από την εφαρ-
µογή αυτής της αντεργατικής πολιτικής και, φυσικά, σε καµµία
περίπτωση δεν συµβαδίζετε ούτε καν µε τον µέσο όρο τον ευ-
ρωπαϊκό όσον αφορά τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις, καθώς
εσείς τις έχετε υπονοµεύσει µε κάθε τρόπο, καθώς στην Ευρώπη
είναι άνω του 50% σε πολλές χώρες και 70%, όπως η Ισπανία και
η Πορτογαλία, χώρες του νότου, η κάλυψη µε συλλογικές δια-
πραγµατεύσεις και συµβάσεις, ενώ στη χώρα µας πλέον συνε-
χώς συρρικνώνεται και µετά βίας είναι στο 14%. 

Συνεπώς η δική σας εµβληµατική µεταρρύθµιση είναι αυτή η
οποία προσδιορίζει και την πολιτική σας και αυτή η µείωση των
µισθών φέρνει σήµερα τη χώρα µας να είναι και στην όγδοη χει-
ρότερη θέση όσον αφορά τις αποδόσεις και τη µισθολογική κά-
λυψη των εργαζοµένων σε ολόκληρη την Ευρώπη σε µια
περίοδο, µάλιστα, κρίσης, επισφάλειας στην εργασία όπου χιλιά-
δες εργαζόµενοι αυτή τη στιγµή χάνουν τις δουλειές τους ή πρό-
κειται να χάσουν τη δουλειά τους. Με ένα εκατοµµύριο εκατόν
πενήντα χιλιάδες ανέργους καταγεγραµµένους, αλλά και χιλιά-
δες αόρατους ανέργους που πλέον είναι εκτός συστήµατος,
εσείς σε αυτή τη φάση έρχεστε µε την πρότασή σας να δώσετε
ένα ελάχιστο χρηµατοδοτικό ποσό όσον αφορά τις ενεργητικές
πολιτικές απασχόλησης και, µάλιστα, δίνετε ένα τεράστιο ποσό
στην κατάρτιση, όχι όµως και στη στήριξη, σε συνάφεια µε τη
στήριξη της καταπολέµησης ανεργίας και κυρίως γιατί εκεί είναι
τα ιδιωτικά συµφέροντα κυρίως της κατάρτισης που θέλετε να
στηρίξετε. 

Και, µάλιστα, έρχεστε και εξαιρείτε τον δηµόσιο τοµέα από τις
ενεργητικές πολιτικές απασχόλησης, κάτι που είναι τελείως
εκτός των αναγκών της εποχής και, ταυτόχρονα, σε όλη την Ευ-
ρώπη το δηµόσιο, το κράτος παίζει ένα σηµαντικό ρόλο και όσον
αφορά τη στήριξη της οικονοµίας, αλλά και της ίδιας της εργα-
σίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω ακόµη και κλείνω.
Όσον αφορά την κοινωνική πρόνοια, είναι χαρακτηριστικό ότι

έχετε βάλει το ελάχιστο ποσό των 600 εκατοµµυρίων ευρώ και,
µάλιστα, το 50% αυτού του ποσού πάει πάλι στην κατάρτιση,

γιατί η αντίληψή σας είναι ακριβώς αυτή. Είναι µια αντίληψη η
οποία δεν στηρίζει τους εργαζόµενους, δεν στηρίζει τους µι-
σθούς, δεν στηρίζει το κοινωνικό κράτος και εκεί έγκειται και η
µεγάλη µας διαφορά, γιατί εµείς πιστεύουµε ότι για να είναι βιώ-
σιµη η ανάκαµψη και η ανάπτυξη πρέπει να στηρίζει τους εργα-
ζόµενους που είναι η παραγωγική δύναµη στην εργασία, είναι
προϋπόθεση το κοινωνικό κράτος και, πάνω από όλα, χρειάζονται
πολιτικές που στηρίζουν την κοινωνική πλειοψηφία. 

Αυτή είναι η προοπτική και σίγουρα απέναντι στη δική σας
πρόταση, είναι σίγουρο ότι ο ελληνικός λαός και συνειδητοποιεί
και καταλαβαίνει και όταν θα υπάρξει η νέα λαϊκή εντολή στον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και σε µια νέα προοδευτική κυ-
βέρνηση, τότε θα µπορέσουµε να αναθεωρήσουµε και να ανα-
προσανατολίσουµε τους στόχους και τις χρηµατοδοτήσεις του
Ταµείου Ανάκαµψης για τη χώρα µας σε αυτή την κατεύθυνση
προοπτικής και ευηµερίας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Καββαδάς Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

για την κύρωση της Σύµβασης χρηµατοδότησης µεταξύ της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας δεν συνδέ-
εται απλά µε το Ταµείο Ανάκαµψης, έχει πολυδιάστατη σηµασία. 

Είναι η πρώτη φορά που υλοποιείται ένα κοινό πλαίσιο δανει-
σµού από την Ευρωπαϊκή Ένωση, που δανείζεται η ίδια από τις
αγορές για τα κράτη µέλη της. Μέχρι πριν λίγο καιρό κάτι τέτοιο
θα ήταν αδιανόητο. Όµως, η πανδηµία δηµιούργησε νέα δεδο-
µένα. Υπήρξε συντονισµένη προσπάθεια και πίεση από χώρες
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και κοινές πρωτοβουλίες
από ευρωπαίους ηγέτες. 

Υπενθυµίζω ότι στην αρχή της πανδηµίας, διαβλέποντας το
εύρος αλλά και τις επιπτώσεις της στην οικονοµία, ο Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης µαζί µε οκτώ ακόµα ευρωπαίους
ηγέτες πρότεινε τη δηµιουργία ενός κοινού πλαισίου άντλησης
και διοχέτευσης πόρων στις χώρες µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ουσιαστικά, ήταν η πρόταση που οδήγησε στο Ταµείο Ανά-
καµψης. 

Η Ελλάδα µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης έχει τη δυνατότητα
να αξιοποιήσει πόρους συνολικού ύψους 30,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Από αυτά, τα 17,8 δισεκατοµµύρια ευρώ θα αποτελούν ενί-
σχυση, ενώ τα 12,7 δισεκατοµµύρια ευρώ θα είναι δάνεια. 

Και εδώ αξίζει να επισηµάνω ότι παίρνουµε τα περισσότερα
χρήµατα από κάθε άλλη χώρα στην Ευρώπη σε σχέση µε το ΑΕΠ.
Εµείς είµαστε στο 20% του ΑΕΠ, ο αµέσως επόµενος στο 15%,
η Ελλάδα δηλαδή παίρνει ουσιαστικά τα περισσότερα χρήµατα. 

Το ελληνικό σχέδιο για την αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου
Ανάκαµψης, που ήταν ένα από τα πρώτα που εγκρίθηκε από την
Κοµισιόν, χτίστηκε µε τέτοιο τρόπο, ώστε να πολλαπλασιαστούν
τα οφέλη για την οικονοµία µας. Μέσα από τη συµµετοχή του
ιδιωτικού τοµέα θα αυξηθούν σχεδόν στο διπλάσιο οι πόροι που
µπορούν να αξιοποιηθούν και να δώσουν νέα ώθηση και αναπτυ-
ξιακή δυναµική στην οικονοµία µας. Μιλάµε για ένα συνολικό πα-
κέτο 57 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Το βέβαιο είναι ότι δεν θα επαναληφθούν τα λάθη του παρελ-
θόντος, σε ό,τι αφορά στη διαχείριση χρηµατοδοτικών προγραµ-
µάτων, όπως έγινε τις δεκαετίες του ’80 και του ’90 αλλά και
µεταγενέστερα. Το χρηµατοδοτικό αυτό πακέτο δεν πρόκειται
να κατασπαληθεί σε αντιπαραγωγικές δαπάνες και επενδύσεις. 

Αντίθετα, το ελληνικό σχέδιο για πρώτη ίσως φορά είναι εν-
ταγµένο στο στρατηγικό σχεδιασµό για την επόµενη ηµέρα. Το
εθνικό σχέδιο ανάκαµψης και ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0» πε-
ριλαµβάνει εκατόν έξι επενδυτικά προγράµµατα και εξήντα επτά
µεταρρυθµίσεις. Συνδέεται µε κορυφαία έργα υποδοµής όπως,
για παράδειγµα, στην περιοχή µου ο αγωγός ύδρευσης Πρέβε-
ζας, Άρτας και Λευκάδας προϋπολογισµού 130 εκατοµµυρίων
ευρώ, µήκους 90 χιλιοµέτρων, που έχει ήδη ενταχθεί για χρηµα-
τοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης και έχει εγκριθεί από το
ECOFIN, ένα έργο που διαθέτει όλες τις προδιαγραφές και δυ-
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νατότητες να ξεκινήσει άµεσα. Είναι ένα έργο µε υψηλό δείκτη
ωρίµανσης. Αφορά τρεις νοµούς και ένα µέρος της Αιτωλοακαρ-
νανίας και δίνει µόνιµη και βιώσιµη λύση στο πρόβληµα υδροδό-
τησης, βελτιώνει την ποιότητα ζωής αλλά και τις προοπτικές
τουριστικής και οικονοµικής ανάπτυξης. 

Και θέλω και από αυτό εδώ το Βήµα, κύριοι Υπουργοί, να σας
καλέσω να εντάξετε τον αγωγό στο αµέσως επόµενο πακέτο
έργων που θα χρηµατοδοτηθούν. Όπως είπα, είναι ώριµο, υπάρ-
χουν έτοιµες µελέτες και τεύχη δηµοπράτησης. Πρέπει λοιπόν,
κύριε Υπουργέ, να πάρει τη σειρά του, να κατατεθεί το τεχνικό
δελτίο από το Υπουργείο Υποδοµών για να προχωρήσει η χρη-
µατοδότηση και να ξεκινήσει η κατασκευή. 

Είναι ένα έργο απαραίτητο για όλες τις περιοχές που υδροδο-
τεί. Ειδικά στη Λευκάδα, θα συµβάλει στην αποκατάσταση της
οµαλής υδροδότησης σε πολλές περιοχές που τώρα υποφέρουν
από πολύωρες διακοπές. Παράλληλα, θα καλύψει τις ανάγκες
για πόσιµο νερό που ολοένα θα αυξάνονται όσο οι περιοχές ανα-
πτύσσονται τουριστικά και η δόµηση, οι ενοικιάσεις και οι επισκέ-
πτες πληθαίνουν. Και βέβαια, εν όψει κλιµατικής αλλαγής, θα
διασφαλίσει την αδιάλειπτη πρόσβαση όλων των πολιτών σε πό-
σιµο νερό, ένα αγαθό που δυστυχώς δεν µπορούµε πια να θεω-
ρούµε δεδοµένο, αφού χρειάζονται υποδοµές και ορθολογική
διαχείριση των πόρων, προϋποθέσεις που διασφαλίζει αυτό το
µεγάλο έργο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα προαπαιτούµενα για
να προσελκύσουµε επενδύσεις και να διαµορφώσουµε αναπτυ-
ξιακή δυναµική σε περιφερειακό επίπεδο είναι οι υποδοµές. Από
εκεί και πέρα, η Κυβέρνηση έχει καταστήσει ξεκάθαρο το σχέδιο
που έχει για τη χώρα, το οποίο σε τρεις άξονες. 

Ο πρώτος άξονας συνδέεται µε το χρονικό στόχο µέχρι το
2026 µέσα από την αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης. Στόχος είναι να δηµιουργηθεί µία άλλη Ελλάδα µε ισχυρούς
και βιώσιµους ρυθµούς ανάπτυξης και µε διακόσιες χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας. 

Ο δεύτερος άξονας συνδέεται µε το νέο αναπτυξιακό και πα-
ραγωγικό πρότυπο της χώρας. Η πράσινη µετάβαση, ο ψηφιακός
µετασχηµατισµός της οικονοµίας, η ενίσχυση της απασχόλησης
και των δεξιοτήτων για τους εργαζόµενους, αλλά και η κοινωνική
συνοχή θα αποτελούν τα δοµικά στοιχεία του νέου αναπτυξιακού
προτύπου της χώρας. 

Ο τρίτος άξονας συνδυάζει τις επενδύσεις µε τις µεταρρυθµί-
σεις. Άλλωστε ο κυρίαρχος στόχος είναι να καλυφθεί το µεγάλο
κενό που υπάρχει σε επενδύσεις στον παραγωγικό τοµέα και όχι
µόνο. Το ελληνικό σχέδιο είναι έτσι δοµηµένο, ώστε να διαµορ-
φώσει τις προϋποθέσεις, για να πραγµατοποιηθούν συµπράξεις
δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα για την πραγµατοποίηση δηµοσίων
επενδύσεων. 

Είναι δεδοµένο ότι σε τοµείς όπως η υγεία, η εκπαίδευση, η
επαγγελµατική κατάρτιση, η δικαιοσύνη και το δίκτυο κοινωνικής
προστασίας θα υπάρξουν σηµαντικές επενδύσεις και µεταρρυθ-
µίσεις για την ενίσχυση της ποιότητας, της αποτελεσµατικότητας
και της πρόσβασης σε αυτές τις υπηρεσίες. Ταυτόχρονα, µπορεί
να αξιοποιηθεί η δυνατότητα συγχρηµατοδότησης µέσω διαφό-
ρων χρηµατοδοτικών εργαλείων, αλλά και από το χρηµατοπιστω-
τικό σύστηµα. Με αυτόν τον τρόπο θα υπάρξουν επιπρόσθετα
κεφάλαια για τις επιλέξιµες ιδιωτικές επενδύσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφιση του νοµοσχεδίου συ-
νιστά την επικύρωση της σύµβασης χρηµατοδότησης και της δα-
νειακής σύµβασης που έχουν συναφθεί µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας. Συνδέεται µε την
πρώτη εκταµίευση 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ το επόµενο διά-
στηµα, που θα δώσουν ώθηση στην οικονοµία µας και θα την θέ-
σουν σε αναπτυξιακή τροχιά. 

Αυτό που πρέπει να αντιληφθούν όλοι είναι ότι το εθνικό σχέ-
διο ανάκαµψης και ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0» αποτελεί την
τελευταία ίσως ευκαιρία για να αλλάξει ταχύτητα η χώρα, για να
γίνει η Ελλάδα µια χώρα µε ισχυρή οικονοµία, µε παραγωγική
βάση, µε κοινωνική συνοχή και κυρίως µε νέες και καλά αµειβό-
µενες δουλειές για όλους και κυρίως για τους νέους µας. 

Ο στόχος αυτός δεν είναι στόχος µόνο της Κυβέρνησης, είναι
εθνικός στόχος!

Σας ευχαριστώ πολύ και εύχοµαι σε όλους καλές διακοπές και
καλή ξεκούραση! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τώρα

το λόγο στον κ. Ιωάννη Δραγασάκη από το ΣΥΡΙΖΑ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Ακούγοντας τη συζήτηση, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, νιώθω την ανάγκη να θυµίσω ότι δεν είναι
η πρώτη φορά που συζητάµε την αξιοποίηση ευρωπαϊκών πόρων
στη χώρα µας. Πάρα πολλές φορές έχει συµβεί αυτό. Πάρα
πολλά έργα, όπως το µετρό, όπως το Ρίο - Αντίρριο και σε όλη
την Ελλάδα πάρα πολλά έργα έχουν χρηµατοδοτηθεί από ευρω-
παϊκούς πόρους είτε το ΕΣΠΑ, όπως το λέµε τελευταία, είτε πα-
κέτο Ντελόρ, όπως λεγόταν παλιότερα, και λοιπά. 

Το θέµα, εποµένως, δεν είναι αν θα γίνουν κάποια έργα. Προ-
φανώς, θα γίνουν και τώρα κάποια έργα. Αυτό συζητάµε; Το
θέµα είναι αν οι ευρωπαϊκοί πόροι µπορούν να αξιοποιηθούν µε
τρόπο, ώστε να συµβάλουν στο να αλλάξουµε το παραγωγικό
πρότυπο, να αποκτήσουµε µια οικονοµία που δεν θα οδηγείται
σε χρεοκοπίες και σε κρίσεις, να αποκτήσουµε µία βιώσιµη και
δίκαιη ανάπτυξη. Αυτό είναι το στοίχηµα το οποίο έχουµε και όχι
να απαριθµήσουµε έργα, τα οποία -πολύ ωραία!- θα γίνουν και
τώρα κάποια έργα, δεν λέει κανείς ότι δεν θα γίνει τίποτα. 

Εδώ, λοιπόν, είναι το πρόβληµα, εδώ υπήρξε µία κριτική από
τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, αλλά και από
άλλους οµιλητές από όλη την Αντιπολίτευση. Νοµίζω ότι ακού-
στηκαν σωστές απόψεις.

Εγώ συνοψίζω αυτά που θεωρώ σηµαντικά: Οι πόροι του τα-
µείου, οι ευρωπαϊκοί πόροι είναι συµπληρωµατικοί πόροι προς
τους εθνικούς πόρους. Εδώ έχει επέλθει µία στρέβλωση επί δε-
καετίες. Δεν είναι το εθνικό σχέδιο αυτό το οποίο χρηµατοδοτείται
από τις Βρυξέλλες. Υποτίθεται ότι κάνουµε ένα εθνικό σχέδιο µε
όσους πόρους έχουµε -δεν είναι µόνο οικονοµικό το θέµα- χαράσ-
σουµε µία στρατηγική και έρχονται µετά οι διάφοροι πόροι -οι ευ-
ρωπαϊκοί, οι δανειακοί, η Τράπεζα Ευρωπαϊκών Επενδύσεων- και
χρηµατοδοτούν αυτό το σχέδιο.

Η στρέβλωση, λοιπόν, είναι ότι έχουµε υποκαταστήσει τον
αναγκαίο εθνικό σχεδιασµό µε αυτές τις κάθε φορά ευρωπαϊκές
ενέσεις χρηµατοδότησης.

Το αποτέλεσµα είναι να υπάρχουν λίστες αποσπασµατικών
έργων, όπως είπα και πριν, αλλά οι λίστες έργων δεν συγκροτούν
σχέδιο. Αντίθετα, πολλές φορές ακόµα και αν τα έργα είναι χρή-
σιµα και σηµαντικά, συµβάλλουν, επιτείνουν την αποσπασµατι-
κότητα της ανάπτυξης.

Εποµένως, το σχέδιο το οποίο έχει καταρτίσει η Κυβέρνηση
συνεχίζει αυτή την αρνητική πλευρά της παράδοσης, αναπαράγει
το υπάρχον µοντέλο, σε ό,τι αφορά την παραγωγική του δοµή
και τον τρόπο λειτουργίας του, επιτείνει τα αντικοινωνικά του
στοιχεία, διότι συνδέθηκε µε όλα αυτά που ψηφίστηκαν για το
εργασιακό θέµα και εφ’ όσον δεν τίθενται και συγκεκριµένοι στό-
χοι να λειτουργούν ως ανάχωµα στην αύξηση των ανισοτήτων,
δεν αποκλείεται αυτό το σχέδιο να οδηγήσει και σε νέα ελλείµ-
µατα και σε διεύρυνση των ανισοτήτων.

Αυτό είναι, λοιπόν, το στρατηγικό στοίχηµα το οποίο υπήρχε
και στο οποίο η Κυβέρνηση δεν έκανε κανένα βήµα στο να αλλά-
ξει την αρνητική παράδοση, αλλά τη συνεχίζει µε τον χειρότερο
τρόπο.

Δεύτερον, από το ελληνικό σχέδιο -βεβαίως και από το ευρω-
παϊκό, πρέπει να παρατηρήσω- ειδικά από το ελληνικό µε ευθύνη
της Κυβέρνησης απουσιάζει, είναι εντελώς υποτονική η διάσταση
των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, όπως απουσιάζει και η πε-
ριφερειακή διάσταση, όπως απουσιάζουν και οι συγκεκριµένοι
παραγωγικοί στόχοι.

Υπάρχει κάποια µελέτη, κύριε Υπουργέ, υπάρχει κάποιο κρι-
τήριο; Υπάρχει κάποια έστω από τα πριν ή εκ των υστέρων αξιο-
λόγηση, για να ξέρουµε αν αυτοί οι πόροι θα συµβάλουν στη
βελτίωση της προστιθέµενης αξίας, ή όχι; Θα συµβάλουν στην
υποκατάσταση εισαγωγών ή θα συµβάλουν στην αύξηση των ει-
σαγωγών; Θα συµβάλουν στη βιώσιµη αύξηση των εξαγωγών ή
όχι; Δηλαδή, έχουν µελετηθεί αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα που
αφορούν τον σχεδιασµό της ανάπτυξης και της αξιοποίησης
αυτών των πόρων;
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Εδώ, όπως υπαινίχθην, υπάρχει ένα έλλειµµα και στον ευρω-
παϊκό σχεδιασµό. Είναι µεροληπτικό το σχέδιο σε βάρος των
χωρών του νότου και των δοµών των οικονοµιών του νότου, αλλά
το αφήνω αυτό διότι είναι ένα γενικότερο θέµα.

Και εντός του πλαισίου πάντως η Κυβέρνηση µπορούσε να
κάνει θετικά βήµατα, όπως έγιναν από άλλες χώρες και άλλες
κυβερνήσεις.

Τρίτον, η Κυβέρνηση απέφυγε κάθε είδους διαφάνεια -το τό-
νισε και ο εισηγητής µας, ο Αλέξης Χαρίτσης- και ουσιαστική δια-
βούλευση, διότι ήθελε να διαµοιράσει τους πόρους κατά τον δικό
της τρόπο σε ισχυρούς και «ηµέτερους».

Υποτιµάτε, κύριε Υπουργέ, την αξία της διαφάνειας όχι µόνο
από τη σκοπιά της δηµοκρατίας, αλλά και από τη σκοπιά της
αποτελεσµατικότητας. Εάν οι φορείς της κοινωνίας -παραγωγι-
κοί, κοινωνικοί, επιστηµονικοί, ερευνητικοί- ενηµερώνονταν έγ-
καιρα για το σχέδιο, για τους πόρους και τις δυνατότητές τους,
θα υπήρχε ένας πλουσιότερος προβληµατισµός για την καλύ-
τερη αξιοποίησή τους, αλλά αυτό δεν έγινε.

Προσπάθησα να καταλάβω πώς ακριβώς έγινε η κατανοµή στα
βασικά θέµατα. Γράφτηκε και ακούστηκε ότι έγινε µία σύσκεψη
υπό τον κ. Μητσοτάκη -λέει- µε τη συµµετοχή µικρού αριθµού
επιχειρηµατιών -επτά επιχειρηµατίες, εννιά επιχειρηµατίες;- και
εκεί έγινε η βασική µοιρασιά.

Υπήρξε πράγµατι τέτοια σύσκεψη, κύριε Υπουργέ; Το επιβε-
βαιώνετε ή το διαψεύδετε; Και αν έγινε, πόσα χρήµατα µπήκαν
στο τραπέζι; Και ήταν οµόφωνες αποφάσεις ή θα έχουµε και δι-
καστικές ή άλλες αµφισβητήσεις στο µέλλον;

Έτσι αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση τον σχεδιασµό;
Τέταρτον, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η Κυβέρνηση αντιµετω-

πίζει το Ταµείο Ανάκαµψης ως λάφυρο εξουσίας και το χρησιµο-
ποιεί ως µέσο αναδιάρθρωσης σε βάρος των ισχυρών,
πιστεύοντας πως έτσι θα βελτιωθούν οι εξαγωγές και λοιπά, σε
βάρος των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, ξεχνώντας ότι οι
µεγάλες επιχειρήσεις κάποτε ήταν µικρές και επειδή ενισχύθηκαν
ως µικρές επιχειρήσεις, έγιναν µεγάλες.

Επίσης, το σχέδιο της Κυβέρνησης δεν διασφαλίζει από που-
θενά -δεν είδα κάτι εγώ- την αποτροπή υπερτιµολογήσεων και
σπατάλης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ολοκληρώσω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέ-
ψετε.

Η Κυβέρνηση εµφανίζει ως κάτι το σύγχρονο και αποτελεσµα-
τικό το ότι αναθέτει στις τράπεζες τη διαχείριση των πόρων που
αφορούν στη δανειακή µορφή, στο δανειακό σκέλος του προ-
γράµµατος.

Όµως, πώς λειτουργούν οι τράπεζες; Πώς φαντάζεστε ότι θα
λειτουργήσουν οι τράπεζες; Ή µάλλον πώς λειτούργησαν οι τρά-
πεζες ήδη µε το ΤΕΠΙΧ Ι, το ΤΕΠΙΧ ΙΙ και τα δάνεια που πήραν από
την Αναπτυξιακή Τράπεζα;

Όπως γνωρίζετε, οι τράπεζες αυτό που κάνουν είναι πρώτον,
δίνουν κατ’ αρχήν στους αξιόχρεους πελάτες, για να τους κρα-
τήσουν ως πελάτες. Δεύτερον, δίνουν σε επιλεκτικά επιλεγµέ-
νους υπερχρεωµένους πελάτες, για να πάρουν πίσω τα δάνειά
τους.

Έχετε κανένα φίλτρο, καµµιά εγγύηση ότι δεν θα συµβεί τώρα
αυτό; Διότι, βεβαίως, µπορούσατε να κάνετε αυτό που έκανε η
Πορτογαλία, να βάλετε ως πρώτη φάση διανοµής και ελέγχου
την Αναπτυξιακή Τράπεζα και επίσης, θα µπορούσατε µετά να
βάλετε στις τράπεζες ορισµένους δείκτες, ορισµένα κριτήρια,
ορισµένα φίλτρα, για να αποφύγετε αυτό το οποίο εγώ µε σιγου-
ριά σας λέω ότι θα συµβεί.

Και επειδή πιστεύω ότι όλα αυτά γίνονται διότι θέλετε να απο-
φύγετε τον έλεγχο, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι ο έλεγχος
θα γίνει τελικά. Εάν δεν υιοθετήσετε την πρόταση που έκανε ο
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία διά του εισηγητή του, να υπάρ-
ξει έστω και τώρα -το είχαµε προτείνει από πέρυσι- µια επιτροπή
διακοµµατική, κάποιο παρατηρητήριο, τότε το µόνο που έχω να
πω είναι ότι ο έλεγχος θα γίνει έστω και εκ των υστέρων από µια
νέα προοδευτική κυβέρνηση η οποία θα αντικαταστήσει τη δική
σας Κυβέρνηση της αδιαφάνειας και της σπατάλης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον κ. Ανδριανό Ιωάννη από τη Νέα Δηµοκρατία.

Μισό λεπτό, κύριε Ανδριανέ, να ετοιµαστεί το Βήµα.
Μετά θα ακολουθήσει η κ. Αυγερινοπούλου, ο κ. Φάµελλος, ο

κ. Λιούπης και µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Σκυλακάκης, Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών.

Ορίστε, κύριε Ανδριανέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο το

Σώµα καλείται όχι απλώς να κυρώσει τις δύο αναφερόµενες στον
τίτλο συµβάσεις, τη σύµβαση δηλαδή χρηµατοδότησης και τη
δανειακή σύµβαση, αλλά πολύ περισσότερο και ευρύτερα να κυ-
ρώσει τόσο συµβολικά όσο και ουσιαστικά την έναρξη µιας νέας
και αισιόδοξης εποχής τόσο για την Ελλάδα όσο και για την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Η µεγαλύτερη κοινοτοπία σε περιόδους κρίσης, όπως αυτή
που διανύουµε σήµερα µε την πανδηµία του κορωνοϊού, είναι ότι
οι κρίσεις αποτελούν ταυτόχρονα κίνδυνο, αλλά αποτελούν και
ευκαιρία. Πίσω, όµως, από την κοινοτοπία αυτή κρύβεται µια µε-
γάλη αλήθεια, ότι η αποφασιστική αντιµετώπιση µιας κρίσης, η
τολµηρή και η υπεύθυνη υιοθέτηση και εφαρµογή όλων των ανα-
γκαίων και ώριµων θεσµικών µεταρρυθµίσεων και επιµέρους πο-
λιτικών επιτρέπει όχι µόνο την υπέρβασή της, αλλά και τη
θεµελίωση των απαραίτητων προϋποθέσεων για την ανάπτυξη,
την ευηµερία και την προκοπή της επόµενης µέρας.

Είναι γι’ αυτό εξαιρετικά σηµαντικό ότι µετά και την οδυνηρή
εµπειρία της ελληνικής κρίσης της προηγούµενης δεκαετίας που
δοκίµασε σκληρά την κοινωνία µας, αλλά και τη συνοχή ολόκλη-
ρου του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος, η Ευρωπαϊκή Ένωση ενώ-
πιον αυτής της νέας πρόκλησης της πανδηµίας αντελήφθη πλέον
-και µάλιστα εµφατικά- ότι η δυναµική και η αποφασιστική αλλη-
λεγγύη είναι µονόδροµος. Και σε αυτή την εξέλιξη η Ελλάδα µπο-
ρεί να περηφανεύεται ότι µε πρωτοβουλία του Έλληνα Πρωθυ-
πουργού και τη συµµετοχή οκτώ ακόµη Ευρωπαίων ηγετών προ-
τάθηκε τον Μάρτιο του 2020 η συγκρότηση ενός νέου συστήµατος
κοινού δανεισµού για την αντιµετώπιση των συνεπειών της κρίσης
και την οικοδόµηση της επόµενης µέρας. Είναι µια πρόταση που
οδήγησε στη θέσπιση του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας. 

Επίσης, µπορούµε να υπερηφανευόµαστε που η ελληνική πρό-
ταση για την αξιοποίηση αυτού του προγράµµατος ήταν από τις
πρώτες που υπεβλήθησαν και επαινέθηκε από τους ευρωπαϊκούς
φορείς και αξιωµατούχους για την πληρότητα και τον εµπεριστα-
τωµένο της χαρακτήρα. 

Άλλωστε δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι η Ελλάδα θα λάβει
από τον Μηχανισµό Ανάκαµψης τη µεγαλύτερη ενίσχυση ως
προς το ΑΕΠ σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, 30,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, από τα οποία τα 17,8 δισεκατοµµύρια αφορούν
µη επιστρεπτέες ενισχύσεις και τα 12,7 δισεκατοµµύρια αφορούν
δάνεια, ώστε µαζί και µε τη συµβολή του ιδιωτικού τοµέα οι συ-
νολικοί πόροι που θα κινητοποιηθούν θα υπερβούν τα 57 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. 

Αυτό το τεράστιο αναπτυξιακό ποσό συνεπάγεται βεβαίως και
την τεράστια ευθύνη της αποτελεσµατικής αξιοποίησής του για
την ανακούφιση των συνεπειών της κρίσης της πανδηµίας, αλλά
και της προηγούµενης µακράς κρίσης των περασµένων δέκα
ετών, καθώς και για τη µετάβαση της χώρας σ’ ένα νέο αναπτυ-
ξιακό πρότυπο, του οποίου τα θετικά αποτελέσµατα στην απα-
σχόληση, την ανταγωνιστικότητα, τις ευκαιρίες για τους νέους
ανθρώπους, το επίπεδο των πραγµατικών µισθών, την ποιότητα
της καθηµερινότητας θα διαχέονται ισότιµα και αποτελεσµατικά
σε ολόκληρη την κοινωνία.

Στην κατεύθυνση αυτή είναι εξαιρετικά σηµαντική η ορθή επι-
λογή των προτεραιοτήτων αυτής της µεγάλης προσπάθειας. Η
χρηµατοδότηση ώριµων έργων θα ενισχύσει τις υλικές και άυλες
υποδοµές της χώρας, συνθήκη απαραίτητη για την ανταγωνιστι-
κότητα και τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. Ο ψηφιακός
µετασχηµατισµός, που ήδη αποτελεί ένα από τα µεγαλύτερα
στοιχήµατα της σηµερινής Κυβέρνησης, αλλάζει µέρα µε τη
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µέρα προς το καλύτερο τη ζωή των πολιτών και των επιχειρή-
σεων, µειώνοντας σηµαντικά και ουσιαστικά το κόστος της γρα-
φειοκρατίας και µετατρέποντας δυναµικά το κράτος από
δυνάστη σε αρωγό κάθε δηµιουργικής προσπάθειας. Η «πρά-
σινη» µετάβαση υπογραµµίζει την ανάγκη η Ελλάδα να κάνει ό,τι
της αναλογεί για την αντιµετώπιση του τεράστιου παγκόσµιου
προβλήµατος της κλιµατικής αλλαγής, τις συνέπειες του οποίου
ολοένα και περισσότερο βιώνουµε στη χώρα µας µε πυρκαγιές,
πληµµύρες, καταστροφές στην πρωτογενή παραγωγή, αλλά και
στις περιουσίες των πολιτών, αξιοποιώντας ταυτόχρονα ένα από
τα µεγαλύτερα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα που είναι το «πρά-
σινο» δυναµικό της πατρίδας µας.

Οι επενδύσεις στο κοινωνικό κράτος, στην υγεία, στην εκπαί-
δευση και τη δικαιοσύνη σε συνδυασµό µε τις βαθιές και ευρείες
µεταρρυθµίσεις που µε µεθοδικότητα προωθεί η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη στους κρίσι-
µους αυτούς τοµείς, ήδη οδηγούν τη χώρα στη σύγχρονη εποχή
σε ό,τι αφορά τόσο την καθηµερινότητα του πολίτη όσο και τη
διασφάλιση των προϋποθέσεων για µια ισχυρή και βιώσιµη ανά-
πτυξη µέσα από την προσέλκυση υγιών επενδύσεων από εγχώ-
ρια και διεθνή κεφάλαια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγάλο και φιλόδοξο αυτό
πρόγραµµα αποτελεί µια άνευ προηγουµένου ευκαιρία τόσο για
την Ευρώπη όσο και για την Ελλάδα, για την Ευρώπη γιατί µετά
την κρίση της προηγούµενης δεκαετίας, αλλά και την έξοδο του
Ηνωµένου Βασιλείου από την ευρωπαϊκή οικογένεια, η Ευρώπη
έχει την τελευταία ευκαιρία να αποδείξει έµπρακτα τόσο την αλ-
ληλεγγύη της όσο και την ικανότητα και αποτελεσµατικότητά της
να εγγυάται ένα µέλλον ευηµερίας και προκοπής για τα µέλη της,
για την Ελλάδα γιατί  µετά από πολλά και δύσκολα χρόνια µε το
πρόγραµµα αυτό έχουµε την τελευταία, τη µεγάλη ευκαιρία για
πολλές δεκαετίες να περάσουµε σε µια νέα εποχή ανάπτυξης,
να διασφαλίσουµε ένα καλύτερο µέλλον για τα παιδιά και τους
νέους της χώρας, να οικοδοµήσουµε ένα νέο κράτος που θα σέ-
βεται έµπρακτα τον πολίτη. 

Είναι ευτυχές που σ’ αυτή την εξαιρετικά κρίσιµη συγκυρία στο
τιµόνι της χώρας βρίσκεται η σηµερινή Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, που εγγυά-
ται και αποδεικνύει στην πράξη ότι αυτή την πολύτιµη ευκαιρία
δεν θα την αφήσουµε να πάει χαµένη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τώρα
τον λόγο στην κ. Διονυσία Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Μετά θα µιλήσει ο κ. Φάµελλος και µετά ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσακαλώτος.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτη φορά η Ευρωπαϊκή

Ένωση επέδειξε τόσο γρήγορα αντανακλαστικά στην αντιµετώ-
πιση µιας κρίσης. Πρώτη φορά τόσο γρήγορα για την αντιµετώ-
πιση της πανδηµικής κρίσης που προκάλεσε ο COVID-19 η
Ευρωπαϊκή Ένωση έλαβε υγειονοµικά µέτρα µέσα σε πλαίσιο
επιστηµονικότητας και αλληλεγγύης, δηµιουργώντας µια αί-
σθηση ασφάλειας στον Ευρωπαίο πολίτη και για πρώτη φορά η
Ένωση δηµιούργησε τόσο γρήγορα έναν ενιαίο µηχανισµό στή-
ριξης και ανοικοδόµησης της οικονοµίας των κρατών - µελών της
για τη µετά την COVID-19 εποχή. Με την υιοθέτηση ενός Ευρω-
παϊκού Ταµείου Διάσωσης και τώρα του Ευρωπαϊκού Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, η Ευρώπη ωριµάζει, εµπεδώνε-
ται και στέκεται αντάξια των προσδοκιών των πολιτών της και
δίνει µια αποφασιστική απάντηση στην οικονοµική ύφεση που δη-
µιουργήθηκε στον ευρωπαϊκό χώρο, αλλά και παγκοσµίως. 

Η Ελλάδα βρίσκεται στην πρωτοπορία αυτής της δράσης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τον Μάρτιο του 2020 µε πρωτοβουλία του
Πρωθυπουργού µας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη και τη συµµετοχή
οκτώ ακόµα Ευρωπαίων ηγετών προτάθηκε η ανάπτυξη ενός
νέου συστήµατος κοινής ευρωπαϊκής χρηµατοδότησης, προκει-
µένου να αντιµετωπιστούν οι οικονοµικές συνέπειες της πανδη-
µίας και να καταστεί εφικτή η οικοδόµηση της επόµενης µέρας

σε στέρεες και κυρίως ισότιµες βάσεις µεταξύ των κρατών -
µελών. 

Όπως και µε την πρόταση για το ψηφιακό «πράσινο» πιστοποι-
ητικό για τον τουρισµό, και αυτή η πρόταση του Έλληνα Πρωθυ-
πουργού εισακούστηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ως αποτέλεσµα εκείνης της πρωτοβουλίας σήµερα ψηφίζουµε
στο Ελληνικό Κοινοβούλιο την κύρωση δύο συµβάσεων µεταξύ
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αφ’ ενός και της Ελλάδας αφ’ ετέ-
ρου, της σύµβασης χρηµατοδότησης και της δανειακής σύµβα-
σης, οι οποίες πλέον αποκτούν ισχύ νόµου. Τις συµβάσεις αυτές
η χώρα µας τις υπογράφει πρώτη ανάµεσα σε όλα τα κράτη -
µέλη. Άλλωστε η Ελλάδα ήταν και από τις πρώτες χώρες που συ-
νέταξε και υπέβαλε το εθνικό σχέδιο, το «Ελλάδα 2.0», το οποίο
ενεκρίθη αµέσως από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Η άµεση έγκριση του ελληνικού σχεδίου από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή χωρίς αµφισβητήσεις, χωρίς αστερίσκους και η συµ-
βολική παρουσία της ίδιας της Προέδρου της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, της κ. Φον ντερ Λάιεν στη χώρα µας, δείχνουν ότι το
σχέδιο «Ελλάδα 2.0» που υπέβαλε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είναι
ένα σχέδιο ορθό, σύγχρονο και σε απόλυτη αρµονία µε τις προ-
τεραιότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την Ευρώπη του µέλ-
λοντος και για την Ελλάδα του µέλλοντος.

Η σηµερινή είναι µια ιστορική µέρα για την Ελλάδα. Με την κύ-
ρωση αυτών των συµβάσεων η χώρα µας θα λάβει από τον Μη-
χανισµό Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας τη µεγαλύτερη σε
ποσοστό του ΑΕΠ ενίσχυση στην Ευρώπη ύψους περί τα 30,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Συνολικά µαζί µε τη συµβολή του ιδιωτικού
τοµέα και το νέο ΕΣΠΑ αναµένεται να εισρεύσουν στη χώρα µας
έως το 2026 περί τα 57 δισεκατοµµύρια ευρώ, ποσό άνευ προ-
ηγουµένου, προοριζόµενο να βελτιώσει καθοριστικά σηµαντικές
υποδοµές της χώρας και να δώσει σπουδαία ώθηση στις επεν-
δύσεις. Αν τόσο ο δηµόσιος όσο και ο ιδιωτικός τοµέας κατορ-
θώσουν να απορροφήσουν τα διαθέσιµα κονδύλια από το Ταµείο
Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης, αναµένουµε να δηµιουργηθεί
στη χώρα αύξηση της απασχόλησης κατά 4% και άνω των εκατόν
ογδόντα χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας. 

Βασικοί πυλώνες του σχεδίου είναι η «πράσινη» οικολογική µε-
τάβαση και ο ψηφιακός µετασχηµατισµός, καθώς και άλλοι ση-
µαντικοί τοµείς όπως η υγεία, η εκπαίδευση, η δικαιοσύνη και το
δίκτυο κοινωνικής προστασίας.

Στηριζόµενο στην ευρωπαϊκή «πράσινη» συµφωνία και σε
σειρά σηµαντικών διεθνών και ευρωπαϊκών κειµένων, αλλά και
σε σηµαντικές µελέτες ειδικών επιστηµόνων και επαγγελµατικών
φορέων, το εθνικό σχέδιο «Ελλάδα 2.0» προβλέπει σηµαντικά
κονδύλια, µεταξύ άλλων για έργα για το περιβάλλον και αποτελεί
το βασικό µας όπλο για την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης
και τη δηµιουργία µιας έξυπνης, βιώσιµης, µηδενικού άνθρακος
οικονοµία της χώρας.

Ανάµεσα στις εµβληµατικές δράσεις που αναµένεται να χρηµα-
τοδοτηθούν κατ’ αρχάς συγκαταλέγονται το νέο εθνικό σχέδιο
αναδάσωσης, δράσεις για την προστασία της βιοποικιλότητας, η
ίδρυση του εθνικού συστήµατος µόνιµης παρακολούθησης ειδών
και βιοτόπων, η επιτήρηση των προστατευόµενων ειδών, το πρό-
γραµµα προστασίας εµβληµατικών µνηµείων από την κλιµατική
αλλαγή, η διασύνδεση των νησιών µας, το δίκτυο ηλεκτροφόρτι-
σης για τα ηλεκτρικά οχήµατα, εκτεταµένο πρόγραµµα ενεργει-
ακής αναβάθµισης δηµοσίων και ιδιωτικών κτηρίων, δράσεις
αντιµετώπισης της ενεργειακής φτώχειας, µεταρρύθµιση του πο-
λεοδοµικού σχεδιασµού που καταλαµβάνει τα τέσσερα πέµπτα
της χώρας, αγροπεριβαλλοντικά έργα, αξιοποίηση των ιαµατικών
πηγών µας, αρδευτικά και αντιπληµµυρικά έργα, υποδοµές δια-
χείρισης υδάτων και διαχείρισης υγρών αποβλήτων, υπογειοποί-
ηση του δικτύου ηλεκτρικού ρεύµατος σε αστικές και δασικές
περιοχές για την αποτροπή πυρκαγιών και την προστασία από
ακραία καιρικά φαινόµενα, µεγάλες επενδύσεις σε υποδοµές και
εξοπλισµό για την πολιτική προστασία, για την πρόληψη και αντι-
µετώπιση των φυσικών καταστροφών, καθώς και ένα µεγάλο κοµ-
µάτι ψηφιακών υποδοµών, τεχνητής νοηµοσύνης, νέων
τεχνολογιών στην υπηρεσία του περιβάλλοντος, της δηµόσιας
υγείας και του κλίµατος.

Με αυτά τα έργα, αγαπητοί συνάδελφοι, θωρακίζουµε την Ελ-
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λάδα, προστατεύουµε την Ελλάδα, αλλάζουµε την εικόνα της
χώρας µας σήµερα. Πολλά από αυτά τα έργα αφορούν και στον
Νοµό Ηλείας, αλλά και στην ευρύτερη ελληνική περιφέρεια όπου
θα χρηµατοδοτηθούν σπουδαία δηµόσια έργα και ιδιωτικές επεν-
δύσεις. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αποστείλω ένα µήνυµα προς όλους
τους συµπολίτες µας, ότι αυτό το χρηµατοδοτικό πακέτο δεν
είναι για τους λίγους όπως ακούγεται, είναι για όλους, γιατί µέσα
από τις δράσεις του θα ωφεληθούν οριζόντια όλες οι τοπικές κοι-
νωνίες και η καθηµερινότητα όλων µας θα αναβαθµιστεί, αλλά
και γιατί όλοι όσοι διαθέτουν ένα καλό επιχειρηµατικό σχέδιο
µπορούν µε τους υφιστάµενους πλέον χρηµατοδοτικούς µηχα-
νισµούς που έχουµε στη διάθεσή µας µε διαφάνεια και µε αντι-
κειµενικά κριτήρια να το χρηµατοδοτήσουν.

Το εθνικό σχέδιο «Ελλάδα 2.0» εµπεριέχει κάλεσµα προς όλες
τις παραγωγικές δυνάµεις του τόπου να µετάσχουν ενεργά στην
υλοποίησή του. Με τη σύµπραξη όλων θα καταφέρουµε να αξιο-
ποιήσουµε αυτή τη σπουδαία ευκαιρία που δίνεται σήµερα στη

χώρα µας.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, την
κ. Αυγερινοπούλου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω νοµοτεχνικές βελτιώσεις
για να ενταχθεί η τροπολογία που κατατέθηκε χθες. Στον τίτλο
του σχεδίου νόµου προστίθενται οι λέξεις «και άλλες διατάξεις»
και τα άρθρα της τροπολογίας τίθενται πριν από το άρθρο τρίτο
µε τίτλο: «Έναρξη ισχύος».

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Θεόδωρος Σκυλακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Θα διανε-
µηθούν στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες.

Τον λόγο έχει ο κ. Σωκράτης Φάµελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα
ακολουθήσει ο κ. Τσακαλώτος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μπουκώρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Λιούπης, µετά ο κ. Σκυλακάκης, Ανα-
πληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, και ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. Ελπίζω να µην
υπάρξουν παρεµβάσεις για αλλαγές στη σειρά που ανακοινώ-
θηκε.

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να πω την αλήθεια, ακούγοντας τον κ. Σκυλακάκη για τις νο-

µοτεχνικές, φοβήθηκα, κύριε Αναπληρωτά, µήπως µπουν τροπο-
λογίες όπως µπήκαν χθες από την Κυβέρνηση και δεν
µπορούσαµε να σταµατήσουµε µέχρι τις 11 η ώρα το βράδυ να
ψηφίζουµε τροπολογίες Υπουργείων.

Ας µείνουµε, όµως, στη συζήτηση για το Ταµείο Ανάκαµψης,
που πιστεύουµε ότι πρέπει να γίνει σοβαρά. Άκουσα προηγου-
µένως την αγαπητή συνάδελφο από τον Νοµό Ηλείας και Πρό-
εδρο της Επιτροπής Περιβάλλοντος να λέει ότι το Ταµείο
Ανάκαµψης είναι για όλους. Έχει δηµιουργηθεί ένα ερώτηµα σε
όλους εµάς που παρακολουθήσαµε τη διαδικασία την πολύ µικρή
και γρήγορη που έγινε: Αν το Ταµείο Ανάκαµψης είναι για όλους,
για ποιον λόγο η Κυβέρνηση διάλεξε να µην καλέσει φορείς στη
Βουλή; Για ποιον λόγο διάλεξε να µη γίνει συζήτηση αναλυτική
στις επιτροπές; Για ποιον λόγο δεν παρουσίασε το Ταµείο Ανά-
καµψης πρώτα απ’ όλα στους παραγωγικούς φορείς, σε κάποια
αναπτυξιακά συνέδρια, σε µια διαδικασία δηµόσιου διαλόγου; Αν
από την άλλη µεριά είναι διαφανές -γιατί και αυτό το άκουσα
στην τοποθέτηση- για ποιον λόγο δεν ήρθε ολόκληρο στη Βουλή;
Για ποιον λόγο οι χιλιάδες σελίδες του είναι στα αγγλικά και πρέ-
πει να τις βρούµε στο παράρτηµα ενός link σε ένα site; Για ποιον
λόγο την ώρα που συνεδρίαζαν οι επιτροπές της Βουλής ήρθε
πρόσθετο υλικό που δεν είχε έρθει είτε από λάθος κάποιου είτε
από επιλογή κάποιου;

Άρα το Ταµείο Ανάκαµψης έτσι όπως το φτιάχνει για την Ελ-
λάδα η κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν είναι για όλους και δεν είναι
διαφανές. Έχει γίνει ξεκάθαρο ότι υπάρχει ένα πρόβληµα δια-
βούλευσης και διαφάνειας. Για ποιον λόγο έπρεπε να ψάχνουµε
τις αναρτήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για να βρούµε τι είχε
υποβάλει ο κ. Σκυλακάκης; Δεν το είχε απαντήσει ο κ. Σκυλακά-
κης. Δεν µας έχει πει για ποιον λόγο η ελληνική Βουλή και η ελ-
ληνική κοινωνία έπρεπε να ψάχνουν τις αναρτήσεις της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και να ψάχνουµε να βρούµε την τελευ-
ταία στιγµή στο διαδίκτυο τι αλλαγές έχει σκοπό να κάνει. Θα τα
πούµε και σήµερα εδώ. 

Και όλα αυτά -θέλω να το πω γιατί άκουσα τον εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας, είπε κάτι το οποίο δεν είναι αληθές ο κ. Ρου-
σόπουλος- όταν η προηγούµενη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε
εξασφαλίσει στη χώρα αναπτυξιακό σχέδιο, το «GROWTH
STRATEGY», µε επικαιροποίηση το 2019, µε έγκριση των θε-
σµών, µε την κλιµατική στρατηγική µέσα, είχε εξασφαλίσει απε-
ξάρτηση από τα µνηµόνια, είχε εξασφαλίσει αποθεµατικό και µια
σειρά από µεγάλες εκσυγχρονιστικές µεταρρυθµίσεις που βοη-
θούσαν την Ελλάδα στη βιωσιµότητά της στον ευρωπαϊκό και
παγκόσµιο ανταγωνισµό, τα οποία παγώνει αυτή η Κυβέρνηση.
Άρα είχατε κληρονοµιά και την καταστρέφετε.

Για ποιον λόγο δεν γίνεται η συζήτηση; Πρώτα απ’ όλα γιατί
δεν έχει τις ίδιες δηµοκρατικές ανησυχίες η Νέα Δηµοκρατία που
έχουµε όλοι µας. Θεωρεί το κράτος ιδιοκτησία της και θεωρεί
ότι µπορεί να αποφασίζει και να διατάζει. Το δεύτερο είναι ότι αν
έχεις διαφάνεια δεν µπορείς να κάνεις τακτοποίηση «ηµετέρων»
Το ξέρουµε, το µάθαµε δυστυχώς µε τη χρεοκοπία του ελληνικού
κράτους αρκετά πρόσφατα. Γι’ αυτό και δεν θέλετε και σχέδιο
αναπτυξιακό. Έχετε όµως σχέδιο. Το σχέδιο είναι να τακτοποι-
ηθούν οι «ηµέτεροι», να βοηθήσετε τα πολύ µεγάλα και πιθανώς
παρασιτικά ως προς τον κρατικό προϋπολογισµό µοντέλα οικο-
νοµίας να πάρουν και άλλα από το κράτος είτε περιουσία είτε
λεφτά και να γίνουν µεγαλύτεροι και οι φτωχοί να γίνουν φτωχό-
τεροι. Αυτό το έχει διατυπώσει και γραπτά ο κ. Σκυλακάκης.

Είναι όµως και βαθιά αντιεπιστηµονικό αυτό που κάνετε, διότι
δεν έχετε σχεδιασµό όπως προβλέπουν οι παγκόσµιοι οργανι-
σµοί. Και ο ΟΗΕ το έχει πει από το σχέδιο «LOCAL AGENDA» και
µε τους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης. Είναι διατυπωµένο και επι-
στηµονικά. Εσείς, όµως, το αρνείστε, διότι αυτήν τη στιγµή δεν
έχετε καν επιλέξει ποιοι κλάδοι έχουν προτεραιότητα, οι οικονο-
µικοί κλάδοι έχουν προτεραιότητα, ποιες κοινωνικές οµάδες θέ-
λουν στήριξη. Δεν το έχετε πει. Γι’ αυτό και δεν θέλετε να έχετε
παρουσία των κοινωνικών φορέων, γι’ αυτό και δεν θέλετε και να
κινητοποιήσετε την επιχειρηµατικότητα. Αλλιώς θα την βάζατε
να συµµετέχει στον σχεδιασµό.

Και µέσα σε όλα αυτά δηµιουργείτε και σοβαρές αντιδραστι-
κές µεταρρυθµίσεις. Αυτό είναι σχέδιό σας. Θέλω να είµαι ειλι-
κρινής, να µιλώ ξεκάθαρα. Ψάξαµε µέσα στους πυλώνες που
είναι τα παραρτήµατα ουσιαστικά του «Ελλάδα 2.0» και βρήκαµε:
Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων, Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων. Αυτά δεν
µας τα είχατε πει τον Απρίλιο. Μας τα κρύψατε. Τα ψάξαµε και
τα βρήκαµε εµείς τώρα. Δεν είναι καν στα κείµενα τα οποία
έχουµε εδώ. Για ποιον λόγο; Η Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων είναι
κάτι το οποίο σταµάτησε η συζήτηση µε τους Θεσµούς που εί-
χαµε µέχρι το 2015, 2016 και γιατί είχε από πίσω ως στόχο την
ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών νερού. Στο µεσοπρόθεσµο έχετε
έσοδα από την πώληση ΕΥΔΑΠ - ΕΥΑΘ και έχει ήδη ανακοινώσει
ήδη ο γενικός γραµµατέας αποβλήτων ότι σχεδιάζετε ιδιωτικο-
ποίηση και των ΔΕΥΑ. Έχετε ενηµερώσει τις ΔΕΥΑ ότι θα τις ιδιω-
τικοποιήσετε; Έχετε πει στους δήµους ότι θα ιδιωτικοποιήσετε
το νερό; Για ποιον λόγο κάνετε Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων, ενώ κα-
ταργήσατε την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων; Ρυθµιστική Αρχή
Αποβλήτων: Τι σηµαίνει ρυθµιστική αρχή αποβλήτων και για
ποιον λόγο χρειάζεται; Για να διαχειρίζεται ιδιωτικοποιηµένες εγ-
καταστάσεις διαχείρισης αποβλήτων; Και ιδιωτικοποιηµένη δια-
χείριση αποβλήτων; Άρα θα πουλήσετε και τη διαχείριση
αποβλήτων;

Τι άλλο έχετε µέσα στα κρυφά ντοκουµέντα του Ταµείου Ανά-
καµψης; Έναν νέο ειδικό λογαριασµό για τις ΑΠΕ. Τι είναι αυτός
ο ειδικός λογαριασµός για τις ΑΠΕ, ενώ έχουµε ήδη λογαριασµό
που τον χρεοκόπησε ο κ. Χατζηδάκης, ενώ τον πήρε πλεονασµα-
τικό από τη δική µας κυβέρνηση; Σηµαίνει ένα νέο χαράτσι στους
καταναλωτές; Και για ποιον λόγο να υπάρχει ένας δεύτερος λο-
γαριασµός αφού έχουµε ήδη έναν; Και για ποιον λόγο ξεκινήσατε
αυτή την απελευθέρωση αγοράς στις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας που οδήγησε σε έντονες συγκρούσεις σε όλη την περιφέ-
ρεια, οι γαλάζιοι περιφερειάρχες να στέλνουν γράµµατα στον κ.
Σκρέκα ότι αρνούνται τα έργα, που είναι απαραίτητα πολλά από
αυτά για την πράσινη µετάβαση, αλλά γίνονται χωρίς σχέδιο. Το
αποτέλεσµα είναι να αρχίσετε τώρα να βάζετε την εγγυητική, ένα
κόφτη στη διαδικασία αυτής της πράσινης µετάβασης, ενώ τι
συµβαίνει στην αγορά ενέργειας; Χειραγώγηση των τιµών ενέρ-
γειας καταγγέλλει η βιοµηχανία, αισχροκέρδεια καταγγέλλουν οι
καταναλωτές και η Ελλάδα είναι πρώτη σε χονδρική τιµή ενέρ-
γειας στην Ευρώπη. Έχει φτάσει µέχρι 130 ευρώ η µεγαβατώρα
τον Ιούλιο. Από τις 5 Αυγούστου έχουµε πληροφόρηση ότι αυτή
η απελευθέρωση της ενέργειας -είναι η δική σας µετάβαση αυτή-
θα οδηγήσει σε αύξηση µε ρήτρα χονδρικής τιµής στη ΔΕΗ.
Πόση θα είναι αυτή η αύξηση; Θα την αντέξει η ελληνική οικονο-
µία; Ήδη υπάρχουν σοβαρότατες αντιθέσεις. Βλέπετε λοιπόν ότι
έχετε σχέδιο, µόνο που αυτό το σχέδιο είναι εις βάρος των συµ-
φερόντων και της ελληνικής οικονοµίας και της ελληνικής κοινω-
νίας. 

Και υπάρχει και ένα άλλο µεγάλο πρόβληµα, που οφείλω να
πω, στον σχεδιασµό. Επειδή έχετε κάνει ένα shopping list, δη-
λαδή µια λίστα αγορών, πρακτικά ο κ. Σκυλακάκης λειτουργεί ως
εξής: συλλέγει ό,τι προτάσεις έχει η αγορά και όσους θέλετε να
συνοµιλήσετε, τα βάζει σε µια λίστα -δεν υπάρχει αρχή και τέλος,
προγραµµατισµός, ιεράρχηση- και από κει και µετά το δηµόσιο
λειτουργεί ως γκρουπιέρης, µοιράζει δηλαδή. Είτε µοιράζει πε-
ριουσία, είτε µοιράζει χρηµατοδοτήσεις, είτε µοιράζει υποδοµές,
είτε µοιράζει νέες επενδύσεις στους δικούς του, του συστήµατος
εξουσίας του Μαξίµου όµως, όχι σε οποιουσδήποτε άλλους. 

Και πώς φαίνεται αυτό το έλλειµµα; Από το ότι δεν υπάρχει
καµία περιφερειακή διάσταση στο σχέδιο. Παράδειγµα -και θα
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κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- η Θεσσαλονίκη. Η Θεσσαλονίκη
απουσιάζει πλήρως από τον σχεδιασµό του Ταµείου Ανάκαµψης
της Νέας Δηµοκρατίας. Αντιθέτως, στη Θεσσαλονίκη σοβαρά
αναπτυξιακά έργα, που είχαν δροµολογηθεί από την Κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ, έχουν «παγώσει». Παράδειγµα: Διαµετακοµιστικό
Κέντρο Εµπορίου. Όπως εδώ στο Θριάσιο προχωρούσε και προ-
χωράει το διαµετακοµιστικό κέντρο, προχωρούσε και εκεί στο
στρατόπεδο Γκόνου στα δυτικά της πόλης, που πρέπει να την
αναβαθµίσουµε εκείνη την περιοχή και περιβαλλοντικά και ως
υποδοµές και ως εργασία. Σταµατάει το διαµετακοµιστικό κέν-
τρο. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι η εξωστρέφεια και η λειτουρ-
γικότητα του λιµανιού της Θεσσαλονίκης και η ανοιχτή µατιά του
λιµανιού Θεσσαλονίκης προς τα Βαλκάνια, το να λειτουργήσει
δηλαδή η πόλη όπως τη σχεδίασε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ως
διαµετακοµιστικός, ενεργειακός και εµπορικός κόµβος των Βαλ-
κανίων, ακυρώνεται. 

Όχι µόνο λοιπόν ακυρώνονται και «παγώνουν» µεγάλα σχέδια
τα οποία είχε προγραµµατίσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
µαθαίνουµε ότι ακόµα και η µελέτη σιδηροδροµικής σύνδεσης
του λιµανιού µε το υπόλοιπο σιδηροδροµικό δίκτυο σταµατάει,
έχει ακυρωθεί, η οποία είχε ανατεθεί επί της Κυβέρνησής µας.
Άρα περιορίζονται και τα εργαλεία οικονοµίας και ανάπτυξης που
είχαµε ήδη προγραµµατίσει, που είχαν µέσα και περιβαλλοντική
διάσταση, η σιδηροδροµική σύνδεση παραδείγµατος χάριν, και
είχαν και αναπτυξιακή και µε το µάτι στα Βαλκάνια, αξιοποιώντας
προφανώς και τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Όλα αυτά λοιπόν καταργούνται και η Θεσσαλονίκη δεν έχει
ούτε ένα έργο, ούτε µία πρόβλεψη για χρηµατοδότηση, για επέν-
δυση, για τροφοδότηση της τοπικής αγοράς, για δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας, για την «πράσινη» µετάβαση, για την κλι-
µατική ουδετερότητα. Αντιθέτως, µαθαίνουµε ότι καταργείται ο
φορέας του Θερµαϊκού κόλπου, ιδιωτικοποιούνται τα απορρίµ-
µατα, ιδιωτικοποιείται το νερό, ιδιωτικοποιείται η περιφερειακή
οδός η οποία για να κατασκευαστεί κόβονται και 70 στρέµµατα
από το Σέιχ Σου, που ήταν και προστατευόµενο κι αναδασωτέο. 

Αυτή λοιπόν είναι η λογική της Κυβέρνησης: ένα shopping list
και η Κυβέρνηση να διαχειρίζεται χρηµατοδοτήσεις ως γκρου-
πιέρης του ιδιωτικού τοµέα, να τα µοιράζει. Αλλά η Ελλάδα µένει
πίσω. Μένει πίσω στην ανάπτυξη, µένει πίσω στην κοινωνική συ-
νοχή. Και καταντάει τελικά το σχέδιο αυτό -που είναι πραγµατικό
αλλά άδικο αυτό το σχέδιο της Κυβέρνησης, υπάρχει, αλλά είναι
άδικο- να αφήνει και την Ελλάδα να µείνει πίσω στον ανταγωνι-
σµό και στην επόµενη µέρα της Ευρώπης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κλείστε, κύριε Φά-
µελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όπως καταλαβαίνετε -και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε- ο λόγος για τον οποίον εµείς ζητάµε να γίνει
αυτή η συζήτηση φανερά είναι γιατί χρειάζονται να µπουν µέσα
τα επιστηµονικά εργαλεία, να µπει µέσα η ανάγκη της κλιµατικής
µετάβασης και της κλιµατικής ουδετερότητας, να µπει µέσα η
ανάγκη όλα αυτά να γίνουν µε δηµοκρατία και δικαιοσύνη. Διότι
δυστυχώς η Νέα Δηµοκρατία µάς αφήνει πίσω και ως προς τα
νέα στοιχεία του παγκόσµιου ανταγωνισµού και των µεγάλων επί-
δικων της ζωής µας, αλλά µας αφήνει πίσω και όσον αφορά τα
θέµατα της δηµοκρατίας και της δικαιοσύνης. Γιατί και στην οι-
κονοµία υπάρχει θέµα δηµοκρατίας και δικαιοσύνης. Και η Νέα
Δηµοκρατία έχει επιλέξει την άδικη πλευρά της οικονοµίας, αλλά
και τη λιγότερο δηµοκρατική, την αδιαφανή διαχείριση των
πόρων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τώρα
τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ.
Τσακαλώτο. Μετά θα µιλήσει, όπως είπαµε, ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μπουκώρος. 

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν µπω στη βασική µου οµιλία θα ήθελα να ευχαριστήσω τον

κ. Σταϊκούρα που παρέθεσε τα στοιχεία για όσα πέτυχε ο ΣΥΡΙΖΑ
για τη µείωση της φτώχειας κατά τέσσερις µονάδες, της υλικής
στέρησης κατά οκτώ µονάδες, τη µείωση των ανισοτήτων σε

ιστορικά χαµηλά, γιατί βέβαια τα στοιχεία που παρέθεσε αφο-
ρούν τα έτη 2015 - 2019. Αυτό φαίνεται στον πίνακα που κατέ-
θεσε ο Αλέξης Χαρίτσης, δεν φαίνεται στον πίνακα που κατέθεσε
ο κ. Σταϊκούρας, αλλά θα δείτε ότι λέει ρητά ότι µιλάµε για στοι-
χεία του 2019.

Είναι σαν να τον είχα καλέσει τον κ. Σταϊκούρα σε τραπέζι στην
Πρέβεζα που θα µαγείρευα εγώ και θα καλούσα φορείς, θα είχα
πάρει και σπεσιαλιτέ, τσαλαφούτι από την Άρτα, ντοµάτες πρώι-
µες από την Πρέβεζα, απέναντι από το Μπεργαντί φέτα, θα είχα
µαγειρέψει γάµπαρες και κουτσοµούρες από τον Αµβρακικό, θα
είχα πάρει και ένα ψαρονέφρι -γιατί ξέρω ότι στη Λαµία το ψάρι
φτάνει µέχρι το ψαρονέφρι, δεν έχει περισσότερο- και θα τον πα-
ρακαλούσα τον κ. Σταϊκούρα να µε βοηθήσει, για να δείξει ότι
είναι ταπεινός άνθρωπος, να τα φέρει στα πιάτα στο τραπέζι και
έντροµος φτάνοντας θα άκουγα να λέει «είναι κάτι που ετοίµασα
εγώ και ο κ. Τσακαλώτος. Εγώ και ο Ευκλείδης σάς ετοιµάσαµε
αυτά τα φαγητά». Πολύ φοβάµαι ότι µπορεί να είναι λίγο χειρό-
τερο το παράδειγµά µου, ότι δεν κατάλαβε την οδηγία µου ο κ.
Σταϊκούρας απλώς να πάει τα φαγητά στο τραπέζι, να τα έβαζε
λίγο στο φούρνο και να στεγνώσανε. Ή µπορεί να είναι ακόµη
χειρότερα, γιατί αργότερα µπορεί να τα καρβουνιάσει κιόλας.
Άρα πολύ τον ευχαριστώ και θα επανέλθω και στο στέγνωµα και
στον κίνδυνο να καρβουνιάσουν κάποια φαγητά.

Η µεγάλη εικόνα είναι τι λέτε εσείς και τι λέµε εµείς για το τι
έχει αλλάξει στον κόσµο µετά από το 2009. Αυτό θα έπρεπε να
ήταν η βάση: Έχει αλλάξει κάτι, δεν έχει αλλάξει κάτι; Ξέρετε,
σε κάθε κρίση του καπιταλισµού το «FINANCIAL TIMES» συνεχώς
έχει τον τίτλο «είµαστε όλοι τώρα κεϋνσιανοί». Όλοι αυτοί που
µας λέγανε -ο κ. Σκυλακάκης θα το θυµάται γιατί είναι από τους
πρώτους- ότι το κράτος δεν µπορεί να παρέµβει, ότι το κράτος
δεν µπορεί να επιλέγει επενδύσεις, ότι σε λιτότητα, ακόµα και
στεγνή σφιχτή δηµοσιονοµική πολιτική µπορεί να έχει επεκτατι-
κές οικονοµικές πολιτικές, ξαφνικά όταν αφορά τις οικονοµίες
τους σε µια κρίση βρίσκουν ότι το κράτος µπορεί να έχει κάποιο
ρόλο. Και τώρα το κράτος έχει ρόλο σχεδόν σε όλες τις οικονο-
µίες, όχι µόνο για τα οικονοµικά θέµατα, αλλά και για την υγεία
και για την κλιµατική αλλαγή.

Το µεγάλο ζήτηµα για τα επόµενα δέκα χρόνια είναι πόσο
βαθιά θα είναι αυτή η αλλαγή, πόσο ριζικά θα φύγουµε από το
µοντέλο που υποστηρίξατε εσείς -και δυστυχώς υποστηρίξατε
και εσείς, κύριε Καµίνη, και ο δικός σας χώρος για παραπάνω
από ό,τι έπρεπε-, πόσο µεγάλη θα είναι αυτή η αλλαγή, πόσο ρι-
ζική θα είναι αυτή η αλλαγή. Λόγω της αλλαγής, έχει δίκιο ο κ.
Σταϊκούρας, και το είχα πει -δεν ξέρω γιατί είπε ότι επιµένουµε
εµείς ότι δεν θα έχει ανάπτυξη, το είχα πει πριν από δύο µήνες
ότι είναι προφανές ότι θα υπάρχει ανάπτυξη- λόγω της αλλαγής
της πολιτικής, λοιπόν, δεν έχουµε τα αποτελέσµατα που είχαµε
το 2009 και µετά στην Ευρώπη. Και δεν έχουµε τα αποτελέσµατα
που ήταν ιστορικά χαµηλή η ανάκαµψη και στην Αµερική και στην
Ευρώπη από όλες τις άλλες µεγάλες υφέσεις. Δηλαδή αν δείτε
την ανάκαµψη µετά το 2010, κύριε Σκυλακάκη, θα δείτε ότι ήταν
πολύ χειρότερη η ανάκαµψη από προηγούµενες κρίσεις του ’70,
του ’29 και πάει λέγοντας. 

Άρα θα υπάρχει ανάκαµψη. Το µεγάλο ερώτηµα δεν είναι άρα
αν θα έχουµε 3,6% ή 4% όταν έχει πέσει τόσο πολύ το εισόδηµα,
έχει µια φυσική ανάκαµψη η οικονοµία, αλλά το ζήτηµα είναι
πόσο βιώσιµη και πόσο δίκαια θα είναι, πόσο θα κρατήσει και ποι-
οτικά στοιχεία. 

Και το µεγάλο ερώτηµα που θα σας θέτω, όπως και στον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο επειδή θα είναι ο επόµενος οµιλητής,
είναι το εξής. Αν σας έκανα το ερώτηµα τι έφταιγε από το µον-
τέλο πριν το 2009 είτε στην Ευρώπη είτε στην Ελλάδα, τι θα λέ-
γατε; Ποια πράγµατα θεωρείτε, µε όλη αυτή την ιστορία που
είναι πολύ χειρότερη για την Ελλάδα από άλλες χώρες, από όλη
αυτή την ιστορία τι µαθήµατα πήρατε, τι κατανοείτε; Μη µου
πείτε τώρα για την οικονοµία της γνώσης ή για τις µεγάλες τε-
χνολογικές προκλήσεις. Αυτά τα ακούω από το 1996, από την
πρώτη κυβέρνηση του κ. Σηµίτη, αυτά τα κλισέ ότι «είµαστε στην
οικονοµία της γνώσης», ότι «υπάρχουν καινούργιες τεχνολογίες».
Να µου πείτε πρακτικά τι έχετε αλλάξει, τι πρέπει να αλλάξει σ’
αυτή την οικονοµία. Να µην πάµε στην προ 2009 εποχή. Γιατί ξέ-
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ρετε ότι και πριν από το 2009 είχαµε ανάπτυξη και είδαµε τα απο-
τελέσµατα. 

Έχει αλλάξει ότι πρέπει η ανάπτυξη να γίνει ιδιοκτησία της
ίδιας της κοινωνίας; Όπως είπε πολύ καλά ο κ. Δραγασάκης πριν
από µένα, η συµµετοχή, η διαβούλευση µε τους φορείς, µε την
τοπική αυτοδιοίκηση δεν είναι µόνο θέµα δηµοκρατίας -είναι και
θέµα δηµοκρατίας- αλλά είναι και θέµα αποτελεσµατικότητας.
Αυτό έχει αλλάξει; Φαίνεται από το Ταµείο Ανάκαµψης ο τρόπος
που προσεγγίζετε, ότι έχετε αλλάξει σε αυτό; Θεωρείτε δηλαδή,
για να πάµε σε ένα άλλο οικονοµικό µοντέλο, ότι το πρώτο
πράγµα τουλάχιστον είναι να συζητήσουµε µε την κοινωνία, µε
τους φορείς -µε τα συνδικάτα, θα έλεγα εγώ, που δεν θα σας εν-
διαφέρει και τα κινήµατα- αλλά τέλος πάντων, µε κάποιους και
για λόγους αποτελεσµατικότητας; Αυτό έχει αλλάξει; Δεν φαίνε-
ται.

Δεν φαίνεται ούτε από την οµιλία του κ. Σταϊκούρα ούτε από
την οµιλία του κ. Σκυλακάκη προχθές στη Βουλή. Δεν ξέρω αν
απαντήσετε στον κ. Χαρίτση για τη διαφορά ανάµεσα σε εσάς
και τον κ. Ντράγκι, που δεν µπορείτε να πείτε ότι έχει µια φυσική
ροπή προς τον αριστερισµό, αλλά παρ’ όλα αυτά, κατέθεσε το
πρόγραµµα στη Βουλή πριν πάει στην Κοµισιόν. Το δικό σας µον-
τέλο είναι καλύτερο ή το µοντέλο του κ. Ντράγκι; Δικαιούµαι να
το ρωτήσω αυτό; Έχει κάποια έννοια αυτή η ερώτηση ή θεωρείτε
ότι µπορείτε να συνεχίσετε µε το επιτελικό κράτος, χωρίς να ρω-
τάτε;

Δεύτερη ερώτηση: Έχει αλλάξει κάτι από το 2009 που θεω-
ρείτε εσείς ότι πρέπει να το κοιτάξουµε για τις ανισότητες. Γι’
αυτό άρχισα µε αυτά που είπε ο κ. Σταϊκούρας στην αρχή. Επειδή
έρχεται και ο κ. Ρουσόπουλος, θα ρωτήσω και τον κ. Ρουσό-
πουλο: Τι άγχος έχετε για τις ανισότητες; Δηλαδή, αν σας ρω-
τούσα σε όλο το πεδίο της οικονοµικής - κοινωνικής πολιτικής
πριν από το 2009 και µετά, οι ανισότητες για σας είναι κυρίαρχο
ζήτηµα; Έχετε καταλάβει το βάθος των ανισοτήτων; Σας απα-
σχολεί; Αν σας απασχολούσε, δεν θα δικαιούµουν εγώ να πω
«βάλτε κάποιον στόχο για τον Gini, βάλτε κάποιον για το εισό-
δηµα του πάνω από το 6% µε το κάτω από το 6%».

Από πού φαίνεται ότι ενδιαφέρεστε για τις ανισότητες; Από
αυτά που είπε η κ. Ξενογιαννακοπούλου; Δηλαδή, πραγµατικά,
γιατί περάσετε αυτό το νοµοσχέδιο για το εργασιακό; Θεωρείτε,
δηλαδή, ότι αυτό το εργασιακό νοµοσχέδιο θα βοηθήσει στην
ανισότητα των µισθών; Με τη µη αύξηση, την αύξηση που κάνετε
στον κατώτατο µισθό, αυτό θα επηρεάσει την ανισότητα; Η µε-
γάλη τάση πριν από το 2009 και µετά, η συµπίεση του µεριδίου
της εργασίας και η αύξηση του µεριδίου του κεφαλαίου απαντά-
ται µε αυτό το Ταµείο Ανάκαµψης και όλα αυτά γύρω;

Λέω για το εργασιακό, γιατί το βάλατε µέσα ότι είναι από τις
µεγάλες µεταρρυθµίσεις. Όµως, από πού προκύπτει ότι ενδια-
φέρεστε για την κοινωνική ανισότητα των µισθών; Ο κ. Φάµελλος
πριν από λίγο σας είπε: «Από πού προκύπτει ότι ενδιαφέρεστε
για µια άλλη ανισότητα, την περιφερειακή ανισότητα;». Από πού
προκύπτει ότι έχετε ένα άγχος, όπως έχουν άγχος όλοι οι οικο-
νοµικοί και κοινωνικοί επιστήµονες τα τελευταία είκοσι χρόνια,
για τις ανισότητες που έχουν δηµιουργήσει και τις πολιτικές επι-
πτώσεις αυτών των περιφερειακών ανισοτήτων;

Στη Βρετανία -βορρά και νότο- και το Brexit, το Λονδίνο πόλος
οικονοµικός χρηµατοοικονοµικός. Τίποτα στον βορρά.

Αν θέλετε να καταλάβετε την πολιτική εξέλιξη στη Βρετανία τα
τελευταία δέκα - δεκαπέντε χρόνια, κοιτάξτε τις περιφερειακές
ανισότητες. Στη Γαλλία όχι βορρά - νότο, αλλά ανατολικά και δυ-
τικά, µε κάποιους πόλους ανάπτυξης στο Παρίσι, την Τουλούζη
και κάποιες άλλες πόλεις. Αν είσαι εργαζόµενος ή εργαζόµενη,
µεσαίος σε µια µικρή πόλη, εκεί που δεν υπάρχει πόλος ανάπτυ-
ξης, δεν είσαι πουθενά, κανένα µέλλον.

Αυτό το αντιµετωπίζει το Ταµείο Ανάκαµψης; Είναι κάτι που
µπορείτε να µου πείτε «ναι, έχεις δίκιο, Ευκλείδη, το καταλαβαί-
νουµε ότι αυτό είναι πρόβληµα και το αντιµετωπίζουµε αυτό
εδώ»;

Πάµε στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Δεν έχω καταλάβει. Εγώ
έχω καταλάβει ότι η απάντησή σας είναι ότι θα το λύσουν οι τρά-
πεζες, γιατί δεν µπορεί σοβαρός οικονοµολόγος να δεχθεί ότι θα
πάνε χρήµατα σε µη βιώσιµες επιχειρήσεις. Ελπίζω να µην πα-

ρεξηγώ την εξήγησή σας, να λέω καλά το επιχείρηµα που λέτε,
να µην το διαστρεβλώνω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και λίγο από τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
Μα, είναι προφανές ότι σε µια κρίση -πόσω µάλλον την ελλη-

νική κρίση, που άρχισε το 2010, δεν άρχισε µε την πανδηµία- θα
υπάρχουν πολλές επιχειρήσεις που τα κεφάλαιά τους τους δη-
µιουργούν πρόβληµα βιωσιµότητας. Άρα, µια στρατηγική που αν-
τιµετωπίζει αυτό θέλει να αντιµετωπίσει και µε χρηµατοδότηση,
αλλά και µε ειδικά εργαλεία -εκεί µίλησε πολύ ο κ. Δραγασάκης,
δεν είµαι αναγκασµένος να επαναλάβω τα επιχειρήµατα- σαν την
Επενδυτική Τράπεζα, σαν τις µικροπιστώσεις. Χρειάζονται βοή-
θεια οι επιχειρήσεις. Όντως µερικές µπορεί να µην είναι βιώσι-
µες, αλλά από αυτές που λέτε εσείς ότι είναι µη βιώσιµες,
µερικές µε βοήθεια όχι µόνο χρηµατοδότησης, στο µάρκετινγκ,
στην έρευνα, στο πώς µπορούν να κάνουν συγχωνεύσεις, µπο-
ρούν να γίνουν βιώσιµες.

Πού είναι αυτό στο Ταµείο Ανάκαµψης, στη δική σας στρατη-
γική; Το ξέρετε ότι το ΔΝΤ έχει συµβουλέψει τους τελευταίους
µήνες και έχει πει πόσο µεγάλο κίνδυνος είναι ότι τα κράτη-µέλη
του δίνουν λεφτά σε µεγάλες και λίγες επιχειρήσεις; Σηµειώνει
το ΔΝΤ: «Και δεν εννοούµε µόνο τις µεγάλες tech, δηλαδή την
«AMAZON», Facebook κ.λπ.. Λέµε σε όλες τις επιχειρήσεις «δια-
λέγετε τις µεγάλες επιχειρήσεις». Το ΔΝΤ τα λέει αυτά, όχι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Και λέει ότι αυτό είναι σε βάρος και της καινοτοµίας και
των επενδύσεων. Άρα το λέει για τα κράτη - µέλη, το λέει και για
σας, ότι αν πηγαίνουµε σε λίγες συνηθισµένες επιχειρήσεις δεν
θα έχουµε την καινοτοµία και τις επενδύσεις που χρειάζονται.

Τα στοιχεία αυτό δείχνουν, ότι τα τελευταία δέκα χρόνια, µετά
από το 2009 και οι δηµόσιες και οι ιδιωτικές επενδύσεις ως πο-
σοστό του ΑΕΠ είναι σε ιστορικά χαµηλά µε αυτό το µοντέλο που
θέλουµε εµείς να αλλάξουµε. Εγώ δεν έχω καταλάβει καν αν θέ-
λετε να το αλλάξετε ή έχετε άλλες προτεραιότητες.

Δεν γίνεται µε αυτά που είπα να δίνετε 80 - 90 εκατοµµύρια
για την έρευνα και την ανάπτυξη. Δεν γίνεται αυτό. Δεν γίνεται
για την υγεία να δίνετε 1,4 δισεκατοµµύριο για έξι χρόνια, δη-
λαδή 200 εκατοµµύρια περίπου, αν το διαιρέσουµε. Δεν δείχνετε
ότι έχετε κατανοήσει ότι κάτι άλλαξε µετά από το 2009 και µετά
από το 2019. Και το βασικό που έχει αλλάξει είναι ότι χρειαζόµα-
στε σχεδιασµό. Χρειαζόµαστε σχεδιασµό και πρόγραµµα, χρει-
αζόµαστε και προτεραιότητες. Κάνουµε οριζόντιες µειώσεις
φόρων ή οριζόντιες χρηµατοδοτήσεις και δεν ασχολούµαστε πού
θα πάνε οι χρηµατοδοτήσεις, πώς θα πάνε σε συγκεκριµένους
πόρους. Προφανώς, έχετε και εσείς κάποιες προτεραιότητες.
Εξάλλου, είχατε και template που έλεγε πού πρέπει να πάνε τα
λεφτά.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για µας -και επειδή είναι και ο Εκπρόσωπος του ΚΚΕ εδώ- αρ-

χίζεις µε τις ανισότητες όλων των ειδών. Θα µου πει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ ότι οι ανισότητες δηµιουργούνται
από τον καπιταλισµό και έχει απόλυτο δίκιο. Όσο υπάρχει καπι-
ταλισµός πάντα θα δηµιουργούνται ανισότητες, µε µια διαφορά
όµως. Πρώτον, ότι ξέρουµε ότι ρυθµίσεις και διαφορετικές αρ-
χιτεκτονικές µπορούν να αλλάξουν το επίπεδο των ανισοτήτων
και δεύτερον, ότι, όταν υπάρχουν λιγότερες ανισότητες, ενδυνα-
µώνεται ο κόσµος της εργασίας και τα µεσαία στρώµατα και µπο-
ρούν να διευρύνουν το πλαίσιο της οικονοµικής πολιτικής.

Γι’ αυτό λέω ότι οι προοδευτικές δυνάµεις αυτής της χώρας,
αρχίζοντας από όλων των ειδών τις ανισότητες -και δεν έχω µι-
λήσει για όλες, δεν έχω µιλήσει για τον πλούτο, δεν έχω µιλήσει
για την πρόσβαση στα κοινωνικά αγαθά- αρχίζοντας από αυτό,
φτιάχνεις και σχεδιάζεις εναλλακτικό οικονοµικό µοντέλο, ένα οι-
κονοµικό µοντέλο που θα αρχίσει να αντιµετωπίζει τις ανισότη-
τες, θα διευρύνει το πεδίο των δυνατοτήτων και θα φέρει µια πιο
βιώσιµη και πιο δίκαιη ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17923



νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο, παρακαλώ, για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να δώσω κάποιες άµεσες απαντήσεις και τα περισ-

σότερα θα τα πω στην οµιλία µου, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-
σωπε, του ΣΥΡΙΖΑ.

Το πρώτο είναι ότι πράγµατι σε περίοδο κρίσης γινόµαστε όλοι
κεϋνσιανοί, µε την έννοια της αύξησης ενεργούς ζήτησης. Σε πε-
ρίοδο ανάκαµψης, όµως, ο Κέυνς έλεγε ότι πρέπει να µαζευόµα-
στε. Πρέπει, δηλαδή, να προετοιµαζόµαστε για την επόµενη
κρίση, γιατί αν το κράτος ξοδεύει πολύ παραπάνω απ’ ό,τι έχει
και στην περίοδο της κρίσης και στην περίοδο της ανάκαµψης,
στη συνέχεια παθαίνει αυτά που πάθαµε εµείς.

Σε ό,τι αφορά το τι µάθαµε από το µοντέλο και επειδή κάνατε
µια αναφορά στις πολιτικές εξελίξεις στη Βρετανία, θα ήθελα να
αναρωτηθείτε -που σας είναι και πολύ οικεία- ποιες είναι οι πραγ-
µατικές πολιτικές εξελίξεις στη Βρετανία, τι συνέβη στο δικό σας
µοντέλο στη Βρετανία. Ήταν ατυχές αυτό που συνέβη στο οικο-
νοµικό σας µοντέλο στη Βρετανία και µάλιστα επί πολλές εκλο-
γικές αναµετρήσεις.

Εµάς, το µοντέλο µας είναι πολύ απλό: Εξωστρέφεια, «άσπρη»
οικονοµία, χαµηλή φορολογία, αύξηση της παραγωγικότητας.
Και επειδή είπατε για τις ανισότητες, το βασικότερο πρόβληµα
των εργαζοµένων, όταν έχουν να διαπραγµατευτούν για τις ανι-
σότητες, είναι η χαµηλή παραγωγικότητα. Διότι όταν έχουν χα-
µηλή παραγωγικότητα, έχουν χαµηλή ικανότητα
διαπραγµάτευσης και ξέρετε ποια ήταν η χώρα το 2019 µε τη χα-
µηλότερη παραγωγικότητα στην Ευρώπη; Το έχω εδώ. Είναι από
τη «MOODY’S», δεν νοµίζω να έχετε αντίρρηση για την αξιοπιστία
τους. Ελλάδα, τελευταία.

Αυτό το θεµελιώδες πρόβληµα ότι για να έχει ο εργαζόµενος
δυνατότητα διαπραγµάτευσης, πρέπει να έχει και αντίστοιχη πα-
ραγωγικότητα, που σηµαίνει να γίνονται και αντίστοιχες επενδύ-
σεις είναι το κλειδί αυτού του σχεδίου. Αυτό το σχέδιο, ορθώς
είπατε ότι µειώθηκαν οι επενδύσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
συντοµεύετε παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα τα πείτε στην
οµιλία σας. Εξάλλου, είναι και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
µετά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Τελειώνω µε αυτό.

Λέω ότι ορθώς είπατε ότι έπεσαν οι επενδύσεις µετά την
κρίση. Η Ελλάδα, όµως, στις µειωµένες επενδύσεις µετά την
κρίση είχε επί δέκα χρόνια το µισό από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.
Αυτό είναι το θεµελιώδες µας πρόβληµα.

Ολοκληρώνω, για να µην ταλαιπωρώ και τον κύριο Πρόεδρο,
λέγοντας ότι και εγώ ονειρεύοµαι να φτιάξω κόκορα µε σκορδα-
λιά στον φούρνο µε άσπρη µακαρονάδα και ένα ωραίο ελληνικό
τυρί και η σκορδαλιά να είναι από φουντούκι και ελπίζω να
έχουµε την ευκαιρία να το συζητήσουµε πολύ περισσότερο µε
επιτυχίες της Ελλάδας στα επόµενα χρόνια και όχι µε αποτυχίες.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο, παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Τσακαλώτος
έχει τον λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Σκυλακάκη, για τον Κέυνς,
έτσι είναι όπως τα λέτε. Αλλά δεν θα έλεγε, όπως φαντάζεσθε, ο
Κέυνς σε µια χώρα µε 17% ανεργία ότι τώρα είναι καιρός για σφί-
ξιµο. Φαντάζεσθε, δηλαδή, ότι είναι καλές οι συνθήκες τώρα;
Αυτό µας είπατε; Ο Κέυνς είπε ότι όταν έχεις φτάσει στην πλήρη
απασχόληση, τότε δεν χρειάζονται επεκτατικές δηµοσιονοµικές
πολιτικές. Αυτό µας λέτε; Ότι είµαστε στην πλήρη απασχόληση;
Δεν µας λέτε αυτό. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Μίλαγε για…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Άρα, σας παρακαλώ, µην ερµη-

νεύετε τον Κέυνς, που δεν είµαι και κεϋνσιανός, δεν χρειάζεται
να υποστηρίξω κάτι τέτοιο, αλλά να ξέρουµε τι έλεγε ο άνθρω-
πος. Έλεγε ότι στην πλήρη απασχόληση δεν χρειάζονται επεκτα-
τικές πολιτικές. Όταν θα µας φτάσετε στην πλήρη απασχόληση
-δεν θα ζω εγώ τότε- τότε µπορείτε να σκεφθείτε αν χρειάζεται
αλλαγή πλεύσης.

Και κάτι τελευταίο. Αποδείξατε ότι δεν θέλετε να αλλάξετε τί-
ποτα. Μας είπατε όλες τις ιδεοληψίες που ακούω από το 1996.
Μα, όλες! Ότι πρώτα πρέπει να αυξήσουµε την παραγωγικότητα
κ.λπ.. Όλες! Τίποτα δεν έχει αλλάξει. Είναι σαν να ακούω, δη-
λαδή, ένα διασίτη του Trickle-down χιλιάδες φορές. Τίποτα δεν
έχει αλλάξει. Και δεν είπατε τίποτα για τις πραγµατικές ανισότη-
τες. Πραγµατικά, σηκώνω τα χέρια ψηλά!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα τον

έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, κ.
Χρήστος Μπουκώρος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι σηµαντική η σηµερινή συζήτηση. Ώρα που είναι, µας

άνοιξε και την όρεξη ο κ. Τσακαλώτος, αλλά τα εδέσµατα που
περιγράψατε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ,
δεν θέλουν και πολύ ζέσταµα τους θερινούς µήνες και έτσι δεν
κινδυνεύουν να καρβουνιάσουν. Είναι δροσερά, καταναλώνονται
έτσι.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Γιατί άµα ζεσταθούν…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα έλεγα, λοιπόν, ότι ασκείτε µια
κριτική όλες οι πτέρυγες της Αντιπολίτευσης ότι δεν έγινε δια-
βούλευση και σήµερα που έχει την ευκαιρία η Βουλή, έστω και
τώρα που το νοµοσχέδιο έχει κατατεθεί, δεν ακούσαµε κάποια
συγκεκριµένη πρόταση για το τι θα αλλάζατε στο παρόν σχέδιο.
Γιατί δεν φαντάζοµαι ότι καταθέτετε αίτηµα συγκυβέρνησης. Ο
θεσµικός ρόλος του καθένα είναι ξεκαθαρισµένος και η Κυβέρ-
νηση και µέσω του Σχεδίου Ανάκαµψης θα εφαρµόσει αυτά για
τα οποία έχει εκλεγεί.

Γίνατε ξαφνικά και λάτρεις του κ. Μάριο Ντράγκι. Όταν ήταν
τραπεζίτης, τον κατηγορούσατε. Τώρα, σαν κυβερνήτη τον επαι-
νείτε. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ε, έχετε βάλει χαµηλά τον πήχη,
τί να κάνουµε, εµείς φταίµε;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Λέµε ότι είσαστε χειρότεροι ακόµα
και από τον Ντράγκι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Βεβαίως, θα έλεγα ότι δεν είπατε τί-
ποτα το συγκεκριµένο. Θεωρητικές προσεγγίσεις. Ορισµένοι οµι-
λητές µάλιστα από την Αριστερά και την άκρα Αριστερά, αλλά
και την άκρα Δεξιά τόλµησαν να µιλήσουν ενώ παρουσιάζουµε
ένα εθνικό σχέδιο ανάκαµψης για πέµπτο µνηµόνιο. Γιατί δεν
είναι πέµπτο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Γιατί στα µνηµόνια
άλλοι πρότειναν και εµείς εγκρίναµε εδώ, το θυµίζω, γιατί ψηφί-
σατε και εσείς το τρίτο µνηµόνιο, ενώ στο συγκεκριµένο σχέδιο
εµείς προτείνουµε και άλλοι εγκρίνουν. Και µάλιστα, ενέκριναν
µετ’ επαίνων το συγκεκριµένο σχέδιο. Αυτή είναι η ειδοποιός δια-
φορά, λοιπόν, που αποδεικνύει ότι πρόκειται για ένα εθνικό σχέ-
διο ανάκαµψης.

Δεν περίµενα, όµως, από ιστορικά στελέχη της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να έλθουν εδώ σε αυτό το Βήµα και να εξαπολύ-
σουν ανυπόστατες κατηγορίες, υποβάλλοντας δήθεν ερωτήµατα
και ουσιαστικά βάζοντας λάσπη στον ανεµιστήρα ότι µαζεύτηκαν
επτά, οκτώ, εννιά επιχειρηµατίες και έκαναν τη µοιρασιά. Αυτά
τα µυθεύµατα, όταν αποτελούν µέρος του πολιτικού διαλόγου,
αφ’ ενός µεν υποβαθµίζουν αυτόν τον πολιτικό διάλογο και µάλι-
στα για τόσο σπουδαία θέµατα, όπως παραδεχόµαστε, αφ’ ετέ-
ρου αποδεικνύουν την ένδεια επιχειρηµάτων από την πλευρά της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Από πού ορµώµενος ο αξιότιµος
πρώην Αντιπρόεδρος της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ έρχεται σ’ αυτό
το Βήµα και µιλάει για επτά, οκτώ, εννιά επιχειρηµατίες που έκα-
ναν τη µοιρασιά του συγκεκριµένου σχεδίου;

Μας κατηγορήσατε, επίσης, για περιφερειακές ανισότητες, για
έλλειψη περιφερειακής προσέγγισης των ζητηµάτων. Πότε,
όµως, µας κατηγορήσατε, κύριε Χαρίτση; Σήµερα που εγκρίθηκε
πρώτα απ’ όλα τα ευρωπαϊκά σχέδια ΕΣΠΑ, το ελληνικό ΕΣΠΑ το
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οποίο είναι αυξηµένο κατά 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ και οι ελ-
ληνικές περιφέρειες για πρώτη φορά θα πάρουν οκτώ δισεκα-
τοµµύρια ευρώ και το σύνολο του ΕΣΠΑ απευθύνεται στην
µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα και στην ενίσχυση της ανταγω-
νιστικότητάς της; Δεν θα εξελίσσεται παράλληλα το ΕΣΠΑ; Τα
26,3 δισεκατοµµύρια που είναι περίπου ίσο ποσό και για ίσο χρο-
νικό διάστηµα όσο και το σχέδιο ανάκαµψης και ανθεκτικότητας;
Μισές αλήθειες; 

Θα σας έλεγα ακόµη ότι έχετε κάποιο δίκιο να µιλάτε για το
πώς διαχειριστήκαµε τα χρηµατοδοτικά εργαλεία στο παρελθόν,
γιατί πράγµατι -είχα την ευκαιρία και το έγραψα και σε ένα άρθρο
στο «ΠΟΝΤΙΚΙ» σήµερα- υπήρξαν πολύ περισσότερα χρηµατο-
δοτικά εργαλεία στο παρελθόν.

Αν το δεις αθροιστικά, σε ένα βάθος χρόνου σαρανταετίας βε-
βαίως, ήταν πολύ περισσότερα, πολλαπλάσια του Σχεδίου Ανθε-
κτικότητας και Ανάκαµψης. Πήγαν στράφι όλα αυτά τα χρήµατα;
Όχι. Αυτό είναι η µισή αλήθεια πάλι. Γνώρισε η Ελλάδα υποδοµές
που δεν είχε γνωρίσει στα διακόσια χρόνια της ιστορίας της,
εθνικά οδικά δίκτυα, νοσοκοµεία, λιµάνια, πανεπιστηµιακά ιδρύ-
µατα. Μπορώ να απαριθµώ συνεχώς.

Έγιναν και έργα αχρείαστα. Υπήρξαν και κακοτεχνίες. Υπήρ-
ξαν και καθυστερήσεις. Υπήρξαν και υπερκοστολογήσεις. Βε-
βαίως, έγιναν κι όλα αυτά. Έµειναν, όµως, οι υποδοµές. Ίσως
αυτά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία δεν κατόρθωσαν -κι εκεί έγκει-
ται η αποτυχία µας- να δώσουν υπεραξία στην οικονοµία και στη
χώρα όση θα έπρεπε. Συµφωνούµε σ’ αυτό.

Αυτό το σχέδιο, όµως, πράγµατι διαφέρει. Διαφέρει γιατί µπο-
ρεί να έλειψε η διαβούλευση µε την κλασική έννοια του όρου,
όπως εσείς την καταθέσατε σήµερα εδώ, αλλά υπήρξε ένα κα-
ταξιωµένο επιστηµονικό δυναµικό που αν θέλετε εκπροσωπεί και
πολλές τάσεις της πανεπιστηµιακής κοινότητας, της γνώσης και
της κοινωνίας θα έλεγα κατ’ επέκταση, που κατέθεσε ένα πλαίσιο
-δεν αποφάσισε ποιο θα είναι το πλαίσιο- προτάσεων. Και ήρθε
η Κυβέρνηση, η νόµιµη της χώρας, η εκλεγµένη, στην κατεύ-
θυνση προς την οποία έχει δεσµευτεί στον ελληνικό λαό και ψη-
φίστηκε τον Ιούλιο του 2019, να ενσωµατώσει αυτές τις
προτάσεις και να τις κάνει Εθνικό Σχέδιο Ανασυγκρότησης. 

Έρχεστε και ζητάτε επιτροπή κοινοβουλευτική, παρατηρητή-
ριο. Τι είναι αυτό; Καταργήθηκε κανένας κοινοβουλευτικός θε-
σµός; Δεν έχετε τη δυνατότητα να κάνετε και επίκαιρες
ερωτήσεις και απλές ερωτήσεις και σε επίπεδο Αρχηγών συζή-
τηση στη Βουλή για να εξεταστεί όλο αυτό το διάστηµα πώς δια-
χειρίζεται η Κυβέρνηση το πακέτο ανάπτυξης; Γιατί, δηλαδή, γι’
αυτό το πακέτο να γίνει µια κοινοβουλευτική επιτροπή και να µη
γίνει και για νέο ΕΣΠΑ που είναι περίπου ίσης αξίας. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Γι’ αυτό δεν υπάρχει τίποτα. Υπάρχει Επι-
τροπή παρακολούθησης για το ΕΣΠΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε,
παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η επιτροπή παρακολούθησης του
ΕΣΠΑ δεν είναι επιτροπή που προτείνεται σήµερα εσείς εδώ για
το Ταµείο Ανασυγκρότησης. Άλλο πράγµα προτείνετε εδώ. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρίτση, δεν

καταγράφεται τίποτα απ’ αυτά που λέτε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πάντως εγώ, κύριε Χαρίτση, δεν

άκουσα να το παραλληλίζετε µε την Επιτροπή παρακολούθησης
του ΕΣΠΑ.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Γιατί τόση ένταση κατά της λογοδοσίας
και κατά της διαφάνειας; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Καµµία ένταση, κύριε Χαρίτση. Ξέ-
ρετε, όµως, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της κυβερνητικής
παράταξης έχει και την αρµοδιότητα να απαντάει στις κατηγο-
ρίες που ακούγονται στο Κοινοβούλιο.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Πρόταση ήταν, όχι κατηγορίες. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όχι. Μιλήσατε για αδιαφάνεια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε τώρα. Δεν θα

γίνει διάλογος. Κύριε Χαρίτση, σας παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μιλήσατε για αδιαφάνεια και λυπού-

µαι που µε αναγκάζετε να επανέλθω και να πω ότι ο πρώην αντι-
πρόεδρος της κυβέρνησής σας, κορυφαίο και ιστορικό στέλεχος,

µίλησε για επτά-οκτώ επιχειρηµατίες -υπό τύπου ρητορικού ερω-
τήµατος ή αν θέλετε ερωτήµατος χωρίς να συνοδεύεται από
στοιχεία από αυτό εδώ το Βήµα- οι οποίοι έκαναν τη µοιρασιά. 

Άρα τι είδους προτάσεις είναι αυτές που κινούνται σε ένα τέ-
τοιο πολιτικό περιβάλλον;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Έχουµε τα στοιχεία, κύριε Μπουκώρο.
Στην οµιλία µου θα σας απαντήσω. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Τα στοιχεία είναι όπως τα βλέπετε
εσείς, κύριε Αλεξιάδη.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Δηµοσίευµα στην εφηµερίδα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το πώς ορίζετε εσείς τα φιλοκυβερ-

νητικά sites αφορά εσάς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπουκώρο,

µην απαντάτε σε κάθε έναν από τους συναδέλφους. 
Κύριε Αλεξιάδη, σας παρακαλώ πολύ να µην παρεµβαίνετε. Θα

έρθει η σειρά σας να µιλήσετε. Είστε στον κατάλογο. Θα µιλή-
σετε και θα πείτε αυτά που θέλετε να πείτε. 

Συνεχίστε, κύριε Μπουκώρο. Μην απευθύνεστε σε συγκεκρι-
µένους Βουλευτές. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το επίπεδο των επιχειρηµάτων µου
δεν προκαλεί τέτοιου είδους διάλογο ούτε και προσβάλω κανέ-
ναν µε τα επιχειρήµατά µου. 

Από κει και πέρα, πραγµατικά δεν κατάλαβα πού διαφωνείτε
µέσα από την κατηγορία για την έλλειψη περιφερειακής προσέγ-
γισης. Τι θέλετε, δηλαδή, να κάνουµε σιντριβάνια µε το Εθνικό
Σχέδιο Ανασυγκρότησης ή µικροέργα που δεν προσφέρουν καµ-
µία υπεραξία στην εθνική οικονοµία;

Δύο έργα υποδοµής, µε την κλασική έννοια, µπαίνουν στο Τα-
µείο Ανασυγκρότησης. Αυτά είναι ο Ε65 και η ολοκλήρωσή του
και ο Βόρειος Οδικός Άξονας Κρήτης. Αν προστεθεί, λοιπόν, και
η σύνδεση Πάτρα - Πύργου έχουµε ολοκληρωµένο το εθνικό
οδικό δίκτυο της χώρας. Και πρέπει να πούµε ότι αυτά τα έργα
που ολοκλήρωσαν το εθνικό οδικό δίκτυο της χώρας και έκαναν
την Ελλάδα από µια τυπική βαλκανική χώρα σε µια υπολογίσιµη,
παρά τα προβλήµατά της, δύναµη της Νοτίου Ευρώπης, είναι
σχεδόν στο 100% έργα συγχρηµατοδοτούµενα από ευρωπαϊ-
κούς πόρους. 

Βεβαίως, δεν άφησαν το αποτύπωµα που όλοι θα θέλαµε ούτε
έδωσαν την υπεραξία που όλοι θα θέλαµε, αλλά είναι µισή αλή-
θεια ότι δεν έγινε τίποτα µε όλα τα προηγούµενα χρηµατοδοτικά
εργαλεία. Δεν έγιναν όσα θα µπορούσαν να γίνουν. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Όµως, σε τι διαφωνείτε αλήθεια µε το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµ-
ψης και Ανασυγκρότησης, από τα προβλεπόµενα, από τους τέσ-
σερις άξονες; Δεν άκουσα κάτι διαφορετικό. Διαφωνείτε µε τον
ψηφιακό µετασχηµατισµό; Διαφωνείτε µε τα έργα στην πράσινη
οικονοµία; 

Δηλαδή, είναι κακό που εξήντα χιλιάδες στρέµµατα στη δυτική
Μακεδονία, όπου ήταν η περιοχή εξόρυξης, θα µετατραπούν σε
καλλιεργήσιµη γη; Είναι κακό αυτό για την µετάβαση της δυτικής
Μακεδονίας στη µεταλιγνιτική εποχή; Είναι κακό ότι θα γίνουν
έργα της πράσινης οικονοµίας όταν µιλούµε για το περιβάλλον
και θα χρηµατοδοτηθούν, ότι θα υπάρχουν δίκτυα φόρτισης; Τα
δίκτυα ηλεκτρικής διασύνδεσης και η ολοκλήρωσή τους για τα
νησιά µας δεν περιορίζουν πράγµατι τις ανισότητες, όπως και η
πρόσβαση στην έρευνα, στην τεχνολογία, στον τουρισµό;

Όπως και τα έργα εξοικονόµησης υδάτινων πόρων. Πώς έρ-
χεται αστήρικτα εδώ η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και λέει ότι η
δηµιουργία Επιτροπής Διαχείρισης Υδάτων προδικάζει την πώ-
ληση των υδάτων; Αυτό πού στηρίζεται; Από πού τεκµαίρεται
αυτό το συµπέρασµα το έωλο και τροµοκρατικό σε µεγάλο
βαθµό; Δεν γνωρίζει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι αφενός µεν
στο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης περιλαµβάνονται έργα εξοικονό-
µησης υδάτων, καλύτερης διαχείρισης υδάτων και ταυτοχρόνως,
δηµιουργείται και αυτή η επιτροπή γιατί πρέπει να υπάρχει κεν-
τρική διαχείριση, πρέπει να υπάρχει κατεύθυνση στη διαχείριση
των υδάτων; Δεν γνωρίζετε ότι η Ελλάδα είναι η εικοστή έκτη πιο
πληττόµενη χώρα της υφηλίου από την λειψυδρία; Πρέπει να µεί-
νουµε ακίνητοι, να αφήσουµε τα πράγµατα όπως είναι σήµερα
και να χάνονται τα νερά στις θάλασσες; Δεν χρειαζόµαστε µικρά
φράγµατα; Εγώ θυµάµαι όταν εκφράζατε την αντίθεσή σας -
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λάθος, κατά την άποψή µου- για τον Αχελώο µιλούσατε για µικρά
φράγµατα και για εξοικονόµηση υδάτινων πόρων. Προβλέπονται
στο Εθνικό Σχέδιο Ανασυγκρότησης τέτοια έργα για τη γεωργία. 

Τι είναι αυτό µε το οποίο διαφωνείτε. Διαφωνείτε στην κατάρ-
τιση του εργατικού προσωπικού, των εργαζοµένων, όταν στην
Ευρώπη ο µέσος εργαζόµενος κατά τη διάρκεια της καριέρας
του αλλάζει τρεις φορές εργασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
Διαφωνείτε µε τα κονδύλια κατάρτισης, µε την προσδοκία για

δηµιουργία διακοσίων χιλιάδων θέσεων εργασίας. Με τι ακριβώς
διαφωνείτε; Δεν άκουσα κάτι συγκεκριµένο. Δεν άκουσα απολύ-
τως τίποτα συγκεκριµένο. 

Διαφέρουµε στη θεωρία, γι’ αυτό κι εσείς κάθεστε σε αυτά τα
έδρανα και εµείς στα άλλα έδρανα. Και στην ιδεολογία και στη
θεωρία διαφέρουµε. Εδώ, όµως, είναι κάτι το πρακτικό. Υπάρ-
χουν κάποια χρήµατα που διεκδικήθηκαν από τη χώρα, που συµ-
µετείχε ο Πρωθυπουργός ο Κυριάκος Μητσοτάκης στην
πρωτοβουλία αυτή των οκτώ ευρωπαίων ηγετών για να εξασφα-
λιστούν αυτοί οι πόροι και αυτός ο νέος τρόπος χρηµατοδότη-
σης. Χονδρικά τα 19 δισεκατοµµύρια είναι χορήγηση, τα 12
δισεκατοµµύρια είναι ευνοϊκό δάνειο. 

Θα περίµενα από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να έρθουν
και να πουν κακώς βάζετε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό ή βάζετε
λίγα χρήµατα στον ψηφιακό µετασχηµατισµό. Πρέπει να βάλετε
περισσότερα. Τι, να ’χαµε να λέγαµε, ωραία λόγια και εντυπω-
σιακά λόγια; 

Θα έλεγα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η σηµερινή συζή-
τηση είναι πράγµατι σηµαντική και κατά βάθος πιστεύω ότι όλες
οι πολιτικές δυνάµεις της χώρας θέλουν να πετύχει η αξιοποίηση
αυτού του νέου χρηµατοδοτικού εργαλείου. Γιατί αυτό δεν
αφορά εµάς που συζητάµε σήµερα και επικυρώνουµε εδώ τη
σύµβαση αυτή. Αφορά τις επόµενες γενιές. Γιατί πράγµατι η στό-
χευση στους συγκεκριµένους τοµείς δεν είναι έργα µε την κλα-
σική έννοια του όρου. Είναι δράσεις που φιλοδοξούν να
αλλάξουν το οικονοµικό περιβάλλον της χώρας και να το εκσυγ-
χρονίσουν, ώστε η σύγκλιση µε τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες
να γίνει µε ταχύτερο τρόπο. 

Γιατί όλοι ξέρουµε ότι και η τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση
και οι νέες τεχνολογίες και ο προσανατολισµός στην πράσινη οι-
κονοµία είναι πεδία που ακόµα και αν είσαι λίγο πίσω από την
αφετηρία όπως είναι η χώρα µας, µπορείς να ανταγωνιστείς όταν
είσαι οργανωµένος και έχεις εκπονήσει καλά προγράµµατα επί
ίσοις όροις τους άλλους που προηγούνται στους κλασικούς το-
µείς της οικονοµίας. Αυτό είναι γνωστό. Και µικρός παίκτης να
είσαι, η εποχή προσφέρει ευκαιρίες. 

Αυτό, λοιπόν, έγινε µε το συγκεκριµένο σχέδιο. Για αυτό λεί-
πουν οι υποδοµές µε την κλασική έννοια του όρου, που άλλωστε
λείπουν και στα υπόλοιπα ευρωπαϊκά προγράµµατα, αφού πρέ-
πει να προσαρµοστεί το οικονοµικό περιβάλλον και της Ελλάδας
και της Ευρώπης στις ανάγκες της νέας εποχής. Αυτό φιλοδοξεί
το σχέδιο.

Κανένας από τη Νέα Δηµοκρατία ούτε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
ούτε ο κ. Σκυλακάκης ούτε ο κ. Σταϊκούρας δεν είπε ότι τα 31 δι-
σεκατοµµύρια, µε τη µόχλευση 57 έως 60 δισεκατοµµύρια ή
ακόµα και αν προσθέταµε και το ΕΣΠΑ άλλα 26 τόσα δισεκατοµ-
µύρια, τα 100 δισεκατοµµύρια µπορούν να λύσουν όλα τα δοµικά
προβλήµατα της χώρας και όλα τα προβλήµατα που κληροδότησε
η τελευταία οικονοµική κρίση και η κρίση της πανδηµίας. 

Όµως, όταν η Κυβέρνηση έρχεται και δεσµεύεται, κυρίες και
κύριοι της Αντιπολίτευσης, και λέει ότι πλέον θα είναι αυστηρή
προϋπόθεση ότι για κάθε ευρώ επιδότησης θα πρέπει να βγαίνει
και ένα ευρώ αντίστοιχα από το ταµείο το επιδοτούµενο φαίνεται
ότι αλλάζουν τα πράγµατα. Φεύγουµε από το εύκολο χρήµα και
τις υπερτιµολογήσεις και όλα αυτά που ζήσαµε στα προηγού-
µενα χρηµατοδοτικά εργαλεία. 

Δεν είναι αυτό µια ειδοποιός διαφορά; Διότι αν δεν πιστέψουµε
εµείς στη χώρα µας και αν δεν επενδύσουν οι Έλληνες που θα
χρηµατοδοτηθούν από αυτό το ταµείο, πώς θα πείσουµε τους
ξένους επενδυτές ότι, πράγµατι, η Ελλάδα είναι ένας επενδυτι-

κός προορισµός; Αυτή είναι µια ειδοποιός διαφορά µαζί µε τη
στόχευση στους τοµείς αιχµής, στους οποίους προαναφέρθηκα.
Και αυτή η διαφορά ελπίζουµε ότι θα λειτουργήσει και θα απο-
τελέσει την ατµοµηχανή ή, αν θέλετε, έναν βατήρα µιας νέας εκ-
κίνησης, ώστε όχι µόνο να µοχλεύσει τα συγκεκριµένα χρήµατα.

Πρέπει, βέβαια, -είναι προϋπόθεση-, κύριε Υπουργέ, να ακο-
λουθήσει και η δηµόσια διοίκηση σε αυτή τη στρατηγική στό-
χευση, που -λυπάµαι που το λέω από αυτό το Βήµα- δεν
ακολουθεί και ψάχνει συνεχώς να βρει το πρόβληµα και όχι τη
λύση, ιδιαίτερα στο ζήτηµα των επενδύσεων, να συντονιστεί,
ώστε να αξιοποιηθούν αυτά τα χρήµατα και εκτός από τη µό-
χλευση να παρακινήσουν και άλλες άµεσες ξένες επενδύσεις. 

Αυτή είναι λύση στο πρόβληµα, διότι οι επεκτατικές πολιτικές
είναι πολύ καλές, ιδιαίτερα σε περιόδους κρίσης, αρκεί να δια-
θέτεις και το ανάλογο απόθεµα, διότι όταν προστρέχεις για δα-
νεισµό, δεν µπορείς να είσαι πάντα βέβαιος ότι οι όροι θα είναι
ευνοϊκοί και όλοι σε αυτή την Αίθουσα γνωρίζουµε τι συµβαίνει
όταν οι όροι παύουν να είναι ευνοϊκοί. 

Σας καλώ στην υπερψήφιση του σχεδίου, γιατί αφ’ ενός δεν
είδα µεγάλες και ουσιαστικές διαφορές και αφ’ ετέρου η αξιο-
ποίηση αυτού του χρηµατοδοτικού εργαλείου δεν αφορά τις ση-
µερινές πολιτικές δυνάµεις, αφορά τις επόµενες γενιές της
χώρας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
επόµενο οµιλητή, ο οποίος είναι κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι ακριβώς θέλετε,

κύριε Χαρίτση;
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Να απαντήσω στον κ. Μπουκώρο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα το κάνουµε

τώρα αυτό. Τι να απαντήσετε; Θα έχετε τη δυνατότητα στη δευ-
τερολογία σας. Εκείνη την ώρα θα απαντήσετε, αν θέλετε, συνο-
λικά σε όλα τα ζητήµατα που έχουν τεθεί. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Λιούπη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα σηµαντικό

βήµα γίνεται σήµερα για να εισέλθει η Ελλάδα σε µια νέα εποχή,
την εποχή των ευκαιριών και των αλλαγών. Αποφασίζουµε να κυ-
ρώσουµε δύο συµβάσεις, µία σύµβαση χρηµατοδότησης και µία
δανειοδότησης, µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας. Είναι από τις περιπτώσεις που η κύρωση δεν
συνιστά µια τυπική διαδικασία, αλλά την αρχή ενός νέου σπου-
δαίου κεφαλαίου για την ελληνική οικονοµία και την κοινωνία.

Όταν η υγειονοµική κρίση βρισκόταν µόλις στο ξεκίνηµά της,
ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, µαζί µε οκτώ
ευρωπαίους οµολόγους του εξέφρασε για πρώτη φορά δηµόσια
την ανάγκη να θεσπιστεί ένας ευρωπαϊκός µηχανισµός δανει-
σµού και στήριξης της οικονοµίας. Η πρόταση αυτή έγινε πραγ-
µατικότητα και η Ελλάδα θα ενισχυθεί από τον Μηχανισµό
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µε ποσοστό του ΑΕΠ της, που
συνιστά το µεγαλύτερο στην Ευρώπη: 17,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ επιχορηγήσεις, 12,7 δισεκατοµµύρια δανειοδοτήσεις, ενώ
αν λάβουµε υπ’ όψιν και τα χρήµατα που θα δοθούν από τον ιδιω-
τικό τοµέα, συνολικά 57 δισεκατοµµύρια θα αξιοποιηθούν στην
πραγµατική οικονοµία. Όλα αυτά, επιπλέον του ΕΣΠΑ 2021 -
2027 27 δισεκατοµµυρίων που εγκρίθηκαν µόλις χθες -πρώτοι
στην Ευρώπη- δείχνουν την ετοιµότητα και τον προγραµµατισµό
αυτής της Κυβέρνησης. Και, φυσικά, έχουµε και το πρόγραµµα
«Αντώνης Τρίτσης». Πρόκειται για µια ιστορική προσπάθεια,
αφού είναι η µεγαλύτερη κινητοποίηση επενδυτικών πόρων που
πραγµατοποιήθηκε ποτέ στην Ελλάδα. 

Το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0»
είναι ένα αναλυτικό και συνεκτικό πρόγραµµα που η ελληνική Κυ-
βέρνηση υπέβαλε ταχύτατα στους ευρωπαϊκούς θεσµούς -δεύ-
τερη στην Ευρώπη- επιδεικνύοντας σοβαρή προσήλωση και
σχεδιασµό µε εκατόν έξι επενδύσεις, εξήντα οκτώ µεταρρυθµί-
σεις, βασισµένο στους τέσσερις γνωστούς πυλώνες: Πρώτον,
την πράσινη µετάβαση µε υιοθέτηση πολιτικών για περιορισµό
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των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα, αύξηση των ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας, δεύτερον, τον ψηφιακό µετασχηµατισµό,
τρίτον, την απασχόληση, δεξιότητες και κοινωνική συνοχή και,
τέταρτον, ιδιωτικές επενδύσεις και µετασχηµατισµός της οικο-
νοµίας. 

Βασική αρχή του σχεδίου είναι ότι όποιος λάβει χρήµατα από
το ταµείο οφείλει να επενδύσει και ίδια κεφάλαια. Με αυτόν τον
τρόπο αυξάνεται ακόµα περισσότερο η συνολική επένδυση, ενώ
ταυτόχρονα ο κάθε ωφελούµενος οφείλει να ασχοληθεί εντατικά
µε την αποτελεσµατικότητα της επένδυσης, αφού αναλαµβάνει
τον κίνδυνο της απώλειας όχι µόνο της ευρωπαϊκής χρηµατοδό-
τησης, αλλά και των ιδίων κεφαλαίων του. 

Η δανειακή σύµβαση περιλαµβάνει τους όρους, τη διαθεσιµό-
τητα του δανείου µέχρι 31-12-2026, την υποχρέωση της χώρας
µας να διενεργεί ελέγχους, ώστε να διασφαλίζεται η τήρηση των
κανόνων στη χρήση της χρηµατοδότησης. 

Τα συγκεκριµένα ευρωπαϊκά κεφάλαια θα αξιοποιηθούν σε
έργα ουσίας, υποδοµές και επενδύσεις, που θα επιφέρουν τερά-
στια αλλαγή στην εικόνα της χώρας µας, δηλαδή, ηλεκτρική και
ψηφιακή διασύνδεση των νησιών, υπογειοποίηση δικτύου ηλεκτρι-
κού ρεύµατος, πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» για επιχειρήσεις, νοι-
κοκυριά, το δηµόσιο, πολεοδοµικός σχεδιασµός µε προώθηση
σχεδίων βιώσιµης ανάπτυξης, µεγάλες πράσινες αστικές αναπλά-
σεις, όπως ο Βοτανικός, ο Ελαιώνας, το παραλιακό µέτωπο του
Πειραιά, προώθηση της ηλεκτροκίνησης στις αστικές συγκοινω-
νίες και επιδότηση των ηλεκτρικών ταξί, δηµιουργία περισσότερων
από οκτώ χιλιάδες σηµεία φόρτισης σε όλη τη χώρα, µεγάλα αρ-
δευτικά και αντιπληµµυρικά έργα, διαχείριση των αποβλήτων στη
βάση της κυκλικής οικονοµίας και δράσεις εξοικονόµησης νερού,
ψηφιακός µετασχηµατισµός του κράτους που ξεκινά µε την ψη-
φιοποίηση µεγάλου όγκου δεδοµένων του δηµόσιου τοµέα στη δι-
καιοσύνη, την πολεοδοµία και λοιπά, ψηφιακός µετασχηµατισµός
της εκπαίδευσης, αναβάθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης,
ενίσχυση της έρευνας και της καινοτοµίας στο πανεπιστήµιο, ψη-
φιακός µετασχηµατισµός στην υγεία µε τον ηλεκτρονικό φάκελο
του ασθενή, στήριξη της απασχόλησης µε προγράµµατα κατάρ-
τισης και πιστοποίησης. 

Η δε αντίληψη της Αντιπολίτευσης ότι οι νέοι αυτοί πόροι δεν
αφορούν τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι, κατά τη γνώµη µου,
λανθασµένη, γιατί ο συνολικός µετασχηµατισµός της οικονοµίας,
η δηµιουργία χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας, η δηµιουργία ενός
φιλικού επενδυτικού περιβάλλοντος είναι όλοι παράγοντες που
οδηγούν σε βελτίωση τους οικονοµικούς δείκτες και κατ’ επέ-
κταση όλη την οικονοµία. 

Η αναµενόµενη µόνιµη αύξηση του ΑΕΠ κατά 7% και οι νέες δια-
κόσιες χιλιάδες µόνιµες θέσεις εργασίας δίνουν νέα προοπτική σε
όλη την οικονοµία µακροπρόθεσµα, σε βάθος εικοσαετίας, και υπό
την προϋπόθεση ότι θα υλοποιηθεί όλο το µεταρρυθµιστικό πρό-
γραµµα, το ελληνικό ΑΕΠ αναµένεται να αυξηθεί κατά 18%. Κάθε
κρίκος της οικονοµίας, κάθε δραστηριότητα είναι αλληλένδετες
µε τους υπόλοιπους και, εποµένως, όλοι µηδενός εξαιρουµένου
θα ωφεληθούν από τα κεφάλαια που θα εισρεύσουν. 

Σε κάθε περίπτωση, το σχέδιο προβλέπει 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ ειδικά για τη στήριξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. 

Όλα αυτά τα αριθµητικά δεδοµένα που ακούγονται σήµερα
στην Ολοµέλεια δεν είναι καθόλου αµελητέα. Θα αλλάξουν τη ζωή
των Ελλήνων και τις προοπτικές όλης της χώρας. Ο Πρωθυπουρ-
γός έχει δεσµευτεί για την πλήρη αξιοποίηση των πόρων και την
τήρηση του σχεδίου. 

Όµως, υπάρχει και κάτι περισσότερο ουσιώδες σε όλη αυτή τη
συζήτηση. Είναι αυτό που περιγράφεται στο Εθνικό Πρόγραµµα
«Ελλάδα 2.0» και αφορά το όραµά µας για µια ανοιχτή, δηµοκρα-
τική και βιώσιµη κοινωνία, δηλαδή για κοινωνική συµβίωση και αλ-
ληλεπίδραση υπό όρους µεγαλύτερης και πιο ουσιαστικής
διαφάνειας χάρη στην πολιτική ανοιχτών δεδοµένων του δηµόσιου
τοµέα. 

Είναι η συνολική αλλαγή στον τρόπο που αντιµετωπίζει η Ευ-
ρώπη τη χώρα µας, στον τρόπο που αποτυπώνονται πλέον οι δυ-
νατότητες της ελληνικής οικονοµίας και στο ότι τελικά όλοι
είµαστε αποφασισµένοι να µην αφήσουµε άλλη µια ευκαιρία ανεκ-
µετάλλευτη. Είναι πιθανά η τελευταία µας ευκαιρία να διορθώ-

σουµε τα λάθη του παρελθόντος και να κτίσουµε ένα καλύτερο
µέλλον για τις νεότερες γενιές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον κ.
Λιούπη. 

Θα δώσουµε τώρα το λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Οικο-
νοµικών κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη. 

Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνι-
κής Λύσης κ. Χήτας και στη συνέχεια ο κ. Καρασµάνης, ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος και ο κ. Σαρακιώτης, µε τον οποίο
θα κλείσει και ο δεύτερος κύκλος οµιλητών. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρ-
νηση µετά από µία εξαιρετικά επιτυχηµένη και πολύµηνη
διαπραγµάτευση φέρνει στη Βουλή το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας, το «Ελλάδα 2.0», ένα σχέδιο που θα διαδρα-
µατίσει καταλυτικό ρόλο στην ανάκαµψη και την ανάπτυξη της
εθνικής µας οικονοµίας τα επόµενα χρόνια. 

Η ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα της διαπραγµάτευσης
αποδεικνύονται αµάχητα από το γεγονός ότι είµαστε οι πρώτοι
που υπογράψαµε συµφωνία µε την Κοµισιόν και σίγουρα από τους
πρώτους -ενδεχοµένως και οι πρώτοι- που θα πάρουν χρήµατα,
πιθανότατα την επόµενη Παρασκευή. Τα πρώτα 4 δισεκατοµµύρια
ευρώ πιθανότατα θα έρθουν την επόµενη Παρασκευή. Και αυτή
είναι µια σηµαντική εξέλιξη γιατί δίνει το µήνυµα στις αγορές και
σε όλους ότι η Ελλάδα προχωρά µπροστά.

Τα 31,5 δισεκατοµµύρια ευρώ που έρχονται, µπορούν να αλλά-
ξουν και θα αλλάξουν την Ελλάδα. Μαζί και µε τα 12,7 δισεκατοµ-
µύρια δάνεια θα κινητοποιήσουν διπλάσιους επενδυτικούς πόρους
60 δισεκατοµµυρίων προς όφελος του συνόλου της ελληνικής κοι-
νωνίας και θα αποτελέσουν τη µεγαλύτερη µόχλευση επενδυτικών
πόρων στην ιστορία της χώρας. 

Θα ήθελα εδώ να αναφέρω µια έκθεση της «OXFORD ECO-
NOMICS» για τις επιπτώσεις που θα έχει το σχέδιό µας, το «Ελ-
λάδα 2.0», στην οικονοµία. Η έκθεση αυτή -την οποία θα καταθέσω
και στα Πρακτικά- καταγράφει ότι η Ελλάδα παίρνει τα περισσό-
τερα από κάθε άλλη ευρωπαϊκή χώρα µε µεγάλη διαφορά, 20%
του ΑΕΠ σε σχέση µε 15%. Ο αµέσως επόµενος είναι η Ρουµανία
και η Κροατία -κοντά στο 15%- και µετά η Ιταλία. 

Αναφέρει επίσης ότι η Ελλάδα που έχει το πιο φιλόδοξο σχέδιο
από πλευράς δαπανών θα έχει και τη σηµαντικότερη αύξηση στο
ΑΕΠ, σε σχέση µε οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή χώρα, και θα έχει
και τη σηµαντικότερη αύξηση στην απασχόληση, σε σχέση µε
οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή χώρα. 

Την καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Θε-

όδωρος Σκυλακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτή επιβεβαιώνεται και από
τους δικούς µας υπολογισµούς, αλλά και από υπολογισµούς
πολλών άλλων διεθνών φορέων. 

Τι µας λέει η Αντιπολίτευση; Και θα προσπαθήσω συνοπτικά
να απαντήσω σε αυτά που λέει. Το πρώτο που µας λέει είναι ότι
έχουµε ένα κακό σχέδιο. 

Και εδώ τώρα αναρωτιέται κανείς: Αν έχουµε ένα κακό σχέδιο,
τι έπαθαν ο «ECONOMIST», το «BLOOMBERG», οι «FINANCIAL
TIMES», οι Ευρωπαίοι; Μύγα τους τσίµπησε και λένε ότι έχουµε
καλό σχέδιο; 

Και για να είµαι πιο συγκεκριµένος, διαβάζω από τους «FINAN-
CIAL TIMES» ρεπορτάζ από εκπροσώπους -που δεν κατονοµά-
ζονται- της Κοµισιόν: «Το ελληνικό σχέδιο είναι από τα καλύτερα
που έχουµε δει ως τώρα», αναφέρει αξιωµατούχος της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής. «Το σχέδιο, βασισµένο στην στρατηγική του Νοµ-
πελίστα Χριστόφορου Πισσαρίδη, ήταν από τα πιο συνεκτικά που
κατέθεσε οποιαδήποτε άλλη χώρα µέλος» αναφέρουν οι «FINAN-
CIAL TIMES». 
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Μετά βγαίνει ο Ιρλανδός Πρόεδρος του Eurogroup, ο οποίος
δεν έχει κάποια σχέση µε εµάς, που και αυτός λέει το ίδιο, ότι
είναι από τα καλύτερα σχέδια. 

Εν συνεχεία, έρχεται η Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
η κ. Φον ντερ Λάιεν, εδώ στην Ελλάδα, και τι µας λέει; Θα σας
διαβάσω -µεταφράζοντας πρόχειρα- τι µας λέει: «Μετά από άρι-
στη συνεργασία, η οποία ήταν εξαιρετική µεταξύ της Κοµισιόν
και των ελληνικών αρχών, έχουµε ένα σχέδιο που σχεδιάστηκε
στην Ελλάδα και θα πυροδοτήσει την ανάπτυξη και δεν υπάρχει
καµία αµφιβολία ότι θα µεταµορφώσει βαθιά την ελληνική οικο-
νοµία». Και τελειώνει λέγοντας: «Είµαι βαθύτατα πεπεισµένη ότι
αυτό το σχέδιο θα κάνει την Ελλάδα να βγει από αυτή την πε-
ρίοδο ισχυρότερη από οποιαδήποτε άλλη εποχή.». Αυτά µας λέει
η Πρόεδρος της Κοµισιόν. 

Και ερχόµαστε να δούµε και τι λένε -γιατί οι πολιτικοί πάντα
µπορεί να έχουµε και άλλα πράγµατα στο µυαλό µας, κατά τους
πολίτες- οι αγορές, το «θερµόµετρο», τι λέει, ας πούµε, η
«MOODY’S», µία από τις µεγάλες εταιρείες αξιολόγησης. Λέει,
λοιπόν: «Η Ελλάδα θα δει τη µεγαλύτερη αύξηση, σε σχέση µε
οποιαδήποτε άλλη νότια χώρα στο ΑΕΠ». Και έχει εδώ πέρα δι-
κούς της υπολογισµούς που οδηγούν στο συµπέρασµα ότι θα
έχουµε αύξηση του ΑΕΠ -µε τη µεγαλύτερη για την Ελλάδα και
µετά την Πορτογαλία-, χαµηλότερα ελλείµµατα, µείωση του βά-
ρους του χρέους και χαµηλότερο κόστος χρηµατοδότησης. 

Και τελειώνει µε τη φράση: «Οι µεταρρυθµίσεις που γίνονται
στην Ελλάδα έχουν ήδη φέρει συγκεκριµένη πρόοδο στην ποι-
ότητα των θεσµών και στην αποτελεσµατικότητα της διακυβέρ-
νησης και αυτό αντανακλάται στην ταχεία υποβολή και τη
συνολική συµπεριληπτικότητα του εθνικού σχεδίου ανάκαµψης
και ανθεκτικότητας της Ελλάδας.». Αυτά µας λέει η «MOODY’S». 

Πάµε τώρα στη δεύτερη αιτίαση της Αντιπολίτευσης, αν είναι
για λίγους ή για πολλούς. Εδώ εγώ θα θέσω µερικά ερωτήµατα,
βάζοντας κάποιες από τις δράσεις του σχεδίου. 

Σήµερα είπε ο κ. Σκρέκας για το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ», το καινούρ-
γιο «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» των κατοικιών. Βάζουµε εδώ 1 δισεκατοµ-
µύριο. Αφορά νοικοκυριά και ένα σηµαντικό ποσοστό για την
ενεργειακή φτώχεια. Αυτά είναι για τους λίγους ή για τους πολ-
λούς; Και αυτοί που θα κάνουν τα συγκεκριµένα έργα, αυτοί που
θα βάλουν τα αλουµίνια και θα κάνουν τις κατασκευές και τα µα-
στορέµατα είναι οι λίγοι, είναι οι µεγάλοι όµιλοι ή οι πολλοί; 

Το ίδιο πρόγραµµα, που είναι 450 εκατοµµύρια για τους µικρο-
µεσαίους, αυτά είναι για τους λίγους ή τους πολλούς; Μόνο µι-
κροµεσαίοι µπορούν να πάρουν «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» για την
ενέργεια. 

Η υπογειοποίηση που θα κάνουµε των δικτύων ηλεκτρικού
ρεύµατος, για να µην καίγονται τα δάση µας τα περιαστικά, είναι
για τους λίγους ή για τους πολλούς; Ποιοι µένουν σε αυτές οι
περιοχές, στις παρυφές των πόλεων; 

Τα πολεοδοµικά σχέδια που θα καλύψουν ολόκληρη τη χώρα,
250 εκατοµµύρια, είναι για τους λίγους ή τους πολλούς; Είναι για
τρεις-τέσσερις µεγάλες επενδύσεις ή για όλη τη χώρα, που
έχουµε πολεοδοµικά σχέδια µόνο στο 20% σήµερα της χώρας
και θα πάµε µε 250 εκατοµµύρια επένδυση -σε µελέτες µόνο- να
καλύψουµε το σύνολο;

Ηλεκτροκίνηση των συγκοινωνιών: Τα αστικά ηλεκτρικά λεω-
φορεία ή τα ηλεκτρικά ταξί ποιους αφορούν, τους λίγους ή τους
πολλούς; Έχετε ακούσει κανέναν ιδιοκτήτη µεγάλου οµίλου να
παίρνει ταξί;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Καταλαβαίνετε, κύριε Πρόεδρε, ότι θα χρειαστώ περισσότερο
χρόνο. Αυτό είναι το βασικό νοµοσχέδιο, άλλωστε, που υπερα-
σπίζοµαι.

Ενίσχυση των δικτύων ύδρευσης και τα µεγάλα έργα για τα
αστικά λύµατα σε οικισµούς κάτω των δύο χιλιάδων κατοίκων, οι
µεγάλες επενδύσεις στα αρδευτικά δίκτυα, που αφορούν δεκά-
δες χιλιάδες αγρότες, οι επενδύσεις της Πολιτικής Προστασίας,
για να έχουµε σύγχρονα µέσα, σύγχρονα καναντέρ, για να µπο-
ρούµε να αντιµετωπίζουµε τις φωτιές, αυτά αφορούν τους λί-
γους ή τους πολλούς;

Τα αντιπληµµυρικά έργα αφορούν τους λίγους ή τους πολ-

λούς; Ξέρετε να πληµµυρίζουν στις καλύτερες περιοχές και στις
πιο δύσκολες περιοχές να µένουν απείραχτοι από τις πληµµύ-
ρες;

Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός του κράτους για ποιους είναι;
Πολεοδοµίες, Κτηµατολόγιο, δικαιοσύνη, ΕΦΚΑ. Για τους λίγους
ή τους πολλούς;

Για να µην πω για τις επενδύσεις στην υγεία σε όλα τα νοσο-
κοµεία και τα κέντρα υγείας, σε όλες τις τάξεις που θα γίνουν
ψηφιακές στα δηµόσια σχολεία. Ποιοι πηγαίνουν εκεί, οι λίγοι ή
οι πολλοί;

Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να είµαστε πιο συγκρατηµένοι
στην κριτική µας σε αυτά τα θέµατα. Θα αποδείξει, άλλωστε, η
ζωή για ποιους ήταν τελικά αυτό το σχέδιο.

Και να µην ξεχάσω, ο προαστιακός στη δυτική Αττική, από τα
Άνω Λιόσια µέχρι τα Μέγαρα, για ποιους είναι;

Πάµε τώρα στο θέµα των µικροµεσαίων και των δανείων. Κατ’
αρχάς, δεν άκουσα από την Αντιπολίτευση -και θα ήταν χρήσιµο
να µας πουν- αν ήταν στη θέση µας, αν θα ελάµβαναν τα δάνεια
ή όχι -και το λέω στα δύο µεγαλύτερα κόµµατα, στον κ. Χαρίτση
και στον κ. Καµίνη- και πώς ακριβώς θα τα χρησιµοποιούσαν.
Αυτό θα ήταν πολύ χρήσιµο να το ακούσουµε, νοµίζω ότι θα βοη-
θούσε τη συζήτηση.

Από εκεί και πέρα, άκουσα πολλά για την Αναπτυξιακή Τρά-
πεζα. Η Αναπτυξιακή Τράπεζα δεν έχει δώσει η ίδια κάποιο δά-
νειο, τις τράπεζες χρησιµοποιεί για να δίνει δάνεια.

Η Αναπτυξιακή θα µπει εδώ πέρα στην παρακολούθηση των
δανείων και θα κάνει -πιστεύω- πολύ καλή δουλειά, αλλά η δια-
φορά, για να καταλάβετε τη φιλοσοφία αυτού του συστήµατος
των δανείων, βρίσκεται στο εξής πολύ απλό: Εµείς βάζουµε χρή-
µατα, αλλά θέλουµε πέραν του επενδυτή κάποιος άλλος µε δικά
του χρήµατα να αξιολογεί το σχέδιο, να αξιολογεί την πραγµατι-
κότητά του όχι στη βάση κάποιων τυπικών δεικτών, που πάντα
συµπληρώνονται στα επενδυτικά σχέδια, αλλά στη βάση του ρί-
σκου που ο ίδιος αναλαµβάνει µε δικά του λεφτά, χωρίς καµµία
εγγύηση του δηµοσίου. Αντιθέτως, στα δάνεια αυτά ισχύει το
«pari-passu», δηλαδή παίρνουµε τις ίδιες εγγυήσεις που έχουν
και οι τράπεζες. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Και η διαφορά πού
βρίσκεται; Στο επιτόκιο, για το οποίο υπάρχει και η τροπολογία,
µε την οποία θα µεταφέρουµε στην ουσία το ευρωπαϊκό επιτόκιο
σε αυτούς οι οποίοι δανείζονται -επί τη ευκαιρία, αποδεχόµεθα
την τροπολογία- και η µεταφορά αυτού του επιτοκίου θα υπολο-
γίζεται ως κρατική ενίσχυση και θα αφαιρείται από οποιαδήποτε
άλλη κρατική ενίσχυση παίρνει η επιχείρηση.

Εδώ άκουσα πάρα πολλά για το αν θα µπορούν οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, οι οποίες θα πάρουν 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ από αυτό το πακέτο και πολύ περισσότερα από το ΕΣΠΑ,
γιατί το ΕΣΠΑ είναι κατ’ εξοχήν το εργαλείο για τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, να έχουν πρόσβαση σε αυτά τα δάνεια. Η απάν-
τηση είναι, ναι, βεβαίως. Αν θέλουν να επενδύσουν και αν µπο-
ρούν να στοιχειοθετήσουν το αξιόχρεο, έχουν πολύ καλύτερη
δυνατότητα πρόσβασης σε αυτά τα δάνεια, γιατί κατ’ εξοχήν οι
µικροµεσαίες επιχειρήσεις δεν βρίσκουν χαµηλά επιτόκια δανει-
σµού. Οι µικροµεσαίες δανείζονται µε 4%, 5%, 6% και για δάνεια
δεκαετίας προφανώς δεν δανείζεσαι µε 6%, είναι πολύ δύσκολο
να δανειστείς. Εδώ πέρα θα µπορούν να κόψουν στο µισό το κό-
στος δανεισµού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Θα µπορούσαµε να το δώσουµε σε µη αξιόχρεες επιχειρήσεις;
Γνωρίζετε όλοι σε αυτή την Αίθουσα ότι δεν θα µπορούσαµε να
δώσουµε δάνεια σε µη αξιόχρεες επιχειρήσεις. Το γνωρίζετε
όλοι και παρ’ όλα αυτά κάνετε την κριτική σαν να µπορούσαµε.
Το µόνο που δικαιολογώ για αυτή την κριτική είναι το ΚΚΕ. Το
ΚΚΕ σού λέει «είµαστε εκτός Ευρώπης, µπορούµε να κάνουµε
ό,τι θέλουµε». Όλοι οι υπόλοιποι, που θεωρητικά είναι υπέρ της
Ευρώπης µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο, θα πρέπει να µας
εξηγήσουν πώς θα δώσουµε δάνεια χωρίς να τηρούµε τους ευ-
ρωπαϊκούς τραπεζικούς κανόνες. Υπάρχει τέτοια περίπτωση; Η
απάντηση είναι µηδέν, καµµία, η παραµικρή. Γιατί, λοιπόν, κά-
νουµε όλη αυτή τη συζήτηση;

Επόµενο θέµα είναι η διαβούλευση. Κοιτάξτε, κάναµε, όπως
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είδατε, διαβούλευση και είχαµε πολλούς φορείς, µεταξύ των
οποίων η Κεντρική Ένωση Επιµελητηρίων, η ΓΣΕΕ, ο ΣΕΒ, η ΓΣΕ-
ΒΕΕ, ο ΣΕΤΕ, η Ελληνική Συνοµοσπονδία Εµπορίου, η Κεντρική
Ένωση Δήµων και Κοινοτήτων και τα λοιπά, να µας κάνουν προ-
τάσεις στην πρώτη φάση. Είχαµε τη συµµετοχή όλων αυτών των
φορέων και πολλών ακόµη στην ΟΚΕ, µέσω της οποίας έγινε η
ουσιαστική διαβούλευση και είχαµε και µία δηµόσια διαβού-
λευση.

Όµως, να είµαστε ειλικρινείς, το κρίσιµο θέµα εδώ είναι η τα-
χύτητα. Δεν µπορούσαµε να κάνουµε τη διαβούλευση για το σχέ-
διο ανάκαµψης µε τον τρόπο µε τον οποίο θα κάναµε τη
διαβούλευση, για παράδειγµα, για ένα σχέδιο δεκαετίας, διότι
στο σχέδιο ανάκαµψης από ένα σηµείο και πέρα, αν δεν πετύχεις
τους στόχους, χάνεις τα χρήµατα. Συνεπώς λειτουργεί συµπλη-
ρωµατικά στα άλλα αναπτυξιακά σχέδια της χώρας.

Και εδώ µπαίνω στην άλλη κριτική της Αντιπολίτευσης, που
είναι αν έχει περιφερειακή διάσταση. Έχει περιφερειακή διά-
σταση, συµπληρωµατική του ΕΣΠΑ, του «ΑΝΤΩΝΗ ΤΡΙΤΣΗ», που
αυτά είναι τα βασικά περιφερειακά σχέδια. Εδώ έχουµε 8 δισε-
κατοµµύρια ευρώ για τις περιφέρειες από το ΕΣΠΑ, 8 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ! Δεν υπάρχει άλλο ποσό µεγαλύτερο στην ιστορία
που να έχουν πάρει -εξ όσων θυµάµαι- οι περιφέρειες από τα 8
δισεκατοµµύρια ευρώ. Έχουµε το ΕΣΠΑ, λοιπόν, έχουµε τον
«ΤΡΙΤΣΗ» και έρχεται και λειτουργεί συµπληρωµατικά.

Τι παίρνει το σχέδιο ανάκαµψης; Παίρνει τα πιο ώριµα έργα,
για να µπορούµε να τα υλοποιήσουµε µε ταχύτητα. Τι δεν µπορεί
να κάνει; Να λειτουργήσει σαν ένα στρατηγικό αναπτυξιακό σχέ-
διο περιφερειακό -λειτουργεί σαν στρατηγικό εθνικό σχέδιο-,
διότι, αν λειτουργούσε σαν περιφερειακό, θα έπρεπε να εντάξει
έργα που δεν θα προλάβαινε να κάνει και θα χάναµε τα λεφτά.

Και µπαίνω σε ένα, δύο ειδικότερα θέµατα, για τα οποία ρω-
τήθηκα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Πόσο χρόνο θα χρει-
αστείτε, κύριε Υπουργέ;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Σε δύο λεπτά θα τελειώσω. Λέω αυτά τα δύο, τρία ει-
δικότερα και τελειώνω.

Το ένα είναι αυτό που είπα τις προάλλες και ο κ. Χαρίτσης το
παρεξήγησε µε το αν θέλουµε ελλείµµατα ή δεν θέλουµε.

Αυτό που είπα τις προάλλες στην επιτροπή, κύριε Χαρίτση,
είναι ότι κανένα από τα µεγάλα κόµµατα της χώρας δεν προτείνει
συνειδητά την παραβίαση των δηµοσιονοµικών ευρωπαϊκών κα-
νόνων. Εσείς ως κοµµάτι του οικονοµικού επιτελείου και ο κ. Αλε-
ξιάδης και ο κ. Τσακαλώτος γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι στη
δική σας περίοδο, µετά τη φάση που περάσατε το 2015, στην
οποία δεν θα µπω περισσότερο, τηρήσατε τις δηµοσιονοµικές
δεσµεύσεις. Μάλιστα τις «υπερτηρήσατε». Και πιστεύω ότι αυτό
είναι θετικό, το ότι η χώρα έχει εξασφαλίσει -και προφανώς αυτό
ισχύει και για το Κίνηµα Αλλαγής- ότι τα περισσότερα κόµµατα
είναι δεσµευµένα σε σχέση µε τους ευρωπαϊκούς δηµοσιονοµι-
κούς κανόνες.

Εις πάσαν περίπτωσιν, το σχέδιο αυτό αποκλείει τη µη τήρηση
των κανόνων, οπότε αυτό δεν έχει να κάνει µε το ύψος των ελ-
λειµµάτων, αλλά έχει να κάνει µε τη διάθεση της χώρας, την
οποία θεωρώ θετική, να τηρεί τους κανόνες.

Σε ό,τι αφορά αυτό που είπε ο κ. Δραγασάκης, είναι προφανώς
τελείως εξωπραγµατικό και τελείως λάθος. Δεν θα πω περισσό-
τερα.

Σε ό,τι αφορά αυτό που είπε ο κ. Τσακαλώτος για το ΔΝΤ και
τις µεγάλες επιχειρήσεις, θα ήθελα να θυµίσω ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση -και αυτό ήταν και µια δική µου αρχική ιδέα που υιοθετή-
θηκε απ’ όλο το οικονοµικό επιτελείο- έδωσε 8,5 δισεκατοµµύρια
στην επιστρεπτέα προκαταβολή, το ήµισυ της οποίας κατέληξε
να είναι µη επιστρεπτέο, που πήγε αποκλειστικά το 98% στις µι-
κρές και µεσαίες επιχειρήσεις και έδωσε και τεράστια άλλα
ποσά, που πήγαν επίσης στις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις.
Δεν χρειαζόµαστε τη συµβουλή του ΔΝΤ για να το κάνουµε αυτό.
Δεν ξέρω ποιος θέλει να παίρνει συµβουλές από το ΔΝΤ. Εµείς
το ακούµε, αλλά ακολουθούµε τη δική µας πολιτική. 

Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω µε δύο λόγια για το επενδυτικό
κενό και το παραγωγικό µοντέλο και τις ανισότητες. Η µεγαλύ-

τερη ανισότητα στη χώρα είναι η ανισότητα της ανεργίας, είναι
το γεγονός ότι ένα µεγάλο κοµµάτι του πληθυσµού είναι καταδι-
κασµένο στην ανεργία. Αυτή είναι η πιο βαριά ανισότητα. 

Υπάρχει και µια δεύτερη ανισότητα πολύ σηµαντική, για την
οποία κανείς δεν µιλά, που είναι η ανισότητα µεταξύ αυτών που
πληρώνουν τους φόρους τους και αυτών που κάνουν φοροδια-
φυγή. Και αυτή είναι µια βαριά ανισότητα στη χώρα, την οποία
για κάποιον περίεργο λόγο δεν ακούω τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης να αναδεικνύουν. 

Το σχέδιο αυτό στο πλαίσιο της αλλαγής του παραγωγικού
µοντέλου χτυπά και τις δύο αυτές ανισότητες. Καλύπτοντας το
επενδυτικό κενό και κινητοποιώντας τεράστιους επενδυτικούς
πόρους δηµιουργεί πολύ µεγάλη αύξηση στη ζήτηση εργασίας
και τη βελτίωση της παραγωγικότητας της εργασίας και αυτό θα
επιτρέψει στους µισθούς να αυξηθούν και στην ανεργία να µει-
ωθεί δραµατικά και αυτή θα είναι η µεγαλύτερη παρέµβαση στην
ανισότητα συν όλα τα υπόλοιπα που κάνουµε για το κοινωνικό
κράτος, την κατάρτιση, την υγεία, την παιδεία, που περιλαµβά-
νονται προφανώς στο σχέδιο.

Σε σχέση µε τη δεύτερη ανισότητα, που είναι η ανισότητα µε-
ταξύ αυτών που πληρώνουν και αυτών που δεν πληρώνουν τους
φόρους τους ή τις ασφαλιστικές τους εισφορές, εκεί τόσο µε την
ψηφιοποίηση του κράτους και των ελεγκτικών µηχανισµών όσο
και µε τη µείωση της φορολογίας θα έχουµε µια ραγδαία µετά-
βαση από την «γκρίζα» προς την «άσπρη» οικονοµία και αυτό επί-
σης θα βελτιώσει και τις ανισότητες και προφανώς και την
παραγωγικότητα της χώρας και την αναπτυξιακή της δυνατό-
τητα. Αυτή είναι η ουσία της αλλαγής του παραγωγικού µοντέλου
που κάνουµε. Εξωστρέφεια, «άσπρη» οικονοµία, χαµηλοί φόροι,
αύξηση παραγωγικότητας. Αυτό είναι το πρόβληµα της Ελλάδας.

Είπα προηγουµένως στον κ. Τσακαλώτο τα στοιχεία της
«MOODY’S» µε βάση τα οποία έχουµε τη χαµηλότερη παραγω-
γικότητα εργασίας στην Ευρώπη. Αυτή η πολύ χαµηλή παραγω-
γικότητα εργασίας είναι το βασικό πρόβληµα που δηµιουργεί
τους χαµηλούς µισθούς και την ανεργία. Αυτό είναι και η φιλο-
σοφική µας διαφορά. 

Τελειώνοντας, θα πω ότι αυτό το σχέδιο αποτελεί µια ιστορική
ευκαιρία. Εγώ έχω δύο κόρες -να είναι καλά- και δύο εγγονούλες,
για την ώρα. Τα χρόνια περνούν. Κανένας µας δεν µετριέται τε-
λικά από το τι λέει. Μετριέται απ’ αυτό που κάνει και απ’ αυτό
που πετυχαίνει. Το δικό µας χρέος είναι να κάνουµε το καθήκον
µας απέναντι στο µέλλον, απέναντι στα παιδιά και τα εγγόνια
αυτής της χώρας. Αυτό πιστεύω ότι κάνει η Κυβέρνηση και γι’
αυτό και σας καλώ να υπερψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτας και
ακολουθεί ο κ. Καρασµάνης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε πριν µπω στα της οικονοµίας που είπε ο κ.

Σκυλακάκης να πούµε ένα µεγάλο µπράβο ως ελληνική Βουλή
στο πρώτο χρυσό µετάλλιο που κατέκτησε η Ελλάδα στους
Ολυµπιακούς Αγώνες. Δεν αναφέρθηκε κανείς µέχρι τώρα -µί-
λησε πολύς κόσµος- σ’ αυτόν τον λεβέντη, τον Στέφανο Ντού-
σκο, το παλικάρι από τα Γιάννενα, που πήρε το χρυσό µετάλλιο
και τίµησε το εθνόσηµο σήµερα και έκανε όλους τους Έλληνες
περήφανους. Το πρώτο χρυσό της Ελλάδος µας στους Ολυµπια-
κούς Αγώνες. Του αξίζει ένα πολύ µεγάλο µπράβο, γιατί µας
έκανε περήφανους. Αν διαβάσετε το τι δήλωσε ο αθλητής µετά,
είπε «στα τελευταία πεντακόσια µέτρα είπα “Θεέ µου, βοήθησέ
µε να αντέξω”» και βρήκε δύναµη και άντεξε. Αυτά για να µην
έχουµε αλά καρτ ευαισθησίες µε αθλητικές πρωτιές κ.λπ.. Εδώ
σήµερα κέρδισε η Ελλάδα, κυµάτισε η ελληνική σηµαία στο
Τόκιο, στους Ολυµπιακούς Αγώνες.

Κύριε Σκυλακάκη, εγώ την κόρη µου την έχω προετοιµάσει.
Εγγόνια δεν έχω ακόµα. Της έχω πει ότι θα πληρώνει για πολλά
χρόνια δάνεια.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Σας εύχοµαι να αποκτήσετε.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ. Εύχοµαι τα καλύ-
τερα.

Να πείτε στα εγγόνια σας ότι θα πληρώνουν για πολλά χρόνια
του παππού τις δουλειές, αυτά που υπογράφει ο παππούς εννοώ.
Αυτά που υπογράφουµε σήµερα θα κάνουµε πολλά χρόνια να τα
ξεχρεώσουµε, γιατί, όπως έχετε πει κι εσείς, πολλά απ’ αυτά είναι
δανεικά. Άρα, λοιπόν, τα παιδιά µας και τα παιδιά των παιδιών µας,
άρα τα εγγόνια µας, για πολλά χρόνια θα ξεχρεώνουν.

Θέλω να πούµε µερικά πράγµατα, πριν µπω στη βασική µου
οµιλία. Έκανε µια αναφορά ο εισηγητής µας κ. Βιλιάρδος -µε τον
οποίο έχετε µια συνεργασία γιατί είναι στις Επιτροπές Οικονοµι-
κών συνέχεια ως οικονοµολόγος- για τόκους υπερηµερίας, ότι
υπάρχουν µέσα στη σύµβαση τόκοι υπερηµερίας. Όταν σας λέµε
κάτι, δεν το λέµε για να σας προσβάλουµε, γιατί εδώ συµβαίνουν
δύο τινά, το πρώτο είναι αν δεν γνωρίζετε ή δεν το διαβάσατε
και το δεύτερο αν το γνωρίζετε και το διαβάσατε και δεν απαν-
τάτε και µας αγνοείτε. Και τα δύο είναι το ίδιο άσχηµα. Είτε δεν
το έχετε διαβάσει είτε µας αγνοείτε ή αδιαφορείτε για εµάς, και
τα δύο είναι πάρα πολύ άσχηµα. Θα θέλαµε να µας επιβεβαι-
ώσετε ή όχι αν υπάρχουν τόκοι υπερηµερίας. Είναι πολύ βασικό.

Είδα µε ενδιαφέρον ότι ζητήσατε από τον Πρόεδρο της Βου-
λής λίγο χρόνο παραπάνω. Γιατί; Διότι λέτε ότι είναι πολύ σηµαν-
τικό αυτό που συζητάµε. Μα, αυτό λέµε κι εµείς. Χρόνο ζητήσαµε
κι εµείς, να µην το φέρετε τελευταία µέρα που κλείνουµε, άρον-
άρον, ό,τι περάσει πέρασε. Σας είπαµε να το φέρετε στις επιτρο-
πές, να διαβάσουµε, να ενηµερωθούµε, να συζητήσουµε, να
αντιδικήσουµε, να ξιφουλκήσουµε και µετά να έλθουµε να ψηφί-
σουµε. Άρα για εσάς ο χρόνος ήταν απαραίτητος σήµερα. Σε
όλους εµάς εδώ πέρα τον χρόνο αυτόν δεν τον δώσατε. 

Είπατε επίσης ότι θα φέρει µια πολύ µεγάλη αύξηση στο ΑΕΠ
αυτή η ιστορία. Πολύ χαρµόσυνο και ενθαρρυντικό αυτό. Αλί-
µονο αν δεν έδινε. Όταν µιλάµε για µια χώρα, κύριε Σκυλακάκη,
που σωρευτικά απ’ όλα τα µνηµόνια το ΑΕΠ µας σηµείωσε µια
µείωση, µια κατάρρευση µείον 30%, αλίµονο. Όταν φτάνεις στον
πάτο, και λίγο να βγάλεις το κεφάλι απέξω, είναι αύξηση ΑΕΠ.
Μακάρι να επιβεβαιωθείτε και να έχουµε πολύ µεγάλη αύξηση
και η Ελλάδα να γίνει µια πλούσια χώρα, που δυστυχώς δεν το
βλέπουµε. 

Προσπερνάω τα της Ούρσουλα. Συγκινηθήκαµε µε το πόσο
πονόψυχη είναι η κ. Φον ντερ Λάιεν και πόσο αγαπάει την Ελλάδα
και πόσο απλόχερα έδωσε τα λεφτά η Ευρώπη στη χώρα µας,
χωρίς να ζητήσει τίποτα. Προφανώς, αφού λειτουργούν ως αποι-
κία την Ελλάδα. Έτσι τη βλέπουν. Τι να είναι; Την έπιασε ο πόνος
τώρα την Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν;

Επίσης ακούσαµε για πρώτη φορά επίσηµα σήµερα από τον
κ. Σταϊκούρα κάτι. Μέχρι στιγµής τι ξέραµε; Ότι η Κυβέρνηση
στον ενάµιση χρόνο έριξε -σπατάλησε λέµε εµείς- 41 δισεκατοµ-
µύρια στην περίοδο του COVID. Γιατί τα σπατάλησε, λέµε εµείς;
Διότι δεν τα επένδυσε κάπου ή δεν επιδότησε την εργασία. Επι-
δότησε την ανεργία, το ολικό lockdown και αυτά τα λεφτά ήδη
έχουν χαθεί. Δεν θα αυγατίσουν κάποια στιγµή. Δεν περιµένουν
κάπου για να επενδύσουµε. Δεν κάναµε κάτι. Έφυγαν αυτά, τε-
λείωσαν. 

Σήµερα ακούσαµε για πρώτη φορά, κύριε Σκυλακάκη, από τον
κ. Σταϊκούρα πριν από περίπου µια ώρα ότι δανειστήκαµε µέχρι
σήµερα 41 δισεκατοµµύρια, γιατί µέχρι τώρα ξέραµε ότι πήραµε
41 δισεκατοµµύρια. Άρα δανειστήκαµε. Γι’ αυτό σας λέω ότι τα
παιδιά µας και τα εγγόνια µας έχουν να πληρώσουν πάρα πολλά,
κύριε Σκυλακάκη.

Kαι να πάω πάλι στο πώς το φέρατε. Ειπώθηκαν δέκα φορές.
Να πούµε λίγο τι υποχρεώσεις φέρνει αυτό, επειδή πανηγυρί-
ζουµε σήµερα εδώ, έχουµε µια αίσθηση γιορτής, ανοίγουν σαµ-
πάνιες, µπαίνουµε σε µια άλλη εποχή. Ωραία. Τι υποχρεώσεις
φέρνει; Τι βάρη αναλαµβάνουν οι συµπολίτες µας; Σε τι µετα-
φράζεται όλο αυτό για τα παιδιά µας; Το είχα γράψει πριν ανα-
φερθείτε εσείς στα οικογενειακά µας. Εδώ και πολύ καιρό
διαφηµίζετε -και µε «ε» και µε «αι»- παντού και µε κάθε τρόπο το
χρηµατικό ποσό που θα έρθει από την Ευρώπη, τα δισεκατοµµύ-
ρια, και το παρουσιάζετε ως σωτηρία της χώρας µας από τα
δεινά της πανδηµίας και ότι έτσι θα ανορθωθεί η οικονοµία. Μά-
λιστα.

Να ρωτήσω κάτι; Γιατί καταρρακώθηκε η οικονοµία µας; Υπάρ-
χει κάποιος που ευθύνεται για την καταρράκωση, τη διάλυση, το
σµπαράλιασµα της οικονοµίας µας; Εµείς λέµε ότι ναι, υπάρχει,
και είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί δικές σας
αποφάσεις ήταν οι περιορισµοί που επιβάλατε, τα καταστροφικά
µέτρα που πήρατε, το lockdown, το πιο παρατεταµένο και πιο
αυστηρό σε όλη την Ευρώπη. Είχαµε ως αποτέλεσµα οι πολίτες
να είναι σε απόγνωση, η αγορά να έχει στραγγίσει και οι άνεργοι
στους οποίους αναφερθήκατε να πολλαπλασιάζονται. Αυτά είναι
η απόρροια των δικών σας επιλογών, κατά την άποψή µας ως
κόµµα, της κακής αντιµετώπισης που είχατε στο θέµα της παν-
δηµίας. Έτσι χρειαστήκαµε πάρα πολλά χρήµατα και δανειζόµα-
στε πάρα πολλά χρήµατα. 

Το κόµµα µας, η Ελληνική Λύση, από την πρώτη στιγµή, πριν
από την πανδηµία, και µέχρι σήµερα που µιλάµε σας είχε επιση-
µάνει τα λάθη στις κυβερνητικές πολιτικές και προτεραιότητες.
Από την πρώτη µέρα που µπήκαµε στη Βουλή τονίσαµε πόσο ση-
µαντικό είναι για την οικονοµία µας να µη βασιζόµαστε µόνο σε
µία βάρκα, σε ένα πόδι, στον τουρισµό. Αναγνωρίζουµε ότι ο του-
ρισµός είναι µεγάλη πηγή εσόδων και ένα σοβαρό ποσοστό του
ΑΕΠ της χώρας µας, αλλά δεν µπορούµε να χαρακτηρίζουµε τον
τουρισµό «βαριά βιοµηχανία», γιατί η βιοµηχανία είναι κάτι άλλο. 

Πιθανότατα θα έχετε ταξιδέψει. Θα δείτε στη Γερµανία, θα
δείτε στο Βέλγιο, θα δείτε σε τέτοιες ευρωπαϊκές χώρες. Ο του-
ρισµός είναι παροχή υπηρεσίας. Η Κυβέρνηση έπρεπε να ανοιχ-
θεί, να δώσει την ευκαιρία και κίνητρα για ανάπτυξη και σε
άλλους τοµείς. Επιµένουµε. Θα µαλλιάσει η γλώσσα µας. Κάποια
στιγµή θα γίνει και αυτό. Πρωτογενής τοµέας, γεωργία, αλιεία,
κτηνοτροφία. Δεν µας ακούτε. Και όταν αποτυγχάνετε φυσικά, η
δικαιολογία είναι πολύ εύκολη. Εσείς ως Κυβέρνηση δεν φταίτε
ποτέ. Είτε φταίει η πανδηµία είτε φταίνε οι πολίτες είτε φταίνε οι
νέοι. Κάποιος φταίει πάντα εκτός από εσάς.

Λέτε, λοιπόν, τώρα ότι µε το περιβόητο Ταµείο Ανάκαµψης θα
πέσουν δισεκατοµµύρια στην Ελλάδα. Θα πρέπει κάποια στιγµή
να συνειδητοποιήσετε ότι πλέον υπάρχει µια δυσπιστία εκεί έξω.
Δεν ξέρω τι εικόνα έχετε για τον κόσµο, αλλά εµείς άλλη εικόνα
έχουµε. Είναι πολύ δύσπιστος απέναντί σας και απέναντι στο πο-
λιτικό σύστηµα όλο, όχι µόνον στην Κυβέρνηση. Την πληρώνουµε
και εµείς τη νύφη εξαιτίας σας. Έχει αντιληφθεί ότι πολλά από
τα λόγια είναι λόγια. Τα µισά περίπου από τα 12,7 δισεκατοµµύ-
ρια -να το πούµε για να το ακούσει ο κόσµος- είναι δάνειο, άλλο
ένα δάνειο που θα πέσει στις πλάτες των Ελλήνων.

Και να πάµε σε κάποια άλλα θέµατα, γιατί ο χρόνος πιέζει. Το
κάνετε δύσκολο, αν όχι αδύνατο, τα χρήµατα αυτά να φτάσουν
στους µικροµεσαίους, σε αυτούς που τα χρειάζονται πραγµα-
τικά. Αντί να τα ρίξετε στην αγορά, να πάρουν µια πραγµατική
ανάσα οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, θα αποφασίζουν ουσιαστικά
οι τράπεζες, τα πιστωτικά ιδρύµατα, που έχουν κλείσει τη στρό-
φιγγα της χρηµατοδότησης για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
αλλά και για τους µικρούς και τους έντιµους δανειολήπτες.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Πώς περιµένετε να ανακάµψει η
αγορά; Προωθήστε τα χρήµατα ή ένα µέρος σηµαντικό των χρη-
µάτων στον πρωτογενή τοµέα, που τόσο το έχει ανάγκη και τον
έχουµε αδικήσει τόσα χρόνια. Δώστε οικονοµικά κίνητρα για να
αναπτυχθεί µια σύγχρονη, µια ψηφιακή γεωργία. Έτσι όχι µόνο
θα προσελκύσετε επενδυτές, αλλά θα δηµιουργηθούν και θέσεις
εργασίας και θα έρθουν και τα νιάτα µας, οι επιστήµονες, ελπίζω,
να δουλέψουν.

Κλείνω µε ένα σχεδόν οικονοµικό κοµµάτι -ας το πούµε έτσι-,
µε το «πόθεν έσχες», γιατί από εχθές έχουν ξεκατινιαστεί. Σε πα-
ράθυρα, σε εκποµπές, ασχολούνται µε το «πόθεν έσχες».

Ακούστε κάτι -για να ακουστεί στον κόσµο το λέω και µετα-
φέρω και την ανακοίνωση που εξέδωσε η Ελληνική Λύση, την επί-
σηµη θέση- το εξής: Η Ελληνική Λύση ξεκαθαρίζει στις Ελληνίδες
και τους Έλληνες που µας ακούνε ότι δεν συµµετέχει στην επι-
τροπή για το «πόθεν έσχες». Ποιοι συµµετέχουν στην επιτροπή;
Συµµετέχουν η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ -κρατήστε το αυτό,
θα µας χρειαστεί σε λίγο-, ανεξάρτητες αρχές, δικαστές που ορί-
ζει η Κυβέρνηση. Αυτοί συµµετέχουν στην επιτροπή.

Άρα αυτά τα οποία καταγγέλλει ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα, γιατί δεν τα
κατήγγειλε στην επιτροπή στην οποία συµµετέχει; Για επικοινω-
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νιακούς λόγους. Είναι, ξέρετε, η επιβεβαίωση της συνεργασίας
των δύο κοµµάτων στη συγκάλυψη των εθνικών και οικονοµικών
εγκληµάτων και, αν θέλετε, είναι και µια πρόβα τζενεράλε, είναι
µια πρόβα, όχι νυφικού, είναι µια πρόβα κοστουµιού για τη συγ-
κυβέρνηση, γιατί ετοιµάζεστε γι’ αυτή. Μπορεί σήµερα να συγ-
κυβερνάτε άτυπα, γιατί επί της ουσίας σε όλα τα µεγάλα, σε όλα
τα σηµαντικά -οικονοµικά, εθνικά- συµφωνείτε, αλλά προσεχώς,
λίαν συντόµως, θα το κάνετε και επίσηµα.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να κάνω µια αναφορά τελείως δια-
φορετική. Θα µου επιτρέψετε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
σήµερα να κάνω δυο- τρεις αναφορές σε κάποια άλλα θέµατα,
τα οποία νοµίζω ότι πρέπει να τα επικοινωνήσουµε µε τις Ελλη-
νίδες και τους Έλληνες.

Ξέρετε, µιλάµε για ένα διεθνές ρεζιλίκι για τη χώρα µας. Να
σταµατήσουν οι παρεµβάσεις στην Ακρόπολη θέλει UNESCO. Το
ξέρετε αυτό; Σηµερινό. Σοκαριστικό. Η UNESCO είναι δυσαρε-
στηµένη µε το τσιµέντωµα της Ακρόπολης, που έχει προκαλέσει
εδώ και µήνες κατακραυγή εντός και εκτός συνόρων. Δεν υπάρ-
χει µεγαλύτερη ντροπή από αυτό, από το να µιλάνε έτσι οι ξένοι
για το λίκνο του πολιτισµού, για την Ελλάδα µας, να µας λένε ότι
τσιµεντώσαµε την Ακρόπολη. Αυτό κάναµε. Το είπαµε, το καταγ-
γείλαµε.

Και πώς ανέχεται µια Υπουργός, η οποία είναι και αρχαιολόγος,
να σου διαµηνύει η UNESCO να σταµατήσεις να κάνεις την Ακρό-
πολη τσιµέντο, ότι κινδυνεύει µε µόνιµη καταστροφή; Θυµίζω -και
το κλείνω το θέµα- ότι η Ελληνική Λύση είχε καταθέσει στη Βουλή
-να τα πάρετε από τα Πρακτικά- ολοκληρωµένη µελέτη για τις πα-
ρεµβάσεις που κάνατε στον Ιερό Βράχο, µια µελέτη πλήρως κο-
στολογηµένη, µε εξειδικευµένα υλικά, µε ελάχιστες παρεµβάσεις
που θα σεβαστούν το παγκόσµιο αυτό µνηµείο. Ούτε εκεί µας
ακούτε. Ήρθε η παγκόσµια κατακραυγή. Δυστυχώς όµως αυτή η
κατακραυγή αφορά σε όλους µας και στην Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πάρω και δύο, τρία λεπτά από τη
δευτερολογία µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μπορείτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα δείξω µια φωτογραφία, που επίσης και αυτή παρουσιάζει

ανατριχιαστικό ενδιαφέρον. Δείτε, κύριε Ρουσόπουλε: «Παρα-
καλώ, για τη δική σας ασφάλεια, µην ασπάζεστε την εικόνα, γιατί
η προσκύνηση των αγίων εικόνων σκοτώνει.». Στις εκκλησίες µας
αυτά.

Η ιεραρχία έχει χάσει τον δρόµο της τελείως. Κοντά σε αυτή,
όµως, τον χάνουν και οι πιστοί. Δεν είναι δυνατόν η ηγεσία της
Εκκλησίας να λειτουργεί διχαστικά προς το ποίµνιο. Δεν γίνεται.
Έχουµε δει ναούς όλο αυτόν τον καιρό τον τελευταίο να µετα-
τρέπονται σε εµβολιαστικά κέντρα. Απίστευτο! Έχουµε δει τη
Θεία Κοινωνία µε πλαστικά κουταλάκια. Το είδαµε κι αυτό.
Έχουµε δει ιερείς να πετούν έξω από τους ναούς τους πιστούς
λόγω µάσκας. Έχουµε δει κληρικούς να εκβιάζονται, προκειµέ-
νου να προπαγανδίσουν υπέρ του εµβολίου, το οποίο παρουσιά-
ζεται και ως δώρο Θεού. Έχουµε δει επισκόπους να µιλούν όχι
µε αγάπη, αλλά µε µίσος απέναντι σε χιλιάδες Έλληνες πολίτες. 

Αυτό που δεν έχουµε δει ακόµα όµως -και πλησιάζει ο καιρός-
είναι τι έχετε κατά νου για τον Δεκαπενταύγουστο. Το υποπτευό-
µαστε, αλλά δεν θέλουµε αυτό που υποπτευόµαστε να γίνει
πραγµατικότητα. Αφήστε τους πιστούς ήσυχους και µην εκβιά-
ζετε, µη διχάζετε τους Έλληνες χριστιανούς ορθόδοξους. Θα
ήθελα να αναφερθώ και εγώ στον χαµό του πατριώτη, του βο-
σκού των Ιµίων, του Αντώνη του Βεζυρόπουλου. Το ανέδειξε ο κ.
Κακλαµάνης χθες, αναφέρθηκε και ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης φυσικά. Να πούµε ότι ζητά το Ελεγκτικό Συνέδριο από τον
Δήµο Καλύµνου να επιστραφεί η ενίσχυση που του δινόταν. Η
Ελληνική Λύση εκφράζει την οργή πραγµατικά αλλά και την απο-
ρία της. Εφόσον όντως υπάρχει τέτοια απόφαση ντροπής, ζη-
τάµε την άµεση ανάκλησή της. 

Και επειδή, κύριε Πρόεδρε, είναι η τελευταία συνεδρίαση πριν
από τις θερινές διακοπές, για να φύγουµε όλοι µε ωραίες ανα-
µνήσεις, να έχουµε να περιγράφουµε εκεί που θα πάµε για δέκα,
δεκαπέντε µέρες, ας µείνουµε µε την τελευταία εικόνα, που λένε.

Αυτή είναι η τελευταία εικόνα. Επειδή επικαλεστήκατε, κύριε Σκυ-
λακάκη, διάφορα έντυπα και εφηµερίδες προηγουµένως -«NEW
YORK TIMES» κ.λπ.- εδώ βολευτείτε µε τη «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ».
Μέχρι τη «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» φτάνουµε εδώ. Δείτε λίγο: «Μας γλεν-
τάνε οι Σκοπιανοί». Μιλάµε για Ολυµπιακούς Αγώνες -δεν µιλάµε
για κάνα τουρνουά πόκερ της γειτονιάς-, όπου η σκοπιανή Ολυµ-
πιακή Επιτροπή πανηγυρίζει για το µετάλλιο που κατέκτησαν τα
Σκόπια και δηλώνει επίσηµη έδρα τη Δηµοκρατία της Μακεδο-
νίας, Makendonski Olimpiijski Komitet.

Όπως έχουµε εµείς εδώ την Ολυµπιακή µας Επιτροπή, έχουν
κι αυτοί. Αυτά τα βλέπετε; Γιατί τα αφήνουµε να περνάνε έτσι;
Αντιδράσαµε, κουνήσαµε το δαχτυλάκι µας, σηκώσαµε κάποιο
τηλέφωνο; Ως πότε θα ανεχόµαστε αυτούς τους τύπους να ξε-
φτιλίζουν την Ελλάδα και την πατρίδα; Ως πότε;

Κοιτάξτε, µπαίνει ο Αύγουστος. Θυµάµαι ότι φορούσα ένα
παλτό όταν ήταν να έρθουν τα πρωτόκολλα για τα Σκόπια. Βγά-
λαµε το παλτό, βάλαµε κοστούµια χειµωνιάτικα. Είχε ακόµη
ψύχρα. Βάλαµε τα λινά, ήρθε καλοκαίρι. Κλείνει η Βουλή. Θα τα
φέρετε, για να κλείσουµε έτσι όµορφα και αγαπηµένοι; Μπορεί
να έχω δώσει µια δόση πραγµατικά χιούµορ στο τέλος, αλλά τα
πράγµατα είναι πάρα πολύ σοβαρά και πραγµατικά νιώθουµε
ντροπή γι’ αυτό εδώ, που είναι δηµιούργηµα δικό σας, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και δικό σας, της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Καρα-

σµάνης από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Καραθανασόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα είκοσι πέντε χρόνια της

αδιάλειπτης παρουσίας µου στο Κοινοβούλιο τηρώ απαρεγκλί-
τως το γράµµα του Κανονισµού της Βουλής και παραµένω επι-
κεντρωµένος στο νοµοσχέδιο, αποφεύγω να δώσω οποιαδήποτε
απάντηση.

Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο καλούµαστε να κυρώσουµε τη
σύµβαση για τη χρηµατοδότηση ενός δυναµικού αναπτυξιακού
προγράµµατος και ταυτόχρονα τη δανειακή σύµβαση µεταξύ της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της χώρας µας, να κυρώσουµε δη-
λαδή τις συµβάσεις µε τις οποίες θα υλοποιηθεί το σχέδιο ανά-
καµψης, ένα σχέδιο που γεννήθηκε από την επιτακτική
αναγκαιότητα να αντιµετωπιστούν οι δραµατικές κοινωνικές και
οικονοµικές επιπτώσεις από την πρωτοφανή πανδηµία, έχοντας
παράλληλα επενδυτικό χαρακτήρα.

Και δεν µπορούµε να µην επισηµάνουµε εδώ τον καθοριστικό
ρόλο της πρωτοβουλίας του Πρωθυπουργού, ο οποίος από την
έναρξη της πανδηµίας, µε άλλους οκτώ Ευρωπαίους ηγέτες,
έθεσε σθεναρά στο τραπέζι της Ευρωπαϊκής Ένωσης την πρό-
ταση για την κατάρτιση και υλοποίηση αυτού του σχεδίου στον
κοινοτικό ευρωπαϊκό χώρο, πρωτοβουλία που εκ των πραγµάτων
σήµερα πιστοποιείται πανηγυρικά ότι στέφθηκε από επιτυχία, µε
το σκέλος του σχεδίου που αφορά τη χώρα µας, το «Ελλάδα 2.0»
να είναι από τα πρώτα που κατατέθηκαν και τα πρώτα που εγ-
κρίθηκαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έχοντας µάλιστα απο-
σπάσει ιδιαιτέρως θετικά σχόλια για την αρτιότητα και την
ποιότητά του, τόσο από κοινοτικούς αξιωµατούχους όσο και από
τα µεγαλύτερα, εγκυρότερα ευρωπαϊκά οικονοµικά µέσα ενηµέ-
ρωσης, για τα οποία δηµοσιεύµατα αναφέρθηκε λεπτοµερώς ο
κ. Σκυλακάκης. 

Δεν υπάρχει καµµιά αµφιβολία ότι όλη αυτή η δουλειά πιστώ-
νεται στην ηγεσία του Υπουργείου, στον κ. Σταϊκούρα, ειδικότερα
στον Αναπληρωτή Υπουργό Θοδωρή Σκυλακάκη και στο επιτε-
λείο του, που είχε τον συντονισµό, και είναι µια µεγάλη ευκαιρία
που πρέπει να αξιοποιήσουµε στον µέγιστο βαθµό, καθώς πρό-
κειται για ένα πολύ µεγάλο ποσό 30,5 δισεκατοµµυρίων, που µαζί
µε τα ιδιωτικά κεφάλαια που θα επενδυθούν φτάνουν τα περίπου
60 δισεκατοµµύρια που πρέπει να απορροφηθούν µέχρι τον Αύ-
γουστο του 2026.

Μιλάµε δηλαδή για εκατόν εβδοµήντα επενδύσεις και µεταρ-
ρυθµιστικές δράσεις που πρέπει να υλοποιηθούν ταχέως µέσα
σε αυτά τα σφιχτά χρονικά περιθώρια και θα συνεισφέρουν τα
µέγιστα στη δυναµική ανάπτυξη της χώρας. Αν ληφθεί, δε, υπ’
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όψιν ότι µόλις χθες και µάλιστα πρώτο εγκρίθηκε το νέο ΕΣΠΑ
2021 - 2027 µε 26,2 δισεκατοµµύρια συν τη νέα ΚΑΠ, συν τα υπό-
λοιπα πακέτα χρηµατοδότησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
τα εθνικά κεφάλαια, προκύπτει ένα συνολικό κεφάλαιο κοντά στα
100 δισεκατοµµύρια για την ταχεία ανάκαµψη και ανάπτυξη της
εθνικής µας οικονοµίας. Γι’ αυτό για ακόµη µία φορά τονίζω ότι
εκ των ων ουκ άνευ είναι η έγκαιρη απορρόφηση αυτών των
πόρων και η ταχύτατη υλοποίηση των επιµέρους σχεδίων, δεδο-
µένου ότι η αξιολόγηση θα γίνεται κάθε έξι µήνες. 

Όλα αυτά τα επενδυτικά σχέδια καλύπτουν όλη την επικρά-
τεια, όλη την κοινωνία, όλα τα µεγέθη των επιχειρήσεων, µικρές,
µεσαίες, µεγάλες επιχειρήσεις, και θα δηµιουργήσουν εκατοντά-
δες χιλιάδες καλές θέσεις εργασίας. Είναι αυτό µια απάντηση σε
συναδέλφους που άκριτα ισχυρίστηκαν ότι το σχέδιο ανάκαµψης
θα ωφελήσει µόνο τους επιχειρηµατικούς «µεγαλοκαρχαρίες».
Ερωτώ: Από το πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» θα επωφεληθούν
«µεγαλοκαρχαρίες» ή οι χιλιάδες µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις
και τα νοικοκυριά; Το πρόγραµµα για τον τουρισµό, που περι-
λαµβάνει παρεµβάσεις για τον ορεινό τουρισµό, χιονοδροµικά
κέντρα, για τον τουρισµό υγείας και ευεξίας µέσω της αξιοποί-
ησης των ιαµατικών πηγών, για τον αγροτοτουρισµό, οι παρεµ-
βάσεις στον αγροδιατροφικό τοµέα είναι κι αυτά για τους
ολιγάρχες και µεγαλοεπιχειρηµατίες; Ή µήπως σε «µεγαλοκαρ-
χαρίες» θα δοθούν και τα σηµαντικά κονδύλια που προβλέπονται
για τον πρωτογενή τοµέα της παραγωγής µας, όπως για την ανα-
διάρθρωση των καλλιεργειών; 

Και ειδικότερα γι’ αυτόν τον τοµέα να υπογραµµίσω ότι πρέπει
να γίνει έγκαιρα σοβαρός προγραµµατισµός και προετοιµασία
για το ποιες δενδροκαλλιέργειες θα αναδιαρθρωθούν, ποιες ποι-
κιλίες θα συµπεριληφθούν στο πρόγραµµα και µε ποια αποζη-
µίωση. Θα πρέπει να γίνει σοβαρή διαβούλευση µε τους
αγρότες, διότι στο σχέδιο διατυπώνεται ως µια απλή αναφορά.
Να µην επαναληφθεί το κάζο του 2019, που η προηγούµενη κυ-
βέρνηση υποσχόταν αναδιάρθρωση δενδροκαλλιεργειών, αλλά,
όπως αποδείχθηκε, δεν κατέθεσε ούτε ένα χαρτί στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, όπως αποκαλύφθηκε εδώ στη Βουλή. 

Κάποιοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επικαλέ-
στηκαν κάποια έρευνα, σύµφωνα µε την οποία οι ερωτηθέντες
εκτίµησαν ότι ουδείς θα ωφεληθεί από τους πόρους του σχεδίου
ανάκαµψης. Φαίνεται ότι οι ερευνητές δεν απηύθυναν το ερωτη-
µατολόγιό τους στους κατοίκους της Πέλλας και στους γειτονι-
κούς νοµούς. Αν το είχαν κάνει θα µάθαιναν ότι µε την οριστική
ένταξη στο σχέδιο ανάκαµψης του φράγµατος Αλµωπαίου, ενός
από τα µεγαλύτερα στη χώρα, εντάχθηκε στο Ταµείο Ανάκαµψης
χάρη στην οξυδέρκεια του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών
Θοδωρή Σκυλακάκη, που κατανόησε την τεράστια, πολλαπλή
σπουδαιότητα του έργου, και του Πρωθυπουργού, που από την
πρώτη στιγµή αντιλήφθηκε την κραυγαλέα αδικία σε βάρος της
Πέλλας και την πολυχρησιµότητα του έργου και έδωσε την έγ-
κρισή του. Θα ήµουν άδικος αν δεν αναφερόµουν και στη νέα
ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, που από την
πρώτη στιγµή επέδειξε ιδιαίτερο ενδιαφέρον για την κατασκευή
του.

Έτσι, λοιπόν, θα µάθαιναν οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης ότι είναι ένα έργο µε τεράστια οικονοµική και ανα-
πτυξιακή σηµασία, ότι θα δηµιουργήσει έναν µεγάλο αριθµό
θέσεων εργασίας, ότι θα αρδεύσει πολλές δεκάδες χιλιάδες
στρέµµατα, δίνοντας σηµαντική ώθηση στην αγροτική µας οικο-
νοµία, ότι µε τη λίµνη που θα δηµιουργηθεί και µε την προστασία
του περιβάλλοντος και την αξιοποίηση του φυσικού κάλλους θα
δώσει νέα δυναµική ανάπτυξης στον εσωτερικό και εξωτερικό
τουρισµό των γύρω περιοχών.

Οι ολιγάρχες θα ωφεληθούν ή οι τοπικές κοινωνίες και οικο-
νοµίες από αυτό το έργο πνοής, που µέχρι να ενταχθεί υστερό-
βουλες και δόλιες µεθοδεύσεις το έκαναν κυριολεκτικά νέο
γεφύρι της Άρτας και που, ενώ αποφασίστηκε από την κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας 2005 - 2009, η οποία χρηµατοδό-
τησε όλες τις µελέτες, προµελέτη και κύρια µελέτη, πέρασε µέσα
από σαράντα κύµατα επί δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια και η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση επιχείρησε να το απαξιώσει και να το µα-
ταιώσει, όχι µόνον µη κάνοντας απολύτως τίποτε επί τεσσεράµισι

χρόνια, αλλά πετώντας το κι έξω από τα διακόσια είκοσι εννέα
φράγµατα που ενέκρινε τις παραµονές των εκλογών του 2019;
Και παρά το γεγονός ότι η προκάτοχος κυβέρνησή µας επί
υπουργίας του οµιλούντος είχε διασφαλίσει για τα φράγµατα
450 εκατοµµύρια κοινοτικούς πόρους, τα άφησαν σε ολόκληρη
τη διακυβέρνησή τους να αραχνιάζουν αζήτητα στα ταµεία των
Βρυξελλών.

Σήµερα αυτό το µεγάλο έργο παίρνει σάρκα και οστά µέσα
από τα κονδύλια του σχεδίου ανάκαµψης, όπως θα πάρουν
σάρκα και οστά όλα τα έργα που µε τον έγκαιρο, προσεκτικό και
ρεαλιστικό σχεδιασµό υλοποίησής τους θα αλλάξουν θεαµατικά
τον αναπτυξιακό χάρτη της χώρας προς όφελος της εθνικής µας
οικονοµίας και του κοινωνικού συνόλου.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει τώρα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος και θα ακολουθήσει ο κ. Σαρα-
κιώτης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Συζητάµε τις δύο συµβάσεις για τη χρηµατοδοτική και δανει-
ακή στήριξη του Ταµείου Ανάκαµψης ανάµεσα στην Ελλάδα και
την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Κατ’ αρχάς, να δούµε τι είναι το Ταµείο Ανάκαµψης, για να κα-
ταλήξουµε αν αυτές οι χρηµατοδοτικές συµβάσεις κινούνται σε
θετική κατεύθυνση ή όχι. Τι είναι το Ταµείο Ανάκαµψης; Το Τα-
µείο Ανάκαµψης δεν είναι τίποτα άλλο παρά η απάντηση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στην καπιταλιστική κρίση και, µάλιστα,
απάντηση στο φόντο σκληρών ανταγωνισµών ανάµεσα στις πο-
λυεθνικές που προέρχονται από τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερι-
κής ή από άλλες χώρες και τα πακέτα στήριξης που αυτές οι
χώρες, τα µεγάλα ιµπεριαλιστικά κέντρα, έβγαλαν για να στηρί-
ξουν αυτές τις πολυεθνικές.

Άρα, λοιπόν, και η Ευρωπαϊκή Ένωση έπρεπε να ακολουθήσει
τον ίδιο δρόµο και µετά από συµβιβασµούς -συµβιβασµούς όχι
για τον προσανατολισµό, αλλά για το ποιος θα είναι περισσότερο
ή λιγότερο ωφεληµένος από τους επιχειρηµατικούς οµίλους- κα-
τέληξε στο Ταµείο Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας, το οποίο θέλει
να θωρακίσει από τον σκληρό ανταγωνισµό τους ευρωενωσια-
κούς επιχειρηµατικούς οµίλους, δηλαδή τις πολυεθνικές, και να
ενισχύσει την κερδοφορία τους. Με αυτόν τον τρόπο χρηµατο-
δοτεί άµεσα τους επιχειρηµατικούς οµίλους, µέσα από τη στή-
ριξη των επενδυτικών τους σχεδιασµών, αλλά και έµµεσα, µέσα
από τη δηµιουργία µιας σειράς υποδοµών οι οποίες συµβάλλουν
στη βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος και διευκολύ-
νουν τους επιχειρηµατικούς σχεδιασµούς των πολυεθνικών.

Βεβαίως, αυτό το ταµείο δεν είναι από µόνο του. Έχει και ουρά
και η ουρά είναι τα προαπαιτούµενα. Και αυτά τα προαπαιτού-
µενα είναι η προώθηση µιας σειράς µεταρρυθµίσεων που πατούν
στις βέλτιστες ευρωπαϊκές προοπτικές. Από αυτή την άποψη,
λοιπόν, ποια είναι αυτά τα προαπαιτούµενα στην Ελλάδα; Είναι
το εργασιακό, µε το νέο αντεργατικό έκτρωµα το οποίο έφερε η
Κυβέρνηση για διευθέτηση του χρόνου εργασίας, εντατικοποί-
ηση της εργασίας των εργαζοµένων, αύξηση του βαθµού εκµε-
τάλλευσης και έλεγχο του συνδικαλιστικού κινήµατος από το
κράτος και την εργοδοσία.

Γιατί το κάνει αυτό η Κυβέρνηση; Βεβαίως για να καθυποτάξει
το εργατικό κίνηµα και, ταυτόχρονα, για να διαµορφώσει εργα-
ζόµενους οι οποίοι θα θωρακίζουν µέσα από το φτηνό καθεστώς
απασχόλησής τους την ανταγωνιστική κερδοφορία. Λέει κάτι δια-
φορετικό η Ευρωπαϊκή Ένωση; Διότι αυτό ο κ. Χαρίτσης το ονό-
µασε ως «αντικοινωνική µεταρρύθµιση».

Τι λέει, για παράδειγµα, στη σελίδα 2 η εκτελεστική απόφαση
του συµβουλίου για το ελληνικό σχέδιο; Λέει: «Η εφαρµογή µέ-
τρων, όπως τα καθεστώτα µειωµένου ωραρίου εργασίας», έτσι
θα απαντήσουµε στο µικρό ποσοστό απασχόλησης και στις επι-
πτώσεις που έχει στην απασχόληση και στην κοινωνία, «καθώς
επίσης και στήριξη της συµµετοχής στον ενεργό εργασιακό
βίο.». Τι σηµαίνει αυτό; Ότι θα χρηµατοδοτήσουµε µε χρήµατα
τον εργαζόµενο, βεβαίως, την απασχόληση, για να είναι φτηνοί
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οι εργαζόµενοι για τους επιχειρηµατικούς οµίλους.
Δεύτερο προαπαιτούµενο είναι το νέο Επικουρικό Ταµείο,

όπου ουσιαστικά -και εδώ είναι οι βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτι-
κές- θα λειτουργεί µε τη λογική του κεφαλαιοποιητικού συστή-
µατος. Δηλαδή, θα τζογάρονται τα χρήµατα των ασφαλισµένων
στις χρηµαταγορές.

Τρίτον, στα ζητήµατα της παιδείας, µε τον νόµο -πλέον- για
την παιδεία, που µας επιστρέφει στον εκπαιδευτικό µεσαίωνα, µε
τη διαβάθµιση και την αυτονοµία του σχολείου, άρα την αύξηση
των ταξικών φραγµών στη µόρφωση, ούτως ώστε τα παιδιά των
εργατικών λαϊκών στρωµάτων να αποκτούν ορισµένες δεξιότητες
για να µπορέσουν να ανταποκριθούν στις ανάγκες της αγοράς
εργασίας, ως ένα εργατικό δυναµικό το οποίο θα είναι αναλώ-
σιµο.

Τέταρτος άξονας είναι η φορολογία. Τι λέει πάλι η εκτελεστική
απόφαση; Ότι οι µεταρρυθµίσεις στη φορολογική διοίκηση πρέ-
πει να συµβάλλουν στη δηµιουργία ενός φορολογικού περιβάλ-
λοντος ευνοϊκότερου προς την ανάπτυξη -σελίδα 8-, άρα τον
φορολογικό ανταγωνισµό και, από αυτή την άποψη, τη στήριξη
επί της ουσίας των επιχειρηµατικών οµίλων.

Το αποτέλεσµα ποιο θα είναι; Όλο και µικρότερη συµβολή από
αυτή την απειροελάχιστη που έχουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι στο
σύνολο των φορολογικών εσόδων και το µεγαλύτερο κοµµάτι της
πίτας θα το πληρώνουν τα λαϊκά στρώµατα.

Ο κύριος Υπουργός στην οµιλία του έκανε µια λαθροχειρία,
λέγοντας ότι το 70% δεν πληρώνει φόρους. Μπορεί αυτό να
ισχύει στην άµεση φορολογία. Στην έµµεση, όµως, πληρώνουν
όλοι και αυτό το φτωχό 70% πληρώνει φόρους και, µάλιστα, το
30% του εισοδήµατός του. Διότι πάνω-κάτω, τόσο είναι οι φόροι
κατανάλωσης που πέφτουν πάνω στο λαϊκό εισόδηµα, η έµµεση
φορολογία.

Από αυτή την άποψη, κύριε Σκυλακάκη -αναφερθήκατε και
εσείς στις φορολογικές ανισότητες-, εγώ θα σας προτείνω να κά-
νετε κάτι άλλο, εφόσον θέλετε να εξαλείψετε τις φορολογικές
ανισότητες. Να δώσετε το ίδιο δικαίωµα στον εργαζόµενο, στον
συνταξιούχο, στον αυτοαπασχολούµενο να συµµετέχει εθελον-
τικά στα φορολογικά βάρη, όπως κάνουν οι εφοπλιστές. Γιατί δεν
το κάνετε αυτό; Δεν θα αντιµετωπιστούν οι ανισότητες;

Κάντε αυτό, λοιπόν! Είναι µια πολύ καλή πρακτική, θα λέγαµε
εµείς. Ό,τι πληρώνουν οι εφοπλιστές εθελοντικά να πληρώσουν
και οι εργαζόµενοι, να πληρώσουν και οι συνταξιούχοι, ως φο-
ρολογικά βάρη, εφόσον λέτε ότι θέλετε να αντιµετωπίσετε τις
φορολογικές ανισότητες. Όµως, αυτό δεν το κάνετε.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, θα υπάρχει η εποπτεία, ο έλεγ-
χος κατά πόσο υλοποιείται το σχέδιο. Για να µπορούν να εκταµι-
εύονται οι δόσεις, προχωρούν οι αντεργατικές αντιλαϊκές
µεταρρυθµίσεις, το πανευρωπαϊκό µνηµόνιο σε βάρος όλων των
λαών. Διότι αυτά συµβαίνουν και στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Βεβαίως, υπάρχει και η τήρηση της λογικής της δηµοσιονοµι-
κής εξυγίανσης, δηλαδή η ύπαρξη πρωτογενών πλεονασµάτων
από το 2023 και µετά, µέχρι το 2060, που είχε υπογράψει η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ της τάξης πάνω από 2,2%, τα αιµατοβαµµένα
πρωτογενή πλεονάσµατα.

Ισχυρίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και το Κίνηµα Αλλαγής και άλλοι,
ότι αλλάζει η Ευρωπαϊκή Ένωση, ότι νέος άνεµος πνέει. Αυτό δεν
είναι τίποτα παρά ένας εξωραϊσµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στην κυριολεξία, γιατί ο ιµπεριαλιστικός χαρακτήρας όχι µόνο
δεν αλλάζει, αλλά ενισχύεται, γίνεται ακόµη πιο βαριά για τους
λαούς σφηκοφωλιά και είναι σε βάρος των δικαιωµάτων των
λαών όλης της Ευρώπης αλλά και του υπόλοιπου κόσµου.

Έτσι, λοιπόν, το νέο µείγµα που επέλεξε σήµερα η Ευρωπαϊκή
Ένωση, το επεκτατικό µείγµα, όχι µόνο προοδευτικό δεν είναι,
αλλά είναι βαθιά αντιλαϊκό, όπως αντιλαϊκό ήταν και το περιορι-
στικό µείγµα που εφάρµοσε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Έτσι, λοιπόν, είτε επεκτατική µορφή διαχείρισης είτε περιορι-
στική, είναι σε βάρος των εργατικών αναγκών, σε βάρος των λαϊ-
κών συµφερόντων και στο τέλος, τον λογαριασµό αυτού του
πακέτου του ταµείου θα κληθούν να τον πληρώσουν οι λαοί της
Ευρώπης.

Δεύτερο ζήτηµα: Το ελληνικό σχέδιο το οποίο παρουσιάστηκε

είναι προσαρµοσµένο στις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και ιδιαίτερα όσον αφορά στην πράσινη µετάβαση και την
ψηφιακή µετάβαση. Έτσι, λοιπόν, η πράσινη µετάβαση και οι αν-
τίστοιχες υποδοµές σε πράσινα δίκτυα θα οδηγήσει σε πανά-
κριβη ενέργεια για τον λαό, πανάκριβα αυτοκίνητα, πανάκριβα
πράσινα σπίτια. Άρα, δηλαδή, θα αυξήσει ακόµη περισσότερο
την ενεργειακή φτώχεια.

Επειδή το ξέρει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι θα αυξηθεί η ενεργειακή φτώχεια
µε την πράσινη ενέργεια, µας λέει να πάµε στις ενεργειακές κοι-
νότητες. Πάλι καλά που δεν µας είπε να πάµε στις εταιρείες λαϊ-
κής βάσης -οι οποίες είδατε τι αποτέλεσµα είχαν-, δηλαδή στους
συνεταιρισµούς, οι οποίοι µετατράπηκαν σε ανώνυµες εταιρείες,
για να µπορέσει να κάνει τι; Να χρυσώσει το χάπι της πολιτικής
που υπερασπίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ και εξυπηρετεί τα συµφέροντα των
αρπακτικών της πράσινης ενέργειας. Ποιες είναι αυτές οι πολιτι-
κές; Η απελευθέρωση της ενέργειας, η εγκατάσταση ανεµογεν-
νητριών και γενικότερα ΑΠΕ από τα αρπακτικά της πράσινης
ενέργειας, το να στηρίζεται το ενεργειακό µείγµα στη χώρα µας
στις εισαγωγές, είτε είναι εισαγωγές ενέργειας είτε είναι εισα-
γωγές του φυσικού αερίου, ως καυσίµου µετάβασης -άρα, δη-
λαδή, να αυξάνει την ενεργειακή εξάρτηση- και, βεβαίως, στη
δηµιουργία του χρηµατιστηρίου ενέργειας, που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ,
για να µπορούν να παζαρεύουν οι µονοπωλιακοί όµιλοι στο πώς
θα πουλάνε και θα αγοράζουν την τιµή σε βάρος των λαϊκών
αναγκών.

Δεύτερον, είναι η ψηφιακή µετάβαση, η οποία στα χέρια του
κεφαλαίου θα αυξήσει ακόµα περισσότερο το ψηφιακό χάσµα
και οι υποδοµές θα είναι αντίστοιχες για τις ανάγκες των επιχει-
ρηµατικών οµίλων. Έτσι, λοιπόν, ο ψηφιακός εκσυγχρονισµός
των επιχειρηµατικών οµίλων βεβαίως θα αυξήσει την ανταγωνι-
στικότητά τους, βεβαίως θα αυξήσει την παραγωγικότητα της
εργασίας και θα οδηγήσει σε πολύ πιο φθηνούς εργαζόµενους,
στην αύξηση της εκµετάλλευσης της εργατικής τάξης. 

Και από αυτή την άποψη, οι όποιες άλλες υποδοµές που είναι
απαραίτητες, κύριε Υπουργέ, για τη βελτίωση των συνθηκών δια-
βίωσης της λαϊκής οικογένειας παραπέµπονται στις καλένδες.
Για παράδειγµα, αντισεισµική θωράκιση δεν υπάρχει πουθενά.
Δεν είναι επιλέξιµο. Κάποια επιµέρους αντιπληµµυρικά γίνονται,
τα οποία όµως δεν καλύπτουν τις σύγχρονες ανάγκες ολοκλη-
ρωτικής αντιπληµµυρικής προστασίας. Η αντιπυρική προστασία.
Το να αγοράσουµε αεροπλάνα δεν λέει τίποτα, όταν υποβαθµί-
ζεται η Πυροσβεστική Υπηρεσία, όταν δεν έχει τη χρηµατοδό-
τηση για έµψυχο δυναµικό και για επίγεια µέσα πυρόσβεσης.
Γιατί αυτά θα σβήσουν τη φωτιά. Τα εναέρια την περιορίζουν και
από αυτή την άποψη, αντί να δοθούν χρήµατα για την πρόληψη,
δίνονται για την καταστολή. Γιατί αυτό συµφέρει τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους που θα σας πουλήσουν τα αεροπλάνα. Ενώ η
πρόληψη δεν κοστίζει, δεν έχει όφελος για τους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους. Αντίστοιχη λογική υπάρχει και σε µια σειρά άλλων
υποδοµών.

Μιλήσατε για το αρδευτικό δίκτυο που θα γίνει µέσα στη σύµ-
πραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Δηλαδή, το νέο αρδευτικό
δίκτυο θα πουλάει πολύ ακριβό το νερό, για να βγάλουν τα χρή-
µατα αυτοί που συµµετείχαν στη σύµπραξη, οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι, που σηµαίνει τι; Ξεκλήρισµα των βιοπαλαιστών αγροτών,
συγκέντρωση της αγροτικής παραγωγής σε λιγότερα χέρια, δη-
λαδή σε καπιταλιστικές επιχειρήσεις αγροτικού χαρακτήρα και
ταυτόχρονα συγκέντρωση και αλλαγή της σύµβασης γης, για να
εγκατασταθούν εκεί ΑΠΕ, αλλά και να γίνουν τουριστικές επεν-
δύσεις σε γη υψηλής παραγωγικότητας. Και, άµα θέλετε τέτοιου
είδους επενδύσεις και τέτοιου είδους υποδοµές που λέτε, οι
οποίες συγκαλύπτουν τον χαρακτήρα, να σας πω και εγώ µία που
έγινε. 

Πρόσφατα πήγα στη Θεσπρωτία. Η κωµόπολη της Πέρδικας,
χίλιοι πεντακόσιοι κάτοικοι, δεν έχει δίκτυο ύδρευσης. Είναι πε-
παλαιωµένο και ο δήµος τι τους είπε; Να παίρνουν νερό µε υδρο-
φόρα! Το 2021! Αντίθετα, δηµιουργήθηκε δίκτυο ύδρευσης για
το µεγαλύτερο ξενοδοχείο της περιοχής, το «MARBELLA», που
έχει καθάριο νερό! Δίπλα στην κωµόπολη της Πέρδικας!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-
εδρε.

Τρίτο ζήτηµα. Γίνεται µεγάλη συζήτηση ότι το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης είναι µια ευκαιρία για ένα άλλο µοντέλο παραγωγής, για ένα
άλλο αναπτυξιακό µοντέλο. Βεβαίως δεν αξίζει κανένας σχολια-
σµός. Ο καινοφανής ισχυρισµός του κ. Δραγασάκη ότι αυτό το
µοντέλο θα είναι απαλλαγµένο από τις κρίσεις φαίνεται ότι απο-
κάλυψε τη µαγική συνταγή να απαλλαχθεί ο καπιταλισµός από
τις κρίσεις του. 

Ας µπούµε, όµως, σε πιο ουσιαστικά ζητήµατα. Ποιος καθορί-
ζει το νέο µοντέλο ανάπτυξης; Ποιες είναι αυτές οι κοινωνικές
δυνάµεις που καθορίζουν το νέο µοντέλο ανάπτυξης; Αυτοί που
έχουν στα χέρια τους τα κλειδιά της οικονοµίας και αυτοί είναι
οι κεφαλαιοκράτες. Το κεφάλαιο καθορίζει πού θα επενδύσει. Και
εδώ είναι το παράδοξο. Ενώ υπάρχουν συσσωρευµένα κεφά-
λαια, δεν επενδύονται, γιατί δεν έχουν κέρδος. Αν δεν τους δια-
σφαλίσει το αστικό κράτος τοµείς επένδυσης, όπου θα βγάλουν
κέρδη, δεν πρόκειται να επενδύσουν. Έτσι, λοιπόν, θα καθορί-
σουν οι κεφαλαιοκράτες ποιο θα είναι το µοντέλο ανάπτυξης που
αυτοί θέλουν. Και δεν είναι τυχαίο ότι σε συνθήκες διεθνοποί-
ησης της καπιταλιστικής οικονοµίας τα συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα δεν τα αξιοποιούν, για να µπορέσουν να αντέξουν στον
διεθνή ανταγωνισµό, που σηµαίνει τι; Ότι καταστρέφονται παρα-
γωγικές δυνατότητες και µένουν αναξιοποίητες. Δυνατότητες
που δεν είναι ανταγωνιστικές στον διεθνή ανταγωνισµό, µε απο-
τέλεσµα να επιλέγονται τέτοιοι κλάδοι οι οποίοι είναι εξωστρε-
φείς, παρά το γεγονός ότι αυτοί οι εξωστρεφείς κλάδοι είναι
ευάλωτοι από τις επιπτώσεις των διεθνών καπιταλιστικών κρί-
σεων.

Έτσι, λοιπόν, στη χώρα µας το µοντέλο που παραδοσιακά
υπάρχει, υπήρξε και θα υπάρχει, θα σχετίζεται µε τον τουρισµό,
µε τη διαµετακόµιση στις µεταφορές και την ενέργεια και µε τον
αγροδιατροφικό τοµέα, που αυτό δεν σηµαίνει ότι είναι προς
όφελος των βιοπαλαιστών, αγροτών και κτηνοτρόφων. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι το µοντέλο το καθορίζουν αυτοί που κτυπάνε
τα νταούλια, για να θυµηθώ µια παλιά έκφραση, και οι κυβερνή-
σεις χορεύουν στο ρυθµό του νταουλιού που κτυπούν οι κεφα-
λαιοκράτες.

Από αυτή την άποψη το αποτέλεσµα στο καπιταλιστικό σύ-
στηµα είναι να αυξάνεται η ανισοµετρία, τόσο ανάµεσα σε κλά-
δους που δεν επενδύει το κεφάλαιο γιατί δεν έχει συµφέρον,
αλλά και ανάµεσα στις περιφέρειες, και αυτή η όψη της ανισο-
µετρίας θα οδηγήσει σε ακόµη βαθύτερα κοινωνικά ζητήµατα και
αποκλεισµούς. 

Έτσι, όσον αφορά τη σύγκλιση για την οποία µιλάτε είναι σαν
να παρακαλείτε τον ήλιο να βγει από τη Δύση στον καπιταλισµό.
Δεν πρόκειται να υπάρξει σύγκλιση.

Τρίτο ζήτηµα σ’ αυτή την ενότητα. Ποιος καθορίζει το σχέδιο;
Είναι κατ’ αρχάς ελληνικό και προσαρµόζεται στα ευρωπαϊκά δε-
δοµένα ή είναι τα ευρωπαϊκά δεδοµένα στα οποία προσαρµόζεται
το ελληνικό σχέδιο; Εµείς το λέµε καθαρά. Είναι τα ευρωπαϊκά δε-
δοµένα που καθορίζουν την προσαρµογή των ελληνικών απαιτή-
σεων και αναγκών της αστικής τάξης της χώρας µας. Τα
ευρωπαϊκά προγράµµατα έχουν προτεραιότητα και αυτό είναι µια
εθελοντική εκχώρηση από µεριάς της ελληνικής άρχουσας τάξης
και γι’ αυτόν τον λόγο -αυτό το οποίο ισχυρίστηκε ο κ. Δραγασά-
κης ξέρει πολύ καλά ότι δεν ισχύει- το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, µε δικό του νόµο, έγινε συµπληρωµατικό προς τα
ευρωπαϊκά προγράµµατα, µε αποτέλεσµα το 85% έως το 90% των
πόρων του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων να πηγαίνει στα
συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα και να στηρίζει της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και µόνο το υπόλοιπο 15% µε 10% να πηγαίνει στο
αµιγές εθνικό σκέλος, όπως το ονοµάζετε. Και από αυτή την
άποψη, βεβαίως γίνεται έτσι, γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση καθορίζει
την επιλεξιµότητα των προγραµµάτων, τη συµπληρωµατικότητα
και τη διευρωπαϊκή αποτελεσµατικότητα. 

Τέταρτο ζήτηµα, η δίκαιη ανάπτυξη και ο περιορισµός των ανι-
σοτήτων. Μα, σωστά είπατε, κύριε Τσακαλώτο, καθορίζονται από
τις µορφές ιδιοκτησίας των µέσων παραγωγής. Όσο υπάρχει
ατοµική ιδιοκτησία στα µέσα παραγωγής, θα υπάρχουν οι ανισό-
τητες και θα διευρύνονται. Και σε συνθήκες διεθνοποίησης της

οικονοµίας, δεν υπάρχει κανένα εργαλείο σε κάθε ατοµικά αστικό
κράτος να περιορίζει τις ανισότητες. 

Επί της ουσίας, λοιπόν, τι λέτε; Λέτε στους εργαζόµενους να
αποδεχτούν την κλεψιά και να παλεύουν, όπως ο Σίσυφος, για
να περιορίσουν την κλεψιά που τους κάνει το κεφάλαιο. 

Και από αυτή την άποψη, άλλο τόσο αξία έχει ο ισχυρισµός
του ΣΥΡΙΖΑ, ότι στο επίκεντρο του νέου αναπτυξιακού µοντέλου
θα είναι ο κόσµος της εργασίας, µε το νέο κοινωνικό συµβόλαιο,
που, επί της ουσίας, τι λέει το νέο κοινωνικό συµβόλαιο; Υποταγή
της εργατικής τάξης στα συµφέροντα του κεφαλαίου. Γιατί;
Γιατί, ακριβώς και εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, και ο προηγούµενος Υπουρ-
γός Οικονοµικών, αντέγραψαν το µαθηµατικό µοντέλο του αεί-
µνηστου Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, που έλεγε 0% το πρώτο
εξάµηνο αύξηση του µισθού και 0% το δεύτερο εξάµηνο, αύξηση
του µισθού, µας κάνει 14%.

Έτσι και ο Υπουργός είπε το πρωί ότι η µείωση των ασφαλι-
στικών εισφορών αυξάνει το διαθέσιµο εισόδηµα, ξεχνώντας να
πει ότι µειώνει το συνολικό εισόδηµα των εργαζοµένων. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Η αύξηση του κατώτατου µισθού ήταν ει-
κονική; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ε, αυτό λέει όταν λέει
ότι µειώνεται ο µισθός και αυτό λέτε και εσείς όταν λέει ο κ. Τσί-
πρας στον ΣΕΒ ότι η αύξηση του κατώτατου µισθού θα οδηγήσει
και σε µείωση του µη µισθολογικού κόστους. Άρα, δηλαδή, ο συ-
νολικός µισθός των εργαζοµένων θα µειωθεί και ας αυξηθεί το
διαθέσιµο. Αλλά ο συνολικός µισθός µειώνεται. Ποιος κερδίζει
από αυτό; Ο εργαζόµενος, που έχει µικρότερο συνολικό µισθό,
ή οι επιχειρηµατικοί όµιλοι; Βεβαίως οι επιχειρηµατικοί όµιλοι,
γιατί έτσι θωρακίζουν την ανταγωνιστική κερδοφορία τους. 

Ξαναθυµηθήκατε τα συντρίµµια του κοινωνικού κράτους, που
στην εποχή της εµπορευµατοποίησης δεν µπορεί να υπάρξει. Γι’
αυτό ακριβώς και αντικαταστάθηκε, αν υπήρχε ποτέ κοινωνικό
κράτος, από τις λεγόµενες «στοχευµένες παρεµβάσεις» στους
ευάλωτους, από το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα και από τα δί-
κτυα προστασίας από τη φτώχεια.

Τέλος, δύο ακόµη πράγµατα. Μικροµεσαίες επιχειρήσεις. Εδώ
υπάρχει ένα στρογγύλεµα του ορισµού των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων. Με βάση την Ευρωπαϊκή Ένωση οι µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις; Γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση, που χρηµατοδοτεί,
χρηµατοδοτεί τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που αυτή θεωρεί µι-
κροµεσαίες. Ποιες είναι αυτές; Είναι το 5% των ελληνικών επι-
χειρήσεων. Άρα, λοιπόν, αν δέχεστε την πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη χρηµατοδότηση, πρέπει να αποδεχ-
θείτε ότι το 95% των ελληνικών επιχειρήσεων δεν χρηµατοδο-
τούνται. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Με βάση τα ελληνικά δεδοµένα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε τα ελληνικά δε-

δοµένα. Αυτό είναι µια στρογγυλοποίηση. Για να κρύψετε τι, λέµε
εµείς; Για να αποκρυφτεί τι πράγµα; Να αποκρυφτεί επί της ου-
σίας ότι θέλετε να διαµορφώσετε µια πολιτική συµµαχιών µε τις
στρατηγικές επιλογές του κεφαλαίου, που να συµπαρασύρουν
τους αυτοαπασχολούµενους, τους επαγγελµατίες, τους βιοπα-
λαιστές, τις οικογενειακές επιχειρήσεις, κάτω από τη σηµαία,
όµως, που τους τσακίζει. Και η σηµαία που τους τσακίζει είναι ο
καπιταλιστικός ανταγωνισµός. Το µεγάλο ψάρι τρώει πάντα το
µικρό. Δεύτερον, οι πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι
σε βάρος των επαγγελµατιών, αυτοαπασχολουµένων. Απελευθέ-
ρωση της αγοράς ενέργειας. Και, τρίτον, η εκάστοτε κυβερνη-
τική πολιτική, είτε είναι φορολογική είτε ασφαλιστική. 

Από αυτή, λοιπόν, την άποψη εµείς λέµε ότι η κριτική των
άλλων δυνάµεων είναι βολική για την Κυβέρνηση. Είναι βολική,
γιατί είναι συµπληρωµατική. Γιατί επί της ουσίας συµφωνείτε µε
τις στρατηγικές επιλογές όπως αυτές καθορίζονται από την άρ-
χουσα τάξη στη χώρα µας, από την πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι το ενοποι-
ητικό στοιχείο και γι’ αυτό ακριβώς φτάνετε στο σηµείο να προ-
τείνετε προς την Κυβέρνηση διακοµµατική επιτροπή
παρακολούθησης του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Είναι µια κριτική που είναι σε βάρος των αναγκών των εργαζό-
µενων και του λαού, γιατί καλλιεργεί αυταπάτες στον κόσµο και
τον εγκλωβίζει στη Σκύλλα και τη Χάρυβδη του συστήµατος, στις
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µυλόπετρες που τσακίζουν τα δικαιώµατά του, που τσακίζουν τη
δυνατότητα να ικανοποιήσει τις ανάγκες του. 

Από αυτή την άποψη, εµείς το λέµε καθαρά ότι πρέπει ο λαός
να περάσει στην αντεπίθεση και να ανατρέψει αυτό το σάπιο σύ-
στηµα, για να απαντήσει στην αντίφαση στην οποία, κύριε
Υπουργέ, δεν µπορείτε να απαντήσετε, πώς είναι δυνατόν στον
κόσµο και στη χώρα µας να παράγεται πλούτος πολύ περισσό-
τερος απ’ ό,τι δεκαετίες πριν, αυτός ο πλούτος να πηγαίνει σε
λιγότερα χέρια και αυτοί που παράγουν τον πλούτο να γίνονται
όλο και πιο φτωχοί και στη χώρα µας και σε διεθνές επίπεδο. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, πολύ καθαρά ότι, για να σταµατήσει αυτή
η αντίφαση, πρέπει να απαλλαγούµε από αυτούς που καρπώνον-
ται τον πλούτο, για να µένει ο πλούτος σε αυτούς που τον παρά-
γουν και να τον διαθέτουν µε βάση τις ανάγκες τους. Αυτό, όµως,
σηµαίνει σοσιαλισµός. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Σαρα-

κιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Κωνσταντόπουλος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να συζη-

τήσουµε για ένα σχέδιο το οποίο ουσιαστικά θα καθορίσει την
πορεία της χώρας µας για τα επόµενα αρκετά χρόνια, ένα σχέδιο
το οποίο συνιστά µια ιστορικών διαστάσεων ευκαιρία για την ανα-
δόµηση της οικονοµίας, τον µετασχηµατισµό του παραγωγικού
µοντέλου της χώρας µας και την αντιµετώπιση σειράς διαχρονι-
κών δοµικών παθογενειών που εντοπίζονται σε κρίσιµους επιµέ-
ρους τοµείς. 

Αυτή η πρωτόγνωρη εµπειρία που βιώνουµε, µε την πανδηµία
να παίζει καθοριστικό ρόλο σε αυτό, υποχρέωσε και υποχρεώνει
άπαντες να προσεγγίζουµε µε νέο τρόπο και από µια νέα οπτική
θεµελιώδη ζητήµατα, όπως είναι η σχέση του ανθρώπου µε το
φυσικό περιβάλλον, οι προτεραιότητες της πολιτικής σε σύγ-
κριση µε εκείνες των αγορών, η σηµασία των δηµοσίων αγαθών,
της δηµόσιας υγείας, της δηµόσιας εκπαίδευσης, της αναγκαιό-
τητας ενίσχυσης του κοινωνικού κράτους για τη βελτίωση της
ζωής των ανθρώπων και την πρόοδο των κοινωνιών. 

Το Ταµείο Ανάκαµψης, στο πλαίσιο του οποίου εκπονήθηκε και
το ελληνικό σχέδιο -θα σχολιάσω παρακάτω τον τρόπο µε τον
οποίο αυτό καταρτίστηκε-, είναι το πρώτο βήµα ενός αναστοχα-
σµού του τρόπου µε τον οποίο θα πρέπει να προσεγγίζονται οι
προκλήσεις που επιφέρουν οι κρίσεις αυτού του µεγέθους, κάτι
το οποίο βέβαια δεν πραγµατοποιήθηκε χρόνια πριν, όταν και η
Ευρώπη κλήθηκε να διαχειριστεί την οικονοµική τότε κρίση, η
οποία έπληξε και τη χώρα µας για µια περίπου δεκαετία. 

Αυτό συνιστά µία ακόµη µετατόπιση εκείνων που οµνύουν εµ-
µονικά και στείρα στις θεωρίες της λιτότητας, της αυστηρής δη-
µοσιονοµικής πειθαρχίας και από την άλλη µια ακόµη επιβεβαίωση
όλων όσοι ισχυριζόµαστε εδώ και χρόνια ότι η συνταγή µπορεί και
πρέπει να είναι διαφορετική. Εδώ είναι το πρώτο σηµείο της δια-
φοράς µας, της κοσµοθεωρίας µας και της ιδεολογικής µας κα-
τεύθυνσης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Ωστόσο, η Κυβέρνηση, δυστυχώς, φαίνεται να µην αντιλαµβά-
νεται αυτά τα πρώτα, όπως προείπα, βήµατα που πραγµατοποι-
ούνται παγκοσµίως. Παράλληλα, δείχνει να µην αντιλαµβάνεται
ακόµη και πράγµατα τα οποία τής επισηµάνθηκαν στην έκθεση
που αποτέλεσε το υπόβαθρο του εθνικού σχεδίου, στη δική της
έκθεση Πισσαρίδη, όπως την αναγκαιότητα της άµβλυνσης των
περιφερειακών αλλά και των ευρύτερων κοινωνικοοικονοµικών ανι-
σοτήτων που επισηµαίνονται ως πρόκληση εθνικού χαρακτήρα,
καθώς και την ουσιαστική υιοθέτηση της έννοιας της συµπεριλη-
πτικής ανάπτυξης για την οποία κάνουν λόγο οι διεθνείς οργανι-
σµοί.

Όπως αναφέρουν επιτελικά στελέχη της Κυβέρνησης σε δηµό-
σιες παρεµβάσεις τους, η Ελλάδα στα επόµενα χρόνια έχει τη δυ-
νατότητα να κινητοποιήσει µέσω των κύριων χρηµατοδοτικών
µέσων συνολικούς κοινοτικούς πόρους που πλησιάζουν τα 77 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, χωρίς να συνυπολογίζεται η µόχλευση των
ιδιωτικών πόρων. 

Πρόκειται για πιστώσεις που ξεπερνούν ιστορικά κάθε άλλη αν-
τίστοιχη εξωτερική χρηµατοδότηση, ενώ παράλληλα παραδέχον-
ται ότι οι επιπτώσεις της πανδηµίας παρουσιάζονται ασύµµετρες
και οι πρώτες µετρήσεις καταγράφουν µία σηµαντική διεύρυνση
των περιφερειακών και ενδοπεριφερειακών οικονοµικών και κοι-
νωνικών ανισοτήτων, πράγµα το οποίο άλλωστε αναγράφεται και
µέσα στο κείµενο του Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής
Στρατηγικής 2022 - 2025. 

Καλές οι διαπιστώσεις, λοιπόν, από την πλευρά των κυβερνητι-
κών στελεχών, αλλά µήπως θα πρέπει να αναζητούσατε τον ορθό
και τον αποτελεσµατικότερο τρόπο αντιµετώπισης των προβλη-
µάτων αυτών, καθώς και να προσανατολίζατε µε κοινωνικά δικαιό-
τερο τρόπο τις επιµέρους δράσεις; 

Εσείς τώρα και εν γένει η Κυβέρνηση πώς επιλέξατε να προσεγ-
γίσετε µεθοδολογικά τη διαδικασία, κύριε Υπουργέ; Πώς προσεγ-
γίσατε τις συνέπειες της πανδηµικής κρίσης στις περιφερειακές
και στις µικρότερες τοπικές κοινωνίες; Πόσες και ποιες ήταν οι
προτάσεις που υιοθετήθηκαν στο σχέδιο που κατετέθη στις 27
Απριλίου από τους εκπροσώπους της τοπικής αυτοδιοίκησης Α’και
Β’βαθµού, τους εκπροσώπους των παραγωγικών φορέων, των πα-
νεπιστηµίων, των ερευνητικών κέντρων;

Σύµφωνα µε το κείµενο, την «Αναλυτική Περιγραφή Δράσεων»,
όπως την ονοµάσατε, των διακοσίων επτά σελίδων του Απριλίου
2021 -το οποίο δώσατε στη δηµοσιότητα και σας ευχαριστούµε-
µάθαµε ότι συνολικά έγιναν σαράντα πέντε παρεµβάσεις ηλεκτρο-
νικά µέσω του ιστότοπου της διαβούλευσης, ενώ οκτώ παρεµβά-
σεις απεστάλησαν εγγράφως στο Υπουργείο Οικονοµικών. Δεν
µπορεί, κύριε Υπουργέ, όσο καλόπιστος και να είναι κανείς, παρά
να ρωτήσει. Αρκεί αυτό; Δηλαδή µας λέτε ότι η Κυβέρνηση έλαβε
γνώση όλων των προβληµάτων και των προτάσεων των περιφε-
ρειών και των περιφερειακών ενοτήτων; Μιας και όπως αναφέρουν
και τα στελέχη σας, όπως µνηµόνευσε τον κ. Σκάλκο, εντοπίζονται
ήδη ενταθείσες ενδοπεριφερειακές ανισότητες. 

Οι σαράντα πέντε παρεµβάσεις συνιστούν διαβούλευση για ένα
σχέδιο δεκάδων δισεκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο και θα κρίνει το
µέλλον της χώρας για τις επόµενες ενδεχοµένως δεκαετίες. Ο ει-
σηγητής του Κινήµατος Αλλαγής µνηµόνευσε άλλα νοµοσχέδια
και άλλα άρθρα δευτερευόντων νοµοσχεδίων που συγκέντρωσαν
δέκα-είκοσι χιλιάδες σχόλια και αποσύρθηκαν. 

Αποτελεί αυτός ο κατάλογος των έργων µε την παντελή έλλειψη
συνοχής και στόχων και µε τους ωραίους τίτλους το όχηµα το
οποίο θα θέσει τις στέρεες βάσεις της κοινωνικής δικαιοσύνης και
της ανάπτυξης για όλους, µε στόχο να χτιστεί µια ισχυρή οικονο-
µία µέσα σε µια δίκαιη κοινωνία; Με αυτόν τον τρόπο επιδεικνύει
τον σεβασµό της προς τους εκπροσώπους της Αυτοδιοίκησης και
των παραγωγικών τάξεων η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; 

Επιλέξατε, λοιπόν, να υποβάλετε µια πρόταση στις 27 Απριλίου
για την οποία ενηµερωθήκαµε µέσω tweet την επόµενη µέρα από
τον Σύµβουλο επί των Οικονοµικών του Πρωθυπουργού, τον κ.
Παντελή, για το ότι πρόκειται για ένα σχέδιο τεσσάρων χιλιάδων
εκατόν τεσσάρων σελίδων, εκ των οποίων οι χίλιες τριακόσιες
ογδόντα τρεις εµπεριέχουν ανάλυση κόστους που διενεργήθηκε
από εξωτερικό ελεγκτή µε εκατόν εβδοµήντα πέντε µεταρρυθµί-
σεις. 

Τι άλλο µάθαµε από δελτίο Τύπου τώρα της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής στις 28 Απριλίου; Μάθαµε ότι η Επιτροπή θα αξιολογήσει
τα σχέδια εντός του επόµενου διµήνου µε βάση τα έντεκα κριτή-
ρια που ορίζονται στον κανονισµό και θα µετατρέψει το περιεχό-
µενό τους σε νοµικά δεσµευτικές πράξεις, για να υπογράφουν
µετέπειτα τα κείµενα των σχετικών συµβάσεων τον Ιούλιο του
2021, τα οποία φέρατε προς κύρωση σήµερα στη Βουλή. Με λίγα
λόγια, ευτυχώς που υπάρχουν και οι ευρωπαϊκοί θεσµοί και µα-
θαίνουµε κι εµείς οι Βουλευτές τι συµβαίνει στη χώρα µας. Μας
ταράξατε στη δηµοκρατία, τη διαβούλευση και τη διαφάνεια,
κύριε Υπουργέ! 

Γι’ αυτόν τον λόγο κι εµείς διά του εισηγητού µας, του κ. Χα-
ρίτση, καταθέσαµε την πρόταση για σύσταση διακοµµατικής επι-
τροπής, η οποία θα επωµιστεί την ευθύνη της παρακολούθησης
της υλοποίησης του σχεδίου, πρόταση την οποία είστε υποχρε-
ωµένος να την κάνετε δεκτή, κύριε Υπουργέ, προκειµένου να αν-
τιστρέψετε έστω και τώρα τη στρεβλή αντιδηµοκρατική και
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αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά του προηγούµενου χρονικού
διαστήµατος. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-

νήµατος Αλλαγής, ο κ. Κωνσταντόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σε αυτή τη δύσκολη χρο-
νιά που βιώνουµε και, µάλιστα, µε την εµπειρία της πανδηµίας
του κορωνοϊού να µας συγκλονίζει όλους, αλλά και ιδιαίτερα την
παγκόσµια κοινότητα, είχαµε µια ευτυχή κατάληξη. Είχαµε την
ευτυχή κατάληξη µέσω της κρίσης αυτής να δούµε την Ευρώπη
των λαών να υψώνει το ανάστηµά της και αυτό είναι σηµαντικό. 

Είδαµε, λοιπόν, τη δυσκίνητη Ευρώπη των αριθµών να στρίβει
και να καταλήγει σε µια µεγάλη συµφωνία για το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, ένα ταµείο που θωρακίστηκε, θα έλεγα, µε 750 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και τούτο φυσικά για να θωρακιστούν στη συνέχεια
µε τη σειρά τους οι ευρωπαϊκές οικονοµίες, για να αποκτήσουν,
δηλαδή, ξανά κράτη που είχαν πρόβληµα µε την οικονοµία τους
κανονικότητα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πρόκειται για µια σηµαντική στιγµή για
την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση και για το ευρωπαϊκό, θα έλεγα, εγ-
χείρηµα που προτείνεται και προκρίνεται µέσω της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ακόµη και αν ωστόσο µιλάµε για µια πραγµατική, θα
έλεγα, δηµοσιονοµική οµοσπονδία, δηµοσιονοµική οµοσπονδία
που επιβάλλει µια συµφωνία, συµφωνία να εκδοθούν τίτλοι χρέ-
ους της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε εγγύηση τον προϋπο-
λογισµό της. 

Αυτό βέβαια, αγαπητοί συνάδελφοι, συµβαίνει για να µπορεί
να χρηµατοδοτηθεί το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Εδώ θα ήθελα να αναφέρω ότι είναι ένα βήµα που µου θυµίζει
την πρόταση του ΠΑΣΟΚ του 2011, που δεν είναι µακριά το 2011,
τότε, λοιπόν, που το ΠΑΣΟΚ όρθωσε ανάστηµα και σήκωσε το
βάρος για να µη χρεοκοπήσει η Ελλάδα, τότε που το ΠΑΣΟΚ
έβαλε ουσιαστικά µπροστά το πατριωτικό καθήκον, το πατριω-
τικό καθήκον να κατισχύει το συναίσθηµα της λογικής για τα συµ-
φέροντα του κόµµατος, τότε που το αντιµνηµονιακό µένος της
αντιπολίτευσης κυριαρχούσε ως σηµαία αντιπολίτευσης, τότε
που µέσα στη λαίλαπα της κρίσης ο τότε Πρωθυπουργός του
ΠΑΣΟΚ και της κυβέρνησης Γιώργος Παπανδρέου µιλούσε για
την έκδοση κοινών ευρωοµολόγων για τις χώρες της Ευρωζώνης
και τούτο φυσικά όταν οι χώρες της Ευρωζώνης θα είχαν ακο-
λούθηµα να βοηθηθούν στην αντιµετώπιση του χρέους. 

Τελικά, ένα είναι το συµπέρασµα: Το ΠΑΣΟΚ δικαιώνεται αργά
και σταθερά. Όµως, θα έλεγα ότι υπάρχει και δεύτερο συµπέρα-
σµα παρεµπιπτόντως, ότι το ΠΑΣΟΚ επιστρέφει. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το Ταµείο Ανάκαµψης µε άλλα λόγια
έχει την ίδια αιτιολογική βάση και λογική µε την τότε δική µας
πρόταση του ευρωοµολόγου, µε την πρόταση του τότε Πρωθυ-
πουργού Γιώργου Παπανδρέου. 

Και εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, θα πρέπει να τονιστεί πως
πρόκειται πραγµατικά για ένα µεγάλο βήµα. Γιατί πρόκειται για
µεγάλο βήµα, θα ρωτήσει κάποιος; Γιατί αυτό που έκανε το 2012
ο Ευρωπαϊκός Μηχανισµός Σταθερότητας το κάνει σήµερα, µε
την εγγύηση των κρατών-µελών, η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση. Δη-
λαδή, προτάχθηκε η ιδέα του κοινού χρέους για την ανάσχεση
του οικονοµιών και, µάλιστα, µέσα στην πανδηµία και, φυσικά,
όχι στην επιβάρυνση των προϋπολογισµών των κρατών-µελών,
µε την παράλληλη έκτακτη στήριξη των υφιστάµενων µηχανι-
σµών, όπως, δηλαδή, η ποσοτική χαλάρωση της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας ή οι προληπτικές πιστωτικές γραµµές του
Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η ιδέα αυτή σφυρηλατείται και σφυρη-
λατήθηκε µε την επίµονη προσπάθεια της χώρας της περιόδου
2008 - 2018, για να ξεπεραστεί η οικονοµική κρίση, όταν η Ευ-
ρώπη ήταν θεσµικά ουσιαστικά απροετοίµαστη και αυτό, κύριε
Υπουργέ, να κρατηθεί. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, η επίτευξη αυτής της συµφωνίας σε
µια περίοδο που η Ελλάδα είχε µόλις ολοκληρώσει έναν επίπονο
κύκλο µνηµονίων και, φυσικά, δηµοσιονοµικών περιορισµών θα

µπορούσε, λοιπόν, να αλλάξει καθοριστικά το τοπίο για την ελ-
ληνική οικονοµία;

Αγαπητοί συνάδελφοι, εν κατακλείδι στη χώρα θα εισρεύσουν
32 δισεκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. Εδώ, µάλι-
στα, αν δούµε τη µεγάλη εικόνα και αθροίσουµε όλες τις διαθέ-
σιµες γραµµές του πολυετούς προϋπολογισµού, τότε µιλάµε για
περίπου 72 δισεκατοµµύρια και πλέον ευρώ.

Για αυτό, κύριε Υπουργέ, και ο εθνικός στόχος της απορρό-
φησης και της αξιοποίησης των κονδυλίων αυτών πρέπει να συν-
ταχθεί πολιτικά και τεχνοκρατικά από τις πολιτικές δυνάµεις,
τους κοινωνικούς φορείς και την κοινωνία των πολιτών, για να
µπορεί, δηλαδή, εδώ να υπηρετηθεί από όλα τα εµπλεκόµενα
µέρη και, µάλιστα, µε στοχοπροσήλωση ο εθνικός µας στόχος.

Ενθυµούµαι εδώ τι είχε αναφερθεί από τον πρώην Υπουργό και
Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ και τον πρώην Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ κ.
Ευάγγελο Βενιζέλο και, µάλιστα, είχε ειπωθεί και υποστηριχθεί
τεκµηριωµένα σε µια συνέντευξή του ότι απαιτείται να αποσαφη-
νιστεί η σχέση µεταξύ διάσωσης και αναδιάρθρωσης της ελληνι-
κής οικονοµίας, µεταξύ ολοκλήρωσης των υποδοµών και
µετασχηµατισµού της παραγωγικής δοµής. Βέβαια, ρωτά κάποιος,
µπορεί να γίνει; Μπορεί; Φυσικά και µπορεί. Πώς; Πολιτικά.

Σε αυτά τα διλήµµατα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, έγκειται και η
βασική µας διαφωνία µε το παρόν σχέδιο νόµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου, τις
δύο σχετικές συµβάσεις µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, κοινοποιείται για πρώτη φορά στο
Σώµα της Βουλής αλλά και γενικότερα στην κοινωνία το πλήρες
Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Οι σηµερινές µας παρατηρήσεις και οι παρατηρήσεις από τον
εισηγητή µας, τον κ. Κατρίνη, στις επιτροπές και τον σηµερινό
εισηγητή στην Ολοµέλεια, τον κ. Καµίνη, αφορούν τόσο τη µε-
θοδολογία όσο και φυσικά τον πυρήνα της συµφωνίας.

Παρατήρηση πρώτη είναι ότι το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης,
κύριε Υπουργέ, είναι κυβερνητικό και όχι εθνικό. Θα αναρωτηθεί,
βέβαια, κάποιος γιατί. Διότι συζητήθηκε µόνο µεταξύ των µελών
της Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αυτό ας κρα-
τηθεί. Δεν συζητήθηκε µε το Σώµα της Βουλής, µε τους κοινωνι-
κούς εταίρους και τους λοιπούς κοινωνικούς φορείς.

Παρατήρηση δεύτερη είναι ότι η δηµόσια διαβούλευση, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, ήταν, θα έλεγα, προσχηµατική. Οι όποιες προτά-
σεις κατατέθηκαν, θεωρήθηκαν, σε πρώτο στάδιο απορρίφθηκαν.

Παρατήρηση τρίτη, κύριε Υπουργέ, είναι ότι δεν φαίνεται να
περιλαµβάνει µια σοβαρή ανάλυση της παραγωγικής θέσης της
ελληνικής οικονοµίας και τούτο φυσικά στην παγκόσµια παρα-
γωγή αγαθών και υπηρεσιών ούτε αντίστοιχη ανάλυση για τη γε-
ωπολιτική και γεωοικονοµική της θέση, φυσικά τούτο µέσα στην
παγκόσµια κοινότητα. 

Στο πλαίσιο αυτό µπορούµε να πούµε ότι απουσιάζουν σηµαν-
τικές πρωτοβουλίες, αγαπητοί συνάδελφοι, και συνέργειες µε
την αµυντική αλλά και τη ναυπηγική βιοµηχανία. Απουσιάζει, θα
έλεγα, κυρίως η έννοια της στοχευµένης στρατηγικής, της εθνι-
κής προστιθέµενης αξίας, κάτι ουσιαστικά που το προτείνουµε
συνεχώς ως Κίνηµα Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ και κατ’ επανάληψη έχει
θέσει η Πρόεδρός µας κ. Φώφη Γεννηµατά. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η χώρα µας γνωρίζει ότι ένα µεγάλο
µέρος των πόρων επιστρέφει από την αγορά των αγαθών και
υπηρεσιών στις χώρες του ευρωπαϊκού Βορρά. Πού; Στις ισχυ-
ρές χώρες της Ένωσης. 

Η αντιµετώπιση αυτής της τάσης, αγαπητοί συνάδελφοι,
έπρεπε να είναι, κύριε Υπουργέ, στον πυρήνα του εθνικού σχε-
δίου. Εδώ, µάλιστα, θα έλεγα χρήζουν απαντήσεων ως προς τις
χώρες του Βορρά και µάλιστα, θα έλεγα, σκληρών απαντήσεων.
Δεν µπορεί ο Βορράς να λειτουργεί εις βάρος του Νότου της Ευ-
ρώπης και να µην απαντάµε. 

Παρατήρηση τέταρτη είναι -νοµίζω ότι µε βρίσκει σύµφωνο και
ο κ. Τσακαλώτος- ότι το τελικό σχέδιο της επιτροπής Πισσαρίδη
παρουσίασε συγκεκριµένες προτάσεις ανά κλάδο. Ωστόσο,
αυτές πρέπει να µετουσιωθούν σε ολοκληρωµένα σχέδια. 

Αντίθετα, αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση στο σχέδιο που
κατέθεσε υποβίβασε τις κλαδικές πολιτικές σε έναν υποάξονα
σχεδίου. 
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Μάλιστα εδώ θα πρέπει να τονιστεί ότι οι πόροι που κατευθύ-
νονται προς αυτή την κατεύθυνση δεν είναι αρκετοί. Θα έπρεπε
να συνδιαµορφωθούν µε στοχευµένες κλαδικές πολιτικές, όπως
σας πρότεινε το ΚΙΝΑΛ, και όχι να εστιάζουν στη µονοκαλλιέρ-
γεια του τουρισµού. Για παράδειγµα, απουσιάζουν δράσεις που
αφορούν τον πρωτογενή τοµέα, δράσεις που αφορούν τη γεωρ-
γία, δράσεις που αφορούν την κτηνοτροφία, των οποίων η συ-
νεισφορά στο ΑΕΠ της χώρας µειώνεται συνεχώς.

Επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, στην ενεργειακή πολιτική απου-
σιάζει παντελώς η λογική της ενεργειακής δηµοκρατίας και των
ενεργειακών κοινοτήτων. Εδώ θα πρέπει να τονιστεί ότι δεν εν-
τάσσονται έργα δηµοσίων υποδοµών υγείας, εκπαίδευσης και
µεταφορών, δηλαδή έργα που βελτιώνουν το βιοτικό επίπεδο του
πολίτη και φυσικά ταυτόχρονα φέρνουν την ανάπτυξη.

Φαίνεται, κύριε Υπουργέ, να µην έχουν προβλεφθεί κλαδικές
πολιτικές, ώστε να υπάρχει εστίαση σε µεγάλες επιχειρήσεις και
οµίλους. 

Η πέµπτη παρατήρηση αφορά τα χρήµατα που θα έλθουν, τα
οποία θα διατεθούν µέσα από το εγχώριο πιστωτικό σύστηµα, το
οποίο φυσικά ακόµα αντιµετωπίζει αρκετά προβλήµατα και αυτό
πρέπει να προσεχθεί.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, ένα πρόβληµα καταγεγραµµένο από
την Τράπεζα της Ελλάδος είναι αυτό που αναφέρεται στη ρευ-
στότητα, όπου την τεράστια ρευστότητα άνω των 40 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ που διέθεσε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα την
κατηύθυνε σε ελάχιστες επιχειρήσεις και µάλιστα σε µεγάλο
βαθµό οι µεγάλες επιχειρήσεις δεν τη χρειάζονταν.

Εδώ να τονιστεί ότι µόνο τριάντα χιλιάδες από τις τετρακόσιες
χιλιάδες επιχειρήσεις και τις οκτακόσιες τριάντα χιλιάδες ενεργά
επιχειρηµατικά ΑΦΜ είχαν πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό.
Εδώ, κύριε Υπουργέ, τι απαντάτε σ’ αυτούς που απερρίφθησαν;
Διότι, κύριε Υπουργέ, αυτό σηµαίνει ότι τέθηκε εκτός η µικρή και
η µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, δηλαδή η ραχοκοκαλιά της
ελληνικής οικονοµίας.

Ένα άλλο κρίσιµο πρόβληµα αφορά το φλέγον ιδιωτικό χρέος,
το ληξιπρόθεσµο χρέος των ρυθµίσεων. Ενδεικτικά σάς λέω ότι
είναι 244 δισεκατοµµύρια το ληξιπρόθεσµο χρέος, 4 δισεκατοµ-
µύρια ΔΕΗ, ΔΕΚΟ και ληξιπρόθεσµες οφειλές, 105,7 δισεκατοµ-
µύρια τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια και επίσης 12 δισεκατοµ-
µύρια τα καταγγελλόµενα δάνεια για τις µεγάλες επιχειρήσεις
και 11,3 δισεκατοµµύρια για τις µικρές επιχειρήσεις.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» να έχει απο-
τύχει και το ιδιωτικό χρέος να έχει διογκωθεί περαιτέρω µετά την
οµαλοποίηση της κατάστασης µε την πανδηµία, εµείς εµµένουµε
στη θέση µας. Οι δανειολήπτες έπρεπε και πρέπει να προηγη-
θούν των fund στην εξαγορά των δανείων τους και µάλιστα µε
τους ίδιους όρους, πρόταση που είχα καταθέσει και επί ΣΥΡΙΖΑ
το 2015 και το 2017, αλλά δεν εισακούστηκαν, πρόταση που και
επί Νέας Δηµοκρατίας επαναδιατύπωσα απ’ αυτό το Βήµα της
Βουλής και που αποτελεί φυσικά θέση του Κινήµατος Αλλαγής.

Η Κύπρος µάς έδειξε τον δρόµο, αλλά εµείς δεν τον ακολου-
θήσαµε αυτόν τον δρόµο, δηλαδή να προηγηθούν οι δανειολή-
πτες των ξένων fund, δηλαδή να µείνουν τα σπίτια στους
νοικοκυραίους και να µην πάνε στα γαµψά νύχια των fund. Εδώ
θα ήθελα µια απάντηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ταυτόχρονα δεν υπάρχει κανένα
σχέδιο της Κυβέρνησης για τη νέα γενιά των κόκκινων δανείων,
που τόσο η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα όσο και η Τράπεζα της
Ελλάδος έχουν προβλέψει ότι θα υπάρξουν εν µέσω πανδηµίας.

Έκτη παρατήρηση: Δεν καταγράφει τις πραγµατικές συνέρ-
γειες σε επίπεδο έργων και µεταρρυθµίσεων ανάµεσα στους πό-
ρους του Ταµείου Ανάκαµψης και τους πόρους του ΕΣΠΑ και της
ΚΑΠ, αλλά και των υπολοίπων εθνικών σχεδίων που µνηµονεύον-
ται σ’ αυτό.

Έβδοµη παρατήρηση: Δεν υπάρχει καµµία µέριµνα για την
αξιοποίηση του δηµόσιου χρέους και µάλιστα τη στιγµή που το
διαχειρίζεται η «Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας
Α.Ε.» και τούτο φυσικά για να µη µεγιστοποιηθεί η αξία των πε-
ριουσιακών στοιχείων του δηµοσίου.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, απουσιάζει και η περιφερειακή διά-
σταση και ανάλυση, αλλά και η ευδιάκριτη συµµετοχή της τοπι-

κής αυτοδιοίκησης και αυτό ας κρατηθεί.
Επίσης, η κατανοµή των πόρων για τη νησιωτική πολιτική δεν

έχει καµµία, µα καµµία, τεκµηρίωση ούτε φυσικά υπάρχει κάποια
σοβαρή ανάλυση για την άµεση ωφέλεια των κατοίκων των µι-
κρών νησιών. 

Όγδοη παρατήρηση: Συντηρητικό και πολιτικό πρόσηµο σε ερ-
γασιακά και κοινωνικά θέµατα. Λείπει, δηλαδή, το κράτος πρό-
νοιας. Δεν υιοθετείται ένα νέο αναπτυξιακό υπόδειγµα άσκησης
κοινωνικής πολιτικής ούτε και µια πολιτική που θα αντιµετωπίζει
τη δηµογραφική γήρανση και τούτο φυσικά για τη στήριξη της
οικογένειας και µάλιστα ως απάντηση στο δηµογραφικό πρό-
βληµα που η χώρα υφίσταται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπε και ο εισηγητής µας
στην επιτροπή, ο κ. Κατρίνης, αλλά και ο σηµερινός µας εισηγη-
τής κ. Καµίνης, όσα περιέχει και προβλέπει το σχέδιο νόµου αφο-
ρούν αποκλειστικά τους µεγάλους και εγχώριους ή διεθνείς
οµίλους, χωρίς να παράγεται εθνική προστιθέµενη αξία, καθώς
δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη ή αναφορά στην παραγωγική δυ-
νατότητα της χώρας και ιδιαίτερα στους τοµείς και κλάδους
στους οποίους αυτοί οι όµιλοι δραστηριοποιούνται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Κίνηµα Αλλαγής, ως ΠΑΣΟΚ,
ανησυχούµε µήπως τελικά το Ταµείο Ανάκαµψης αντί για µια γεν-
ναία και δίκαιη αναδιανοµή προκαλέσει έναν βίαιο µετασχηµατι-
σµό της ελληνικής οικονοµίας σε βάρος των µικρών και
µικροµεσαίων επιχειρήσεων και µάλιστα σε βάρος της όποιας µε-
σαίας τάξης έχει αποµείνει στη χώρα. 

Τέλος, ως προς την τροπολογία ότι το σύστηµα διαχείρισης
και ελέγχου των δράσεων και έργων του Ταµείου Ανάκαµψης θα
καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού, καθώς και ότι το ελάχι-
στο επιτόκιο χορήγησης των δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης
θα καθορίζεται και αυτό από τον Υπουργό, διαφωνούµε. Διαφω-
νούµε, κύριε Υπουργέ, µε τις υπερεξουσίες που δίνετε στους
εαυτούς σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ελληνικό Σχέδιο Ανάκαµψης

και Ανθεκτικότητας, που ενέκρινε µετ’ επαίνων η Ευρωπαϊκή
Ένωση, ανοίγει νέους ορίζοντες για τον µετασχηµατισµό της
εθνικής µας οικονοµίας µέχρι το 2026. Ταυτόχρονα, λόγω του
εµπροσθοβαρούς χαρακτήρα του Ταµείου Ανάκαµψης, όπως
έχει γίνει ευρύτερα γνωστό, προσφέρει τη δυνατότητα άµεσης
στήριξης του κοινωνικού κράτους στη χώρα µας. 

Η κοινοτική στόχευση για γρήγορη υλοποίηση των έργων του
Ταµείου Ανάκαµψης µε την προκαταβολή στην Ελλάδα άνω των
4 δισεκατοµµυρίων ευρώ µάς επιτρέπει να κάνουµε άλµατα προς
τα εµπρός, λαµβάνοντας σε βάθος πενταετίας συνολικά πάνω
από 30 δισεκατοµµύρια ευρώ από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ξεκι-
νάµε µε 30,5 δισεκατοµµύρια ευρωπαϊκών πόρων, στα οποία θα
προστεθούν άλλα 25 δισεκατοµµύρια ιδιωτικών κεφαλαίων. Άρα
συνολικά σχεδόν 56 δισεκατοµµύρια ευρώ µπαίνουν στην ελλη-
νική οικονοµία για να την αναζωογονήσουν µ’ ένα σχέδιο άµεσης
εφαρµογής. 

Πρόκειται για έναν πολύ καλά µελετηµένο οδικό χάρτη εκατόν
εβδοµήντα συγκεκριµένων έργων, επενδύσεων και µεταρρυθµί-
σεων, βασισµένο σε τέσσερις βασικούς πυλώνες: την ψηφιακή
µετάβαση για το κράτος στις επιχειρήσεις και τους πολίτες, την
πράσινη οικονοµία και την προστασία από την κλιµατική αλλαγή,
την αύξηση της απασχόλησης και της κοινωνικής συνοχής -µε
αιχµή την υγεία και την παιδεία- και την ενίσχυση της παραγωγι-
κής και της επιχειρηµατικής δραστηριότητας. 

Πρόκειται για ένα σχέδιο που καλύπτει όλη την Ελλάδα και φι-
λοδοξεί να δηµιουργήσει επιπλέον διακόσιες χιλιάδες νέες θέ-
σεις εργασίας, αυξάνοντας κατά επτά µονάδες το εθνικό µας
προϊόν εντός της επόµενης εξαετίας, οι οποίες δεν θα υπήρχαν
ως αύξηση του ΑΕΠ αν δεν υπήρχε το Ταµείο Ανάκαµψης.

Το συζητούµενο σχέδιο νόµου έρχεται να επιβεβαιώσει τη δέ-
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σµευση της Κυβέρνησης να «τρέξει» µε πολύ γοργούς ρυθµούς
το χρηµατοδοτικό αυτό πρόγραµµα, το οποίο βασίζεται στις κυ-
ρούµενες συµβάσεις, που δεν είναι παρά τα εργαλεία εφαρµο-
γής του Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, ενός εθνικού
σχεδίου που αφορά κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα.

Θα ήθελα να επισηµάνω και ως άνθρωπος του χώρου της
υγείας πράγµατα που θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικά: την ενίσχυση
της δηµόσιας υγείας από το Ταµείο Ανάκαµψης µε πάνω από 1,5
δισεκατοµµύριο ευρώ για τη δηµιουργία νέων δοµών και υποδο-
µών. 

Επίσης, δεν πρέπει να ξεχνάµε πως ένα σηµαντικό κοµµάτι
χρηµατοδοτήσεων για έρευνα και τεχνολογία του Ταµείου Ανά-
καµψης, οι οποίες ανέρχονται συνολικά σε σχεδόν 450 εκατοµ-
µύρια ευρώ, θα διατεθεί για την ανάπτυξη βιοτεχνολογικών
εφαρµογών, τη φαρµακευτική και φυσικά την ιατρική έρευνα.

Σε ό,τι αφορά τις δηµόσιες υπηρεσίες υγείας, βασικός στόχος
του Ταµείου Ανάκαµψης είναι η ενίσχυση της προσβασιµότητας,
αποτελεσµατικότητας και ποιότητας του συστήµατος υγείας. Ο
σχεδιασµός δίνει έµφαση στην πρόληψη αλλά και σε επενδύσεις
που αφορούν νέες υποδοµές υγείας, µε παράλληλο εκσυγχρο-
νισµό και αναβάθµιση των υφιστάµενων κτηριακών υποδοµών και
του ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού.

Μόνο για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας θα διατεθούν
πάνω από 280 εκατοµµύρια ευρώ για την αναβάθµιση των κέν-
τρων υγείας, την αναδιοργάνωσή τους, την επανεκπαίδευση του
προσωπικού στη φροντίδα πρώτης γραµµής, τη σύνδεσή τους
µε τις νοσοκοµειακές υπηρεσίες. 

Παράλληλα, δίνεται έµφαση στην κατ’ οίκον φροντίδα ασθε-
νών µε χρόνια νοσήµατα και στην ανακουφιστική αγωγή µε τη
δηµιουργία συστήµατος κατ’ οίκον νοσηλείας για ευαίσθητες
οµάδες ασθενών µε σοβαρά προβλήµατα υγείας. 

Σχεδόν 600 εκατοµµύρια ευρώ έχουν προϋπολογιστεί για τον
εκσυγχρονισµό των νοσοκοµείων ολόκληρης της χώρας και τον
ψηφιακό µετασχηµατισµό του τοµέα της υγείας. Πρόκειται για
έργα αναβάθµισης των υλικοτεχνικών υποδοµών του ΕΣΥ, µε
ανακαίνιση κτηρίων και προµήθεια νέου ιατροτεχνολογικού εξο-
πλισµού. 

Δεύτερος µεγάλος πυλώνας είναι ένα τεράστιο πρόγραµµα
ψηφιοποίησης των δηµόσιων υπηρεσιών υγείας, µε έργα όπως
η ανάπτυξη του εθνικού ηλεκτρονικού φακέλου υγείας του πο-
λίτη, λειτουργία κλινικών πληροφοριακών συστηµάτων σε όλα τα
νοσοκοµεία, πρόγραµµα ψηφιακού µετασχηµατισµού της διαχεί-
ρισης του καρκίνου και ενίσχυση δράσεων τηλεϊατρικής, που
πρέπει τελικά να οδηγήσουν όχι µόνο στην άρση της αποµόνω-
σης νησιωτικών περιοχών, αλλά και στην παροχή κατ’ οίκον ια-
τρικής φροντίδας σε ασθενείς που δεν µπορούν να
µετακινηθούν. 

Κυρία Πρόεδρε, ίσως όµως το σηµαντικότερο µέρος του Τα-
µείου Ανάκαµψης να αφορά στην υλοποίηση του επί δεκαετίες
αναµενόµενου Εθνικού Προγράµµατος Πρόληψης στη χώρα, την
πλέον εµβληµατική πρωτοβουλία στον χώρο της δηµόσιας
υγείας που φέρει το όνοµα του Σπύρου Δοξιάδη, ενός γιατρού
οραµατιστή, µε έναν προϋπολογισµό που ξεπερνά τα 250 εκα-
τοµµύρια ευρώ και πλήθος δράσεων, όπως την προώθηση της
σωµατικής άσκησης και της υγιεινής διατροφής, την ενίσχυση
του Εθνικού Προγράµµατος Εµβολιασµών, την εισαγωγή προλη-
πτικών διαγνωστικών εξετάσεων για τον καρκίνο του µαστού, τον
προληπτικό έλεγχο της υγείας των νεογνών και φυσικά µέτρα
πρόληψης της διάδοσης του κορωνοϊού στην κοινότητα. 

Όλες αυτές οι χρηµατοδοτήσεις έρχονται να προστεθούν στο
εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και σε
αυτές του ΕΣΠΑ για την Προγραµµατική Περίοδο 2021 - 2027. 

Και επειδή πολλά ακούστηκαν από την Αντιπολίτευση για έλ-
λειψη σχετικής διαβούλευσης και ενηµέρωσης, θέλω να θυµίσω
ότι από την αρχή της µεγάλης αυτής προσπάθειας ο Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης ήταν ξεκάθαρος. Ενηµέρωσε,
από την πρώτη στιγµή, τον ελληνικό λαό για τα αποτελέσµατα
των διαπραγµατεύσεών του σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που έφεραν στη χώρα µας πάνω από 70 δισεκατοµµύρια από ευ-
ρωπαϊκούς πόρους. 

Γιατί πρέπει να θυµόµαστε ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν έφερε

µόνο τα 30 δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης, αλλά εξα-
σφάλισε για την πατρίδα µας πρόσθετες κοινοτικές χρηµατοδο-
τήσεις ύψους άνω των 40 δισεκατοµµυρίων για την επόµενη
επταετία. Δεν αναφέροµαι µόνο στο νέο ΕΣΠΑ, αλλά και στα
Προγράµµατα Αγροτικής Ανάπτυξης, αλιείας και ευρωπαϊκών
ενισχύσεων των παραγωγών µας. 

Όµως, τι έλεγε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ; Πληροφορούσε τον ελληνικό
λαό ότι δήθεν το Ταµείο Ανάκαµψης δεν ήταν 30 δισεκατοµµύ-
ρια, αλλά ήταν 20 δισεκατοµµύρια. Προσπαθούσε να υποεκτιµή-
σει τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις, για να
κατασκευάσει την ψευδή εικόνα ενός κατά πολύ µικρότερου ευ-
ρωπαϊκού πακέτου για την Ελλάδα, µόνο και µόνο για να µειώσει
την εθνική επιτυχία. 

Όταν, λοιπόν, ακούω σήµερα από τον ΣΥΡΙΖΑ να µιλά για
δήθεν έλλειψη πληροφόρησης του ελληνικού λαού για το Ταµείο
Ανάκαµψης, αναρωτιέµαι: Θα ανασκευάσει έστω τώρα η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση την παραπληροφόρηση που η ίδια εκτό-
ξευσε κατά του ελληνικού λαού; Γιατί η άσκηση κριτικής απαιτεί
πριν από αυτό δύο πράγµατα: να έχει προηγηθεί αυτοκριτική και
φυσικά να προηγείται και η διόρθωση των λαθών εκ µέρους εκεί-
νου που επικρίνει. Αλλιώς, ο επικριτής χάνει κάθε αξιοπιστία και
ο λαός τον αφήνει πίσω. 

Όµως, η Ελλάδα σήµερα αποφασίζει να προχωρήσει µπροστά.
Μπαίνει σε µια νέα εποχή ανάκαµψης, έχοντας πλέον όλα τα
µέσα για να µετατραπεί σε µια χώρα-πρότυπο ανθεκτικότητας
και ανάκαµψης, να κάνει δηλαδή αυτά ακριβώς που ζήτησαν οι
πολίτες πριν από δύο χρόνια από τη Νέα Δηµοκρατία και για τα
οποία εργάζεται διαρκώς η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Παπανάτσιου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ερχόµαστε αντι-

µέτωποι µε ένα σοβαρό δίληµµα. Το νοµοσχέδιο για το Ταµείο
Ανάκαµψης είναι ένα πολύ σοβαρό νοµοθέτηµα. Αποτελεί µια
χρυσή ευκαιρία για τη χώρα, ευκαιρία µετά την πανδηµία να ανα-
κάµψει, να εκµεταλλευτεί πόρους, ευκαιρία για να καλύψει κενό
που η δηµοσιονοµική και η υγειονοµική κρίση έφερε στο προ-
σκήνιο. 

Θα την εκµεταλλευτούµε, όµως; Έχουµε τοποθετηθεί εξαρχής
θετικά σε αυτό το βήµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε αντίθεση
µε προηγούµενες κρίσεις, που είχε προχωρήσει σε περιοριστικές
πολιτικές. Το Ταµείο Ανάκαµψης µπορεί να γίνει το βήµα για έναν
µηχανισµό στήριξης της βιώσιµης ανάπτυξης και της µείωσης
των ανισοτήτων. 

Θέλω να σταθώ σε τρία σηµεία. 
Σηµείο πρώτο. Είναι απαράδεκτο ότι ένα τόσο σηµαντικό ερ-

γαλείο νοµοθετείται αποσπασµατικά, µέσω τροπολογιών και
χωρίς καµµία ενηµέρωση. Έχουµε σήµερα άλλη µία τροπολογία,
ενώ µόλις τρεις µέρες πριν είχαµε άλλη µία σε άσχετο νοµοσχέ-
διο. 

Το σχέδιο αυτό δεν αποτελεί προϊόν διαβούλευσης µε τους
παραγωγικούς φορείς. Δεσµεύει τη χώρα και τις επόµενες κυ-
βερνήσεις. Έρχεται µε ταχύτατους ρυθµούς, µε πρόσχηµα την
ολοκλήρωση των διαδικασιών της Βουλής. Έχετε επιλέξει το Τα-
µείο Ανάκαµψης να θεσµοθετηθεί χωρίς διαβούλευση µε την κοι-
νωνία, µεταξύ Μαξίµου και επιτελικού κράτους. 

Σηµείο δεύτερο. Το κύριο ερώτηµα εδώ είναι ποιους αφορά,
ποιοι θα καρπωθούν τα οφέλη. Οι πόροι του Ταµείου είναι 17,8
δισεκατοµµύρια επιχορηγήσεις και 12,7 δισεκατοµµύρια δάνεια.
Θα τα αξιοποιήσουµε αποτελεσµατικά προς όφελος της κοινω-
νίας και της χώρας; 

Δυστυχώς, έχετε επιλέξει και πάλι να αφορά κυρίως µεγάλες
ιδιωτικές επιχειρήσεις και τράπεζες και κατ’ ελάχιστο τη δηµόσια
διοίκηση, τους πολίτες και την πραγµατική οικονοµία. Ο τρόπος
µε τον οποίο έχετε σχεδιάσει τη δοµή της υλοποίησης του ελλη-
νικού σχεδίου είναι πασιφανής: Αφορά λίγους και εκλεκτούς. Δεν
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περιλαµβάνει καµµία συνεννόηση µε την κοινωνία και τους φο-
ρείς της. 

Το ιδεολογικό περίβληµα του σχεδίου σας είναι η έκθεση Πισ-
σαρίδη. Το είπε και ο κύριος Υπουργός. Περιγράφεται ένα µον-
τέλο που αποδεδειγµένα δεν λειτούργησε προς όφελος της
οικονοµίας και της κοινωνίας. Τόσο η έκθεση όσο και το εθνικό
σχέδιο θεωρούν σαν πρόβληµα της οικονοµίας τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, εξ ου και η πραγµατική στήριξή τους απουσιάζει
από τον σχεδιασµό σας. 

Ειδικά ο αποκλεισµός των µικρών επιχειρήσεων και των αυτο-
απασχολούµενων φαίνεται πια πως είναι στρατηγική επιλογή και
όχι αµέλεια. Για παράδειγµα, το σύνολο των δανείων -12,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ- θα κατευθυνθούν µέσω τραπεζών αποκλει-
στικά σε συγκεκριµένες ιδιωτικές επενδύσεις. 

Εδώ πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι. Εσείς βάζετε τον πήχη,
εσείς καθορίζετε τη διαδικασία, εσείς τοποθετείτε τα ορόσηµα.
Υπάρχουν χώρες που στρέφουν τον σχεδιασµό τους αλλού, σε
µια κοινωνικά πιο δίκαιη κατανοµή. Τα είπε και ο εισηγητής µας,
ο κ. Χαρίτσης. Οι Πορτογάλοι ένα µέρος από αυτά τα χρήµατα
τα δίνουν για προγράµµατα κοινωνικής στέγασης σε φοιτητικές
εστίες. Οι Ισπανοί τα δίνουν στις µικροµεσαίες τους επιχειρήσεις. 

Τρίτο σηµείο: Σε τι απαντάει το εθνικό σχέδιο; Ποιες ανάγκες
έρχεται να καλύψει; Κατανοούµε όλοι µας εδώ σήµερα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία τι έχει συµβεί στην ελληνική κοινωνία και
κατ’ επέκταση στην οικονοµία και τον παραγωγικό ιστό της
χώρας;

Κάθε κρίση παράγει ερωτήµατα. Μπορεί να ζούµε µία πρωτό-
γνωρη κατάσταση, αλλά η εµπειρία της προηγούµενης δεκαετίας
πρέπει -ή µάλλον θα έπρεπε- να µας κάνει πιο σοφούς.

Η Κυβέρνησή σας δεν θέλησε ποτέ να µπει στη συζήτηση για
αύξηση των δαπανών σε κρίσιµους τοµείς, όπως η υγεία και η
παιδεία. Δεν ενδιαφέρεται για διασφάλιση των µισθών και των ει-
σοδηµάτων των πολιτών, τα οποία θα διοχετευθούν στην κατα-
νάλωση, ώστε να µείνουν όρθιες και οι επιχειρήσεις. Προσπαθεί
να προχωρήσει σε µια αναδιάρθρωση της αγοράς.

Αυτή η περίοδος, όµως, αναδεικνύει ερωτήµατα για τον τρόπο
µε τον οποίο αντιλαµβανόµαστε το κράτος. Αντιλαµβανόµαστε
το κράτος σαν παρέµβαση ύστατης καταφυγής ή ρυθµιστή της
αγοράς;

Η Κυβέρνηση έχει συµπεριλάβει µεταρρυθµίσεις που συρρι-
κνώνουν δικαιώµατα και εισοδήµατα της πλειοψηφίας του κό-
σµου της εργασίας και των µικροµεσαίων. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα η µεταρρύθµιση για τα εργασιακά. Αυτές τις µεταρ-
ρυθµίσεις τις συµπεριλαµβάνει στο σχέδιο ανάκαµψης και τοπο-
θετεί αυτές σαν ορόσηµο για την εκταµίευση των ευρωπαϊκών
πόρων.

Αυτό το κάνετε -προφανώς- για να αποπροσανατολίζετε την
κοινή γνώµη, για να θεωρεί ότι όλες οι αντιλαϊκές και αναχρονι-
στικές πολιτικές σας είναι προαπαιτούµενο για τους πόρους του
ταµείου.

Κλείνοντας, το πλάνο της Κυβέρνησης δεν µας χωράει όλους.
Το έχετε ξανακάνει µε µεγάλη επιτυχία για τους οµογάλακτούς
σας, µε τραγικά αποτελέσµατα για τα χαµηλά και µεσαία στρώ-
µατα.

Η Κυβέρνηση λέει ότι η αξιοποίηση του Εθνικού Σχεδίου Ανά-
καµψης θα αυξήσει το ΑΕΠ κατά 7%, ενώ η πρόβλεψη της Κοµι-
σιόν είναι από 2,1% ως 3,3%. Αναφέρετε ότι θα δηµιουργηθούν
διακόσιες τρεις χιλιάδες θέσεις εργασίας.

Το σχέδιό σας, όµως, είναι ορατό πλέον, γιατί στο τέλος της
µέρας, ακόµη και αν η ανάπτυξη τρέχει µε 5% ή µε 7%, όπως
λέτε, αν αυτό δεν αναδιανέµει τον πλούτο και τα οφέλη, δεν έχει
κανένα απολύτως νόηµα.

Μπορεί µόνο η ανάπτυξη να εξαλείψει τις ανισότητες; Όχι, δεν
µπορεί, γιατί δεν έχουµε όλοι τις ίδιες ευκαιρίες σε αυτή τη ζωή,
γιατί ο πλούτος που παράγεται δεν ισοκατανέµεται. Μέχρι τώρα
κάθε τέτοιο ερώτηµα το πασάρατε στο Ταµείο Ανάκαµψης.

Το χειρότερο είναι ότι το σχέδιό σας έχει το βλέµµα στραµ-
µένο στο παρελθόν, σε ένα µοντέλο ανάπτυξης που δεν απέ-
δωσε, αντίθετα διεύρυνε τις ανισότητες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, µε την ανοχή σας, σε µισό
λεπτό.

Το δικό µας σχέδιο έρχεται να απαντήσει σε αυτό ακριβώς το
σηµείο των ανισοτήτων. Είναι ένα σχέδιο που έχει στόχο την αύ-
ξηση του ΑΕΠ µε τη συµµετοχή του συνόλου της κοινωνίας, τον
µετασχηµατισµό του παραγωγικού µοντέλου στην κατεύθυνση
της οικονοµίας της γνώσης, τη στήριξη και ανανέωση των επιχει-
ρήσεων και ιδίως της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, την ενί-
σχυση του ενιαίου και καθολικού κοινωνικού κράτους, τη
δικαιότερη φορολογία, που θα ελαφρύνει χαµηλότερες και µε-
σαίες εισοδηµατικές οµάδες, τον συνολικό οικολογικό µετασχη-
µατισµό της οικονοµίας, την ανάσχεση της κλιµατικής κρίσης και
την ενεργειακή δηµοκρατία, την ισότιµη ανάπτυξη όλων των πε-
ριφερειών της χώρας.

Το σχέδιό σας, αντίθετα, δείχνει προχειρότητα, αδιαφάνεια,
µονοµέρεια και άλλη µια ευκαιρία χαµένη για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καιρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι η σηµερινή είναι µια σηµαν-

τική µέρα, τώρα, η τελευταία µέρα της τρέχουσας Συνόδου της
Βουλής, λίγο πριν από τις θερινές διακοπές, ως επιστέγασµα
µιας τριπλής επιτυχίας -νοµίζω-, που σηµατοδοτεί η επικύρωση
αυτών των δύο πολύτιµων, σηµαντικότατων συµβάσεων. Ποιες
είναι αυτές οι τρεις επιτυχίες;

Πρώτη επιτυχία το γεγονός ότι η Ευρώπη αλλάζει. Ήταν µια
πάγια θέση της χώρας µας, µια πάγια διεκδίκηση, η προσπάθεια
αµοιβαιοποίησης του χρέους και συµπλήρωσης της νοµισµατι-
κής µε την οικονοµική ένωση. Αναµφισβήτητα το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης αυτό σηµατοδοτεί.

Σε πρόσφατη µάλιστα συζήτηση που είχα µε τον Πάολο Τζεν-
τιλόνι, τον αρµόδιο Επίτροπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ως εκ-
πρόσωπος της Βουλής µας στην COSAC, όπου ήρθε και µας
µίλησε, µας είπε το εξής ενδιαφέρον και είναι σηµαντικό να ακου-
στεί στην Αίθουσα, ότι η θεσµοποίηση και η επέκταση του τα-
µείου -που είναι εθνικός στόχος- θα εξαρτηθεί από την επιτυχία
αυτού του προγράµµατος. Άρα πρέπει να πετύχουµε, όχι µόνο
για την Ελλάδα και για να πάµε τη χώρα µας µπροστά, αλλά και
γιατί διεκδικούµε µια άλλη, καλύτερη, περισσότερη Ευρώπη, που
µπορεί η επιτυχία συνολικά του Ταµείου Ανάκαµψης να φέρει,
παρά τις αντιδράσεις των Ολλανδών και πολλών άλλων στον ευ-
ρωπαϊκό Βορρά, που είναι υπαρκτές. Αυτά από τον Τζεντιλόνι και
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Δεύτερον, δεύτερη επιτυχία: Η Ελλάδα παίρνει τα περισσό-
τερα, παίρνει τα περισσότερα κατά κεφαλήν, είναι πέµπτη στο
ποσό σε απόλυτα νούµερα, αλλά τα περισσότερα κατά κεφαλήν,
παρ’ όλο που δεν είναι η φτωχότερη ευρωπαϊκή χώρα, η φτωχό-
τερη είναι η Βουλγαρία. Παίρνουµε περισσότερα από τους Βούλ-
γαρους, περισσότερα από τους Ανατολικοευρωπαίους, που είναι
πίσω µας, περισσότερα από οποιονδήποτε άλλο στην Ευρώπη
και είναι πολύ σηµαντικό.

Τρίτη επιτυχία: Τα παίρνουµε πιο γρήγορα και µε πιο καλό
πρόγραµµα, τουλάχιστον όπως µας λένε οι τρίτοι, δεν τα λέµε
εµείς, δεν τα λένε τα ελληνικά µέσα ενηµέρωσης -τα τρισκατά-
ρατα αυτά για εσάς του ΣΥΡΙΖΑ ελληνικά µέσα ενηµέρωσης!-, τα
λένε οι ξένοι, οι οίκοι, οι δηµοσιογράφοι, τα κανάλια, η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και έχει και αυτό τη σηµασία του.

Άρα αλλάζει η Ευρώπη, η χώρα µας ωφελείται το περισσότερο
και προχωράει πιο δυναµικά από οποιαδήποτε άλλη χώρα.

Δεύτερον, λέγεται ότι έχουµε µια ιστορική ευκαιρία. Δεν υπάρ-
χει αµφιβολία ότι είναι µεγάλη ευκαιρία να ξεπεράσουµε την παν-
δηµία. Μέσα στο 2022 θα έχουµε επιστρέψει στο ΑΕΠ που είχαµε
στα τέλη του 2019 και θα την έχουµε αφήσει πίσω µας. Ήδη οι
πρόδροµοι δείκτες είναι εξαιρετικά θετικοί και πάντως βελτιώ-
νονται διαρκώς προς το καλύτερο, παρά την αβεβαιότητα που
δηµιουργεί η µετάλλαξη «Δέλτα» του κορωνοϊού.

Όµως, είναι λάθος να πούµε ότι αυτό το ταµείο, αυτές οι συµ-
βάσεις απλώς και µόνο θα καλύψουν το κενό που δηµιούργησε
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η πανδηµία. Μπορούν να καλύψουν και το κενό της οικονοµικής
κρίσης, να γυρίσουµε το 2026 - 2027 σε επίπεδο ποσοτικό του
ΑΕΠ εκεί που το αφήσαµε το 2008. Είναι αυτή η πρόσθετη ανά-
πτυξη που έρχεται µε αυτούς τους πόρους όχι µόνο του Ταµείου
Ανάκαµψης και των υπολοίπων -το ΕΣΠΑ που ανακοινώθηκε
χθες, τα ιδιωτικά κεφάλαια που θα συµπληρώσουν αυτούς τους
πόρους- συνολικά κοντά στα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ, για να
καλυφθεί το µεγάλο επενδυτικό κενό που άφησε η δεκαετία της
κρίσης.

Όµως, εγώ θέλω να πάω και ένα βήµα παραπέρα και να πω ότι
δεν είναι ούτε η πανδηµία ούτε η οικονοµική κρίση µόνο, διότι
εδώ υπάρχει ένα φάντασµα, κύριε Υπουργέ, που πλανάται πάνω
από κάθε συζήτηση για την οικονοµία και την ανάπτυξη στην πα-
τρίδα µας, που συχνά το πολιτικό σύστηµα -µέρος του πολιτικού
συστήµατος- και σίγουρα πολύ δηµοσιολογούντες κάνουν να
αγνοούν και να αποσιωπούν.

Και είναι η µεγάλη αποτυχία µας, διότι είµαστε αντιµέτωποι µε
µια αποτυχία, πρέπει να είµαστε ειλικρινείς, για να την ξεπερά-
σουµε.

Αποτυχία είναι το γεγονός ότι εδώ και σαράντα χρόνια, κυρίες
και κύριοι, η χώρα µας δεν κατάφερε µε όρους σύγκλισης να
συγκλίνει µε τη Βόρεια Ευρώπη. Ενώ µεταξύ 1950 και 1980,
εκείνα τα τριάντα χρόνια -τα «πέτρινα» που λέτε εσείς εκεί στην
Αριστερά- η χώρα τετραπλασίασε το ΑΕΠ της σε σχέση µε τη
Γερµανία -από το 15% του γερµανικού βιοτικού επιπέδου έφτασε
στο 60% του γερµανικού-, έκτοτε παραµένει στο 60%, παρά τις
επιδοτήσεις, τα δισεκατοµµύρια των επιδοτήσεων από την Ευ-
ρώπη και παρά τον υπερδεκαπλασιασµό του δηµοσίου χρέους.

Δεν θα µπω στο γιατί αποτύχαµε να συγκλίνουµε µε τον πλού-
σιο ευρωπαϊκό Βορρά και γιατί η χώρα µας έχει τη χειρότερη οι-
κονοµική επίδοση κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης εδώ
και δεκαετίες συνολικά. Η συζήτηση θα είχε ενδιαφέρον, έχει
απαντηθεί από τους ειδικούς, τους οικονοµολόγους και υπάρ-
χουν πολύ ενδιαφέροντα βιβλία που µπορώ να σας συστήσω να
διαβάσετε και στην Αντιπολίτευση, να βάλουµε όλοι συλλογικά
µυαλό. 

Άρα, παρά το πολιτικό θαύµα της Μεταπολίτευσης, το οποίο
γιορτάσαµε και προχθές Σάββατο στην Προεδρία της Δηµοκρα-
τίας, της τελειότερης, πιο συµπεριληπτικής, πιο ώριµης, πιο στα-
θερής, πιο καλά λειτουργούσας δηµοκρατίας που γνώρισε ο
τόπος µας χάρη στον Κωνσταντίνο Καραµανλή, αλλά και συνο-
λικά στις προσπάθειες του ελληνικού λαού, δεν είχαµε τις αντί-
στοιχες οικονοµικές επιδόσεις, κυρίως από το ’81 και µετά. 

Σαράντα χρόνια είµαστε στάσιµοι µε όρους σύγκλισης, ενώ
ταυτόχρονα το δηµόσιο χρέος µας, το βάρος του οποίου καλεί-
ται ο παραγωγικός ιστός να σηκώσει, έχει µεγαλώσει πολύ, την
ίδια ώρα που το υποζύγιο, ο παραγωγικός ιστός της χώρας, έχει
αποδυναµωθεί, εκτός των άλλων εξαιτίας και της δηµογραφικής
συρρίκνωσης. Άρα υπό µία έννοια είµαστε χειρότερα το 2021 απ’
ό,τι ήµασταν το 1981, όταν µπαίναµε τότε στην ΕΟΚ. Έχουµε
δρόµο πολύ να κάνουµε και σοβαρό πρόβληµα να επιλύσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Και εδώ έρχοµαι στα λεγόµενα της Αντιπολίτευσης, τα οποία

χαρακτηρίζονται, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
από µία βασική θεµελιώδη αντίφαση. Από τη µια µάς λέτε να µην
επαναλάβουµε τα λάθη του παρελθόντος, να µην αναπαράγουµε
το ίδιο χρεοκοπηµένο οικονοµικό µοντέλο, µε τις πολλές πολύ
µικρές επιχειρήσεις χαµηλής παραγωγικότητας, χαµηλής προ-
στιθέµενης αξίας, χαµηλής τεχνολογικής καινοτοµίας και ενσω-
µάτωσης, που πολλές από αυτές πολλές φορές επιβιώνουν χάρη
στη φοροδιαφυγή και την εισφοροδιαφυγή. Από την άλλη, όµως,
έρχεστε και λέτε να µην µπουν τραπεζικά κριτήρια, να είµαστε
πιο κοινωνικά ευαίσθητοι, να µοιράσουµε χρήµα, µε άλλα λόγια
να αναπαράγουµε ακριβώς αυτό το αποτυχηµένο οικονοµικό
µοντέλο, το οποίο στο µεταξύ καταγγέλλετε. 

Πρέπει να διαλέξετε. Δεν µπορεί να είστε και εκσυγχρονιστές
και λαϊκιστές. Κατά τη γνώµη µου, είναι ξεκάθαρο τι είστε, πα-
λαιοκοµµατικότεροι των παλαιοκοµµατικών. Θεωρείτε το Ταµείο
Ανάκαµψης µοχλό για να µοιράσουµε λεφτά και να µαζέψουµε

«ψηφαλάκια», χωρίς πρόγραµµα, χωρίς σύστηµα και χωρίς το
προφανές, ότι πρέπει να αφήσουµε επιτέλους πίσω µας τη µε-
γάλη αποτυχία του παρελθόντος, που και εγώ περιέγραψα µόλις
τώρα και να µην την επαναλάβουµε ψηφοθηρώντας.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και τελειώνω µε το εξής. Αυτό θα ήταν λάθος. Θα σπαταλού-

σαµε την ιστορική ευκαιρία που µας δίνει τώρα αυτό το ταµείο,
να µην αναπαράγουµε τον κακό παλιό µας εαυτό, που µας έκανε
σήµερα, κύριοι της Αντιπολίτευσης, να συγκρινόµαστε όχι µε
τους Ισπανούς και µε τους Ιρλανδούς -καλά, οι Ιρλανδοί έχουν
φύγει πολύ µπροστά-, αλλά µε τους Πολωνούς και σε λίγο, αν
επιµείνουµε σε αυτή την πορεία την οποία εσείς θέλετε, µε τους
Βούλγαρους. 

Ναι, λοιπόν, στη στήριξη της υγιούς επιχειρηµατικότητας, που
έχει προοπτικές, ακόµα και της µικρής, αλλά υγιούς και µε προ-
οπτικές επιχειρηµατικότητας, αλλά ναι και στις µεγάλες αλλαγές
που έχει ανάγκη ο τόπος για να προκόψει όπως του αξίζει και
όπως µόνο εµείς κάνουµε και εν τέλει, απ’ ό,τι φάνηκε και από
τη συζήτησή µας και εδώ και στην επιτροπή, µόνο εµείς µπο-
ρούµε να κάνουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ και ελπίζω να ξανασκεφτείτε το «παρών»
και να έχετε τη γενναιότητα να υπερψηφίσετε αυτή τη µοναδική
ευκαιρία και να µην είστε απόντες από αυτή την ιστορική στιγµή
της πατρίδας µας. Να είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αλεξιάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Μόνο ως αίσθηση χιούµορ µπορώ να εκλάβω τα όσα ακού-

σαµε για το τι έγινε πριν από σαράντα χρόνια στη χώρα. Και δεν
θα αµφισβητήσω την αίσθηση του χιούµορ του προλαλήσαντος,
αλλά, όσο και να ψάξουµε στην ιστορία, επί σαράντα χρόνια ο
ΣΥΡΙΖΑ κυβερνούσε; Ποιος ήταν στην κυβέρνηση τότε; Σαράντα
χρόνια συγκεκριµένα κόµµατα κυβέρνησαν, Νέα Δηµοκρατία -
ΠΑΣΟΚ, ΠΑΣΟΚ - Νέα Δηµοκρατία. Και πολύ σωστά θέτετε το
θέµα: Μα θα επαναλάβουµε το ίδιο λάθος, το ίδιο µοντέλο ανά-
πτυξης που οδήγησε τη χώρα στη χρεοκοπία και σε αυτή την τε-
ράστια κρίση; Πολύ σωστά θέτετε το ερώτηµα. 

Κοιτάξτε, όµως, την αντίφαση. Αυτό το ερώτηµα τι προϋποθέ-
τει; Διάλογο πολιτικών, κοινωνικών και παραγωγικών φορέων,
διάλογο µέσα στη Βουλή, διάλογο µέσα στη Νέα Δηµοκρατία,
για να αποφύγουµε αυτά τα προβλήµατα. Μου έλεγε συνάδελ-
φός σας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας έξω από την Αίθουσα
ότι ούτε στην Κοινοβουλευτική σας Οµάδα καν δεν έχετε συζη-
τήσει αυτό το σχέδιο. Και αν πραγµατικά το έχετε συζητήσει,
πείτε µου ότι τότε, στις 15 Φεβρουαρίου, κάναµε Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα και το συζητήσαµε. Κρυφό το κρατήσατε; Δεν υπάρ-
χει πουθενά στο διαδίκτυο.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία. Θέλαµε να υπάρχει διάλογος γιατί,
πραγµατικά, αυτό το νοµοσχέδιο δεσµεύει το αναπτυξιακό µέλ-
λον της ελληνικής κοινωνίας για τα επόµενα χρόνια, για πολλά
χρόνια και για πολλά σηµαντικά ζητήµατα. Και επειδή, πολύ
σωστά, ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός στην οµιλία του ανα-
φέρει -για να καταλάβουν οι πάντες σε αυτή την Αίθουσα ένθεν
κακείθεν τι ψηφίζουµε σήµερα και τι κάνουµε σήµερα- ότι η πι-
θανότητα να αλλάξουµε µία σύµβαση που είναι κοινή και εδρά-
ζεται σε έναν κανονισµό είναι πολύ µικρή. Ο κ. Σκυλακάκης το
είπε στην επιτροπή. Άρα είναι συγκεκριµένο τι ψηφίζουµε σή-
µερα. Και προσέξτε για όλο αυτό το πακέτο που θα ψηφίσετε,
θα χρειαστούν αγώνες, που θα γίνουν βεβαίως, για να ανατρα-
πούν αυτές οι πολιτικές και να φτάσουµε εκεί που πρέπει. Το ξε-
περνάω όµως αυτό διότι οι πολιτικές απόψεις της Δεξιάς, όσο
και αν προσπαθήσετε να τις αλλάξετε, να τις καµουφλάρετε, επι-
κοινωνιακά να τις εµφανίσετε διαφορετικά, δεν αλλάζουν. Ίδιοι
ήσασταν, ίδιοι είστε, από τότε που κατάλαβα τον εαυτό µου σας
πολεµάµε, το 2015 καταφέραµε και φύγατε από την κυβέρνηση
και µε αυτά που κάνετε θα το ξανακαταφέρουµε πολύ γρήγορα.

Είναι και τροµερό παράδειγµα αυτό το νοµοσχέδιο για το πώς
λειτουργείτε ως Κυβέρνηση σε πλήρη αντίθεση µε όλα αυτά τα
φαραωνικά, το επιτελικό κράτος, «εµείς που είµαστε οι άριστοι»
κ.λπ.. Είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα κακής πρακτικής νοµο-
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θέτησης, προχειρότητας και δολίευσης, µε σκοπό ακριβώς να µη
γίνει ουσιαστική συζήτηση για τα αναπτυξιακά ζητήµατα για τα
οποία συµφωνώ ότι πρέπει να γίνει η συζήτηση, αλλά συζήτηση
δεν έγινε.

Και προσέξτε τώρα το σοβαρό, ικανό επιτελικό κράτος για ένα
τόσο σοβαρό ζήτηµα. Απ’ ό,τι είδα, κύριε Σκυλακάκη, έχετε και
τον συντονισµό γι’ αυτό το αναπτυξιακό σχέδιο. Συγχαρητήρια!
Τροµερός συντονισµός, τροµερός σχεδιασµός!

Καταθέτετε στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων το νοµο-
σχέδιο, δεν µας δίνετε σηµασία και δυνατότητα στο Κοινοβούλιο
για να γίνει ουσιαστική µελέτη και να το διαβάσουµε. Παρ’ όλα
αυτά είµαστε εκπαιδευµένοι και µπορούµε να διαβάζουµε και
διαγώνια και κάθετα και ήρθαµε στην επιτροπή και καταθέσαµε
και προτάσεις και διάθεση να συζητήσουµε. Την Τετάρτη, λοιπόν,
στις 28 Ιουλίου µας καλείτε, αφού το έχει καταθέσει Δευτέρα
βράδυ, να κάνουµε συζήτηση στην επιτροπή. Τι αποκαλύπτει ο
εισηγητής µας, ο κ. Χαρίτσης -και µπράβο του- στην επιτροπή;
Ότι υπάρχουν πίνακες που δεν έχουν κατατεθεί. Και έρχεστε εκεί
και λέτε: Εµείς δεν φταίµε ως Υπουργείο Οικονοµικών. Εµείς κα-
ταθέσαµε τους πίνακες, αλλά κάποιος άλλος φταίει και δεν έχουν
φτάσει στα χέρια σας.

Εντάξει, να το δεχτούµε αυτό. Αλλά, προσέξτε τώρα, την ώρα
που συζητάει η Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων το νοµοσχέ-
διο δεν έχετε την πολιτική εντιµότητα και την ευθιξία -δεν είναι
προσωπική, είναι πολιτική µοµφή- να ενηµερώσετε την Επιτροπή
Οικονοµικών Υποθέσεων ότι την ίδια ώρα εσείς που είσαστε οι
«άριστοι», µε το επιτελικό κράτος, µε τα πτυχία, τα διδακτορικά,
τα τόσο µεγάλα επιτελεία και τα λοιπά, καταθέτετε τροπολογία
µε την οποία αλλάζετε, τροποποιείτε αυτό το οποίο ήδη συζη-
τούµε στην επιτροπή. Και καταθέτετε την τροπολογία εδώ. Δεν
κατατέθηκε η τροπολογία στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-
σεων, η τροπολογία κατατέθηκε την ίδια ώρα της επιτροπής και
θα ψηφιστεί σήµερα. 

Και σας ρωτάω στην επιτροπή, για να απαντήσετε, κάνω δύο
ερωτήµατα: «Ποιο είναι το ποσοστό των ελληνικών επιχειρήσεων
το οποίο θα µπορεί να έχει πρόσβαση στα εργαλεία αυτά και να
ωφεληθεί;». Η απάντησή σας, λοιπόν, σε σχέση µε το ποιο είναι
αυτό το ποσοστό επιχειρήσεων είναι ασαφής και δεν υπάρχει
πουθενά. Έχω εδώ τα πρακτικά της επιτροπής. Δεν υπάρχει που-
θενά. Δεν θέλω να καταθέτω ξανά στην Ολοµέλεια τα πρακτικά.
Αν υπάρχει όµως, πείτε ένα νούµερο, για να δεσµευτείτε, ότι το
5% των ελληνικών επιχειρήσεων στο 45% ή στο 95% µπορεί να
υπαχθεί σε αυτές τις διατάξεις. Δεν υπάρχει.

Πάµε όµως στο πιο σηµαντικό και εδώ κρατήστε σηµειώσεις
για να απαντήσετε, γιατί έχετε και µια ειδικότητα σ’ αυτό το ζή-
τηµα, απ’ ό,τι είδα στα χαρτιά σας. Όταν σας ρωτάω «τι θα γίνει
αν κάποιος δεν αποπληρώσει;» λέτε «τα τραπεζικά κριτήρια µπαί-
νουν ακριβώς για να αποπληρωθούν τα δάνεια στον βαθµό που
µπορούν να αποπληρωθούν». Καινούργιο είναι αυτό; Αυτό ισχύει
µόνο για τις επιχειρήσεις; Για τα δάνεια των κοµµάτων δεν ισχύει
αυτό; Για το πώς παίρνουν δάνεια τα κόµµατα και πώς αποπλη-
ρώνουν; 

Και επειδή χθες είχαµε και κάτι άλλο, είχαµε τις δηλώσεις του
«πόθεν έσχες» που κατατέθηκαν στη Βουλή και είχαµε συγκεκρι-
µένα στοιχεία, θα µας πείτε, σας παρακαλώ πολύ, σε σχέση µε
το «πόθεν έσχες» τι γίνεται µε το ζήτηµα των στελεχών σας, που
αρκετά από αυτά είναι και στο οικονοµικό επιτελείο, τα οποία
έχουν µεγάλη περιουσία και µεγάλα δάνεια στις τράπεζες; Δεν
µπορώ να καταλάβω. Άσε δε που βλέπω σε κάποια «πόθεν
έσχες» να έχουν µεγάλα δάνεια στις τράπεζες και καταθέσεις.
Αυτό, ξέρετε, στους φορολογικούς ελέγχους ονοµάζεται εικονι-
κότητα. Αλλά σε αυτό θέλω να καταλάβω: όταν ένας µικροµε-
σαίος έχει δάνεια τότε, κατά τη φρασεολογία σας, είναι
επιχείρηση-«ζόµπι», ενώ όταν ένας πολιτικός έχει µεγάλα δάνεια
πώς ονοµάζεται; Βαµπίρ; Για να µην πω κάτι άλλο για το δηµόσιο
χρήµα. 

Και επειδή στον Άξονα 4.4 στην επιτάχυνση διαδικασιών ανα-
διάρθρωσης του ιδιωτικού χρέους λέτε διάφορα, εγώ θα ήθελα
να σας ρωτήσω το εξής και θα καταθέσω στα Πρακτικά δηµοσί-
ευµα όχι από κάποια φιλοσυριζαίικη εφηµερίδα ή site, αλλά από
το protothema.gr που λέει: «Χαίρετε! Νοµίζω ότι πρέπει να κατα-

φύγουµε στον Χαρδαλιά και να ζητήσουµε να λάβει µέτρα. Τι
βίλες στη Μύκονο και τι κορωνοπάρτι; Πού να δείτε τα πάρτι που
στήνονται στο µέτωπο, «κόκκινα» δάνεια, µεσολαβητές, διαχει-
ριστές κ.λπ.. Μεγάλος συνωστισµός, πετάνε τις µάσκες κι επι-
κρατεί τρελό κέφι. Σε αυτά τα πάρτι ορισµένοι µπορεί να κάνουν
και χρήση ουσιών. Μόνον έτσι εξηγούνται κάτι συµφωνίες που
κάνουν. Πάντως φαίνεται ότι τα πάρτι έχουν τραβήξει και την
προσοχή των Αρχών». Επειδή κάποιος Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας προηγουµένως έλεγε «στοιχεία», ορίστε, στοιχεία από
δικό σας φιλοκυβερνητικό site, το οποίο αποκαλύπτει το τι γίνεται
ήδη στο µεγάλο πάρτι που έχετε ξεκινήσει και έχουµε καταγγεί-
λει σε επίπεδο Βουλής.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας κι Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, πρέπει
να κλείσετε. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Κλείνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε, µε
δύο παρατηρήσεις. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα του περιεχοµένου του Σχεδίου Ανάκαµ-
ψης τα είπε και ο εισηγητής µας. Εγώ δεν έχω να προσθέσω τί-
ποτε άλλο, έχω να προσθέσω µόνο ότι δυστυχώς στον χρόνο που
είχαµε δεν µπορούµε να αναλύσουµε τις τεράστιες ελλείψεις που
έχει το πρόγραµµά σας στα ζητήµατα καταπολέµησης της φο-
ροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου. 

Και θα ήθελα µε τη δυνατότητα που έχουµε και στον λίγο χρόνο,
να καταθέσω στα Πρακτικά ανάρτηση από το taxheaven.gr, το πιο
έγκυρο site που υπάρχει στο θέµα της φορολογίας και των λογι-
στών, όπου σας θέτει τα ζητήµατα των φορολογικών δηλώσεων
και το τι πρέπει να κάνετε για να αντιµετωπιστούν, διότι υπάρχουν
τροµερές καθυστερήσεις, όπως και την επιστολή του Λογιστικού
Συλλόγου Αθηνών σε σχέση µε τις φορολογικές δηλώσεις και τις
λύσεις που πρέπει να δώσετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και επειδή συχνά, κύριε Υπουργέ, εδώ στη Βουλή καταγγέλ-
λουµε ο ένας τον άλλον για διάφορα πράγµατα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Μια φράση ακόµα, κυρία Πρόεδρε, και
τελείωσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μου δηµιουργείτε
πάντα πρόβληµα και το ξέρετε.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Μια φράση και τελειώνω.
Και επειδή παραπέµφθηκε πρώην Υπουργός για θέµατα παρά-

βασης καθήκοντος, προσέξτε, κύριοι του οικονοµικού επιτελείου.
Άρθρο πάλι στο ίδιο site λέει ότι µε πολιτική απόφαση παραδί-
δεται το 16% των µετοχών του ΟΛΠ στην «COSCO» χωρίς να εκ-
πληρώνονται οι συµβατικές υποχρεώσεις. Αυτό είναι παράβαση
καθήκοντος και εµείς δεν πρόκειται να το αφήσουµε έτσι.

Ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εµείς ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπουτσικάκης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Αλεξιάδη, κατ’ αρχάς δεν είναι του «Πρώτου Θέµατος»
από ό,τι βλέπω αυτό. Είναι ένα άρθρο του «New Money» ανυπό-
γραφο, το οποίο δυστυχώς δεν είχα την ευκαιρία να το διαβάσω.

Επίσης, δυστυχώς, τη ζηµιά την οποία έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ στον
ελληνικό λαό τα τεσσεράµισι χρόνια στα οποία διοίκησε τη χώρα,
δεν έχει κάνει κανένα κόµµα τα σαράντα χρόνια µετά την απο-
κατάσταση της δηµοκρατίας. Η ζηµιά αυτή έχει δύο κατοστάρια
σαν παράσηµο στον ΣΥΡΙΖΑ. Τα δύο κατοστάρια είναι τα 100 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία χρεώσατε παραπάνω την ελληνική
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οικονοµία και τα εκατό χρόνια που υποθηκεύσατε την περιουσία
του ελληνικού λαού. Έχετε κριθεί γι’ αυτό, γι’ αυτό είστε εκεί και
γι’ αυτό πηγαίνετε καθηµερινά και παρακάτω.

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, παρά τις θετικές προοπτικές ανάπτυξης της ελληνικής οικο-
νοµίας που είχαν ήδη διαµορφωθεί από το δεύτερο εξάµηνο του
2019, δηλαδή αµέσως µετά από την ανάληψη της διακυβέρνησης
της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία, η πρωτοφανής υγειονοµική
κρίση επηρέασε στην ουσία την πορεία µας.

Η παγκόσµια οικονοµία πιέστηκε µε συρρίκνωση άνω του 3%.
Αυτό προκύπτει από τα στοιχεία που έδωσε το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο για το 2020. Με πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού
της Ελλάδος Κυριάκου Μητσοτάκη τον Μάρτιο του 2020 και µε
συµµετοχή οκτώ κορυφαίων Ευρωπαίων ηγετών, προτάθηκε η
ανάπτυξη ενός νέου συστήµατος κοινού ευρωπαϊκού δανεισµού.
Στόχος ήταν να αντιµετωπιστούν οι οικονοµικές συνέπειες της
πανδηµίας και να καταστεί εφικτή η οικοδόµηση της επόµενης
ηµέρας σε στέρεες βάσεις.

Η πρόταση αυτή βρήκε αµέσως θερµή απήχηση µεταξύ των
Ευρωπαίων ηγετών, αποδεικνύοντας την επιρροή που µπορεί να
έχει η χώρα µας όταν κυβερνάται από µια σοβαρή κυβέρνηση,
µια Κυβέρνηση που αποκατέστησε από την πρώτη κιόλας µέρα
την αξιοπιστία της χώρας σε ευρωπαϊκό και σε διεθνές επίπεδο.

Έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεσπίστηκε ο Ευρωπαϊκός
Μηχανισµός Ανάπτυξης της Ανθεκτικότητας για την οικονοµική
ανάκαµψη των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ακόµα πιο σηµαντικό από ό,τι πέτυχε η Κυβέρνηση αυτή είναι
ότι µέσα στον µηχανισµό αυτό η Ελλάδα θα λάβει τη µεγαλύ-
τερη, σε ποσοστό του ΑΕΠ, ενίσχυση από όλη την Ευρώπη, δη-
λαδή 30,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πρόκειται για χρήµατα που,
µαζί µε τη συµβολή των ιδιωτικών κεφαλαίων, θα φτάσουν τα 57
δισεκατοµµύρια ευρώ.

Είναι ένα τεράστιο πακέτο το οποίο θα δώσει ώθηση και µο-
ναδική ευκαιρία στη χώρα µας. Πρόκειται για µια ευκαιρία να κα-
λύψει το µεγάλο κενό σε επενδύσεις, σε εθνικό προϊόν και
απασχόληση, που άφησε πίσω της η πολυετής οικονοµική κρίση
της προηγούµενης δεκαετίας, αλλά και τα αχρείαστα µνηµόνια -
και µη γελάτε, κύριε Σαντορινιέ- κάποιων εµµονικών και ανεύθυ-
νων οι οποίοι κάθονται αυτή τη στιγµή εκεί που κάθεστε εσείς,
στα έδρανα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Σταθερός στόχος µας είναι οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης
να αξιοποιηθούν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, γι’ αυτό σχε-
διάζουµε µεταρρυθµίσεις και επενδύσεις µε έξυπνη, βιώσιµη και
χωρίς αποκλεισµούς ανάπτυξη, µε προώθηση της επιχειρηµατι-
κότητας και της ανάπτυξης βιώσιµων υποδοµών και την ενίσχυση
του συστήµατος υγείας, µε επενδύσεις που θα δηµιουργήσουν
υπεραξία για τους φορολογουµένους και νέες σταθερές θέσεις
εργασίας, µεταρρυθµίσεις που θα βελτιώσουν τη δηµόσια διοί-
κηση και θα ενισχύσουν την αποτελεσµατικότητά της. 

Πρόκειται για εκατόν εβδοµήντα έργα, επενδύσεις και µεταρ-
ρυθµίσεις για την ψηφιακή µετάβαση, την ανάπτυξη της απασχό-
λησης και τη συνοχή της κοινωνίας, την πράσινη οικονοµία, την
εκτίναξη της παραγωγικής και της επιχειρηµατικής δραστηριό-
τητας. Θα ανέφερα ενδεικτικά κάποιους επιµέρους τοµείς, αλλά
νοµίζω πως έχουν αναφερθεί και οι προλαλήσαντες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Εθνικό Σχέδιο «Ελλάδα 2.0»,
το οποίο περιλαµβάνει σηµαντικά έργα-τοµές, ήταν στα τρία
πρώτα τα οποία εγκρίθηκαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το
σχέδιο αυτό θα δηµιουργήσει διακόσιες χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας και θα δώσει επτά µονάδες στο ΑΕΠ της χώρας µας έως το
2026. 

Με την κύρωση των συµβάσεων για τη χρηµατοδότηση από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και για την παροχή δανει-
ακής στήριξης, ανοίγει δρόµος όχι απλώς για να υπερβούµε τις
οικονοµικές συνέπειες της πανδηµίας, αλλά για να µεταµορφώ-
σουµε συνολικά τη χώρα. Προχωράµε µε εθνική αυτοπεποίθηση
στην κύρωση των συµβάσεων τώρα στο τέλος Ιουλίου, χωρίς
καµµία καθυστέρηση γιατί θα λάβουµε αµέσως τα πρώτα 4 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

Ποτέ άλλοτε στη νεοελληνική ιστορία δεν έχει γίνει τέτοια κι-
νητοποίηση επενδυτικών πόρων σε τόσο σύντοµο χρονικό διά-

στηµα. Η κύρωση αυτών των συµφωνιών είναι αποτέλεσµα µιας
προσπάθειας όπου η Κυβέρνηση και το αρµόδιο επιτελείο εργά-
στηκαν µε µεθοδικότητα και αίσθηµα ευθύνης, προκειµένου να
φέρουν στη χώρα µας αυτό το τεράστιο πακέτο των 30 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ και πλέον. Πρόκειται για ένα πακέτο που εθεω-
ρείτο αδιανόητο και στη σφαίρα της φαντασίας από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Είναι ένα πακέτο που σήµερα το κά-
νουµε πράξη.

Οι συµφωνίες αυτές θα έπρεπε -αν θέλετε- και για συµβολι-
κούς λόγους να κυρωθούν από το σύνολο των µελών της Εθνικής
Αντιπροσωπείας, αφού όποιες και αν είναι οι διαφορετικές προ-
σεγγίσεις των κοµµάτων θα ωφελήσουν στο σύνολο της ελληνι-
κής κοινωνίας. Σε κάθε περίπτωση και στο σύνολο του
νοµοθετικού έργου όλοι και όλες κρινόµαστε στο τέλος της ηµέ-
ρας.

Με αίσθηµα ευθύνης, λοιπόν, και µε συνείδηση υπευθυνότη-
τας υπερψηφίζω την κύρωση των συµφωνιών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σαντορινιός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µόνο σας βλέπω. Χθες είχε παρελάσει όλο το

Υπουργικό Συµβούλιο από εδώ µε τις τροπολογίες. Σήµερα σας
άφησαν µόνο, ενώ είναι τόσο σηµαντικό το ζήτηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω
από τα «κόκκινα» νησιά µας. Δυστυχώς αυτή τη στιγµή µε βάση
τα στοιχεία του ECDC τα νησιά µας έχουν µπει σε βαθύ κόκκινο.
Και εδώ υπάρχουν ευθύνες. Υπάρχουν ευθύνες διότι εδώ και
πάρα πολύ καιρό, πάρα πολλούς µήνες σάς λέγαµε «προταιρε-
οποιείστε τους εργαζόµενους στον τουρισµό στον εµβολιασµό».
Δεν το κάνατε. Σας ζητούσαµε να υπάρξει αστυνόµευση των µέ-
τρων για την προστασία από τον κορωνοϊό. Και έχω µπροστά µου
ανακοίνωση της Ένωσης Αστυνοµικών Δωδεκανήσου που µιλάει
για τεράστια έλλειψη προσωπικού. 

Πότε θα στείλετε επιτέλους αστυνοµικές υπηρεσίες για να
ελέγξουν την κατάσταση; Θα καταστείλετε πάλι; Αντί να προλαµ-
βάνετε θα συνεχίσετε να καταστέλλετε; 

Από την άλλη υπάρχουν και ελλιπείς έλεγχοι, διότι οι έλεγχοι
από το Λιµενικό δεν µπορούν να γίνουν για τον απλούστατο λόγο
ότι στα νησιά µας έχει υποστελεχωθεί το Λιµενικό Σώµα. Το αφή-
σαµε πολύ περισσότερο στελεχωµένο στα νησιά, αλλά δυστυχώς
τους πήγατε όλους εκεί πέρα που ήθελαν να πάνε και έχουν µεί-
νει τα νησιά χωρίς προσωπικό. Και ταυτόχρονα δεν υπάρχει και
επιδηµιολογική επιτήρηση. Πάνε να κάνουν rapid test και οι
ουρές δεν σταµατάνε. Δεν υπάρχει επαρκής επιδηµιολογική επι-
τήρηση. 

Με όλα αυτά υπάρχει κίνδυνος αποκλεισµού των νησιών µας
και γενικώς των τουριστικών περιοχών από τις αγορές. Και εκεί
θα έχουµε κάτι ιδιότυπο. Δεν θα έχουµε lockdown. Δεν θα
έχουµε όµως τουρίστες. Και ρωτάω: Τι θα γίνει µε τις επιχειρή-
σεις; Τι θα γίνει µε τους εργαζόµενους; 

Περνάω σε ένα άλλο θέµα: Σήµερα δηµοσιεύµατα ανέφεραν
ότι τα βρήκε το ΤΑΙΠΕΔ µε την «COSCO» για τη µεταβίβαση του
16% των µετοχών του ΟΛΠ. Για να γίνει αυτό προϋπόθεση είναι
µέχρι τις 11 Αυγούστου του 2021 πέντε χρόνια µετά την υπο-
γραφή της σύµβασης, να έχουν ολοκληρωθεί οι έντεκα υποχρε-
ωτικές επενδύσεις ύψους 295 εκατοµµυρίων ευρώ. Δεν έχουν
ολοκληρωθεί µε ευθύνη της «COSCO». Και σύµφωνα µε τη σύµ-
βαση παραχώρησης και τη σύµβαση αγοραπωλησίας µετοχών
δεν πρέπει να µεταβιβαστεί το 16% και πρέπει να επιβληθούν ποι-
νικές ρήτρες οι οποίες υπολογίζονται µε το άρθρο 16 της σύµ-
βασης. 

Εάν δεν προχωρήσετε σε αυτές τις ενέργειες, διαπράττετε πα-
ράβαση καθήκοντος, θίγετε το δηµόσιο συµφέρον, προκαλείτε
βλάβη στα συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου. Γιατί προφα-
νώς δεν θα εισπράττεται και το 16% από τα κέρδη της εταιρείας.
Σας καλούµε, λοιπόν, να εφαρµόσετε τις συµβάσεις και να µην
προχωρήσετε σε συµφωνία ενάντια στο δηµόσιο συµφέρον.

Και να περάσω τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Το Ταµείο
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Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας είναι ένα µεγάλο βήµα για την
Ευρώπη. Είναι ένα βήµα που αποφάσισε επιτέλους η Ευρώπη τα
βάρη που προέκυψαν από την πανδηµία να τα αµοιβαιοποιήσει,
να δανειστεί για τις χώρες. Η χώρα µας µε κριτήρια που είχαν
σχέση µε το ποσοστό ύφεσης και ανεργίας δικαιούται 32 δισ. σε
δάνεια και επιχορηγήσεις. 

Το σχέδιο που κατατέθηκε εξυπηρετεί τους όρους «ανά-
καµψη» και «ανθεκτικότητα» για όλους; Εξυπηρετεί την ανάγκη
να επιβιώσουν οι εργαζόµενοι και οι µικρές και µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις; Εξυπηρετεί την ανάγκη ενός συµπεριληπτικού σχε-
δίου ανάπτυξης µε περιφερειακή διάσταση και κοινωνική
δικαιοσύνη; Η απάντηση είναι όχι. Γιατί φαίνεται και από τη δια-
δικασία την οποία ακολουθήσατε για να συντάξετε το σχέδιο.
Διότι δεν έγινε καµµία διαβούλευση µε τους φορείς της κοινω-
νίας και το Κοινοβούλιο -αυτό που γίνεται τώρα να µη το συζη-
τήσουµε- καµµία διαβούλευση µε τους φορείς της εργασίας και
της επιχειρηµατικότητας, καµµία διαβούλευση µε τους φορείς
της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Είναι ένα σχέδιο που φέρνει δεσµεύσεις για τη χώρα πέραν
της συνταγµατικής θητείας της Κυβέρνησής σας µέχρι και το
2026. Ένα σχέδιο που εφαρµόζει τις πιο ακραία νεοφιλελεύθε-
ρες θέσεις του κ. Πισσαρίδη, συµπίεση και συγχώνευση των µι-
κρών και µικροµεσαίων επιχειρήσεων. «Ζόµπι» τις αποκαλέσατε,
κύριε Υπουργέ, αν δεν κάνω λάθος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Λάθος κάνετε.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Αν κάνω λάθος, συγγνώµη. Πάν-
τως κάποιο κυβερνητικό στέλεχος τις αποκάλεσε «ζόµπι». 

Ένα σχέδιο, λοιπόν, συγχώνευσης και εξαγοράς τους, ελαστι-
κοποίηση των σχέσεων εργασίας -το είδαµε µε τους νόµους που
φέρατε- και ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης. Και δεν
µας απαντάτε. Όταν θα πάνε οι επιχειρήσεις στις τράπεζες για
να πάρουνε δάνειο, αυτά τα 12 δισ., πόσες θα µπούνε µέσα από
τις οκτακόσιες χιλιάδες; Σύµφωνα µε τον κ. Μίχαλο είναι γύρω
στις είκοσι πέντε χιλιάδες. Αυτοί είναι που θα πάρουν τα λεφτά
για να εξαγοράσουν τους άλλους. Γιατί αυτό είναι το σχέδιό σας. 

Θα πάω σε κάποια επιµέρους. Μίλησα και στην επιτροπή.
Έχουµε µεγάλη ανάγκη να αναβαθµιστεί και να ανανεωθεί ο
ακτοπλοϊκός στόλος, γιατί η χώρα µας είναι νησιά. Η χώρα µας
χρειάζεται ακτοπλοΐα. Η χώρα µας είναι πρώτη στη ναυτιλία και
έχει µεγάλο γεωγραφικό εύρος κυρίως χάριν των νησιών της.
Στο σχέδιό σας µέσα γίνεται παραδοχή ότι υπάρχει ανάγκη ανα-
βάθµισης και από εκεί και πέρα τίποτα. 

Χρηµατοδοτείτε µια µελέτη ενός εκατοµµυρίου, η οποία είναι
συνέχιση της µελέτης που είχαµε χρηµατοδοτήσει εµείς σε συ-
νεργασία µε το ναυτικό επιµελητήριο, τον σύνδεσµο επιβατηγού
ναυτιλίας και σε συνεργασία και σε συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, προκειµένου να υπάρξει ανανέωση του στόλου. Μία µε-
λέτη που προβλέπει τρεις άξονες χρηµατοδότησης από ευρω-
παϊκούς πόρους µέσω του ΣΕΕΝ, από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων µέσω του Green Shipping και µε πολυετείς συµβά-
σεις άγονων γραµµών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα. 
Αυτή η παρέµβαση θα µπορούσε να ενταχθεί στο Ταµείο Ανά-

καµψης. Παρ’ όλα αυτά είναι εκτός. Άρα εκτός τα νησιά, εκτός η
ακτοπλοΐα. Όσον αφορά τα λιµάνια, σας το είπα και την προ-
ηγούµενη φορά και µου είπατε ότι θα έρθουν από το ΕΣΠΑ. 

Κύριε Υπουργέ, τα 20 εκατοµµύρια για χρηµατοδότηση στα λι-
µάνια µέχρι το 2026 και µάλιστα µε «εργάκια» -γιατί είναι «εργά-
κια» αυτά που περιλαµβάνετε µέσα- είναι αστείο. Και σας το λέω
και πάλι ότι είναι αστείο. Διότι εµείς τον χρόνο δίναµε 12 εκατοµ-
µύρια. Διότι εµείς από το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» είχαµε
δώσει 25 εκατοµµύρια στους φορείς διαχείρισης των λιµανιών
για να προετοιµαστούν για την επόµενη προγραµµατική περίοδο.
Διότι εµείς από το Ειδικό Αναπτυξιακό Πρόγραµµα για τα νησιά
δώσαµε 101 εκατοµµύρια! Και εσείς µου λέτε για 20 εκατοµµύρια
από το µεγαλύτερο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα; Αυτό είναι που
έχετε για τα λιµάνια των νησιών µας και µάλιστα τα περισσότερα
δεν είναι και λιµάνια νησιών; 

Για να µη µιλήσω για τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό.
Ουσιαστικά τι κάνετε; Λέτε ότι η χώρα θα ολοκληρώσει το «ΘΑΛ-
ΧΩΡ 2» το οποίο εµείς είχαµε εντάξει στο «INTERREG Ελλάδα-
Κύπρος». Μπράβο πολλή χρηµατοδότηση! Από κει και πέρα
µηδέν, τίποτα άλλο. Η εφαρµογή; Μηδέν!

Και κλείνω -κι ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε- λέγοντας ότι είναι
προφανές ότι δεν έχετε κανένα σχέδιο για την ενεργειακή ανα-
βάθµιση των νησιών µε αυτοπαραγωγή και αυτοκατανάλωση.
Δεν έχετε σχέδιο να µπουν οι ενεργειακές κοινότητες. Εσείς τους
µόνους που βάζετε είναι οι µεγάλοι παραγωγοί ΑΠΕ. Γιατί αυ-
τούς ξέρετε, σε αυτούς θα τα δώσετε. Στις ενεργειακές κοινό-
τητες, στην τοπική αυτοδιοίκηση δεν πρόκειται να δώσετε. Για
να µη µιλήσω για το σχέδιο που έχετε για την υγεία στα νησιά,
που αναδείχθηκε ως πρόβληµα. 

Βλέπω ότι κάνετε κάποιες παρεµβάσεις και ορθά. Ας πούµε
για παράδειγµα αφαλάτωση σε Κάλυµνο, Πάρο, Μύκονο. Ποιος
είναι ο σχεδιασµός σας για την ερηµοποίηση των νησιών που
είναι ένα πρόβληµα της κλιµατικής αλλαγής; Σε λίγο καιρό τα πε-
ρισσότερα νησιά δεν θα έχουν νερό. Έχετε ένα σχέδιο γι’ αυτό;
Θα εφαρµόσετε ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα για να µπορέ-
σουν τα νησιά να έχουν νερό; 

Εµείς σαν κυβέρνηση πήραµε µία απόφαση, να σταµατήσουµε
την υδροφόρα. Το κάναµε και το κάναµε µε συνέπεια. Και λέµε,
λοιπόν, συνεχίστε την προσπάθεια, γιατί τα επόµενα χρόνια θα
έχουµε µεγάλο πρόβληµα µε το νερό στα νησιά µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µου
ζητήσατε ένα λεπτό και φτάσαµε τα δέκα λεπτά!

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πιστεύουµε ότι αυτό το σχέδιο θα έπρεπε να είναι ένα σχέδιο

µε συµπεριληπτική ανάπτυξη για την κοινωνία µε την κοινωνία,
ένα σχέδιο που θα µιλούσε για πραγµατική ανθεκτικότητα και
ανάκαµψη της κοινωνίας, των εργαζοµένων και των επιχειρή-
σεων. Δυστυχώς δεν πιστεύουµε τα ίδια. Εσείς µιλάτε για λίγους. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νεκτάριος Σαντορινιός κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο
κ. Σπανάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα και θα ψηφί-
σουµε στο τέλος της διαδικασίας ένα κοµβικό νοµοσχέδιο για
την πορεία της ελληνικής οικονοµίας τα επόµενα χρόνια, για την
ευρωπαϊκή πορεία, θα έλεγα, της ελληνικής οικονοµίας. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο το ελληνικό Κοινοβούλιο κυρώνει
τις δύο συµβάσεις µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της
Ελληνικής Δηµοκρατίας για τη χρηµατοδοτική συνεισφορά της
χώρας µας συνολικού ύψους 30,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, 17,8
δισεκατοµµυρίων άµεσης επιδότησης και 12,7 δισεκατοµµυρίων
µέσω εξαιρετικά χαµηλότοκου δανεισµού. 

Συγκεκριµένα, έχει την ισχύ της η σύµβαση χρηµατοδότησης
µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας, η οποία υπεγράφη στην Αθήνα στις 20 Ιουλίου 2021 και στις
Βρυξέλλες στις 23 Ιουλίου 2021, καθώς και η δανειακή σύµβαση
η οποία υπεγράφη στην Αθήνα στις 20 Ιουλίου και στις Βρυξέλ-
λες στις 26 Ιουλίου του 2021. 

Οι δύο αυτές συµφωνίες αποτελούν προϊόν της απολύτως επι-
τυχηµένης διαπραγµάτευσης της χώρας µας και της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας. Και ακόµη παραπέρα, αποτελούν
την ολοκλήρωση της πρωτοβουλίας του Πρωθυπουργού Κυριά-
κου Μητσοτάκη, που µαζί µε οκτώ ακόµη Ευρωπαίους ηγέτες
συµµετείχαν στην ανάπτυξη ενός νέου κοινού µηχανισµού χρη-
µατοδοτικής υποστήριξης προκειµένου να αντιµετωπιστούν οι οι-
κονοµικές συνέπειες που προκάλεσε η πανδηµία. Έτσι, έναν
χρόνο πριν, τον περασµένο Ιούλιο ελήφθη η απόφαση για το Τα-
µείο Ανάκαµψης. 

Η δηµιουργία του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
είναι µια σπουδαία απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεί-
χνει ακριβώς πώς αντιλαµβάνεται πλέον η Ευρωπαϊκή Ένωση τον
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θεσµό και τον τρόπο που πρέπει τα κράτη-µέλη να στηριχτούν
για να αντεπεξέλθουν στις συνέπειες αυτής της πρωτοφανούς
παγκόσµιας πανδηµίας, αλλά και να µπορέσουν να κάνουν µια
ουσιαστική επανεκκίνηση στη µετά COVID εποχή. 

Για τη χώρα µας αποτελεί µια µεγάλη επιτυχία, καθώς ως πο-
σοστό του ΑΕΠ θα λάβει τη µεγαλύτερη ενίσχυση από όλες τις
χώρες της Ευρώπης. Μιλάµε για 20% του ΑΕΠ. Η έκθεση της
Τράπεζας της Ελλάδος αναφέρει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εκατόν ογδόντα χιλιάδες µε διακόσιες χιλιάδες µόνιµες θέσεις
εργασίας στα επόµενα χρόνια. Και όπως ανέφερε και ο Υπουρ-
γός και ο εισηγητής, συνολικά, µαζί µε τα ιδιωτικά κεφάλαια που
θα κινητοποιηθούν, µιλάµε για πόρους ύψους 57 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ για την επόµενη πενταετία. 

Ποιους τοµείς και ποια έργα περιλαµβάνουν οι µεταρρυθµίσεις
και οι επενδύσεις όµως; Εκσυγχρονισµός της δηµόσιας διοίκη-
σης. Διαφωνείτε ότι δεν χρειάζεται εκσυγχρονισµό η δηµόσια δι-
οίκηση; Γιατί είδα ότι από την πλευρά της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης υπήρξε µια αµφισβήτηση. 

Στον τοµέα της ενέργειας έχουµε µια σειρά µεταρρυθµίσεων
για την αύξηση του µεριδίου των ανανεώσιµων πηγών και την
απανθρακοποίηση της χώρας, όπως την ενεργειακή αναβάθµιση
κτηρίων του δηµοσίου, την πολεοδοµική µεταρρύθµιση, τη θέ-
σπιση νέου θαλάσσιου χωροταξικού σχεδιασµού. 

Ηλεκτρική και ψηφιακή διασύνδεση των νησιών. Στοχευµένες
µεταρρυθµίσεις και επενδύσεις για το περιβάλλον, όπως έργα
ύδρευσης, εθνικό σχέδιο αναδάσωσης και την επένδυση για την
Πάρνηθα, καθώς και αρκετά αντιπληµµυρικά και σηµαντικά αντι-
πληµµυρικά έργα. 

Σηµαντικές επενδύσεις για την Πολιτική Προστασία που περι-
λαµβάνουν: Εναέρια µέσα για τη διαχείριση κρίσεων. Εξοπλισµό
κατάσβεσης, πρόληψης και αντιµετώπισης δασικών πυρκαγιών.
Θέσπιση στρατηγικής διαχείρισης κινδύνου καταστροφών. Υλο-
ποίηση περιφερειακών Κέντρων Επιχειρήσεων Πολιτικής Προ-
στασίας µέσω προγραµµάτων σύµπραξης δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα. Προγράµµατα «Εξοικονοµώ» για νοικοκυριά, για
επιχειρήσεις και για τον δηµόσιο τοµέα. Αστικές αναπλάσεις, µε-
ταξύ των οποίων και η ανάπλαση ενός πολύ σηµαντικού κοµµα-
τιού της εκλογικής µου περιφέρειας, του παραλιακού µετώπου
της Αττικής. Επενδύσεις τεχνολογίας, ανάπτυξη δικτύων…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Και του Πειραιά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Και του Πειραιά, κύριε
Υπουργέ. 

Αλλά επιτρέψτε µου ως Βουλευτής του Νότιου Τοµέα να ανα-
φερθώ και για τα έργα ανάπλασης στον Νότιο Τοµέα που πραγ-
µατικά θα αλλάξουν την εικόνα της Αττικής και των νοτίων
προαστίων. 

Επενδύσεις τεχνολογίας. Ανάπτυξη δικτύων 5G στους ελληνι-
κούς αυτοκινητόδροµους. Ταχείες συνδέσεις ευρυζωνικότητας.
Υποδοµές οπτικών ινών σε κτήρια και υποθαλάσσια.

Στον τοµέα της ψηφιακής µεταρρύθµισης του κράτους έχουµε
έργα όπως ψηφιοποίηση των αρχείων του κράτους, ηλεκτρονικά
µητρώα, Κτηµατολόγιο. Εχθές είχαµε τον νόµο για το Κτηµατο-
λόγιο και τα νέα συστήµατα για την ΑΑΔΕ και τη φορολογική δι-
οίκηση γενικότερα. Ηλεκτρονικά συστήµατα ελέγχων.
Βρισκόµαστε στο 2021. Μιλάµε για άλλα συστήµατα και άλλες
διαδικασίες ελέγχων. 

Νέες πολιτικές ενίσχυσης και προώθησης των θέσεων εργα-
σίας, όπως είναι ο νέος εργασιακός νόµος. Ενίσχυση της έρευ-
νας εντός και εκτός πανεπιστηµίων για την προσέλκυση
επενδύσεων και θέσεων εργασίας. Μέτρα για την αύξηση της αν-
θεκτικότητας του συστήµατος υγείας και πολλά άλλα. Είναι το
πακέτο για την εκπαίδευση, για τη γεωργία, για τον τουρισµό,
για τον πολιτισµό, για την οδική ασφάλεια. Και φυσικά η καρδιά
όλων, που είναι η αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου προς µία
κατεύθυνση βιώσιµης, υγιούς επιχειρηµατικότητας και ανάπτυ-
ξης. Αύξηση των εξαγωγών και της παραγωγικότητας, ένα µον-
τέλο που στόχο έχει να δηµιουργήσει διακόσιες χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας σε ολόκληρη την Ελλάδα, σε κάθε περιφέρεια
της χώρας µας. 

Και τελειώνω µε κάτι πολύ σηµαντικό, κυρία Πρόεδρε, τις προ-

ϋποθέσεις που τίθενται από τις συµβάσεις ώστε να διασφαλιστεί
πως τα χρήµατα και για τις δηµόσιες επενδύσεις και για τις ιδιω-
τικές θα διοχετευτούν εκεί που έχει προγραµµατιστεί και πως
όλα τα σχέδια που θα εγκριθούν θα είναι έτοιµα για να πραγµα-
τοποιηθούν. Αυτό το αναφέρω γιατί δείχνει πως η χώρα µας πια
έχει αποµακρυνθεί από παλιές πονηρές τακτικές του παρελθόν-
τος αναφορικά µε το πού πήγαιναν οι ευρωπαϊκές επιδοτήσεις. 

Αυτή, λοιπόν, θα είναι η «Ελλάδα 2.0», µια πραγµατικά νέα Ελ-
λάδα, µια ευρωπαϊκή Ελλάδα που θα βγει από την πανδηµία, όχι
µόνο όρθια αλλά και καλύτερη, µε προοπτική, µια ευρωπαϊκή
σύγχρονη χώρα παράδειγµα προς µίµηση. Γι’ αυτό νοµίζω ότι
σήµερα όλες οι πτέρυγες πρέπει να ψηφίσουµε τη συγκεκριµένη
κύρωση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Μαµουλάκης.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε,
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία σηµαντική συνεδρίαση της

Ολοµέλειας του Κοινοβουλίου για ένα σηµαντικό ζήτηµα για τη
χώρα, το οποίο όµως δεν έτυχε της κατάλληλης κοινοβουλευτι-
κής προσέγγισης. Και το λέω κοµψά. Ουσιαστικά δεν επήλθε κα-
νένα από τα βήµατα που συνιστούν την επιτοµή της καλής
νοµοθέτησης. Δεν έγινε ουσιαστική δηµόσια διαβούλευση. Επί
παραδείγµατι, αναφέρθηκε από προλαλήσαντες σαν αντιστοιχία
-για να κατανοήσει και ο κόσµος- ότι έγιναν µόλις σαράντα πέντε
σχόλια-παρεµβάσεις σε ένα τόσο κοµβικής σηµασίας ζήτηµα για
τη χώρα, όπως είναι το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας,
σε αντιπαράθεση και στον αντίποδα για παράδειγµα στο νοµο-
σχέδιο για τα ζώα συντροφιάς, δεσποζόµενα, αδέσποτα, όπου
είχαµε πάνω από πάνω από είκοσι τέσσερις χιλιάδες παρατηρή-
σεις ή για τη συνεπιµέλεια που ήταν άνω των δεκατεσσάρων χι-
λιάδων.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι για ένα πολύ σηµαντικό για τη
χώρα νοµοθέτηµα δεν είχαµε την αντίστοιχη ούτε κατά διάνοια
προσέγγιση ή δηµόσια διαβούλευση, δηλαδή ευρύτερη γνώση
του κοινού γύρω από το θέµα αυτό.

Και δεν είναι µόνο το ευρύτερο κοινό. Είναι και οι ίδιοι οι φο-
ρείς, τα επιµελητήρια, οι επιστηµονικοί φορείς, η κοινωνία των
πολιτών, η τοπική αυτοδιοίκηση που, πραγµατικά, απέχει από
όλη τη διαδικασία, από την πρώτη στιγµή ως την τελευταία αλ-
λαγή. Άραγε -και αυτό είναι απορίας άξιο- ποια είναι τα έργα που
θα ενταχθούν υπέρ της τοπικής αυτοδιοίκησης, χωρίς να το γνω-
ρίζει η ίδια;

Άρα, λοιπόν, εδώ έχουµε σοβαρά ζητήµατα που αφορούν τον
τρόπο µε τον οποίο προσεγγίστηκε το πρώτο βήµα, που ήταν η
προετοιµασία της πρότασης. Κατά την άποψή µας -κατά την
άποψή µου, αν θέλετε,- υπάρχουν τρία µεγάλα βήµατα, ένα τρί-
πτυχο το οποίο αφορά πρώτον, την προετοιµασία της πρότασης
για το Ταµείο Ανάκαµψης, δεύτερον, το περιεχόµενο της πρότα-
σης -που θα εκθέσω δεόντως περαιτέρω- και, εν τέλει, τα επιδιω-
κόµενα αποτελέσµατα της πρότασης.

Όσον αφορά, λοιπόν, την προετοιµασία, πέραν από ερασιτε-
χνική, προφανώς διέπετο και από µία υποκειµενικότητα. Γι’ αυτό
και δεν υπήρχε η αντίστοιχη και η ορθή δηµόσια διαβούλευση.
Εδώ τώρα ο κ. Σκυλακάκης, µάλιστα στη διάρκεια της σηµερινής
συνεδρίασης, το παραδέχθηκε ουσιαστικά, έδειξε µια ιδιαίτερη
σπουδή στην επιτάχυνση της διαδικασίας, για να µπορέσει να κα-
ταθέσει την έγκριση στην Κοµισιόν και ότι, εν πάση περιπτώσει,
ναι, δεν έγινε η δηµόσια διαβούλευση που θα έπρεπε, αλλά δεν
είχαµε και άλλη επιλογή. Εδώ, λοιπόν, είναι «ιδού η Ρόδος ιδού
και το πήδηµα», κύριοι συνάδελφοι.

Ο εισηγητής µας Αλέξης Χαρίτσης έθεσε ένα ξεκάθαρο ερώ-
τηµα εν είδει τροπολογίας από την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα,
που ζητάµε µία διακοµµατική επιτροπή παρακολούθησης. Αν,
πράγµατι, τα λεγόµενα του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού ευ-
σταθούν, τότε δεν έχει κανέναν λόγο παρά να δεχθεί την πρό-
ταση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να έχουµε µια
θεσµοθετηµένη επιτροπή παρακολούθησης, στη λογική και στο
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πλαίσιο του ΕΣΠΑ, για να προχωρήσουµε περαιτέρω και να θω-
ρακιστεί, επιτέλους, η διαφάνεια, που τόσο ανάγκη έχει και η
χώρα αλλά και το πολιτικό µας σύστηµα.

Υπεισέρχοµαι τώρα στο περιεχόµενο της πρότασης της ελλη-
νικής Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη, το οποίο
µάλιστα κατά 40 και πλέον αφορά δανεισµό. Να το τονίσουµε
αυτό. 12,7 δισεκατοµµύρια ευρώ συνιστούν δανεισµό της χώρας
µας από την Κοµισιόν. Εδώ ακριβώς έρχεται και η µεγαλύτερη,
αν θέλετε χειµαζόµενη κατηγορία επιχειρήσεων, που δεν είναι
άλλες από τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες µόλις είκοσι
επτά χιλιάδες οκτακόσιες ογδόντα δύο µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις αυτή τη στιγµή έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό,
εν συνόλω οκτακοσίων είκοσι δύο χιλιάδων. Τι σηµαίνει αυτό;
Κάτι λιγότερο από το 4% του συνόλου των επιχειρήσεων έχουν
πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό, δηλαδή 96% και πλέον είναι
καθ’ ολοκληρίαν εκτός οιασδήποτε χρηµατοδότησης µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται.

Προφανώς η λογική και το σχέδιό σας, το σχέδιο Πισσαρίδη,
που έρχεται σε αντιπαράθεση µε τη δική µας ολιστική προσέγ-
γιση και το 2018 και το 2019, όπου συνοµιλήσαµε µε όλες τις πε-
ριφέρειες της χώρας και µέσα από αυτή τη ζύµωση επήλθε και
ένα ολοκληρωµένο και ολιστικό αναπτυξιακό στρατηγικό πλαίσιο.
Εδώ έχουµε µια φιλοσοφία, µια άλλη µενταλιτέ. Αποφασίζει µια
επιτροπή και πάνω σε αυτή εναρµονίζεται το σύνολο της κυβερ-
νητικής παρουσίας και πολιτικής. Άρα, λοιπόν, εδώ έχουµε ένα
µεγάλο ζήτηµα.

Ρώτησε ο κ. Σκυλακάκης κατά τη διάρκεια της συζήτησης, τι
άλλο µπορούµε να κάνουµε για τον δανεισµό; Είµαστε αναγκα-
σµένοι να προχωρήσουµε στη λογική της ενίσχυσης των ιδιωτι-
κών επενδύσεων. Μάλιστα, µας προκάλεσε ο κ. Σκυλακάκης,
λέγοντας, ποια είναι η πρότασή σας γύρω από αυτό;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ναι.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Μου λέτε, ναι. Θα
σας πω, λοιπόν, ότι η ελληνική Κυβέρνηση, κύριε Σκυλακάκη,
είναι η µόνη που έχει σχεδιάσει να οδεύσουν το σύνολο των κον-
δυλίων, το σύνολο των χρηµάτων, των δανείων -για τον δανεισµό
µιλάω πάντα-, δηλαδή 12,7 δισεκατοµµύρια σε ιδιωτικές επενδύ-
σεις. Παραδείγµατα, αλλά θα σας πω και αυτό που ουσιαστικά,
συνιστά και δική µας πρόταση, εφόσον υπάρχουν παραδείγµατα
στην υπόλοιπη Ευρώπη. 

Η Πορτογαλία θα χρησιµοποιήσει µέρος του δανείου για τη
χρηµατοδότηση κοινωνικών πολιτικών, µε κορωνίδα και επιστέ-
γαση το ζήτηµα της κοινωνικής στέγασης. Η Σλοβενία θα αξιο-
ποιήσει το δάνειο του Ταµείου Ανάκαµψης για την περιφερειακή
ανάπτυξη που τόσο έχουµε συµβάλει και έχουµε επισηµάνει και
έχουµε αναδείξει, ότι οι περιφερειακές ανισότητες, µαζί µε τις
ενεργειακές που θα εκθειάσω περαιτέρω, είναι τα κοµβικά ση-
µεία τα οποία πρέπει οπωσδήποτε να βρούµε έναν τρόπο να συγ-
κλίνουµε και να µειώσουµε αυτή την ψαλίδα. 

Και, φυσικά, καταλήγω µε την Ισπανία, η οποία, µάλιστα, θα
χρησιµοποιήσει από το 2022 χρηµατοδοτικά εργαλεία, πάντα
από τον δανεισµό της, για να µπορέσει να πετύχει µια σταθερό-
τητα στην απασχόληση που τόσο µεγάλο ζήτηµα φυσικά και για
την Ισπανία είναι, όπως και σε εµάς, διότι η ανεργία καλπάζει και
η ύφεση βαθαίνει.

Άρα, λοιπόν, έχουµε µπροστά µας ένα συγκεκριµένο πρό-
γραµµα. Η πρότασή µας ποια είναι; Ενεργοποίηση άµεσα της
Αναπτυξιακής Τράπεζας. Εδώ νοµοθετήσατε πριν από ενάµιση
χρόνο τις περίφηµες µικροπιστώσεις και έχει παρέλθει ενάµισι
έτος και δεν έχετε ακόµα υλοποιήσει την παραµικρή δράση που
αφορά το microfinance. Και εδώ ήρθατε, τότε στο Κοινοβούλιο,
µετά βαΐων και κλάδων, να πείτε πόσο σηµαντική παρέµβαση
είναι, που, ουσιαστικά, συνοδεύσατε και ακολουθήσατε τη δική
µας νοµοθέτηση. Και, όµως, στην πράξη µηδέν. Άρα, λοιπόν,
τρόποι υπάρχουν. Πολιτική βούληση πρέπει να υπάρξει.

Επιδιωκόµενα αποτελέσµατα, που είναι και το τρίτο σκέλος
του τρίπτυχου που αναλύω. Ουσιαστικά, ποιοι είναι οι στόχοι της
παρούσας Κυβέρνησης; Είναι αυτή η ιδεοληπτική προσέγγιση
που θεωρεί εκ προοιµίου ότι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και
φοροδιαφεύγουν, αλλά είναι και εσωστρεφείς -λες και δόθηκαν

ποτέ εργαλεία για να αποκτήσουν την απαραίτητη εξωστρέφεια
και να θωρακίσουν το φοροτεχνικό τους πλαίσιο- και φυσικά, οι
κλάδοι οι οποίοι είναι πάντοτε σε αγαστή συνεργασία και συµ-
πόρευση µε την παρούσα Κυβέρνηση, όπως είναι ο τουρισµός,
παρ’ όλη τη µονοκαλλιέργεια, την ετεροβαρύτητα που τώρα τα
βλέπουµε µέσω του COVID-19, οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
που γιγαντώθηκαν τα προηγούµενα χρόνια χωρίς σχεδιασµό,
χωρίς µια ιεράρχηση και προτεραιοποίηση και φυσικά, οι κατα-
σκευές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Εµείς τι λέµε; Λέµε ότι είναι αναγκαία συνθήκη να ενισχύσουµε

τις νεοφυείς επιχειρήσεις, φυσικά τις µικροµεσαίας κλίµακος, να
ενισχύσουµε τον πρωτογενή τοµέα, τη βιοµηχανία και τις εξαγω-
γές. Αυτοί οι δύο πυλώνες αν δεν ισορροπήσουν, είναι νοµοτέ-
λεια ότι θα οδηγηθούµε σε πολλά προβλήµατα.

Άρα, λοιπόν, ολοκληρώνοντας την τοποθέτησή µου, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, θα έλεγα ουσιαστικά ότι έχουµε µπροστά
µας µία ξεκάθαρη προσέγγιση από πλευράς Κυβερνήσεως. Η
ίδια η Κυβέρνηση, το ίδιο πολιτικό προσωπικό που τα προηγού-
µενα χρόνια επέβαλε λιτότητα εις βάρος των πτωχών, τα µνηµο-
νιακά σκοτεινά χρόνια, τώρα φέρνει ένα έντονο και ακραιφνή
κεϋνσιανισµό προς όφελος των πλουσίων, πάντοτε, ακόµα και
τώρα, την εποχή της πανδηµίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να πάρω τον λόγο για ένα
λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Εδώ µπαίνει ένας ενδιαφέρων διάλογος, διότι ο κ. Μα-
µουλάκης µας είπε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα έπαιρνε τα δάνεια για να
κάνει διάφορες πολιτικές δηµόσιες. Το ερώτηµα είναι, επειδή τα
δάνεια, όπως ξέρετε, δεν δηµιουργούν δηµοσιονοµικό χώρο, τι
φόρους θα βάζατε για να πληρώσετε αυτές τις πολιτικές. Διότι
από την ώρα που µας λέτε ότι θα παίρνατε τα δάνεια, όχι για να
πάνε σε ιδιωτικές επενδύσεις, σηµαίνει -και µιλάµε τώρα για 12,7
δισεκατοµµύρια, δεν ξέρω ποιο ποσό θα παίρνατε- ότι θα ήσα-
σταν έτοιµοι να βάλετε ποσά; 500 εκατοµµύρια, 1 δισεκατοµµύ-
ριο, 1,5 δισεκατοµµύριο επιπλέον φόρους; Δεν ξέρω αν αυτή
είναι η επίσηµη θέση του ΣΥΡΙΖΑ. Θα ήταν χρήσιµο να διευκρινι-
στεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τις εντονό-
τατες ενστάσεις της Αντιπολίτευσης κατά τη συζήτηση της κύ-
ρωσης των συµβάσεων του Ταµείου Ανάκαµψης ιδίως στην
επιτροπή, µου ήρθε στο µυαλό ο κατά φαντασίαν απατηµένος
σύζυγος, ο οποίος κάνει σαµατά όταν µαθαίνει για την απιστία,
αλλά όταν πάει να πάρει δώρο στη γυναίκα του κατά την επέτειό
τους. Και αυτό όχι µόνο γιατί εδώ δεν συντρέχει το στοιχείο της
απόκρυψης, αλλά και επειδή η διαµαρτυρία σας είναι εντελώς
άκαιρη, προσχηµατική και άστοχη.

Είναι άκαιρη, διότι, ουσιαστικά, στρέφεται κατά του Εθνικού
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας ή όπως είναι γνωστό
«Ελλάδα 2.0» σε χρόνο που αυτό έχει περάσει όλα τα στάδια της
εκπόνησης, παρουσίασης, διαβούλευσης και έγκρισης, ενώ και
οι ίδιες οι συµβάσεις έχουν ήδη υπογραφεί. Έχει δε εξαντλητικά
συζητηθεί στο Κοινοβούλιο σε ειδικές θεµατικές, αλλά και κάθε
συναφούς αντικειµένου συνεδριάσεις.

Είναι, όµως, ετεροχρονισµένη και όψιµη κριτική, κυρίως διότι
είναι προσχηµατική. Διότι, στην πραγµατικότητα, µε την πολιτική
σας στάση -και απευθύνοµαι κυρίως στην Αξιωµατική Αντιπολί-
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τευση- δείξατε ότι είχατε προαποφασίσει να µη συµµετέχετε στη
διαµόρφωση του Εθνικού Σχεδίου, αλλά να λοιδορείτε και να το
πολεµάτε µε κάθε αφορµή, όπως αµφισβητούσατε και τον Πρω-
θυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, πριν από έναν περίπου χρόνο,
όταν πρωτοστατούσε στο εγχείρηµα για τη θεµελίωση του ευ-
ρωπαϊκού µηχανισµού για την ανάκαµψη και ανθεκτικότητα, που
είχε ως αποτέλεσµα την εξασφάλιση ενός κολοσσιαίου πακέτου
στήριξης για τις οικονοµίες των κρατών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Όµως ακόµα και όταν η χώρα µας πέτυχε τη µεγαλύτερη χρη-
µατοδότηση αναλογικά µε το ΑΕΠ της, δεν είχατε το θάρρος να
αναγνωρίσετε µία ξεκάθαρη εθνική επιτυχία, ενώ το ξέρετε καλά
ότι τίποτε δεν είναι αυτονόητο, τίποτε δεν είναι δεδοµένο. 

Είναι, όµως, και προσχηµατική δική σας αφού δεν µπαίνετε
στην ουσία της συζήτησης. Ακατάσχετη θεωρητικολογία και απο-
σπασµατικές αιτιάσεις του τύπου «Λίγα βάζετε εδώ. Βάλτε κάτι
παραπάνω εκεί». Ορίστε, τα κονδύλια είναι συγκεκριµένα και κα-
ταγεγραµµένα, ιδίως σε ό,τι αφορά τις δηµόσιες δαπάνες. Σας
τα είπε και ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Σκυλακάκης. Περίπου
14 δισεκατοµµύρια είναι οι δηµόσιες επενδύσεις και 46 δισεκα-
τοµµύρια ιδιωτικές. 

Να κόψουµε από την ηλεκτρική και ψηφιακή διασύνδεση των
νησιών; Να µην κάνουµε την υπογειοποίηση των ηλεκτρικών δι-
κτύων; Τι θα λέγατε µετά όταν θα πέφτουν τα δέντρα από τα χιό-
νια πάνω στα καλώδια; Μήπως να κόψουµε από την απο-
κατάσταση των εδαφών στις λιγνιτικές περιοχές, µία κοµβική πε-
ριβαλλοντική και αναπτυξιακή για τον τόπο µου παρέµβαση;
Ποιος θα την πληρώσει αυτή; Να κόψουµε από το «Εξοικονοµώ»
για τα νοικοκυριά, τις επιχειρήσεις και τα δηµόσια κτήρια; Είναι
ένα πρόγραµµα που ξεπερνάει το 1,6 δισεκατοµµύριο και µε τη
µόχλευση µπορεί να ξεπεράσει τα 2,5 δισεκατοµµύρια και όπως
µας λένε οι πολίτες και οι επαγγελµατίες έχει πολύ καλή διάχυση
στην οικονοµία και στην αγορά. 

Να κόψουµε από τις αστικές αναπλάσεις; Να κόψουµε από τα
περιβαλλοντικά προγράµµατα, την επιδότηση ηλεκτρικών οχη-
µάτων, αυτοκινήτων, ταξί, λεωφορείων, την τοποθέτηση φορτι-
στών; Να µην προχωρήσουµε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της
χώρας και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, ιδίως όταν η καρδιά
του προγράµµατος είναι η πράσινη και η ψηφιακή µετάβαση; Να
κόψουµε από τα αρδευτικά; Αυτό λέτε; Ξέρετε πόσα εδάφη στην
περιφέρεια -και στη δική µου- διψούν να αρδευτούν, ώστε οι πα-
ραγωγοί να πάνε σε δυναµικές καλλιέργειες; 

Μήπως να µην κατασκευάσουµε τον ΒΟΑΚ στον Ε65, έργα που
εντάχθηκαν στο πρόγραµµα; Ο Ε65 είναι ένα άλλο κοµβικό έργο
για τη δίκαιη µετάβαση της δυτικής Μακεδονίας, που πέτυχαν ο
αρµόδιος Υπουργός και ο Πρωθυπουργός να το εντάξουν παρά
τις αντιρρήσεις, διότι πλέον δεν είναι επιλέξιµα τα οδικά δίκτυα. 

Να κόψουµε από την ενίσχυση της πολιτικής προστασίας µετά
από τόσες τραγωδίες που έχουµε βιώσει; Να µη δώσουµε τα
µέσα στους ανθρώπους που µάχονται µε τη φωτιά; Να µην προ-
στατεύσουµε τους πολίτες, τους συµπολίτες µας, από τις συνέ-
πειες των ακραίων καιρικών φαινοµένων που ολοένα και
αυξάνονται περισσότερο στην εποχή µας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ τα µεγέθη είναι συγκεκρι-
µένα και πεπερασµένα και δεν µπορείτε να κάνετε αυτό που κά-
νατε την προηγούµενη περίοδο, που όποιον βρίσκεται µπροστά
σας του τάζετε 20 και 30 εκατοµµύρια. Και καλά τάζατε, επιφυ-
λαχθήκατε, όµως, για την κύρωση της σύµβασης; Επιφυλαχθή-
κατε για την τόσο ευνοϊκή χρηµατοδότηση της χώρας; Τι
λεονταρισµοί είναι αυτοί; Ξαναγυρίσατε στο 2015; Δηλαδή, τι θα
γίνει αν δεν κυρωθούν οι συµβάσεις σήµερα; Από πού θα πλη-
ρωθούν τα ταγµένα; Πώς θα στηριχθούν οι επαγγελµατίες; Πώς
θα αναταχθεί η οικονοµία;

Δεν είναι, όµως, µόνο άκαιρη και προσχηµατική κριτική. Είναι
πρωτίστως άστοχη, διότι το εθνικό µας σχέδιο είναι πλήρες,
ώριµο, συνεκτικό, δυναµικό και θα αποδειχθεί εξαιρετικά αποτε-
λεσµατικό, όχι µόνο γιατί το λέµε εµείς, όχι µόνο γιατί το λένε οι
διεθνείς οίκοι, όχι γιατί το αποτυπώνουν οι ίδιες οι αγορές, αλλά
και επειδή σε κάθε αξιολόγηση από τα αρµόδια όργανα που
έχουν την ευθύνη του ελέγχου, της έγκρισης και της εποπτείας
του, εισπράττει τις καλύτερες κριτικές. 

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας επανέλθουµε σε
πραγµατικό χρόνο. Βρισκόµαστε λίγο πριν από την κύρωση των
δύο συµβάσεων για τη λήψη δανείου ύψους 12,7 δισεκατοµµυ-
ρίων και επιδοτήσεων ύψους 17,8 δισεκατοµµυρίων για την υλο-
ποίηση του οραµατικού Εθνικού Σχεδίου «Ελλάδα 2.0». Είναι
γνωστό και ας γίνει σαφές ότι η καταβολή αυτών των χρηµάτων
στη χώρα µας δεν είναι απροϋπόθετη. Συναρτάται µε την εκπλή-
ρωση συγκεκριµένων στόχων και ορόσηµων, ενώ σε ό,τι αφορά
στο δανειακό σκέλος, πρέπει αυτό να αποπληρωθεί στον συµβα-
τικά προβλεπόµενο χρόνο. 

Δεν πρόκειται, λοιπόν, για λεφτά που πέφτουν από το ελικό-
πτερο, όπως κάποιοι τα εµφανίζουν. Πολύ περισσότερο δεν είναι
λεφτά για φάγωµα, αλλά προορίζονται για να θεραπεύσουν τις
επενδυτικές και αναπτυξιακές πληγές που άφησε η πανδηµία και
στοχεύουν στον παραγωγικό µετασχηµατισµό της οικονοµίας
µας. Κι αυτό δεν είναι εύκολο να συµβεί σε αυτό το ασφυκτικό
χρονικό πλαίσιο. Γι’ αυτό ψηφίστε την κύρωση και αφήστε τις
σκιαµαχίες. 

Οι στιγµές είναι κρίσιµες και η χώρα δεν θα είχε άλλη τέτοια
ευκαιρία. Ο στόχος για τη µόνιµη αύξηση του ΑΕΠ κατά 6,9% και
τη µόνιµη αύξηση της απασχόλησης κατά 4% είναι φιλόδοξος,
αλλά επιτεύξιµος. Θα τον πετύχουµε όπως πετύχαµε να είµαστε
το πρώτο κράτος-µέλος µε εγκεκριµένη συµφωνία εταιρικής σχέ-
σης για την περίοδο 2021-2027, δηλαδή το νέο ΕΣΠΑ, κάτι που
όπως είπε η Επίτροπος κ. Φερέιρα οφείλεται στη σκληρή δουλειά
της σηµερινής Κυβέρνησης και όπως είπε ο Πρωθυπουργός, θα
έχουµε πλέον στη διάθεσή µας συνολικά 77 δισεκατοµµύρια
ευρώ για να χτίσουµε τη νέα Ελλάδα για τις σηµερινές και τις
επόµενες γενιές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγες ώρες το Υπουρ-

γείο Εργασίας ανακοίνωσε τη διακοπή εργασιών για τους εργα-
ζόµενους τη Δευτέρα λόγω της επιγενόµενης περαιτέρω
αύξησης της θερµοκρασίας. Κατά τα άλλα, η Κυβέρνηση ειρω-
νευόταν από χθες και σήµερα τον Αλέξη Τσίπρα για την πρότασή
του.

Κι έρχοµαι στην κύρωση της σύµβασης. Να ξεκαθαρίσουµε
κάποια πράγµατα. Δεν είµαστε αντίθετοι µε το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Είµαστε αντίθετοι µε την αντίληψη της Κυβέρνησης για τη
διοχέτευση και για το ποιοι θα ωφεληθούν από το Ταµείο Ανά-
καµψης. Η βασική και καίρια, η σηµαντική ερώτηση είναι αν θα
ωφεληθούν λίγοι ή θα ωφεληθούν όλοι. Αυτό το ερώτηµα νοµίζω
ότι δεν έχει απαντηθεί. 

Όλοι µας γνωρίζουµε ότι δεν θα ωφεληθούν δυστυχώς όλοι,
γιατί αν ήταν να ωφεληθούν όλοι, η Κυβέρνηση όφειλε να καλέ-
σει τους φορείς, όφειλε να κάνει µια στοιχειώδη δηµοκρατική και
παραγωγική δηµόσια διαβούλευση. Εάν τους ωφελήσει όλους,
τότε γιατί µόνο το 14,5% των µικροµεσαίων επιχειρήσεων γνω-
ρίζει τις δράσεις του Ταµείου Ανάκαµψης; Τότε γιατί η πλειοψη-
φία των ανθρώπων του πρωτογενούς τοµέα δεν γνωρίζει για τις
δράσεις του Ταµείου Ανάκαµψης; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοµβικό το µοντέλο το
οποίο θέλουµε να ακολουθήσουµε, εάν πρέπει να γίνει ένας πα-
ραγωγικός µετασχηµατισµός της οικονοµίας ή όχι. Το επαναλαµ-
βανόµενο ερώτηµα από τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης «µε
ποιον τρόπο θα βοηθηθούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις», δεν
έχει απαντηθεί µέχρι σήµερα. Ο µοναδικός τρόπος αφ’ ης στιγ-
µής τα δάνεια θα κατευθυνθούν µέσω του τραπεζικού συστήµα-
τος, είναι να αλλάξουν τα κριτήρια του πιστωτικού κινδύνου,
εκτός αν το σχεδιάζετε. Τότε να µας το πείτε.

Από εκεί και µετά δίκαιη και πράσινη µετάβαση. Δυστυχώς από
το 2018 που ψηφίστηκαν οι πρώτοι νόµοι, ενεργειακές κοινότη-
τες, ενεργειακός συµψηφισµός για τους αγρότες, µέχρι σήµερα
που µιλάµε, η πλειοψηφία των επιχειρήσεων µε τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας ανήκει στις µεγάλες εταιρείες. 

Πρόταση. Το έργο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, κυρίες και
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κύριοι συνάδελφοι, είναι αφ’ ενός να καταγγέλλει, να κατακρίνει
για τα λάθη και τις παραλείψεις, αφ’ ετέρου να κάνει προτάσεις.
Η πρόταση είναι για ενεργειακή δηµοκρατία. Το 50% των αδειών
στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας να είναι στους αγρότες, να
είναι στις ενεργειακές κοινότητες και στα νοικοκυριά. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στον πρωτογενή τοµέα, ο οποίος
µε το σχέδιο της Κυβέρνησης ουσιαστικά δεν λύνει τα βασικά και
θεµελιώδη προβλήµατα τα οποία τον ταλανίζουν χρόνια τώρα.
Στον πυλώνα 4 που περιγράφει ιδιωτικές επενδύσεις και µετα-
σχηµατισµό της οικονοµίας, σε ένα πολύ µικρό κεφάλαιο αναφέ-
ρει τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του αγροδιατροφικού τοµέα.
Θα µου πείτε, δεν είναι αναγκαίος; Είναι σίγουρα. Ξεκάθαρα.
Θέλει µόνο αυτό όµως σήµερα ο πρωτογενής τοµέας; Όχι. Γι’
αυτό σας κατηγορούµε ότι ετοιµάσατε ένα σχέδιο ερήµην της
κοινωνίας που θα αφορά όµως την κοινωνία. 

Για τον πρωτογενή τοµέα πρέπει πρώτα να καθίσετε και να
πείτε τι µοντέλο αγρότη θέλουµε. Ποιος είναι ο σχεδιασµός; Πώς
ο αγρότης µας, ο κτηνοτρόφος, ο αλιέας θα είναι ανταγωνιστι-
κός; 

Εµείς έχουµε συγκεκριµένη πρόταση και λέµε ενίσχυση των
συνεργατικών σχηµάτων. Ενίσχυση, στήριξη των οικολογικών
σχηµάτων, ενίσχυση των µικρών και των επαγγελµατιών αγρο-
τών. Ποιο είναι το δικό σας µοντέλο; Μετά θα πρέπει να διοχε-
τεύσετε το Ταµείο Ανάκαµψης. Όταν δεν έχετε κάνει αυτόν τον
σχεδιασµό καταλαβαίνετε πολύ καλά ότι δεν θα ακουµπήσει καν
η όποια βοήθεια τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους. 

Συγκεκριµένα, δεν γίνεται λόγος για ένα από τα πιο βασικά
προβλήµατα, ένα από τα πιο θεµελιώδη, τη δηµογραφική ανανέ-
ωση του αγροτικού πληθυσµού. Οι νέοι αγρότες δεν έχουν
ανάγκη τον εξοπλισµό. Το κυριότερο που χρειάζονται δεν είναι
το τρακτέρ. Είναι η γη. Δυστυχώς δάνεια για τη γη δεν δίνουν οι
τράπεζες. Ήταν και είναι χρυσή ευκαιρία να βοηθηθούν οι αγρό-
τες για αγορά γης. Η πρώτη, η βασική προϋπόθεση για την ανά-
πτυξη του γεωργικού τοµέα είναι η δηµογραφική ανανέωση του
αγροτικού πληθυσµού. 

Το πρώτο βασικό εργαλείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
πρώτο και βασικό µέτρο είναι η αγορά γης από τους νέους µας.
Και, δεύτερον, τα φορολογικά κίνητρα. Μόνο έτσι µπορούµε να
µιλάµε για πρωτογενή τοµέα, ο οποίος θα έχει µέλλον στη χώρα
µας. Αυτή είναι η πρόταση την οποία καταθέτουµε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Αυτή είναι η πρόταση προς την Κυβέρνηση.
Γι’ αυτό και σας κατηγορούµε ότι σχεδιάζετε και αποφασίζετε
ερήµην της κοινωνίας, µε αποφάσεις για θέµατα που αφορούν
το µέλλον της κοινωνίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λεονταρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία, µέσω
Webex. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µετά από µια πολυετή κρίση και στο πλαίσιο της αντιµετώπισης
των δυσµενών οικονοµικών και κοινωνικών επιπτώσεων της παν-
δηµίας που ακολούθησε, θεσπίστηκε ο Μηχανισµός Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την οικονοµική
ανάκαµψη των κρατών- µελών της. Το Ταµείο Ανάκαµψης µέσω
της χρηµατοδότησης µεταρρυθµίσεων και επενδυτικών έργων
αποτελεί τη µεγάλη ελπίδα για την οικονοµία µας. 

Σε αυτή την προσπάθεια όλες οι δυνάµεις της χώρας, Κυβέρ-
νηση, πολιτικά κόµµατα, ιδιωτικός τοµέας, τράπεζες και εργαζό-
µενοι καλούνται να συµµαχήσουν και να συντονιστούν,
προκειµένου να αξιοποιηθούν µέχρι το τελευταίο ευρώ οι σηµαν-
τικοί πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης, τα 17,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ επιχορηγήσεις και τα 12,7 δισεκατοµµύρια ευρώ χαµηλό-
τοκα δάνεια. 

Τα χρήµατα αυτά σε συνδυασµό µε τα ιδιωτικά κεφάλαια που
απαιτούνται για τη συµµετοχή στα µεγάλα project της πράσινης
και της ψηφιακής µετάβασης της οικονοµίας, αλλά και τους πό-
ρους του ΕΣΠΑ 2021-2027, που ήδη εγκρίθηκε, δηµιουργούν
έναν τεράστιο εθνικό κεφάλαιο της τάξεως των 77 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ που µπορεί να αλλάξει την οικονοµία και τη χώρα. 

Στο επίκεντρο των δράσεων του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης
βρίσκονται οι νέοι, οι γυναίκες, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
ευάλωτες οµάδες του πληθυσµού, όπως τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, οι αγρότες, οι κάτοικοι αποµακρυσµένων περιοχών
στην περιφέρεια, οι άνθρωποι του πολιτισµού, αλλά και πολλοί
άλλοι. Οι επενδύσεις και µεταρρυθµίσεις που περιλαµβάνει µπο-
ρούν να φέρουν αύξηση της ανάπτυξης ως και 7% του ΑΕΠ και
να προσθέσουν διακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας. Η σπάνια
αυτή ευκαιρία που µας προσφέρεται θα βοηθήσει τη χώρα να
καλύψει το χαµένο έδαφος δεκαετιών, να γίνει πιο δίκαιη, πιο
πράσινη, πιο ψηφιακή, πιο εξωστρεφής και πιο παραγωγική, να
γίνει πιο φιλική στη νέα γενιά µε περισσότερες δουλειές.

Η κατάρτιση του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας «Ελλάδα 2.0» αποτελείται από τέσσερις πυλώνες. Ο πρώ-
τος πυλώνας, η πράσινη ανάπτυξη. Ο δεύτερος, ο ψηφιακός
µετασχηµατισµός. Ο τρίτος, απασχόληση, δεξιότητες και κοινω-
νική συνοχή στην υγεία, την παιδεία, την κοινωνική προστασία.
Ο τέταρτος πυλώνας, οι ιδιωτικές επενδύσεις, οικονοµικός και
θεσµικός µετασχηµατισµός.

Ως προς τον πρώτο πυλώνα οι επενδύσεις και µεταρρυθµίσεις
περιλαµβάνουν, µεταξύ άλλων, την υπογειοποίηση του δικτύου
ηλεκτρικού ρεύµατος σε αστικές και δασικές περιοχές για την
προστασία του από ακραία καιρικά φαινόµενα, τη διασύνδεση
των ελληνικών νησιών η οποία θα µειώσει σηµαντικά το ενεργει-
ακό κόστος νοικοκυριών και επιχειρήσεων όλης της Ελλάδας,
ένα εκτεταµένο πρόγραµµα ενεργειακής αναβάθµισης κτηρια-
κών υποδοµών, αστικές αναπλάσεις, αρδευτικά και αντιπληµµυ-
ρικά έργα µέσω ΣΔΙΤ, νέο εθνικό σχέδιο αναδάσωσης, προώ-
θηση της ηλεκτροκίνησης και πολλά άλλα. 

Ο δεύτερος πυλώνας αφορά σε έργα όπως προεγκατάσταση
υποδοµής οπτικών ινών στα κτήρια, ψηφιακό µετασχηµατισµό
επιχειρήσεων, ψηφιοποίηση καίριων αρχείων σε διάφορους το-
µείς, όπως η δικαιοσύνη, οι πολεοδοµίες, το κτηµατολόγιο, η µε-
τανάστευση, ο ΕΦΚΑ κ.ά., πληροφοριακό σύστηµα για τη
διαχείριση συναλλαγών της δηµόσιας διοίκησης µε τους πολίτες
και τις επιχειρήσεις, ολοκλήρωση του ψηφιακού µετασχηµατι-
σµού των κέντρων εξυπηρέτησης πολιτών, σύγχρονα υποθαλάσ-
σια καλώδια οπτικών ινών για τα ελληνικά νησιά. 

Ο τρίτος πυλώνας περιλαµβάνει έργα που ενισχύουν τη δηµι-
ουργία θέσεων εργασίας και τη διατήρησή τους σε περιόδους
κρίσης, αλλά και τα έργα που ενισχύουν την ανθεκτικότητα του
συστήµατος υγείας. Σε αυτά περιλαµβάνονται η προώθηση σύγ-
χρονων ενεργητικών και παθητικών πολιτικών για την αγορά ερ-
γασίας, νέα στρατηγική για την κατάρτιση και επανακατάρτιση,
επενδύσεις που ενισχύουν την καινοτοµία των ελληνικών πανε-
πιστηµίων και τη σύνδεσή τους µε την αγορά εργασίας, ψηφια-
κός µετασχηµατισµός της εκπαίδευσης, ο εκσυγχρονισµός του
εξοπλισµού και η ψηφιοποίηση των νοσοκοµείων και των κέντρων
υγείας, η αναβάθµιση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, η
µεταρρύθµιση των υπηρεσιών ψυχικής υγείας µε έµφαση στους
ασθενείς µε άνοια και νόσο Αλτσχάιµερ, στους ασθενείς µε αυ-
τισµό.

Τέλος, σε ό,τι αφορά στον τέταρτο πυλώνα περιλαµβάνονται
έργα, όπως οδικοί άξονες, ένα µεγάλο πρόγραµµα για την οδική
ασφάλεια, ο εκσυγχρονισµός µέσω ΣΔΙΤ του δικτύου σιδηροδρό-
µων, πολιτικές για την ενίσχυση του πολιτισµού και του τουρι-
σµού, ανάπτυξη πολιτιστικών και φυσικών διαδροµών, ανάπτυξη
του τουριστικού προϊόντος µε παρεµβάσεις για τον ορεινό του-
ρισµό, τον τουρισµό υγείας και την αξιοποίηση ιαµατικών πηγών,
τη γαστρονοµία, την αναβάθµιση των τουριστικών λιµανιών, τον
καταδυτικό τουρισµό και φυσικά την επιτάχυνση στην απονοµή
της δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από συνεργασία που είχα
µε την τοπική αυτοδιοίκηση, τους δηµάρχους δηλαδή, την αντι-
περιφέρεια και το Επιµελητήριο Σερρών, σας καταθέτω στα Πρα-
κτικά της Βουλής τις προτάσεις µου για τα έργα υποδοµών που
κρίνονται αναγκαία, τις πιο σηµαντικές επενδύσεις, µε έµφαση
στις θέσεις απασχόλησης που δηµιουργούνται, δηµόσιες και
ιδιωτικές επενδύσεις, τις πρωτοβουλίες της Κοινωνίας των Πο-
λιτών, που είναι άξιες να αναδειχθούν, τις πολιτικές ειδικότερα
για την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας και του µετασχηµατι-
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σµού της τοπικής οικονοµίας σε κάθε περιοχή του Νοµού Σερ-
ρών και που µπορούν να ενταχθούν στο σχέδιο ανάπτυξης και
στο νέο ΕΣΠΑ. Είναι ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα, που σε συν-
δυασµό µε τους πυλώνες του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και
τις µεταρρυθµίσεις που απαιτούνται να γίνουν, δίνει µια νέα
ώθηση στην περιοχή µας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόφιλος Λεονταρίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την επίτευξη των φιλόδοξων
αυτών στόχων είναι απαραίτητη η υλοποίηση ρηξικέλευθων και
τολµηρών µεταρρυθµίσεων, που βρίσκονται για δεκαετίες στα
σχέδια, αλλά ακόµη δεν υλοποιήθηκαν. Βασικό παράγοντα για
την επιτυχία του Σχεδίου Ανάκαµψης θα αποτελέσει η συµµετοχή
των νέων στην υλοποίηση των αλλαγών σε δηµόσιες υπηρεσίες
και ιδιωτικές επιχειρήσεις. 

Οι πάγιες επενδύσεις ως ποσοστό του ΑΕΠ υπολείπονται κατά
δέκα ποσοστιαίες µονάδες σε σύγκριση µε τον µέσο όρο της Ευ-
ρωζώνης κάθε χρόνο την τελευταία δεκαετία και χρειαζόµαστε
να πετύχουµε διψήφιο ποσοστό αύξησης για πολλά χρόνια, ώστε
να καλύψουµε το σηµαντικό επενδυτικό κενό. Και είναι απαραί-
τητο να κινητοποιήσουµε σηµαντικού ύψους ιδιωτικές, δηµόσιες
και ξένες επενδύσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Έχουµε µπροστά µας µια σηµαντική αναπτυξιακή ευκαιρία.
Οφείλουµε να την αξιοποιήσουµε. Μας δίνεται, δηλαδή, η ευκαι-
ρία να αλλάξουµε τη χώρα, να βελτιώσουµε τις αναπτυξιακές και
παραγωγικές της δυνατότητες, να αυξήσουµε τα εισοδήµατα, τις
νέες ευκαιρίες, τον κοινωνικό µισθό και την κοινωνική προστασία,
να βελτιώσουµε περαιτέρω την κοινωνική συνοχή, τη δηµόσια δι-
οίκηση, τις δηµόσιες υποδοµές υγείας και παιδείας και την περι-
βαλλοντική ποιότητα ζωής. 

Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης,
που πρωτοστάτησε στη δηµιουργία του Ταµείου Ανάκαµψης, και
όλοι εµείς προσβλέπουµε µε αισιοδοξία την υλοποίηση του σχε-
δίου µας για τη χώρα και αυτό το οφείλουµε ιδιαίτερα στις νέες
γενιές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Νίκος Παππάς από τον ΣΥΡΙΖΑ. Κύριε

Παππά, µας ακούτε; Δεν µας ακούει ο κ. Παππάς.
Προχωράµε τώρα στον κ. Χαράλαµπο Καστανίδη από το Κί-

νηµα Αλλαγής.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ξεκινήσω µε την έκφραση της βαθιάς µου θλίψης, γιατί η

Κυβέρνηση για σοβαρότατο θέµα ουσιαστικά δεν άνοιξε ποτέ τη
συζήτηση και επιχειρεί ουσιαστικά να την τελειώσει µέσα σε
λίγες ώρες µιας συνεδρίασης στην Ολοµέλεια. Από αυτό κρίνω
ότι αρκετές πολιτικές δυνάµεις, µεταξύ των οποίων και η Κυβέρ-
νηση και το κόµµα που τη στηρίζει δεν έχουν συµπεράνει όσα
χρήσιµα θα έπρεπε να συµπεράνουν από την υπερδεκαετή δη-
µοσιονοµική κρίση.

Θέλω να θυµίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι στα πρώτα, άγρια χρόνια
της δηµοσιονοµικής προσαρµογής, τότε που η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ προσπαθούσε να σώσει τη χώρα από τη χρεοκοπία που
επήλθε, σύµφωνα µε την έκθεση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
την περίοδο 2004-2009, συνέβησαν δύο πράγµατα πολύ χαρα-
κτηριστικά, που θα έπρεπε σήµερα να τα θυµόµαστε. 

Το πρώτο είναι ότι υπήρξε ανώριµο πολιτικό σύστηµα, χωρίς
αίσθηση εθνικής ευθύνης στον τότε διάλογο της αντιπολίτευσης,
που δεν κατανόησαν ότι θα έπρεπε να ξεκινήσει εθνικός διάλο-
γος και να υπάρξει µια εθνική διαπραγµατευτική γραµµή έναντι
των δανειστών, προκειµένου να µην επιβάλουν στη χώρα βαριές
πολιτικές εσωτερικής υποτίµησης, σκληρά µέτρα αχρείαστα, για
τα οποία στο τέλος της κρίσης, όταν δηλαδή η χώρα εξήρχετο
από τα µνηµόνια, οµολόγησαν οι δανειστές ότι έκαναν λάθος. 

Και επέτρεψαν, παρά την αυτοκριτική τους, στους δανειστές

να επιβάλουν βαριές πολιτικές εσωτερικής υποτίµησης, γιατί το
πολιτικό σύστηµα της χώρας στάθηκε ανίκανο, µε αίσθηµα εθνι-
κής ευθύνης, να οδηγήσει σε ένα εθνικό συµπέρασµα µέσω ενός
πνεύµατος διακοµµατικής συνεννόησης, αντίθετα µε ό,τι συνέβη
στην Πορτογαλία, όπου η ύπαρξη εθνικής γραµµής και κοινών
θέσεων απέναντι στους δανειστές επέτρεψε στη χώρα αυτή να
µην επιβληθούν ανείπωτες θυσίες και να υπάρξει πιο οµαλή µε-
τάβαση στην προσπάθεια της δηµοσιονοµικής προσαρµογής,
από την κρίση ως την έξοδο από αυτή. 

Το δεύτερο που θέλω να θυµίσω είναι ότι ακριβώς ξανά την
ίδια περίοδο, αυτή την άγρια περίοδο των πρώτων χρόνων της
δηµοσιονοµικής κρίσης, όχι µόνο οι Ευρωπαίοι, αλλά όλα τα
µέρη που συγκροτούσαν τη λεγόµενη «τρόικα» επέβαλαν βαριά
τιµωρητικές πολιτικές και πολλές φορές έδειχναν ότι εγόγγυζαν,
γιατί έπρεπε να διασώσουν τέσσερις χώρες, µεταξύ των οποίων
και µία, τη χειρότερη κατά την κρίση τους, το «άτακτο παιδί» του
νότου της Ευρώπης, την Ελλάδα. 

Η επίδειξη δε πνεύµατος αλληλεγγύης πρέπει να σας πω ότι
ήταν µάλλον δυσεύρετη και παρά το γεγονός ότι η τότε κυβέρ-
νηση θυµίζω ότι διά στόµατος του Πρωθυπουργού είχε ζητήσει
κοινές πολιτικές της Ευρώπης, όπως την αµοιβαιοποίηση του
χρέους, τα ευρωπαϊκά οµόλογα, η Ευρώπη κατάλαβε την ανάγκη
της αλληλεγγύης όταν στο σύνολό της βρέθηκε να πλήττεται
δέκα, έντεκα χρόνια µετά από την πανδηµία. Δηλαδή όταν οι
τύποι αυτοί κατάλαβαν τι σηµαίνει να δηµιουργούνται λόγω έκτα-
κτων συνθηκών δραµατικές υγειονοµικές, οικονοµικές και κοινω-
νικές συνθήκες, τότε ανακάλυψαν ότι έπρεπε να κάνουν
πολιτικές αλληλεγγύης, να ανακαλύψουν, να συνθέσουν ένα πα-
νόραµα πολιτικών αλληλεγγύης. 

Το κάνουν, όµως, κύριε Πρόεδρε -γι’ αυτό και είπα εξαρχής
ότι λυπούµαι βαθύτατα- µε το ίδιο πνεύµα που πολλές φορές
επέβαλαν σκληρούς όρους και άσχηµες πολιτικές πριν από µία
δεκαετία σε βάρος της χώρας µας. Και λυπάµαι που ακούω συ-
ναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και δεν είµαι 100% βέβαιος
ότι έχουν µελετήσει τα κείµενα. 

Θα ήθελα να θυµίσω ότι, µεταξύ άλλων πραγµάτων, κυρώνον-
ται και τα συνοδευτικά έγγραφα των δύο συµβάσεων, της χρη-
µατοδοτικής σύµβασης και της δανειακής σύµβασης. Και ένα
κρίσιµο έγγραφο, που δεν γνωρίζει ο ελληνικός λαός, γιατί ου-
δείς τον πληροφόρησε -δεν ξέρω αν τα γνωρίζουν οι ιδιοκτήτες
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, δεν ξέρω αν τα γνωρίζουν και
οι Έλληνες Βουλευτές που συµµετέχουν- µεταξύ των συνοδευ-
τικών εγγράφων είναι η εκτελεστική απόφαση του Συµβουλίου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που λέει πολύ σοβαρά πράγµατα και
αποκαλύπτει το πλαίσιο των επαχθών όρων που αναλαµβάνει η
χώρα, για να χρηµατοδοτηθεί από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Και όταν µιλώ για επαχθείς όρους δεν µιλώ, κύριε Πρόεδρε,
για τους κανόνες που ισχύουν για όλους όσοι συµβάλλονται µε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το Ταµείο Ανάκαµψης. Μιλώ για
επαχθείς όρους πέραν των κοινών κανόνων ελέγχου. 

Εν τάχει θυµίζω ότι η εκτελεστική απόφαση του Συµβουλίου
υπενθυµίζει ρητά ότι όλες οι υποχρεώσεις της χώρας που ανε-
λήφθησαν στο πλαίσιο της ενισχυµένης εποπτείας ισχύουν, δη-
λαδή συνδέουν ό,τι θα συµβεί για το Ταµείο Ανάκαµψης και τις
χρηµατοδοτικές του ροές µε το καθεστώς της ενισχυµένης επο-
πτείας που το υπενθυµίζουν στο κείµενο της απόφασής τους. 

Ορίζουν ότι η Ελλάδα θα πρέπει να ασκήσει πολιτικές µειωµέ-
νου ωραρίου εργασίας και αλλαγών στο δηµόσιο που δεν περι-
γράφονται και υποθέτω ότι η Κυβέρνηση αργότερα θα φέρει
σχέδια νόµου τα οποία θα είναι οδυνηρά γιατί ουδείς γνωρίζει
αυτή την ώρα ούτε εσείς, κύριε Πρόεδρε, ούτε οι συνάδελφοι τι
ακριβώς υπονοείται όταν στο κείµενο της εκτελεστικής απόφα-
σης του Συµβουλίου γίνεται λόγος για µειωµένο ωράριο εργα-
σίας και σε αλλαγές στο δηµόσιο.

Τρίτον, υπενθυµίζω ότι στο ίδιο κείµενο γίνεται ρητή αναφορά
στις υποδείξεις της Κοµισιόν στο πλαίσιο του εαρινού εξαµήνου
2019 και 2020 ότι η Ελλάδα πρέπει να έχει εν ευθέτω χρόνω
µόλις λήξει η κρίση ισορροπία στα δηµοσιονοµικά της δεδοµένα. 

Επαναλαµβάνω, γίνεται ρητή αναφορά στις υποδείξεις του εα-
ρινού εξαµήνου για ανάγκη δηµοσιονοµικής ισορροπίας. Και
προσέξτε την ίδια ώρα που γίνεται αυτή η αναφορά η εκτελε-
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στική απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης λέει ρητά ότι η χώρα
αυτή τη στιγµή βρίσκεται σε δραµατική ανισορροπία των δηµο-
σιονοµικών της µεγεθών -επί λέξει «δραµατική ανισορροπία των
δηµοσιονοµικών της µεγεθών»- και εικάζει ότι µπορεί δυνητικά
να υπάρξει χαµηλή ανάπτυξη, µια δυνητική χλωµή, αναιµική ανά-
πτυξη. Αλλά µε δυνητική χλωµή και αναιµική ανάπτυξη δεν αντι-
µετωπίζονται οι δραµατικές δηµοσιονοµικές ανισορροπίες. Και
στο τέλος του 2022 όταν θα έχει τελειώσει η περίοδος της ρή-
τρας διαφυγής η χώρα θα εξακολουθήσει να έχει δραµατικές δη-
µοσιονοµικές ισορροπίες κατά τις διατυπώσεις της εκτελεστικής
απόφασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θα οφείλαµε αυτά να τα συζητήσουµε σε πνεύµα εθνικής συ-
νεννόησης και να καταλήξουµε σε µερικές κρίσιµες αποφάσεις
και στη διαπραγµάτευση µε την Κοµισιόν, αλλά και να βάλουµε
εθνικά όρια στο ποιες είναι οι δεσµεύσεις που αναλαµβάνει η
χώρα. Λοιπόν, λυπούµαι, αλλά µία αναγκαία πολιτική συνθήκη, η
ίδρυση του Ταµείου Ανάκαµψης, αποστεώνεται από τον τρόπο
µε τον οποίο η Κυβέρνηση ανέλαβε ευθύνες και φοβάµαι -ελπίζω
να µη δικαιωθώ- ότι θα βρεθούµε σε πρωτοφανείς συνθήκες
έκτακτες στο τέλος του 2022.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και

εγώ, κύριε Καστανίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Μπουρνούς από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ίδρυση του Ταµείου Ανάκαµ-

ψης και Ανθεκτικότητας είναι θετικό βήµα για την Ευρώπη. Για
πρώτη φορά η Ένωση κινητοποιεί πόρους για να χρηµατοδοτή-
σει δαπάνες επεκτατικού χαρακτήρα, για πρώτη φορά προτεί-
νονται σαν όχηµα εξόδου από µια σοβαρή ύφεση οι επενδύσεις.
Πρόκειται για µια στροφή στις ιδέες και τις πρακτικές που µέχρι
τώρα ακολουθούσαµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι όµως ένα
βήµα δειλό και ανεπαρκές εξαιτίας των µοιραίων αγκυλώσεων
της ευρωπαϊκής ηγεσίας και των βόρειων χωρών και της προκα-
τάληψής τους έναντι των περιφερειακών χωρών, προκατάληψης
δηµαγωγικού και ρατσιστικού χαρακτήρα. 

Η σύγκριση µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, που θα
δαπανήσουν οκτώ φορές περισσότερα, είναι καταλυτική. Χώρες
σαν την Ελλάδα και τις άλλες περιφερειακές δεν έχουν δυνατό-
τητα δικού τους δανεισµού για συµπληρωµατική χρηµατοδότηση
της ανάκαµψης, όπως µπορεί να κάνει η Ολλανδία ή η Γερµανία
και θα περιοριστούν στα κεφάλαια που παίρνουν. 

Το ύψος της χρηµατοδότησης και του δανεισµού θα µας φαι-
νόταν επαρκές αν ήµασταν σε µία περίοδο έστω και χλιαρής ανά-
πτυξης, αλλά αν λάβουµε υπ’ όψιν µας το βάθος της ύφεσης,
απέχει πολύ από το να είναι επαρκές για οποιαδήποτε ευρωπαϊκή
χώρα που χτυπήθηκε σκληρά από την κρίση της πανδηµίας, αλλά
και της δεκαετούς λιτότητας.

Ειδικά για την Ελλάδα µόνο η περυσινή µείωση του ΑΕΠ ήταν
18 δισεκατοµµύρια σε τιµές 2020, δηλαδή όσο και το ποσό της
σύµβασης χρηµατοδότησης την οποία συζητάµε σήµερα που θα
δοθεί µάλιστα στη διάρκεια αρκετών ετών. 

Το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» συνοδεύεται από πολύ δυσάρεστους
συνειρµούς και εννοώ τα µνηµόνια. Φτιάχτηκε κρυφά από τη
Βουλή και µακριά από την κοινωνία. Ούτε καν µια προσχηµατική
διαβούλευση µε παραγωγικούς φορείς ή την αυτοδιοίκηση δεν
έγινε. Στην Ιταλία, για παράδειγµα, πέρασε από το κοινοβούλιο
πριν πάει στις Βρυξέλλες και σε µια σειρά από ευρωπαϊκές
χώρες αξιοποιήθηκαν οι προτάσεις φορέων και κοινωνικών εταί-
ρων. 

Τι θα παθαίνατε εάν κάνατε µια αναλυτική συζήτηση µε τα επι-
µελητήρια; Δεν µπορούσε να αξιοποιηθεί η δουλειά των εθνικών
σχεδίων της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που προέκυψαν από τα
αναπτυξιακά συνέδρια ώστε να υπάρξει µια πρόβλεψη για µεί-
ωση των περιφερειακών ανισοτήτων ή για αντιµετώπιση των δο-
µικών προβληµάτων που αντιµετωπίζουν οι αποµακρυσµένες
περιφέρειες που διψούν για επενδύσεις στρατηγικού χαρα-
κτήρα; Γιατί δεν µελετήθηκαν όλα αυτά; Υπάρχει έλλειµµα νοµι-
µοποίησης για το περιεχόµενο ενός τόσο µεγάλου προγράµ-
µατος και πλεόνασµα αλαζονείας και εµπάθειας. 

Ειδικά για το περιεχόµενο του σχεδίου φωνάζει η απουσία

ενός κεντρικού concept για αλλαγή παραγωγικού µοντέλου.
Έχουµε την ευκαιρία πραγµατικά να καινοτοµήσουµε και να προ-
χωρήσουµε δοµικές αλλαγές στην οικονοµία µας που τις συζη-
τάµε δεκαετίες ο καθένας έστω από τη σκοπιά του. Για κάποιον
λόγο, όµως, πρέπει να ακολουθήσουµε ένα µοντέλο ΕΣΠΑ που
πρώτα κοιτάµε πού µπορούµε να ξοδέψουµε και µετά ρίχνουµε
εκεί χρήµατα, για να µην πω ότι κοιτάτε προς τους ολιγάρχες και
βλέπετε ποιος ολιγάρχης ενδιαφέρεται να τα ξοδέψει και µετά
του τα δίνετε. Περνάτε 12 δισεκατοµµύρια δανείων από συστη-
µικές τράπεζες υπό τον δικό τους έλεγχο, µε τα δικά τους κριτή-
ρια πράγµα που µεταφράζεται σε αποκλεισµό σχεδόν όλων των
µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων της χώρας. 

Μετά από δέκα χρόνια βαριάς λιτότητας και χρεοκοπιών λίγοι
είναι αυτοί που µπορούν να περάσουν την πόρτα της τράπεζας.
Το 96% των µικροµεσαίων δεν έχουν πρόσβαση σε τραπεζικό δα-
νεισµό. Με άλλα λόγια τα λεφτά πάνε στα λεφτά. Δεν πάνε στην
περιφερειακή ανάπτυξη, τους αγρότες, τους µικροµεσαίους, τις
νεοφυείς επιχειρήσεις. 

Τέλος, µετατρέπετε τη σύµβαση µόνοι σας σε µνηµόνιο συν-
δέοντάς τη µε αντιµεταρρυθµίσεις που τους δίνετε χαρακτήρα
προαπαιτουµένων µε µη αντιστρέψιµο χαρακτήρα µάλιστα, που
βλάπτουν τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία. Όλα αυτά όχι µόνο
δεν αλλάζουν τη χώρα, αλλά διαιωνίζουν τις κακοδαιµονίες της.
Γιγαντώνουν µε πολύ περισσότερα χρήµατα τις πρακτικές πελα-
τειακής συναλλαγής και παρασιτισµού που καταδυναστεύουν τη
χώρα.

Τι θα αφήσει πίσω του αυτό το πρόγραµµα; Μια νέα βιώσιµη
παραγωγική δοµή µε αυξηµένη εγχώρια προστιθέµενη αξία ή µία
οικονοµία που µόλις σταµατήσει η ροή πόρων απλώς θα στεγνώ-
σει σαν άλλη Ολυµπιάδα 2004; Μήπως θα µείνουµε µε τεράστια
εµπορικά ελλείµµατα πράσινου χαρακτήρα; Και για τους εντελώς
προσχηµατικούς υπολογισµούς θέσεων εργασίας τις µισές από
αυτές που δηµιούργησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ εν µέσω µάλι-
στα µνηµονίων; 

Προφανώς όλα αυτά είναι µακριά από την ευρωπαϊκή λογική.
Σε άλλες χώρες υπάρχει σαφώς συλλογική εµπλοκή της κοινω-
νίας, αναβάθµισης των δηµόσιων αγαθών, µείωσης των ανισοτή-
των που προκάλεσε ακριβώς η πανδηµία και βεβαίως της δίκαιης
µετάβασης της πράσινης και ψηφιακής, δηλαδή µετάβασης που
περιλαµβάνει την κοινωνία, τα νοικοκυριά, ενεργειακές κοινότη-
τες µε ξεκάθαρο αντίκρισµα σε θέσεις εργασίας και ποιότητα
ζωής. 

Τεράστια κεφάλαια δίνονται στην Πορτογαλία για την αναβάθ-
µιση δηµόσιων αγαθών και ενίσχυση των µικροµεσαίων. 

Εδώ έχουµε την αποθέωση του εξής: «Τα δίνω στους µεγά-
λους, αλλά θα στάξει και για τους από κάτω». Πρόκειται για σχέ-
διο ανάκαµψης για εκείνους που έχουν µικρότερη ανάγκη για
ανάκαµψη. Γιατί πιστεύετε ότι έτσι πρέπει να δουλεύει µια χώρα
για εσάς και τους φίλους σας. Μόνο που αυτή η χώρα δεν µπορεί
να στερηθεί και αυτή την ευκαιρία ούτε θα ανέχεται πάντα να
κουβαλάει στις πλάτες της αυτούς που αισθάνονται ιδιοκτήτες
της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Ο κ. Βασίλης Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής έχει συν-

δεθεί; Όχι. 
Υπάρχει κάποιος από τους συναδέλφους εισηγητές που θέλει

να πάρει τον λόγο; Ωραία. Να πάµε από την αρχή.
Κύριε Αρσένη, είχατε πει ότι, αν µιλήσουν οι άλλοι εισηγητές,

θέλετε κι εσείς τον λόγο. Θα µιλήσουν, οπότε έχετε τον λόγο.
Επειδή έχετε υπερκαλύψει τον χρόνο, θα βάλω δύο λεπτά µε
ανοχή.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Κυβέρνηση, στην ουσία, µε τη σιωπή της Αξιωµατικής Αντι-

πολίτευσης -µένει να µάθουµε και τη στάση της τελικά στις δυο
συµβάσεις- περνάει αυτή τη στιγµή τον νέο δανεισµό της χώρας,
έναν δανεισµό 12,7 δισεκατοµµύρια φανερά και πολλά περισσό-
τερα από τα κόστη που µετακυλίονται στους πολίτες-χρήστες
των υποδοµών, καθώς µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης, δηµόσιες
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υποδοµές θα ιδιωτικοποιηθούν µέσω των ΣΔΙΤ και θα πληρώνουν
οι αγρότες στη Θεσσαλία τέλη στους ιδιώτες και ούτω καθεξής,
πράγµατα τα οποία ποτέ δεν κοστολόγησε η Κυβέρνηση και ποτέ
δεν µας αναφέρει τι θα είναι αυτές οι επιπτώσεις. Αναφέροµαι,
βέβαια, στα ΣΔΙΤ που θα γίνουν για την άρδευση, αλλά και σε
τόσες άλλες υποδοµές που θα κάνετε δίνοντάς τες στους ιδιώ-
τες, για να φορολογούν τους πολίτες.

Και αφού προκαλούν όλα αυτά τα κόστη, νέα δάνεια στην
πλάτη των πολιτών, όλα αυτά τα χρήµατα που παίρνουνε, τα δί-
νουν µόνο και αποκλειστικά στις µεγάλες επιχειρήσεις. Οποιαδή-
ποτε επιχείρηση, για να µπορεί να συµµετάσχει και να
επωφεληθεί των χρηµάτων του Ταµείου Ανάκαµψης, πρέπει να
έχει ίδια κεφάλαια, ίσα µε το 20% της επένδυσης, πρέπει να έχει
δυνατότητα τραπεζικού δανεισµού. Αποκλείουν οκτακόσιες χι-
λιάδες επιχειρήσεις στην Ελλάδα, τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής
επιχειρηµατικότητας, για να τα δώσουν στις πέντε επιχειρήσεις
που δεν επλήγησαν από τον κορωνοϊό, που έζησαν ανάκαµψη
µέσα στην κρίση. Αυτοί που πραγµατικά τα χρειάζονται δεν θα
λάβουν ούτε 1 ευρώ. Αποκλείονται οι φτωχές γειτονιές, οι φτω-
χές περιοχές, οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. Είναι ένα πάρτι
των ολίγων στην υγεία των πολιτών. Το µόνο που θα λάβουν οι
πολίτες είναι ο λογαριασµός στο τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Αρσένη.

Το λόγο έχει ο κ. Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα έπαιρνα τον λόγο, αλλά ήθελα να κάνω προηγουµένως

µια διευκρίνιση, να πω κάτι όσον αφορά αυτά που είχε πει προ-
ηγουµένως ο Υπουργός Οικονοµικών, αλλά ο προηγούµενος
προεδρεύων, δυστυχώς, δεν µου επέτρεψε να µιλήσω και τώρα
δεν είναι παρών. 

Εντούτοις, θα ήθελα να πω ότι στην οµιλία µου δεν αναφέρ-
θηκα καθόλου για τα κόκκινα δάνεια αλλά για το κόκκινο ιδιωτικό
χρέος. Καταλαβαίνετε ότι είναι πολύ µια πολύ µεγάλη διαφορά.
Τα κόκκινα δάνεια αφορούν τις τράπεζες και µειώθηκαν τεχνητά,
επειδή πούλησαν τα δάνειά τους σε κερδοσκοπικά κεφάλαια.
Αυτό, όµως, που ενδιαφέρει τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις
δεν είναι το πόσο ψηλά είναι τα κόκκινα δάνεια για τις τράπεζες
αλλά για τον εαυτό τους. 

Το δεύτερο είναι ότι οι προβλέψεις µας για ανάπτυξη όσον
αφορά το 2021 ήταν από την αρχή, από τον Φεβρουάριο-Μάρτιο,
ότι θα κυµανθεί περίπου στο 4,5%, κάτι που θεωρούµε απόλυτα
φυσιολογικό, όταν η χώρα µας έχει µία σωρευτική ύφεση τα τε-
λευταία περίπου δώδεκα χρόνια της τάξης πάνω από 30%. Ήταν
λογικό να έχει µια ανάπτυξη, αλλά αυτή δε θα είναι βιώσιµη και
δεν θα διαρκέσει στο µέλλον.

Το επόµενο έχει σχέση µε τον δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό,
που καταλαβαίνουµε τι ακριβώς εννοεί η Κυβέρνηση, όταν λέει
ότι δεν υπάρχει δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός. Όταν είχαµε έλ-
λειµµα το 2020 της τάξης των 16 δισεκατοµµυρίων και κάτι ανά-
λογο προβλέπεται για το 2021, τι εννοεί ότι δεν υπάρχει
δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός; Πόσο έπρεπε να είναι; Έπρεπε
να είναι 20 δισ., 30 δισ., πόσο, για να το πούµε; 

Μετά άκουσα από τον Αναπληρωτή Υπουργό να λέει ότι «µει-
ώσαµε», «µειώσαµε», «µειώσαµε», διάφορα πράγµατα, φόρους
και διάφορα άλλα πράγµατα. Δεν είπε, βέβαια, ότι όλα αυτά τα
µειώσανε σπαταλώντας 41 δισεκατοµµύρια και παίρνοντας δα-
νεικά. Θα έπρεπε τουλάχιστον κάθε φορά που λέει «µειώσαµε»
να αναφέρει ότι όλα αυτά έγιναν µε δανεικά. Και ο Υπουργός Οι-
κονοµικών, βέβαια, πιστοποίησε ότι έχουµε πάρει 41 δισεκατοµ-
µύρια δανεικά. 

Τώρα, όσον αφορά την αναφορά του Υφυπουργού στον
Κέυνς, ήταν πάρα πολύ σωστή. Πολύ σωστά είπε ότι το κράτος
επεµβαίνει σε περιόδους κρίσεων και αποχωρεί, όταν δεν υπάρ-
χει κρίση, µε τη διαφορά όµως ότι ο Κέυνς ασφαλώς δεν εννο-
ούσε µια χώρα µε το δηµόσιο χρέος της στο 205%, µε το
«κόκκινο» ιδιωτικό χρέος πάνω από 150% του ΑΕΠ και όλα αυτά
που έχουν συµβεί στην Ελλάδα. 

Όσον αφορά τώρα τον ρόλο των εταιρειών αξιολόγησης, για
τις οποίες είπε ο Υφυπουργός ότι τάσσονται υπέρ της Ελλάδος
σήµερα, ότι µας δίνουν τα συγχαρητήρια για όλα αυτά, θα ήθελα

πρώτα να του θυµίσω πώς αξιολογούσαν οι εταιρείες αξιολόγη-
σης πριν το 2008 τα «σκουπίδια» στο κοµµάτι των CDOs. Τα αξιο-
λογούσαν όλα αυτά σωστά, τα αξιολογούσαν ΑΑΑ και γι’ αυτόν
τον λόγο υπήρξε η κρίση που ζήσαµε. Εκτός αυτού θεωρούµε
ότι έχει κάποια σχέση στο ότι οι εταιρείες αξιολόγησης έχουν
διαπιστώσει ότι η Κυβέρνηση είναι πρόθυµη να ξεπουλήσει τα
πάντα, οπότε λογικά την αξιολογούν σωστά. 

Και, τέλος, µία ερώτηση η οποία δεν απαντήθηκε -η σηµαντι-
κότερη ίσως, για µας, ερώτηση που δεν απαντήθηκε- είναι αν η
Κυβέρνηση αναλαµβάνει δεσµεύσεις όσον αφορά το πρώτο κοµ-
µάτι της σύµβασης, τις επιδοτήσεις. Για εµάς είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Δεν θέλουµε να είµαστε αρνητικοί όσον αφορά τις
επιδοτήσεις, εκτός εάν η Κυβέρνηση αναλαµβάνει δεσµεύσεις
που εµείς δεν γνωρίζουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Βιλιάρδε.
Το λόγο έχει ο κ. Ρουσόπουλος.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να θίξω λίγα µόνο σηµεία κλείνοντας.
Το πρώτο σηµείο έχει να κάνει µε την κατηγορία που ακού-

στηκε από πολλά µέλη της Αντιπολίτευσης περί δήθεν µη ενηµέ-
ρωσης του Έλληνα πολίτη. Έγραψα στο Google τις λέξεις
«Τσίπρας για Πισσαρίδη». Βγήκαν σαράντα µία χιλιάδες εννιακό-
σια αποτελέσµατα. Πρώτα δηµοσιεύµατα πέρυσι τον Αύγουστο.
Μας κατηγορεί η Αντιπολίτευση για το σχέδιο Πισσαρίδη, βασικό
µέρος του οποίου ακολουθούµε, και µας κατηγορεί, όταν το γνω-
ρίζει από πέρυσι. Ο παριστάµενος Αναπληρωτής Υπουργός προ
τριµήνου σε εννιάωρη διαδικασία της Επιτροπής Οικονοµικών
ενηµέρωσε την κοινοβουλευτική αντιπροσωπεία ακριβώς για
αυτά τα οποία συζητήσαµε και θα ψηφίσουµε σήµερα. Άρα, λοι-
πόν, το περί ενηµέρωσης νοµίζω ότι παρέλκει να το αναφέρω πε-
ρισσότερο. 

Το δεύτερο σηµείο είναι ότι τινές των συναδέλφων από κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης επέλεξαν να αφιερώσουν περισσότερο
χρόνο στον δανεισµό που αποτελεί το ένα τρίτο του πακέτου,
παρά στην επιχορήγηση, δηλαδή το δώρο, που αποτελεί τα δύο
τρίτα του πακέτου. Αυτό είναι µια επιλογή του µισοάδειου ποτη-
ριού. Εν πάση περιπτώσει, αυτός ο δανεισµός δεν έχει καµµία
σχέση µε τους δανεισµούς στους οποίους η χώρα αναγκάστηκε
ή οι πολιτικές ηγεσίες προσέφυγαν τα τελευταία χρόνια, τα πε-
ρίφηµα µνηµόνια. 

Το τρίτο σηµείο έχει να κάνει µε το τι πληρώνουµε και τι παίρ-
νουµε, γιατί ακούστηκε ότι αυτά τα οποία θα δώσουµε στον Έλ-
ληνα πολίτη διά των έργων, τα πληρώνουµε πολλαπλασίως. Για
όσους γνωρίζουν και, εν πάση περιπτώσει, για όσους δεν αµφι-
σβητούν την αριθµητική, για κάθε 1 ευρώ που δίνουµε στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση συνεισφέροντας στον προϋπολογισµό της,
εµείς η Ελλάδα παίρνουµε πίσω 4,6 ευρώ. Για 1 ευρώ παίρνουµε
πίσω 4,6 ευρώ. Άρα, λοιπόν, το πόσα δίνουµε και πόσα παίρ-
νουµε και από εδώ προκύπτει σαφώς.

Το επόµενο σηµείο έχει να κάνει µε δύο πολύ χαρακτηριστικά
παραδείγµατα. Αναφέρθηκε πλειστάκις το θέµα της υγείας και
της παιδείας, ότι δηλαδή δεν έχουν δοθεί πολλά χρήµατα σε
αυτό το σχέδιο. Σαράντα ένα δισεκατοµµύρια ξοδεύτηκαν σε
ενάµιση χρόνο µε αφορµή την πανδηµία, όχι βεβαίως όλα για την
υγεία, αλλά στην υγεία είχαµε τριπλασιασµό των µονάδων εντα-
τικής θεραπείας, είχαµε προσλήψεις χιλιάδων προσώπων νοση-
λευτικού προσωπικού και γιατρών. Είχαµε, δηλαδή, ήδη κάποια
δισεκατοµµύρια που εδόθησαν. Και σχεδόν 4 δισεκατοµµύρια,
αν δεν µε απατά η µνήµη µου, είναι σε παιδεία και υγεία και σε
αυτό το σχέδιο.

Τελευταίο σηµείο πολιτικής παρατήρησης, σε ό,τι αφορά την
ταχύτητα, σε ό,τι αφορά τη σκοπιµότητα της ταχύτητας και σε
ό,τι αφορά την αποτελεσµατικότητα: Την περασµένη Παρασκευή
µας είπε ο κ. Σκυλακάκης ότι συνοµιλούσε ακόµη και διαπραγ-
µατευόταν. Σήµερα, Παρασκευή ψηφίζουµε το ολοκληρωµένο
σχέδιο. Την επόµενη Παρασκευή, µας είπε ο Αναπληρωτής
Υπουργός ότι θα έχουµε κατά πάσα πιθανότητα τα 4 δισεκατοµ-
µύρια. Αυτό είναι οδηγός για τη συστηµατικότητα και την αποτε-
λεσµατικότητα µε την οποία δουλεύει η σηµερινή Κυβέρνηση και
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είναι σίγουρα προάγγελος του εάν -κατά τη γνώµη µου, σίγουρα-
θα επιτύχει αυτό το πρόγραµµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Ρουσόπουλε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χαρίτσης. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα χρειαστώ µόνο ένα λεπτό.
Πολλά θα µπορούσαµε, βεβαίως, να συζητήσουµε. Ελπίζω ότι

θα έχουµε την ευκαιρία στο άµεσο µέλλον να ξανασυζητήσουµε
για το Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά και για ευρύτερα ζητήµατα οι-
κονοµικής πολιτικής, για παράδειγµα, να συζητήσουµε -επειδή
το ξαναέβαλε στην οµιλία του ο Αναπληρωτής Υπουργός- για τα
ζητήµατα των δηµοσιονοµικών κανόνων. Αυτή τη στιγµή, δεν
ισχύουν στην Ευρώπη οι δηµοσιονοµικοί κανόνες. Υπάρχει ρήτρα
διαφυγής. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση, η δική σας Κυβέρνηση, θα µπει στο
µπλοκ των δυνάµεων, οι οποίες ζητάνε πλέον αλλαγή των συµ-
φώνων και αναθεώρηση, έτσι ώστε να µπορεί η Ευρώπη -και
µέσα στην Ευρώπη και η Ελλάδα- να εφαρµόσει πιο επεκτατικές
πολιτικές τα επόµενα χρόνια ή θα συνταχθείτε µε αυτούς, οι
οποίοι ζητούν επιστροφή σε σκληρούς περιοριστικούς δηµοσιο-
νοµικούς κανόνες σαν να µη συνέβη τίποτα στην Ευρώπη και
στον κόσµο τον τελευταίο ενάµιση χρόνο µε την πανδηµία; Θα
τα συζητήσουµε αυτά στο µέλλον. 

Ένα σχόλιο, επίσης, θα ήθελα να κάνω για το ζήτηµα της τα-
χύτητας. Από την τοποθέτησή σας είναι σαφές ότι αντιδιαστέλ-
λετε την έννοια της ταχύτητας µε την έννοια της διαβούλευσης.
Σας είπαν όµως και ο κ. Δραγασάκης και ο κ. Τσακαλώτος -και
νοµίζω ότι αυτό είναι κρίσιµο, να το κρατήσετε, δείχνει και τη δια-
φορά της αντίληψης- ότι η διαβούλευση, η συζήτηση, ο διάλογος
δεν είναι αντιπαραθετικά προς την υλοποίηση ενός αποτελεσµα-
τικού σχεδίου. Ίσα-ίσα, µια κυβέρνηση η οποία θέλει πραγµατικά
τα χρήµατα αυτά να πιάσουν τόπο, µια κυβέρνηση, η όποια θέλει
την κοινωνία συµµέτοχη σε αυτή την προσπάθεια θα ξεκινούσε
ακριβώς από έναν ειλικρινή διάλογο µε εκείνους τους οποίους -
υποτίθεται- ότι το πρόγραµµα αυτό αφορά. Δυστυχώς, είδαµε
ότι ο διάλογος αυτός δεν έγινε ποτέ. 

Έρχοµαι και στο τελευταίο. Επειδή δεν είπατε κάτι σε αυτό,
εάν θέλετε να τοποθετηθείτε στη δευτερολογία σας. Είµαστε
εδώ που είµαστε σήµερα. Δεν έγινε διαβούλευση, δεν έγινε συ-
ζήτηση. Ετοιµάστηκε η πρόταση της Κυβέρνησης εν κρυπτώ από
την κοινωνία. 

Έστω και τώρα, εφόσον έχετε τόση αυτοπεποίθηση ότι το
πρόγραµµά σας πραγµατικά θα πάει εκεί που πρέπει να πάει -
και στους µικροµεσαίους και στην περιφέρεια και στις τοπικές
κοινωνίες, σε όλους- γιατί δεν υιοθετείτε την πρόταση την οποία
σας καταθέσαµε και στην επιτροπή και σήµερα εδώ στην Ολο-
µέλεια, για τη σύσταση µιας διακοµµατικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής παρακολούθησης, έτσι ώστε µε διαφάνεια, µε λογο-
δοσία να µπορεί ο ελληνικός λαός µέσω των αντιπροσώπων του
να παρακολουθήσει την υλοποίηση αυτού του τόσο κρίσιµου
σχεδίου, του τόσο κρίσιµου προγράµµατος για το µέλλον της ελ-
ληνικής οικονοµίας;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για να κλείσουµε τη συνε-

δρίαση. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εκ των πραγµάτων, το κλείσιµο θα αφορά κατά κύριο λόγο

απαντήσεις σε θέµατα τα οποία τέθηκαν από πολλούς αξιότιµους
Βουλευτές, κατά κύριο λόγο της Αντιπολίτευσης. 

Θα ξεκινήσω από τον κ. Καστανίδη που επενέβη µέσω Webex.
Υπάρχει το άρθρο 10 του Κανονισµού -και κανείς δεν παίρνει
λεφτά αν δεν τηρεί τον Κανονισµό- το οποίο έχει τον τίτλο:
«Μέτρα που συνδέουν τον µηχανισµό µε χρηστή οικονοµική δια-
κυβέρνηση». Και αυτό το άρθρο εφαρµόζεται για όλους. Εφαρ-
µόζεται και για εµάς. Και εξηγεί εξαιρετικά αναλυτικά ότι η
επιτροπή υποβάλλει στο Συµβούλιο πρόταση για την αναστολή

του συνόλου ή µέρους των αναλήψεων, υποχρεώσεων ή των
πληρωµών αν το Συµβούλιο αποφασίσει ότι ένα κράτος δεν έχει
λάβει αποτελεσµατικά µέτρα για τη διόρθωση υπερβολικού ελ-
λείµµατος. 

Είναι θεµέλιος λίθος του Κανονισµού η χρηστή δηµοσιονοµική
διακυβέρνηση, κύριε Καστανίδη. Δεν µπορεί να υπάρξει χρηµα-
τοδότηση αν δεν εφαρµόζουµε τους δηµοσιονοµικούς κανόνες.
Αυτό πρέπει να είναι σαφές. Συνεπώς δεν υπάρχει θέµα δεσµεύ-
σεων ή οτιδήποτε άλλο που αναλαµβάνει η Ελλάδα. Αυτός είναι
ο κανονισµός. Αν δεν θέλουµε τον Κανονισµό, µπορούµε να µην
πάρουµε τα λεφτά. Και µπορεί κανείς εντίµως να πει: «Εγώ δεν
θέλω να δεσµευτώ, γιατί λέει το άρθρο 10, ο Κανονισµός για τη
χρηστή οικονοµική διακυβέρνηση, να µην πάρουµε τα 17,8 δισε-
κατοµµύρια ή τα 12,7 δισεκατοµµύρια δάνεια». «Είναι και αυτή
µια στάσις. Νιώθεται» που λέει και ο ποιητής. 

Δεν το ακούω, όµως, αυτό. Ακούω στην ουσία να λέγεται: «Ναι,
να πάρουµε τα λεφτά. Όµως, γιατί υπάρχει ο Κανονισµός;».
Αυτός είναι ο Κανονισµός. Αυτά ψήφισαν τα κράτη-µέλη της Ευ-
ρώπης. Πολύµηνες διαπραγµατεύσεις εδώ κατέληξαν. Αυτό θα
εφαρµόσουµε. Πάει αυτό. 

Δεύτερο θέµα: Είχαµε πολλή συζήτηση εδώ πέρα για το πώς
θα πληρώσουν οι αγρότες -λέει- για το νερό, όταν θα γίνουν τα
αρδευτικά έργα κ.λπ.. Προφανώς οι χρήστες των αρδευτικών δι-
κτύων θα καταβάλλουν πληρωµές, όµως, δεν θα τις καταβάλλουν
στους ιδιώτες που θα έχουν αναλάβει τα ΣΔΙΤ. Θα τις καταβάλ-
λουν κανονικά, διότι τα ΣΔΙΤ θα πληρωθούν µε πληρωµές διαθε-
σιµότητας. Συνεπώς όλα όσα είπατε είναι εκτός πραγµατικό-
τητας στο συγκεκριµένο θέµα. 

Από εκεί και πέρα, θα πρέπει να υπάρξει πολύ καλύτερη δια-
χείριση του ζητήµατος του νερού. Και όποιος ξέρει στοιχειωδώς
τι συµβαίνει µε τα συστήµατα του νερού ανά τη χώρα γνωρίζει
ότι χρειαζόµαστε καλύτερη διαχείριση αυτών των συστηµάτων. 

Πάµε στο θέµα του τι γνωρίζουν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
για το Ταµείο Ανάκαµψης. Προφανώς το Ταµείο Ανάκαµψης είναι
ένα πολύ δύσκολο ταµείο, µε χιλιάδες σελίδες κείµενα και µε έγ-
κριση πριν από µερικές µέρες. Συνεπώς θα χρειαστεί πολλή προ-
σπάθεια ενηµέρωσης. 

Παρ’ όλα αυτά, η έκθεση της Εθνικής, που επικαλούνται οι
αξιότιµοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, λέει ότι το 14% των µι-
κροµεσαίων που ήταν αντικείµενο της έρευνας, γνωρίζει πλήρως
το Ταµείο Ανάκαµψης και το 26% γνωρίζει µερικώς. Συνεπώς µι-
λάµε για 40%. Διότι δεν νοµίζω ότι υπάρχουν πολλοί εδώ που να
µπορούν να ισχυριστούν ότι γνωρίζουν πλήρως όσα περιλαµβά-
νει το ταµείο. Μας λένε ότι 40% το γνωρίζουν σε κάποιο επαρκή
βαθµό και επίσης ένα 44% έχει διάθεση και θεωρεί ότι µπορεί και
πρόκειται να το αξιοποιήσει. Και ορθώς το θεωρεί, γιατί τα ερ-
γαλεία του ταµείου είναι, σε ό,τι αφορά τις ενισχύσεις, κατά
κύριο λόγο για τους µικροµεσαίους. Περίπου 1,5 δισεκατοµµύριο
επιδοτήσεις πάνε αποκλειστικά -ή σχεδόν αποκλειστικά- για µι-
κροµεσαίους. Και στα δάνεια έχουν πρόσβαση, προφανώς, όλοι
όσοι είναι αξιόχρεοι.

Ξαναλέω ότι δεν άκουσα επαρκείς απαντήσεις για το αν τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ιδίως τα µεγαλύτερα, θα χρησιµο-
ποιούσαν -και πώς- τα δάνεια. Διότι στα δάνεια υπάρχει το εξής
πολύ απλό: Εάν µεν θέλεις να τα πάρεις και δεν θέλεις να τα πε-
ράσεις µε όρους αγοράς στις ιδιωτικές επιχειρήσεις, τότε θα
πρέπει να βάλεις δηµοσιονοµικό χώρο. Και δηµοσιονοµικός
χώρος για 12,7 δισεκατοµµύρια, σε πέντε χρόνια που περίπου
αποµένουν για την απορρόφηση, είναι 2 δισεκατοµµύρια τον
χρόνο. Υπάρχει κάποιος που να θέλει να βάλει πρόσθετους φό-
ρους 2 δισεκατοµµύρια, για να δηµιουργηθεί ο αντίστοιχος δη-
µοσιονοµικός χώρος; Γιατί τα δάνεια δεν δηµιουργούν δηµοσιο-
νοµικό χώρο. Τα δάνεια είναι δάνεια. Εδώ, θα έχουµε την ευκαι-
ρία και σε άλλες περιπτώσεις να το συζητήσουµε.

Και έρχοµαι στον κ. Χαρίτση για να πω ότι η Βουλή θα έχει
άφθονο χρόνο να παρακολουθεί την υλοποίηση, κατ’ αρχάς, στις
αρµόδιες επιτροπές και θα φροντίσει η Κυβέρνηση να ενηµερώ-
νει συστηµατικά για την υλοποίηση του σχεδίου τη Βουλή. Θα
συζητήσουµε µε το καλό, όταν θα έρθει ο προϋπολογισµός, τους
τρόπους µε τους οποίους µπορούµε να το κάνουµε αυτό.

Πάµε τώρα στο θέµα του εγχώριου χρηµατοπιστωτικού συστή-



µατος. Μου έκανε τεράστια εντύπωση ότι ενώ όλοι µιλούσαν για
τα δάνεια, κανένας δεν έκανε αναφορά, µα κυριολεκτικά κανέ-
νας, στο ότι περίπου το 40% θα πάει µέσω των ευρωπαϊκών θε-
σµικών χρηµατοπιστωτικών οργανισµών και ότι η Ελλάδα,
µάλιστα, ήταν η πρώτη και για την ώρα η µόνη χώρα -νοµίζω
άλλη µία ακολούθησε- που έχει κλείσει συµφωνίες µε την EIB και
την EBRD, που σηµαίνει µέσω αυτών των συµφωνιών ότι φέρ-
νουµε πρόσθετους πόρους. Διότι αυτές οι συµφωνίες λένε ότι η
EIB και η EBRD θα βάλουν και άλλα χρήµατα, γιατί ισχύει και γι’
αυτούς ο κανόνας του 30% τουλάχιστον για συγχρηµατοδότηση
για να βάλουµε εµείς τα χρήµατα.

Είδα ότι κάποιοι, όπως ο κ. Αρσένης για παράδειγµα, έχουν κά-
ποιες αµφιβολίες για το αν τα χρήµατα θα επιστραφούν. Όµως,
ταυτόχρονα λέτε να µην ισχύουν τραπεζικά κριτήρια, τα οποία
είναι αυτά που διασφαλίζουν ότι τα χρήµατα έχουν πιθανότητα
επιστροφής, κύριε Αρσένη.

Έχουµε, λοιπόν, δύο φορείς οι οποίοι έχουν πάρα πολύ καλά,
πολύ καλύτερα από το εγχώριο, αλλά και το διεθνές τραπεζικό σύ-
στηµα, δεδοµένα για τα κόκκινα δάνεια. Η EBRD, ας πούµε, η
οποία έχει µπει εδώ και κάποια χρόνια στην Ελλάδα και µάλιστα
µπήκε στα χρόνια της κρίσης, έχει µηδέν κόκκινα δάνεια στην Ελ-
λάδα στα χρόνια της κρίσης. Συνεπώς έχουµε ένα πρόγραµµα
εξαιρετικά αποτελεσµατικό από πλευράς χρήσης αυτών των δα-
νειακών πόρων και δεν στηρίζεται µόνο στο εγχώριο χρηµατοπι-
στωτικό σύστηµα.

Σχετικά µε το θέµα του δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού που
άκουσα, θα ήθελα να πω τα εξής. Ο δηµοσιονοµικός εκτροχια-
σµός είναι κάτι που απασχολεί πάρα πολύ και τους δανειστές,
διότι η Ελλάδα, όπως ξέρετε, κατά κύριο λόγο, έχει δανειστεί αυτή
τη στιγµή από τον επίσηµο χρηµατοπιστωτικό τοµέα, από τα άλλα
κράτη-µέλη και τους ευρωπαϊκούς θεσµούς και τις αγορές.

Και οι µεν και οι δε, οι µεν στο πλαίσιο της ενισχυµένης επο-
πτείας, οι δε στο πλαίσιο των αξιολογήσεων που κάνουν οι εται-
ρείες που αξιολογούν την πιστοληπτική ικανότητα, µας λένε ότι
έχουµε κάνει µια πάρα πολύ καλή διαχείριση και µας δίνουν οι δα-
νειστές µέσω της ενισχυµένης εποπτείας, µάλιστα, επειδή κά-
νουµε καλή διαχείριση, κάθε φορά τη δόση που προβλέπεται στο
πλαίσιο της ενισχυµένης εποπτείας. Πρόκειται για 700 και πλέον
εκατοµµύρια τη φορά. Ταυτόχρονα, τα οµόλογά µας είναι στο
0,60%.

Ξέρετε, η άσκηση αντιπολίτευσης έχει µια πτυχή που είναι η αν-
τιπολιτευτική και έχει µια άλλη πτυχή που αφορά το να είσαι κοντά
στην πραγµατικότητα. Για να είναι αποτελεσµατική πρέπει να είναι
αυτά τα δύο κοντά. Εδώ αυτή είναι η αδυναµία της αντιπολίτευσης
που βλέπω. Και να σας πω, εµείς είµαστε απολύτως καθαροί. Ό,τι
είπαµε στις συµφωνίες, ό,τι έχει περιγραφεί στο σχέδιο, µε αυτό
δεσµευόµαστε, δεν δεσµευόµαστε µε τίποτα παραπάνω.

Και για να τελειώσω µε τα θέµατα της διαβούλευσης. Κάναµε
µια πρώτη άτυπη διαβούλευση ζητώντας απόψεις από φορείς από
τον περασµένο Αύγουστο. Κάναµε µια απολύτως θεσµική διαβού-
λευση µέσω της ΟΚΕ, που είναι το εργαλείο µε το οποίο γίνεται η
διαβούλευση σε αυτή τη χώρα. Πήραµε εκθέσεις από τους πιο σο-
βαρούς οικονοµικούς φορείς στη χώρα, όπως είναι η Τράπεζα της
Ελλάδος, για το τι ακριβώς περιλαµβάνει αυτό το σχέδιο. Εγώ
προσωπικά µίλησα ταυτόχρονα, αλλά και οι άλλοι Υπουργοί της
Κυβέρνησης, σε δεκάδες εκδηλώσεις για το Σχέδιο Ανάκαµψης
όλη αυτή την περίοδο. Ήρθαµε στην επιτροπή της Βουλής και κά-
ναµε µια εξαντλητική συζήτηση κοντά στις δέκα ώρες και δώσαµε
πλήρεις απαντήσεις σε ό,τι ερωτήσεις διατυπώθηκαν.

Η περίοδος αυτή όµως δεν αφορά αποκλειστικά τη διαβού-
λευση. Το σχέδιο θα κριθεί κατά κύριο λόγο από την αποτελεσµα-
τικότητα και την ταχύτητα. Γι’ αυτό αναφέρθηκα στην ταχύτητα.
Και θα κριθεί και από τον ρεαλισµό του. Αυτή είναι η διαφορά του
σχεδίου σε σχέση µε τις αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης.

Λέει η Αντιπολίτευση για οκτακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις στην
Ελλάδα και βάζει µέσα όλους τους αυτοαπασχολούµενους. Όµως,
ξέρετε ότι δεν µπορούν να έχουν τα ίδια τραπεζικά κριτήρια µε
την επιχείρηση, γιατί δεν απασχολούν εργαζόµενους και δεν έχουν
business plan. Έχουν µια δουλειά που την κάνουν οι άνθρωποι µια
χαρά, αλλά προφανώς δεν µπορείς να χρησιµοποιείς τους αυτο-

απασχολούµενους για να βγάζεις ένα πλασµατικό ποσοστό αξιό-
χρεων επιχειρήσεων. Δεν είναι σωστό αυτό. 

Είναι ανάγκη να πάµε σε µια συζήτηση για να πετύχουµε αυτό
το σχέδιο που να γίνεται στη βάση του ρεαλισµού. Πιστεύω ότι
ακούγοντας τη συζήτηση στην επιτροπή πριν από µερικούς µήνες,
τη συζήτηση στην επιτροπή προχθές και τη συζήτηση σήµερα έχει
υπάρξει µια αξιόλογη µετακίνηση, µε την έννοια ότι ο διάλογος
ήταν πιο ουσιαστικός αυτές τις δύο µέρες. Εκφράζω γι’ αυτό θε-
τική άποψη και διάθεση και θεωρώ ότι αυτό είναι ένα καλό βήµα
για τη χώρα.

Ελπίζω στην υλοποίηση του σχεδίου, που πραγµατικά θα αλλά-
ξει την Ελλάδα, να µπορούµε να είµαστε ουσιαστικοί. Και εµείς θα
δεχόµαστε την κριτική και θα απαντάµε σε ό,τι έχει να πει η Αντι-
πολίτευση, αλλά θα θέλαµε και από την Αντιπολίτευση η κριτική
της να είναι επικεντρωµένη και ρεαλιστική και όχι πλασµατική,
όπως συµβαίνει πολλές φορές.

Εύχοµαι, µιας και τελειώνει η κοινοβουλευτική περίοδος -και νο-
µίζω ότι είµαι ο τελευταίος οµιλητής- µετά από µερικές µέρες ξε-
κούρασης της Βουλής, να επανέλθουµε όλοι, µε περισσότερη
διάθεση για κριτική εσείς και για δουλειά εµείς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση...

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Δεν θέλω να είµαι υπερβολικά σχολαστι-
κός, αλλά απευθύνοµαι σε σας, κύριε Πρόεδρε, και στον κύριο
Υπουργό, για να είµαστε ακριβείς. Ψηφίζουµε ένα νοµοσχέδιο
το οποίο θα γίνει νόµος του κράτους. Δεν µπορεί να περιέχει
λάθη. Έτσι δεν είναι; Είναι και ένα δείγµα, αν µου επιτρέπετε και
συγγνώµη που θα το πω, προχειρότητας και αλλαγών της τελευ-
ταίας στιγµής.

Στο άρθρο 5 που έχετε βάλει, γιατί έχετε προσθέσει την τρο-
πολογία ως άρθρο στο σώµα του νοµοσχεδίου, σωστά; Αυτό έχω
µπροστά µου. Αυτό θα ψηφίσουµε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κάναµε νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Πού είναι;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Τις έχω καταθέσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, θα ενηµε-

ρωθείτε, κύριε Χαρίτση.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Όχι, το άρθρο 5 λέει για την έκδοση

υπουργικής απόφασης του άρθρου 1.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριοι συνάδελ-

φοι, έχει τελειώσει η συζήτηση. Δεν θα γίνεται αυτό τώρα.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων και της τροπολογίας του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών: «Κύρωση της Σύµβασης Χρηµατοδότησης µεταξύ
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της
Δανειακής Σύµβασης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και των παραρτηµάτων τους».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δύο άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτελεύτιο
άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

17952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύρωση της Σύµβασης Χρηµατοδότησης µεταξύ της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Δανει-
ακής Σύµβασης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της

Ελληνικής Δηµοκρατίας και των παραρτηµάτων τους.
Επί της αρχής      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. Τροπ. 1039/166      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση της Σύµ-
βασης Χρηµατοδότησης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και
της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Δανειακής Σύµβασης µεταξύ
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
των παραρτηµάτων τους και άλλες διατάξεις για το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Κύρωση της Σύµβασης Χρηµατοδότησης µεταξύ της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Δανει-
ακής Σύµβασης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και των Παραρτηµάτων τους και άλλες
διατάξεις για το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας

Πίνακας Περιεχοµένων

Άρθρο πρώτο Κύρωση της Σύµβασης Χρηµατοδότησης µε-
ταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και των Παραρτηµάτων της

Άρθρο 1 Αντικείµενο της σύµβασης
Άρθρο 2 Έναρξη ισχύος
Άρθρο 3 Ορισµοί
Άρθρο 4 Ευθύνη του Κράτους Μέλους
Άρθρο 5 Προχρηµατοδότηση
Άρθρο 6 Αίτηµα καταβολής, επαλήθευση προϋποθέσεων και

εκταµίευση
Άρθρο 7 Εκ των υστέρων υποβολή εκθέσεων σχετικά µε τους

στόχους για την κλιµατική αλλαγή
Άρθρο 8 Τραπεζικός λογαριασµός για πληρωµές και νόµισµα 
Άρθρο 9 Ευθύνη για ζηµίες
Άρθρο 10 Δηµοσίευση πληροφοριών, προβολή της χρηµατο-

δότησης της Ένωσης και δικαίωµα χρήσης
Άρθρο 11 Προστασία των οικονοµικών συµφερόντων της Ένω-

σης
Άρθρο 12 Επαληθεύσεις και έλεγχοι από την Επιτροπή, την

Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Καταπολέµησης της Απάτης (OLAF), το
Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο (ΕΕΣ) και την Ευρωπαϊκή Εισαγ-
γελία (EPPO)

Άρθρο 13 Διοικητικές κυρώσεις και άλλα µέτρα
Άρθρο 14 Επικοινωνία µεταξύ των µερών
Άρθρο 15 Διαδικασία παρατηρήσεων
Άρθρο 16 Τροποποιήσεις
Άρθρο 17 Εφαρµοστέο δίκαιο και δικαιοδοσία
Άρθρο 18 Μερική ακυρότητα και ακούσια κενά
Άρθρο 19 Μείωση στήριξης
Άρθρο 20 Ανάκτηση
Άρθρο 21 Παραρτήµατα
Άρθρο δεύτερο Κύρωση της Δανειακής Σύµβασης µεταξύ της

Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας και των
Παραρτηµάτων της

Άρθρο 1 Αντικείµενο της σύµβασης

Άρθρο 2 Διάρκεια Ληκτότητας
Άρθρο 3 Έναρξη ισχύος
Άρθρο 4 Ορισµοί
Άρθρο 5 Ευθύνη του Κράτους Μέλους
Άρθρο 6 Προχρηµατοδότηση
Άρθρο 7 Αίτηµα καταβολής και επαλήθευση προϋποθέσεων 
Άρθρο 8 Εκ των υστέρων υποβολή εκθέσεων σχετικά µε τους

στόχους για την κλιµατική αλλαγή
Άρθρο 9 Ανάληψη, προαπαιτούµενα και εκταµίευση
Άρθρο 10 Δηλώσεις, εγγυήσεις και δεσµεύσεις
Άρθρο 11 Έξοδα και δαπάνες
Άρθρο 12 Αποπληρωµή και πρόωρη εξόφληση
Άρθρο 13 Αναστολή και ακύρωση µη εκταµιευθέντων ποσών
Άρθρο 14 Πληρωµές
Άρθρο 15 Γεγονότα αθέτησης υποχρεώσεων
Άρθρο 16 Δεσµεύσεις ενηµέρωσης
Άρθρο 17 Διάφορα
Άρθρο 18 Ευθύνη για ζηµίες
Άρθρο 19 Δηµοσίευση πληροφοριών, προβολή της χρηµατο-

δότησης της Ένωσης και δικαίωµα χρήσης
Άρθρο 20 Προστασία των οικονοµικών συµφερόντων της Ένω-

σης
Άρθρο 21 Επαληθεύσεις και έλεγχοι από την Επιτροπή, την

Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Καταπολέµησης της Απάτης (OLAF), το
Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο (ΕΕΣ) και την Ευρωπαϊκή Εισαγ-
γελία (ΕΡΡΟ)

Άρθρο 22 Εφαρµογή µέτρων του άρθρου 21 παράγραφος 8  
Άρθρο 23 Διοικητικές κυρώσεις και άλλα µέτρα
Άρθρο 24 Επικοινωνία µεταξύ των µερών
Άρθρο 25 Διαδικασία παρατηρήσεων
Άρθρο 26 Τροποποιήσεις
Άρθρο 27 Εφαρµοστέο δίκαιο και δικαιοδοσία
Άρθρο 28 Μερική ακυρότητα και ακούσια κενά
Άρθρο 29 Παραρτήµατα
Άρθρο τρίτο Σύστηµα Διαχείρισης και Ελέγχου
Άρθρο τέταρτο Επιτόκιο δανεισµού
Άρθρο πέµπτο Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο έκτο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση της Σύµβασης Χρηµατοδότησης µεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής 

Δηµοκρατίας και των Παραρτηµάτων της

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Σύµβαση Χρηµατοδότησης που έχει συ-
ναφθεί µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εκπροσωπούµενης από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και της Ελληνικής Δηµοκρατίας, εκπρο-
σωπούµενης από τον Υπουργό Οικονοµικών και τον Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών. Το αγγλικό πρωτότυπο κείµενο της Σύµ-
βασης, η οποία υπεγράφη στην Αθήνα, στις 20 Ιουλίου 2021 και
στις Βρυξέλλες, στις 23 Ιουλίου 2021, καθώς και η ελληνική µε-
τάφρασή της, έχουν ως εξής:

17954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18002 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18003

Άρθρο δεύτερο
Κύρωση της Δανειακής Σύµβασης µεταξύ 

της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και των Παραρτηµάτων της

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Δανειακή Σύµβαση που έχει συναφθεί µε-

ταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εκπροσωπούµενης από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή και της Ελληνικής Δηµοκρατίας, εκπροσω-
πούµενης από τον Υπουργό Οικονοµικών και τον Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών. Το αγγλικό πρωτότυπο κείµενο της Σύµ-
βασης, η οποία υπεγράφη στην Αθήνα, στις 20 Ιουλίου 2021 και
στις Βρυξέλλες, στις 26 Ιουλίου 2021, καθώς και η ελληνική µε-
τάφρασή της, έχουν ως εξής:



18004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18005



18006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18007



18008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18009



18010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18011



18012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18013



18014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18015



18016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18017



18018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18019



18020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18021



18022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18023



18024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18025



18026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18027



18028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18029



18030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18031



18032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18033



18034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18035



18036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18037



18038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18039



18040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18041



18042 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18043



18044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18045



18046 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18047



18048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18049



18050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18051



18052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18053



18054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18055



18056 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18057



18058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18059



18060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18061



18062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18063



18064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18065



18066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18067



18068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18069



18070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18071



18072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18073



18074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18075



18076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18077



18078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18079



18080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18081



18082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18083



18084 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18085



18086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18087



18088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18089



18090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 30 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 18091



18092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Άρθρο τρίτο
Σύστηµα Διαχείρισης και Ελέγχου

Στο πλαίσιο του Κανονισµού (ΕΕ) 2021/241 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 12ης Φεβρουαρίου 2021,
για τη θέσπιση του µηχανισµού ανάκαµψης και ανθεκτικότητας,
καθορίζονται, µε απόφαση του αρµόδιου για την Ειδική Υπηρεσία
του Ταµείου Ανάκαµψης Υπουργού, το Σύστηµα Διαχείρισης και
Ελέγχου των δράσεων και έργων του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. Με όµοια από-
φαση καθορίζονται οι διαδικασίες επιβολής διορθωτικών µέτρων
και ανάκτησης αχρεωστήτως ή παρανόµως καταβληθέντων
ποσών.

Άρθρο τέταρτο 
Επιτόκιο δανεισµού

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του αρµό-
διου για την Ειδική Υπηρεσία του Ταµείου Ανάκαµψης Υπουργού
ορίζεται το ελάχιστο επιτόκιο χορήγησης των δανείων του Ταµείου
Ανάκαµψης από τους τραπεζικούς φορείς προς τους δικαιούχους,
κατόπιν ενηµέρωσης από τον Οργανισµό Διαχείρισης Δηµοσίου
Χρέους αναφορικά µε το αντίστοιχο κόστος δανεισµού του Ελλη-
νικού Δηµοσίου.

Άρθρο πέµπτο 
Μεταβατικές διατάξεις

Μέχρι την έκδοση της υπουργικής απόφασης του άρθρου τρί-
του, για την ένταξη έργων και προγραµµάτων, τα οποία προγραµ-
µατίζεται να χρηµατοδοτηθούν από το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας, στο εθνικό σκέλος του Π.Δ.Ε., εξακολουθεί να
ισχύει η διαδικασία της παρ. 7 του άρθρου 42 του ν. 4772/2021 (Α’
17).

Άρθρο έκτο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην

Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και των Συµβάσεων που κυρώνον-
ται από την πλήρωση των προϋποθέσεων των άρθρων 2 και 3
αυτών, αντίστοιχα.

Αθήνα,......................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.55’λύεται η συνεδρίαση. 
Το Προεδρείο σάς εύχεται καλό υπόλοιπο καλοκαιριού και εις

το επανιδείν!

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


